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Dagsorden 
for 

Arbeidernes fagl. Landsorganisation 9. ordinære 
kongres i Kristiania 11. juli 1920 o. flg. dage. 

Kongressen aapnes kl. 12 form. i folkets Hus. 

l. Kongressens konstituering. 
a) Fuldmagternes godkjendelse. b) Vedtagelse av forretnings . 

orden og dagsorden. c) Valg av 2 ordstyrere og 4 sekretærer. 

2. Beretn ing og regnskap. 

3. Socialiseringsproblemet. 

4. Bedriftsraad. 

5. Organisationsformerne. 
(Herunder forsikringskasserne). 

6. Lovforandringer. 

7. De faglige oplysningskontorer. 

8. Agitationen. 

9. Forskjellige forslag. 

10. Bevilgningssaker. 

11. Valg. 





Forretningsorden: 
1. Møtets forhandlinger er ikke offentlige. Dog har arbeiderpressens 

repræsentanter adgang. Likesaa har medlemmer av Landsorga
nisationen adgang til galleriet som tilhørere undtagen naar en 
sak besluttes behandlet for lukkede døre. 

Repræsentanter maa forevise adgangskort og tilhørere med
lemsbok ved indgangen. 

2. Til at lede møtet vælges 
byrd es møternes ledelse. 
sekretærer. 

2 ordstyrere. Ordstyrerne ordner ind
Til at føre protokollen vælges 4 

3. Møterne holdes fra kl. 9-1 form. og 3-7 efterm. 
4. Ingen har ret til at faa ordet mere end 3 ganger i samme sak. 

Undtagen for indledningsforedrag begrænses taletiden til 1 0  
minutter 1ste og 5 minutter 2den og 3dje gang. 

Ordstyreren har forøvrig naar han finder det paakrævet, 
ret til at stille forslag om yderligere tidsbegrænsning og strek 
med de indtegnede talere. Til forretningsordenen gives ingen 
ordet mere end 1 gang og høist 2 minutter til hver sak. 

Talerne skal tale fra den dertil bestemte plads i salen. 
5. Forslag maa leveres skriftlig til ordstyreren, undertegnet med 

vedkommendes navn og navnet paa den organisation han repræ
senterer. Intet nyt forslag kan optages efter at der er besluttet 
sat strek med de indtegnede talere. 

Forslag som ingen forbindelse har med de paa dagsordenen 
opførte saker kan ikke behandles. 

6. Alle beslutninger avgjøres med almindelig flertal. I tvilstilfælde, 
eller naar 20 repræsentanter forlanger det, foregaar avstem
ningen ved navneoprop. 

7. I protokollen indføres kun forslagene og avstemningerne samt 
de fattede beslutninger. 

8. Protokollen oplæses ved hvert møtes begyndelse og for sidste 
møte ved dets slutning. 





Dagsordenens punkt 3 og 4. 
Angaaende socialiseringsproblemet og bedriftsraadene henvises 

til Socialiseringskomiteens indstilling. 

Dagsordenens punkt 5 og 6. 
forsikringskasserne. 

Organisationsformerne. 
Lovforandringer. 

Fra en række organisationer er indkommet likelydende forslag 
til forandringer i organisationsformerne m. v. Forslaget er ledsaget 
av en uttalelse som først vedtoges paa et møte av Samorganisationen 
i Kristiania den 29. mars 1 920. 

Forslaget er litt forskjellig fra enkelte foreninger, men lyder i 
sin helhet væsentlig saaledes: 

Forslag til fagkongressen. 

Under henvisning til vedlagte uttalelse vil man foreslaa følgende spør
maal optat paa fagkongressens dagsorden: 

Landorganisationens formaal. 
§ L 

Indledningen ændres saaledes : Landsorganisationens formaal er: Og 
som nyt punkt L: 

I forstaaelse med andre klassekamps-organisationer arbeide for pro
duktionsmidlernes socialisering paa grundlag av bedriftsorganer. 

De nuværende punkter 1, 2 og 3 blir henholdsvis 2, 3 og 4. Det nu
værende punkt 4 utgaar. 

Lokale sarnorganisationer. 
Som ny § 4: 
I hvert dIstrikt, større by eller bygd med nærmeste opland danner de  

foreninger, som tilhører Landsorganisationen, en faglig lokal samorganisation. 
Dens formaal er at lede det stedlige agitations- og oplysningsarbeide. bistaa 
ved konCJikter, forestaa ledelsen av faglige oplysningskontorer, og forøvrig 
ta sig av de anliggender som er av interesse for arbeiderklassen. 

De foreninger som staar tilsluttet samorganisationen skal holde denne 
underrettet om lønsbevægelser, arbeidsforhold og alt som kan være av inte
resse for det stedlige samarbeIde. 

Forbund og Landsorganisationen skal ved alle større lønskonflikter gi 
Samorganisationen underretning om stillingen, saa den kan uttale sIg før der 
træffes en avgjørelse. Samorganisationene kan efter anmodning av avdelinger, 
forbund el ler LandsorganisatlOnen lede lokale konfhkter. 

. Til Ramorganisationen yder hver tIlsluttet forening en bestemt kontin
gent som bestemmes av sam organisationen. 

Beretning om VIrksomheten sendes hvert aar til Sekretariatet. 

Repræsentation til fagkongressene. 
Repræsentationsretten bør overføres fra forbundene til Samorganisa

tionen. Som punkt 2 i § 5 i stedet for de nuværende litra a og b foresIaaes: 
Ved kongresser har hver samorganisation ret til at sende 1 repræsen

ant for hvert fyldt 400-tal medlemmer, dog mindst 1. 



-8-

Ledelse av konflikter. 
For at utvide det lokale selvstyre og dermed frem me det stedlige initia

tiv, samhørigheten og solidariteten mellem medlemmerne foresIaaes : 
I § 9 punkt 1 indskytes efter avdelingerne Samorganisationerne. 
Punk 5 sidste del ændres derhen: dog ikke uten at de avdelinger eller 

samorganisationer som er berørt av kampen, har git sit samtykke og ved
kommende hovedorganisations styres uttalelse er indhentef . Punkterne 7, 8, 
9 og 10 utgaar. 

Organisationens omlægning. 
Der foreslaaes ved tat følgende beslutning: 
I erkjendelse av at det er nødvendig at forene arbeiderne bedriftsvis, 

industrielt og som klasse uttaler kongressen: 
1. Ved de bedrifter hvor en enkelt industri er dominerende, pligter arbei

derne at tilhøre den fagforening som paa arbeidspladsen repræsenterer 
de fleste arbeidere. 

2. 1\'[elJem fagforeninger og forbund som tilhører samme industri. maa 
der etableres samarbeide om organisationsforhold, lønskravenes fremme 
og andre spørsmaal av fælJes interesse. 

3. Kongressen anbefaler at Landsorgan1sationen omlægges, saa den byg
ger paa lokale samorganisationer. Disse indtrær i alt væsentlig i de 
samme rettigheter og med samme pligter som forbundene nu. Lands
organisationen opdeles i grupper eller sektioner svarende til de store 
industrier. 

4. Forbundene opfordres inden 1. oktober 1921 at uttale og gi sin tilslut
ning til en saadan omlægning. Ekstraordinær fagkongres indkaldes 
inden næste aars utgang for paa grundlag av de faldne uttalelser at 
træffe endelig avgjørelse. Sekretariatet paalægges at foreta de nødven
dige forberedelser for en omlægning fra forbunds- til samorganisations
formen. 

Arbeidsledighetskasser og forsikringsvæsen. 
Saalænge fagorganisationen skal ha arbeidsledighetskasser og forsik

ringsvæsen bør der være enhet, plan og fasthet i denne som al anden virk
somhet. 1\'[an vil derfor foreslaa : 

Arbeidsledighetskasserne og forsikringsvæsenet søkes lagt under Lands
organisationen. Sekretariatet faar bemyndIgelse til at utarbeide plan for en 
nærmere sam menslutning av de arbeidsledighetskasser og forsikringsindret
ninger forbundene har, saaledes at det blir tat tilbørlig hensyn til de rettig
heter og fordele de forskjellige forbundsmedlemmer har oparbeidet. Sekre
tariatets utredning forelægges den ekstraordinære fagkongres. 

Klassejustisen, ytringsfriheten og asylretten. 
Det er ikke tilstrækkelig at brændemerke myndigheterne for dens for

følgelse mot anderledes tænkende og krænkelse av fundamentale rettigheter 
som ytringsfrihet og asylret. Der maa skarpere midler til for at skape 
respekt for arbeiderklassens opfatning og rettigheter. 

Fagkongressen maa derfor kræve: 
1. at klassejustisen in stilles og at de som er dømte for politisk forseelser 

trigives, 
2. at forfølgelse og utvisning i mot utenlandsk politisk interesserte kame

rater ophører og utvisningsordrene mot Albert Jensen, Alfred Kruse, 
Karl Greek og andre annuleres, og 

3. at ytrmgsfriheten og asylretten blir respektert. 
I motsat fald paalægges Sekretariatet at proklamere generalstreik 

med utnyttelse av alle de organisatoriske kræfter Landsorganisationen 
raader over. 

Med forslaget fulgte følgende uttalelse : 
1. Fagorganisationen maa nu klart og tydelig præcisere sit socialistiske 

maa1. Den internationale fagforenings�ongres i Amsterdam 1919 uttalte, 
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at arbeiderklassens bestræbeiser og aktioner i alle land maa ta sigte 
paa produktionsmidlernes socialisering under hensyntagpn til at fag
organisatlonen er saave! en forutsætning som et grundlag' for soclahse
ringens virkeliggjørelse. Dette maa fagkongressen fastslaa som maalet 
ogsaa for den norske fagbevægelse. I forbindelse med bedriftsraadene 
og socialiseringen - som sekretariatet har sat op som hovedemne paa 
kongressen - maa raadssYi"temet optages til  behandling. Alle disse 
spørsmaal er nemlig saa sterkt knyttet til hinanden at de maa sees i 
s:lmmenhæng. Endvidere maa masseaktionen fastslaaes som det av
gjørende eller centraie middel i kampen for socialiseringen. 

2. Fagt>evægelsens former maa ændres saaledes, at de kan lorene arbei
derne paa arbeidsstedet, lokalt og nationalt som klasse i fællesorganisa
tioner, og hovedorganisationen opdelt i industrigrupper til fremme av 
det industrielle samarbeide og med internationale tilknytninger. Under 
utformningen av organisationsformen maa tages hensyn til, at denne 
kan avpasses efter de behov bedriftsraadene og socialiseringen vil kræve. 

Med henblik paa en saaclan omlægning maa der straks fattes be
slutning om : 
a. at de lokale samorganisationer gjøres obligatoriske og gives ut

strakt myndighet i lokale spørsmaal og repræsentationsret til fag
kongresi"erne; 

b. at der maa etableres samarbeide mellem organisationer i sam me 
industri og at arbeiderne uanset faggrænser maa ha pligt til paa 
arbeidspladsen at slutte sig til den fagforening som repræsenterer 
de fleste arbeidere og 

c. at der træffes rorberedelscr til omlægning av Landsorganisationen, 
saa den bygger paa samorganisationer istedetfor paa forbund som 
organisationFenheter. For at frem me det illd ustrielle samarbeide 
opdeles Lanclsorganisationen i grupper eller sektioner svarende til 
de store industrier. Saken forelægges forbundene inden en nærmere 
fastsat frist, hvorerter der indkaldes en ekstraordinær fagkongres 
fol' at ta de endelige skridt t,1 omlægning av organisationen. 

3 Til denne ekstraordmære kongres utredes spors11laalet om at lægge ar
beidsledighetskassen· og forsikrillgsvæ::;en - saalænge di�se i llStitutio
ner opretholdes av fagorganisationen - ind under Landsorganisationen. 

4. Fagkongressen træffer beslutning om fagorganisatiollens stilling til den 
skAmløse klassejustis som utoveR, trakassl'rier overfor fremmede ar
beidere, favoriseringen av kontrarevolutionære og forbrydere. Motet 
anser det nodvendig at det nu forberedes og iværksættes en planmæs::;ig 
aktion for at stanse myndigheter nes undertrykkelse av ytringsfriheten, 
krænkelse av asylretten og frække utfordringer imot arbeiderne. 

-Folgende organisationer har sluttet sig til forslaget : 
A7·beidsrnandsforbltndet : Trondhjems stedlige Styre, Lunde Jern

banearb.forening, Stenarb.s Forening, Bergen, Rjukan Arb.forening, 
Sidens Arb.smandsforening, Porsgrunds Arb.smandsforening, Pors
grunds Elektrometallurgiske forening, Stathelle og Omegns Arb.
forening, Avdeling 40, Kristiania, Notodden og Omegns Arb.smands
forening, Bø Jernbanearb.forening, Bryggeri- og Mineralvandfabrikarb.s 
Forening, Kristiania, Bodø Arb.mandsforcning, Dalens Arb.mandsfor
ening. Baker- og Konditorfo7'bnndet: A.vd. i Trondhjem, Porsgrund og 
Skien. Bokbinderforbundet: Kristiania, Elektrikerforbundet: Skien, For
merf01·bundet: Kristiania, Skien, Jern- & met. arbeiderforbundet: Trond
hjem, Porsgrund, Skien, Brevik, Rjukan, Smedenes forening, Bergen, 
Jernbaneforbundet : Trondhjem, Kommunearbeiderforbundet : Skien, Ma
lerforbundef: Skien, Kristiania, Mobelindustriarbeiderforbundet : Trond
hjem, Ski en, Porsgrund, Kristiania, Papirindustriarbeiderf01'bundet :  

• 
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Avdeling 17, Union Skien, Avdeling 14, Skien, Slcotoial'beiderfol'bun
det: Skien, Sporveisf01'bundet: Avdeling 6, Trondhjem, Tmnsportar
beiderf01'bundet: Skiens laste' og stuerlag og forbundets avdelinger i 
Trondhjem, Tl'æarbeiderforbundet: Vestfjorddalen, Skotfos træarbei
derfor., Skiens træarbeiderfor., Skibssnekkerne i Kristiania, SIcand. 
sadelmalcerfol'bund : Sadelmakerne i Kristiania. Slcind- og læl'industri
ærbeiderforbudet : IIanskearbeiderne i Kristiania. 

Fra 26 av forannævnte organisationer er saken ekspedert paa 
den maate at de kun b ar sendt den principielle uttalelse uten be
I-itemte forslag til lovforandringer. 

lIIobeZsnelclcemes f01'ening i Kristiania foreslaar den forandring 
i foranstaaende forslag at istedesfor som foreslaat at det nuværende 
punkt 4 i § 1 utgaar, skal dette lyde saaledes : 

«I forstaaelse med Det norske Arbeiderparti ivareta arbeider
klassens politiske interesser. » 

Samme forening foreslaar ang. repræsentation til fagkongressen 
følgende. 

<Litr. a og b i § 5 foran dres derhen, at forbundene og samor
ganisationen vælger hver en halvdel av repræsentanterne til kon
gressen. » 

Jl.loss træarbeiderforening foreslaar : «De nuværende forbund op
løses og de enkelte avdelinger overgaar som dele i de lokale sam
organisationer.» 

Stavanger RorlæggerlO1'ening foreslaar følgende forandring i lovene : 
Paragraf 9, punkt 2. Hvis en organisation ønsker landsorga

nisationens økonomiske støtte til fremme av et krav eller verge mot 
angrep, eller hvis en konflikt i sit videre forløp kan antages at bli 
utvidet eller berøre andre organisationer, skal ingen arbeidsnedlæg
gelse foretages, før sekretariatet er underrettet derom. 

Paragmf 10, punlet 1. Under arbeidsstansninger har berettigede 
organisationer ret til understøttelse fra og med første streikedag for 
de a v sine medlemmer som stansningen omfatter, og som har været 
medlemmer av sin organisation i ind- eller utland i mindst 2 maa
neder før konflikten utbryter. For nyutlærte, som indtrær i sin 
organisation straks ved læretidens utløp samt under konflikter hvor 
organisati,.msretten angripes, kan dog understøttelse utbetales straks 
medlemsskapet er indtraadt. 

Medlemmer, der under en konflikt indkommanderes til militær
tjeneste, utbetales vanlig streikeunderstøttelse saalænge konflikten varer. 

N. J. &: M. forbunds avdelingm' i Fredrikstad foreslaar følgende : 
cDer fattes beslutning om at paa steder hvor der er flere for· 

bundsavdelinger skal der dannes faglige samorganisationer som da 
er  obligatoriske for samtlige avdelinger tilsluttet Landsorganisationen. 

Disse samorganisationer skal ha representationsret til Lands
organisationens kongresser.» 

Fra N01'sle F01'merfol'bund : 
Norsk Formerforbunds landsmøte juni 1 9 1 9  uttaler som sin op

fatning at tariffer og faste arbeidsavtaler bør avskaffes. 
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�fotivering: Naar denne uttalelse er oversendt kongressen, saa har 
det sin grund i at forbundet er av den formening, at det her tilsigtede neppe 
kan fremmes og faa nogen reel betydning for den er fa"tslaat av denne kongres. 

Fra Sekretariatet : 

Landsorganisationens formaal. 

Arbeidernes faglige Landsorganisation har helt siden sin stiftelse 

ført et intimt samarbeide med Det norske Arbeiderparti i kampen 

for socialismen, hvilket ogsaa har faat sit uttryk gjennem den ut

talelse som den ekstraordinære kongres i 1 9 1 7  vedtok, uten at dog 

dette er formet i lovene utover hvad der er anfort i § 1 punkt 4. 

Utviklingen har imidlertid ført fagorganisationen frem i direkte 

kamp for socialiseringen og kra ven'e om bedriftsraad er jo det 

springende punkt i vaarens tarifbevægelse. Det er derfor kun natur

lig at dette faar sit uttryk i lovene, og sekretariatet er forsaavidt 
enig med forslagsstillerne med hensyn til § 1, dog saaledes at for

slaget faar en noget anden form. 

Det nuværende punkt 4 i § 1 lyder 'saaledes : 
4. I forbindelse med arbeiderMs politiske organisation at forberede 

og søke gjennemført lovfæstet maksimalarbeidstid, samt andre 
love og reformer som er paakrævet for arbeiderklassens befrielse. 

Det er dette punkt som bør ændres og sekretariatet foreslaar 

at det faar følgende form samt blir punkt 2, da det nuværende 

punkt 1 efter hele sin form passer bedst som indledning til para
grafen og der jo ikke ligger nogen realitetsforskjei i om det sættes 

som punkt 1 eller 2. 

Det nye punkt 2, som skal erstatte punkt 4 foreslaaes at skui de 
lyde : 

2. I forstaaelse med arbeidernes politiske organisation at arbeide 

for produktionsmidlernes socialisering. 

Sekretariatet tror at et saadant enkelt og dog omfattende 

punkt dækker det tidligere. som jo delvis er blit forældet, idet lov
fæstet maksimalarbeidstid er gjennemført. Man fin der det overflødig 

at tilføie uttrykkene paa cgrundlag av bedriftsorganer:o, da denne 

tilføielse heller ikke gir nogen retlednillg om hvordan bedriftsorga-
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nerne skal være og derfor er betydningsløs som veiledning i arbeidet. 

Uttrykket «arbeidernes politiske organisation» anser man bedre dæk

ker meningen end det noget uklare « andre klassekamporganisationer» ,  

især da det av sekretariatet foreslaaede uttryk findes i den nuvæ

rende lov. 

Lokale samorganisationer. 

De lokale samorganisationer blev indført som et led i Lands

organisationen ved den ekstraordinære kongres' beslutning i 1 9 1 7. 

Lovene indeholder følgende bestemmelse herom : 

§ 4. Hvor der paa et sted er flere forbundsavdelinger til
hørende de forskjellige forbund oprettes lokale samorganisationer. 
naar et flertal av avdelingerne uttaler sig for det. De er obligato
riske for alle foreninger som tilhører Landsorganisationen, og kan 
ilægge foreningerne kontingent som maa approberes av Sekretariatet. 

De lokale samorganisationer skal lede det lagl ige oplysnings· 
og agitationsarbeide paa stedet efter eget initiativ el ler efter opdrag 
fra forbundene og Landsorganisationen og medvirke under boykot 
og større faglige konflikter efter Landsorganisationens nærmere 
bestemmelse. Beretning om virksomheten indsendes hvert aar til 
Sekretaria tet. 

Deres love maa ikke stride mot Landsorganisationens love og 
beslutninger. 

Saavel 1 5-mandskomiteens flertal som Sekretariatet hadde den

gang et videregaaende forslag, nemlig at lokale samorganisationer 
sladde oprettes paa steder hvor der var mindst 5 avdelinger, altsaa 

at de sk�lde være obligatoriske samt at de skulde faa en distrikts

vis repræsentation (repræsentanter. for hvert fylke og for hver av 

de 4 største byer). 

Kongressens flertal fandt ikke at kunne gaa saa langt, men 

yedtok de foran citerte lovbestemmelser. 

I den tid som er forløpet siden denne kongres er der oprettet 

ialt ca. 35 samorganisationer. Enkelte, saaledes for Kristiania, er 

dog først oprettet iaar. 

Sekretariatet kan ikke anse det tilraadelig nu at gaa over til 

helt at la de lokale samorganisationer overta repræsentationsretten 

til kongressen, da det jo fremdeles er forbundene som er organisa

tionsenheterne inden Landsorganisationen. Det saa meget mere som 
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intet forslag tar sigte paa nogen øieblikkelig opløsning av forbundene 

og overgang til lokale samorganisationer, men at dette spørsmaa l  

skal forelægges forbundene til behandling. 

Sekretariatet anser det derimot paakrævet at de lokale sam

organisationer blir obligatoriske og at de faar repræsentationsret 

paa kongressen. 

De lokale samorganisationer har ganske sikkert paa flere steder 

utført' et udmerket arbeide med hensyn til den stedlige agitation og 

oplysningsarbeidet, og de bør nu institueres overalt, saa de blir et 

fast obligatorisk led i organisationen. At de desuten faar en viss 

repræsentation paa kongressen vil sikkert stimulere deres arbeide 

og virke gavnlig paa samarbeidet mellem Landsorganisationen, for

bundene og de lokale samorganisationer. 

I henhold hertil foreslaar Sekretariatet følgende bestemmelser 

om de lokale samorganisationer : 

§ 4. Lokale samorganisationer skal oprettes, hvor der er et 
tilstrækkelig antal forbundsavdelinger (mindst 5). De er obliga
toriske for alle foreninger som tilhører Landsorganisationen, og kan 
i lægge foreningerne kontingent, som maa approberes av Sekretariatet. 

De lokale samorganisationer skal lede det faglige oplysnings- og 
organisationsarbeide paa stedet efter eget initiativ eller efter opdrag 
fra forbundene og Landsorganisationen og medvirke under boykot og 
større faglige konflikter efter Landsorganisationens nærmere bestem
melse. Beretning om virksomheten indsendes hvert aar til Sekretariatet. 

Deres love maa ikke stride mot landsorganisationens love og 
beslutninger. 

Og som nyt punkt e i § 5 under bestemmelserne om kongressen : 
De lokale samorganisationer har ret til distriktsvis repræsentation, 

hvor hvert fylke samt hver av byerne Kristiania, Bergen, Trondhjem 
og Sta vanger danner et distrikt. Hvert distrikt har ret til 1 repræ
sentant for hver paabegyndt 4000·tal medlemmer dog ikke over 6. 

I § 6 under repræsentantskapet, som punkt 2 : 

Der vælges 2 repræsentanter blandt de lokale samorganisationers 
repræsentation paa kongressen. 

Ledelse av konflikter. 

Spørsmaalet om lovbestemmelser sigtende til videre utvidelse 

av samorganisationernes myndighet med hensyn til ledelse av kon

flikter mener Sekretariatet bør utstaa indtil hele spørsmaalet om 
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organisations formernes omlægning er grundig drøftet av forbundene. 

og man har fattet avgjørende beslutninger herom. At føre samorgani

sationerne ind som et nyt ledd, hvor enhver lønsak, stor eller liten, 

skal bringes ind, vilde antagelig sinke saksbehandlingen for meget 

i en tid som nu, da lønssaker kræver en forholdsvis hurtig avgjørelse. 

Der er dog intet til hinder for, at samorganisationerne overfor 

enhver konflikt kan avgi uttalelser og fremkomme med forslag saavel 

til Land8organisationen som til forbundene, og der er heller intet 

iveien for at forbundene og Landsorganisationen i visse tilfælder kan 

overlate til en samorganisation at ta ledelsen av en konflikt. 

Sekretariatet kan ikke anta at det i denne tid, da organisations

formerne skal optages til behandling av forbundene, vil være heldig 

paa forhaand at gaa til lovforandringer, som foregriper utviklingen. 

Sekretariatet maa fraraade vedtagelsen av forslaget fra Stavanger 

rorlæggerforening om forandring i § 9, punkt 2 gaaende ut paa at 

arbeidsnedlæggelse kan foretages uten sekretariatets godkjendelse. 

Man kan heller ikke anbefale den foreslaaede ændring i § 10, 

punkt 1. 

Organisationens omlægning. 

De forslag som el' fremsat her er meget omfattende og av for

skjellig art. 

Punkt 1 og 2 tilsigter øiensynlig en industrimæssig organisation 

efter industriforbundsprincippet. 

Denne sak har gjentagne ganger været behandlet av Lands

organisationen. 

Foran kongressen i 1913 var der nedsat en speciel komite, hvis 

flertal (H. Pettersen, Gunnar Sethil og M. Nygaard) foreslog følgende 

uttalelse: 

I erkjendelse av, at den stadIg sterker� koncentration av kapital
rnagten i forbindelse med den industrielle og tekniske utvikling nød
vendiggjør den sterkest mulige sammenslutning av arbeidere, saavel 
nationalt  som internationait, og at organisationsformerne under hensyn 
hertil maa utvikles saaledes, at arbeiderklassens solidaritet bedst mulig 
kan utnyttes og arbeidernes handlekraft økes, uttaler kongressen : 

1. Den heldigste form for den videre utvikling av den faglige 
organisation er sammenslutning i landsomfattende forbund ind-
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delt efter ' fag eller industri og forenet i en fælles lands
organisation. 

2. Der nedsættes en komite paa 5 medlemmer, som blir at supplere 
med 1 repræsentant valgt direkte av hvert forbund. Komiteen 
sk al behandle spørsmaalet om hvad der kan gjøres for at sikre 
medlemmerne mot at oparbeidede rettigheter inden et forbund 
ikke tapes ved det enkelte medlems overgang til andet industri
forbund eller hele gruppers overgang til et andet forbund eller 
oprettelsen av nyt forbund. Komiteen skal herunder særlig ha 
sin opmerksomhet henvendt paa enten om samtlige organi
sationers bestemmelser angaaende selvhjælpskasserne kan j,{jøres 
saa ensartet som mulig, eller om del' kan oprettes en fælles
forsikring inden alle forbund forvaltet av Landsorganisationen. 
Komiteens utredning ledsaget av forslag omsendes til samtlige 
organisationer og forelægges næste kongres. 

3. De foreninger inden samme arbeidsgruppe som nu er organisert 
i flere forbund opfordres til hurtigst mulig at fatte beslutning 
om overgang til det forbund, hvor hovedmassen av vedkom-
mende fags arbeidere er organisert. 

• 

4. Tv'istigheter inden organisationen, som maatte opstaa ved utvik
lingen av organisationslinjerne, kan indbringes for Landsorgani
sationens hovedstyre til avgjørelse. 

Mindretallet (Sverre Iversen og Ole O. Lian) foreslog : 
I erkjendelse av, at den stadig sterkere koncentration av kapital

rnagten i forbindelse med den industrielle og tekniske utvikling nød
vendiggjør den sterkest mulig sammenslutning av arbeiderne, saavel 
nationalt som internationait, og at organisationsformerne under hensyn 
hertil maa utvikles saaledes, at arbeiderklassens solidaritet bedst mulig 
maa utnyttes og arbeidernes handlekraft økes, uttaler kongressen : 

1 .  Den heldigste form for den videre utvikling av den faglige 
organisation er sammenslutning i landsomfattende forbund ind
delt efter industri og forenet i en fælles landsorganisation. 

Kongressen anbefaler derfor at utviklingen av organisations
formerne sker efter industrielle linjer med de ændringer som 
maatte tilsies av forholdene, og opfordrer forbundene til at opta 
denne sak til drøftelse paa sine førstkommende landsmøter, til 
avgjørelse i den utstrækning, som forholdene gjør det muligt, 
likesom sekretariatet og forbundsstyrerne bør iverksætte det for
nødne oplysningsarbeide i denne retning. 

2. For at lette utviklingen henimot industriforbund, anbefaler 
kongressen : 
a. Forbundenes love bør indeholde bestemmelse om fri over

gang med bibehold av rettigheter i de selvhjælpskasser, 
hvorav tilsvarende findes i det forbund som vedkommende 
medlem maa overgaa til (arbeidsledighetskasser, sykekasser 
o. 1.), likesom forbundene bør søke at ordne og utvikle denne 
forsikring saa ensartet som mulig. Likeledes bør forbundenes 
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love indeholde en rummelig frist for et medlems overgang 
fra det ene forbund til det andet. 

b. Der nedsættes en komite paa 5 medlemmer, som blir at 
supplere med 1 repræsentant valgt direkte av hvert forbund. 
Komiteen skal behandle spørsmaalet om hvad der kan gjøres 
for at sikre medlemmerne mot at oparbeidede rettigheter 
i den saakaldte «livsforsikring'" ikke tapes ved det enkelte 
medlems overgang til andet industriforbund eller hele grup
pers overgan� til et andet for�uTl.d eller oprettelsen av nyt 
forbund. Komiteen skal herunder særlig ha sin opmerk
somhet henvendt paa enten om samtlige organisationers be
stemmelser angaaende denne forsikring kan gjøres saa ent>
artet som mulig, eller om der kan oprettes en fællesforsik
ring inden alle forbund forvaltet av Landsorganisationen. 
Komiteens utredning ledsaget av forslag omsendes til samtlige 
organisationer og forelægges næste kongres. 

3. De foreninger inden samme fag og arbeidsbranche (faglærte og 
ikke-faglærte), som nu er organisert i flere forbund opfordres 
til hurtigst mulig at fatte beslutning om overgang til det for
bund, hvor hovedmassen av vedkommende fags arbeidere er 
organisert. 

4. Tvistigheter inden organisationen, som maatte opstaa ved utvik
lingen henimot industriforbund, kan indbringes for Landsorgani
sationens hovedstyre til avgjøvelse. 

Komiteen hadde foretat et omfattende arbeide og utarbeidet en 

detaljert oversigt over organisationernes fordeling efter industrifor

bundsprincippet o. s. v. Da imidlertid kongressens flertal sluttet sig 

til komitefJertallet fik ikke disse' industriforbundslinjer nogen aktu

alitet. 

Spørsmaalet om overgang til industrivis organisation er frem

deles et aktuelt sporsmaal og sekretariatet er av den opfatning at 

kongressen maa paaskynde denne utvikling. Man er dog her inde 

paa et meget vanskelig felt, da det næsten er umulig at foreta for

andringer her uten interessert og velvillig medvirken fra de respek

tive forbundsmedlemmers side. Sekretariatet tror, at den erkjen

deIse mer og mer har utviklet sig, at organisationerne bør folge 

de industrielle linjer, og at det ikke er av det gode, naar der ved 

samme bedrift Cl' avdelinger tilhørende 6 il 7 forskjellige forbund. 

Hvis kongressen foreslaar industriorganisationsformen som den bed ste 

og den man bør stræbe henimot, saa maa man gaa ut fra at meget 

kan ordnes ved god vilje fra medlemmernes og forbundenes side. 
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Inden bygningsindustrien er maaske forholdene vanskeligst, men 

indtil spørsmaalet om omlægning av orgallisationsformen er avgjort 

maa der kunne etableres en karteldannelse av de interesserte for

bund som et skridt i den rigtige retning. 

Sekretariatet vil derfor anbefale at kongressen fatter følgende 

beslutning : 

Da en ensartet industrivis organisation bedst kan vareta arb ei

de1'1zes interesser saavel under lonskampe som i andre organisations

forhold, paalægges det saavel forbundene som foreninge1'ne at ordne 

organisationsfQ1'holdene i overensstemmelse hermed. 

Yed de bedrifte1', hVQ1' en enkelt industri er domine1'ende, skal a1'bei

derne tilhm'e den fagforening og det forbund som ?'epræsenterer det 

oVe1'Veiende antal av vedkommende industris a1'beidere. 

Hvo?' ikke hel industrivis Q1'ganisation kan etableres, maa sam

a1'beidet mellem fQ1'eningerne og forbundene ved lonskampe og andrp 

fællessp01'smaal videre utvikles. 

Tvistigheter inden organisatione1z, sum maalte opstaa ved OVe1'

gangen til de1� industrivi.se organisation, kan indbringes fo7' Lands

organisationens repræsentantskap til avgjørelse. 

Sekretariatet anser det overflødig yderligere at motivere for

slaget. Enhver erfaren organisationsmand vet hvormange vanskelig

heter der opstaar ved bedrifter, hvor der er mange forskjellige fag

foreni nger, selv om samarbeidet mellem disse kan være noksaa godt 

utviklet. 

En beslutring som den forannævnte og dens efterfolgeise i praksis .  

foregriper heller intet med hensyn ti l  spørsmaaJet om lokale sam

organisationer contra forbund. 

H. Pelte1'sen og OSCa1' Olsen henholder sig til den uttalelse, som 

blev vedtat av kongressen 1 9 1 3. 

Punkt 3 ti lsigter en hel omlægning av fagorganisationens or

ganisationsfol'm, saaledes at de lokale samorgallisationer trær i for-
• bundenes sted og at der kun blir et eneste stort landsforbund -

Landsorganisationen - med industrimæssige grupper eller sektioner. 
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En saadan omlægnin� skul de kongressen anbefale og henstille· 
til forbundene at slutte sig til, saaledes at endelig beslutning an

gaaende omlægningene }runde træffes paa ekstraordinær kongres 

inden utgangen av næste aar. 
* 

Sekretariatet Iinder, at dette spørsmaal er altfor litet utredet 

og gjennemarbeidet til at Landsorganisationens kongres kan gi nogen 

begrundet anbefaling. En uttalelse som ikke bygger paa en klar og 

begrundet opfatning efter Hoie undersøkelse av forholdene, vil ikke 

være til nogensomhelst veiledning for forbundene i deres behandling 

av saken. 

Sekretariatet ser denne sa k som et praktisk organisationsspørs

maal av stor betydning for fagorganisationens virksomhet, og mener 

derfor at det bør behandles paa den indgaaende og klarlæggende 

maate som det fortjener. 

Sekretariatet forstaar godt, at man mener de lokale samorgani

sationer spiller en altfor underurdnet rolle i organisationslivet. De 

har da ogsaa hittil mere været et eksperiment end en fast institution, 

da de ikke har været obligatoriske. Man mener derfor, at først nu, 

hvis de efter sekretariatets forslag gjøres obligatoriske og faar en 

distriktsvis repræsentation paa kon gressen, kan man vinde erfaring 

for hvordan de rent administrativt vil kunne arbeide under vore 

forhold. 

Og det er denne erfaring man trænger, for man kan se om man 

kan gaa videre paa denne vei. 

Ved et godt samarbeide mellem de lokale samorganisationer, 

forbundene og Landsorganisationen vil de i visse tilfælde kunne overta 

ledelsen av lokale konflikter o. s. v. 

Og der ligger nu et nyt felt foran dem i det samarbeide med 

belb'iftsl'aadene, som enhver lokal samorganisation maa faa istand, 

likesom de maa ta initiativet til dannelse av bedriftsraad der, hvor 

ikke disse er i funktion. 

Sekretariatet er ikke blind for, at fagorganisationsformen kan 

skifte, som alle andre former, og Til paa ingen maate fastholde en 

form som maatte vise sig at være upraktisk. Men i øieblikket tror 

. 
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man at det er umulig at kunne avgjøre at en omlægning som fore

slaat vil styrke organisationens kampkraft. 

Sekretariatet anser dog spørsmaalet være a v saa stor betydning 

for hele organisationens fremtid, at det straks bør optas til grundig 

drøftelse av alle forbund. Og vil derfor anbefale at saken sendes 

forbtmdene til behandling og uttalelse, uten at dog kongressen i øie

blikket tar standpunkt. Diskussionen i pressen, pau foreningsrnøter 

og kongressen vil jo og for sig selv gi den oplysning, som det i 

oieblikket er mulig. 

Sekretariatet anser det ogsaa ugjørlig at lægge det pres paa 

forbundene, at de skulde ha saken færdigbehandlet og alle avholdt 

sine landsmøter til næste aar. Det vilde merlføre økonomiske og 

andre ofre samt unødig forcere behandlingen til skade for saken. 

Men forbundene maa kunne behandle saken og fremlægge den fuldt 

færdig saa betids at Sekretariatet kan ha tat sit standpunkt og kunne 

fremlægge den fuldt utredet til beslutning for næste ordinære kongres 

i Landsorganisationen. 
* 

I henhold til fomnstaaende foreslaar Sekretariatet at det u,nder 

dagsordenens punkt 5 og 6 omhandlede forslag (dets punkt 3) sendes 

forbundene til behandling og u,ttalelse, hvorefter saken optas til ende

lig avgjørelse paa næste ordinære kong7'es. 

Der utarbeides en utredning ledsaget av lovforslag, som sendes 

forbundene. 

For'bundenes uttalelse maa være sekretariatet ihænde senest l, 

oktober llJ22, 

A7'beidsledighets- og for'sikl'ingsvæsen. 

Sekretariatet er av den opfatning, at det vil være vanskelig at 

lægge arbeidsledighets- og forsikringsvæsenet direkte under Lands-

organisationen. Men er forøvrig enig i, at 

mere enhet, fasthet og plan i virksomheten. 

opnaadd ved de avsluttede overenskomster 

fri overgang, som nu foreslaaes lovfæstet. 

der maa skapes eudnu 

Dette er da ogsaa søkt 

mellem forbundene om 
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Sekretariatet vil fortsætte dette arbeide for at opnaa en saa 

ensartet form som mulig for arbeidsledig hets- og forsikringskasser 

inden alle forbund med fri overgang. I henhold hertil foreslaaes 

følgende uttalelse : 

Arbeidsledighets- og forsikringsvæsmet bø1' være saa ensartet 

som mulig i alle f01'bund med fri overgang for medlemmerne med 

bibehold av 1'ettighete'r. Det paalægges Sekretariatet at fortsætte 

arbeidet fm' opnaaelse av dette maal. 

Klassejustism, ytringsfrihetm og asylrettm. 

Angaaende de foreslaaede foranstaltninger mot k lassejustisen 

og forfølgelse mot utenlandske kamerater vil Sekretariatet paa 

kongressen fremkomme med forslag angaaende dette spørsmaal. 

Tarifferne. 

Formerforbundet har sendt ind en uttalelse som blev vedtat paa 

dets landsmøte 1919 om at tariffer og faste arbeidsavtaler avskaffes. 

Dette spørsmaal har gjentagende været oppe paa kongressen 

og fik sidst sin avgjørelse paa den ekstraordinære kongres høsten 

1 917, som vedtok følgende. 

«Tarifferne bør være kortvarige og saa enkle som mulig, like
som det bør stua enhver organ isa ti on frit om den vil indgaa tarif
avtale eller ei . Fagorganisationen kan dog ikke anbefale at der reises 
�n principiel kamp om selve tarifsystemets avskaffelse". 

Sekretariatet henholder sig til denne beslutning, som blev ved

tat med stort flertal, og som hjemler organisationerne en utstrakt 

frihet med hensyn til tarifferne. 

Andre Iovforandringer. 

Træarbeiderforlmndet : Vort forbundsstyre foreslaar herved føl
gende forandringer i Landsorganisationens love: 

§ 2 punkt 4 forandres derhen at tallet kr. 3.00 forandres til 
kr. 6.00. 

Punkt 5 forandres derhen at tallet kr. 1 3.00 forandres til 
kr. 20.00 og tallet kr. 6.00 forandres til kr. 10.00. 
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§ 3 punkt 1 forandres tallet 40 øre til 45 øre, tallet 18 øre til 
20 øre, og tallet 2 øre til 5 øre. 

Videre foreslaaes at den bestemmelse som nu �jælder angaaend e  
fri overgang mellem en række forbund indtages som lovbestemmelse 
i Landsorganisationens love. 

Fra Sekretariatet : 

Sekretariatet er enig i Træarbeiderforbundets styres forslag til 

forandringer i § 2 punkt 4 og 5 som efter dette skal lyde saaledes : 

4. Kvinder, lærlinger, hjælpearbeidere, der i sine organisationer 
betaler lavere kontingent end den vanlige, kan betragtes som 
halvtbetalende medlemmer med rettigheter i forhold hertil. 

I Landsorganisationen kan kun de mandlige medlemmer 
regnes som halvtbetalencle, hvis vanlige gjennemsnitlige løn er 
under kr. 6.00 pr. dag. 

Landarbeiderorganisationer har dog adgang til at tilslutte 
sig Landsorganisationen som halvtbetalende for alle sine med
lemmer. 

5. De tilsluttede organisationer maa ha en fast løpende kontingent 
til streikefond, der mindst utgjør kr. 20.00 pr. medlem og aar 
for helt- og kr. 10 for halvtbetalende. Streikefondet maa ikke 
anvendes til andre øiemed end de med konflikter forbundne 
utgifter. 

I § 3 foreslaar samme forbund den forandring at kontingenten 

sættes til 45 øre for heIt betalende og 20 øre for halvtbetalende pr. 

maaned, samt at 5 øre herav avsættes til Folkets hus fond. 

Den nuværende kontingent til Landsorganisationen er 40 øre 

for heltbetalende og 18 øre for halvtbetalende pr. maaned. Herav 

gaar 2 øre av de heltbetalendes kontingent til Folkets hus fond. 

Sekretariatet er enig i, at kontingenten nu maa forhøies. Det 

behøves ikke nogen lang motivering herfor, idet pengeværdien jo er 

sunket betragtelig under krigen og der er liten utsigt ti l, at der vil 

ske nogen forandring heri i den nærmeste fremtid.  Men Sekretariatet 

finder at en forhøieise av 5 øre pr. maaned er for lite naar hensyn 

tages til prisstigningen. Man vil derfor foreslaa en forhøieise av  

kontingenten med 10  øre pr. maaned for heltbetalende og 7 øre for 

halvtbetalende, saaledes at den blir henholdsvis 50 og 25 øre pr. 

maaned. Herav avsættes 3 øre til Folkets hus fond. 
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Sekretariatet er enig at overgangen mellem forbundene bør 

lovfæstes og vil paa kongressen fremlægge forslag til lovbestem

melser herom. 

Skiens Jern- og }'fetalarbeiderforening har indsendt følgende 
forslag til 1contingentforhaielse : 

Den ordinære kontingent forhøies med 0.1 0 pr. medlem pr. uke 
til fordel for pressefondet, til støtte for arbeiderpressen. 

lJfotivering : 

Den samlede arbeiderpresse kan i de fleste tilfælder ikke balan
cere og er gjennemgaaende i en saa daarlig økonomisk forfatning 
at den ofte har vanskelig for at klare sine forpliktelser. Under de 
nuværende forhold maa der saaledes foretages direkte utligning paa 
fagforeningerne av større beløp ad gangen, som føles for haardt for 
medlemmerne og som i længden blir uholdbart. Der er l iten utsigt 
til at partiaviserne kan klare sig og det vi l  være heldigere at faa 
et permanent kontingenttilskud til pressefondet eller faste større 
utligninger. 

Partipressen maa ogsaa sættes istand t i l  at faa aviserne i mere 
moderne utstyr, saa den baade teknisk og økonomisk kan være 
konkurransedygtig mot de borgerlige aviser. 

Ifølge meddelelse fra Skiens faglige Samorganisation er oven
staaende forslag tiltraadt av samorganisationens repræsentantskap. 

Fra Sekretariatet : 

Forslaget fra Skiens jern- og metalarbeiderforening kan Sekre

tariatet ' ikke tiltræde i den foreliggende form. En kontingent av 

1 0  øre pr. uke pr. medlem vil med det nuværende medlemstal utgjøre 

kr. 750,000.00 pr. aar. For nærværende utgjør kontingenten til 

Landsorganisationens hele virksomhet et lignende beløp. 

Sekretariatet er enig i, at det er av den største betydning at 

sætte arbeiderpressen istand til at ivareta arbeiderklassens interesser. 
Og paa Arbeiderpartiets landsmøte i mai vedtokes bestemmelser, 

som tar sigte paa at gjøre pressefondet til en stabil økonomisk 

institution. 

Beslutningen lyder saaledes : 

Arbeiderpartiets pressefond. 
1.  Det norske Arbeiderpartis pressefond har til opgave : 

a) at yde og formidle Jaan til anerkjendte partiaviser og partiets 
trykkeriforetagender. 
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b) at formidle indkjop av papir, maskiner, materiel m .  v. til partiet 
presse- og trykkeriforetagender. 

c) at fore kontrol med regnskapsførselen og utarbeide driftsstatistik. 
d) at ha den økonomiske ledelse av Det socialdemokratiske Presse· 

kontor. 
2. Fondets midler skal skaffes tilveie ved : 

a) at de enkelte partiforeninger hvert aar yder et fast bidrag pr. 
medlem. Bidragets størrelse fastsættes av partiets landsmøter. 

b) at partiets blad- og trykkeri foretagender efter landsstyrets nær
mere bestem melse tilpligtes aarlig at indbetale til fondet en 
nærmere fastsat andel av hvert aars driftsoverskud. 

c) tilskud fra Arbeidernes faglige Landsorganisation og de for
skjellige fagforbund. 

3. Fondets midler indestaar i bank. Ansøkning om laan av fondet ind
sendes av vedkommende blad- eller trykkerlforctagellders styre og 
partiorganisation. For laanebeJøpet svares 5 pct. rente og 5 pct. avdrag. 

4. Fondet ledes av et styre bestaaende av 5 medlemmer, 2 valgt av partiets 
Central st yre, 2 av Arbeidernes faglige Landsorganisotions sekretariat 
og l av fondets repræsentantskap. Styret vælger selv sin formand. 

Styrets medlemmer maa være bosat i eller ved Kristiania. 
5. Fondets repræsentantskap dannes av 5 medlemmer valgt av landsstyret 

for Det norske Arbeiderp:1.I ti og 5 medlemmer valgt av Arbeidernes 
faglige Landsorganisation!'l repræsentantskap. Repræsentantskapet væl
ger selv sin formand. Mote i repræsentantskapet avholdes 'en gang 
aarlig, el ler naar styret fillder det nødvendig. Styret deltar i repræ
sentantskapets møter, men uten stemme. 

Partipressens forretningsførere kan indkaldes til særskilte kon 
feransemøter. 

6. Partiets avis- og hykkeriforetagender avgir mindst en gang aarlig 
beretning til Pressefondets kontor over foretagendets økonomiske 
still ing (regnskap, budget, status) 

8. P ressefondets styre ansæUer efter offentlig konkurranse en disponent 
for fondets kontor og likeledes den nødvendige kontorhjælp. 

9. Til dækkelse av utgifter ved kontorets administration erlægges av parti
kontingenten 5 øre pr. mandlig og 2 øre pr. kvindelig medlem pr. 
kvartal. Denne kontingent bortfalder naar fælleskjøpet er kom met 
istand, idet kontorerne da beregner en viss procent av omsætningen 
til dæknmg av administrationsutgifterne. 

10. Repræsentantskapet vælger to revisorer til at foreta eftersyn av kon
torets regnskaper. 

Sekretariatet er enig i denne ordning og mener, at fagorgam

sationens bidrag til pressefondet bør ske som foreslaat av Arbeider

partiet ved bevilgede tilskud fra Landsorganisationen og forbundene. 

§ 5 punkt 9. Sekretariatet foreslaar at antallet av sekreta
riatmedlemmer valgt av kongressen økes fra 10 til 12, og at der 
ogsaa vælges en næstformand ved særskilt valg. Paragraffens punkt 
9 og 10 vil efter dette lyde saaledes : 

9. Kongressen vælger sekretariat, bestaaende av 1 2  medlemmer, 
der alle skal være bosat i Kristiania og saa vidt mulig tilhøre. 
forskjellige hovedfag. Der maa ikke vælges mere end 2 fra 
hvert forbund og l fra enkeltforeningerne tilsammen. 

Endvidere vælges 8 suppleanter og 3 revisorer med supple
anter. 
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Formand, næstformand og sekretær vælges særskilt og maa 
opnaa absolut flertal. I motsat fald foretages omvalg mellem 
de 2 som opnaadde de fleste stemmer. 

1 0. Hvis formanden, næstformanden eller sekretæren fratrær før 
funk tionstiden er omme, kan repræsentantskapet foreta supple
ringsvalg, der gjælder til første kongres. 

Dagsordenens punkt 7. De faglige oplysningskontorer. 

Fra fylkestyret for Vestfold faglige oplysningskontor er ind
kommet følgende skrivelse : 

Fylkestyret for Vestfold faglige oplysningskontor tillater sig herved at 
andrage om, at Sekretariatet for forestaaende fagkongres maa freml:t>gge for
slag 0111, at Vestfold faglige Oplysningskontor godkjendes av Landsorgani
Eationen paa samme vilkaar som de øvrige godkjendte oplysningskontorer. 

Som det vil være Sekretariatet bekjend t, har Vestfold faglige oplys
ning!'lmntor været i virksomhet siden l. juli 1919, og organi�ationerne i Horten, 
Sandefjord og TønRberg har baaret de dermed forbundne utgifter. Vi til later 
o� dClfor at and rage om, at LandsorganisatlOnens bidrag til kontoret maa 
bli bevilget for indeværende halvaar, altsaa fra 1. januar 1920. 

Kontorets beretning for foregaaende halvaar samt budgetforslag for 
1920 vedlægges. 

:\led solidarisk hilsen. 
For fyJkestyret. 

Johan Oydegard, f. t. for·mand. 

Fra Bodø Arbeidsmandsforening er indsendt følgende : 
Paa Landsorgani!'ationens kongres 191 7 blev ved tat at der skulde op

rettes faglige oplysningskontorer i de forskjellige byer i landet, og et av 
disse kontorer skulde henlægges til Tromso stift elier nærmere bestemt 
Tromsø by. 

Tiden har vel vist at disse oplysningskontorer har utført et stort ar
beide selv med den indskrænkede utviklingsret de ifølge beslutningen fik. 

Det maa nu forutsættes at man er kommet over forsøkets stadium og 
at kontorerne har bevist at de magter og kan utføre et stort organisations
arbeide, hvis deres ram me utvides. 

Et kontor i Tromsø stift vil enhver foretaa paa ingen maate kan fylde 
den ovgave som paahviler dette kontor i dette distrikt. 

De lange avstande gjør baade for reiser og korrespondanse, at kontoret 
vil praktisk talt faa en begrænset kreds at virke indenfor. Vi kan ta et 
ekRcmpel. Fra Sannessjøen til Kirkenes; er 170 mil og det er den s;trækning 
hvor dette kontor i Tromsø har de foreninger som de stadig skal staa i 
rapport med. Enhver mand vil forstaa at det er meget vanskelig selv hvor
dan der saa arbeides fra kontorets side at kunne være de organiserte arbei
dere til nytte utover selve Tromsø amt og indbefattet Finmarken, det amt 
kan ti l  nød lægges til kontoret i .Troms", fordi at der foreløbig er temmelig 
liten industri, men der er dog en række smaa bedrifter, hvor arbeiderne kan 
organiseres, og man har ogsaa Kirkenes naar det atter kommer i svmg som 
naturl ig  nok vil gjøre spørsmaalet aktuelt om ogsaa en mand for Finmarkells 
vedkom mende. 
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Vi vil anbefale at kontoret i Tromsø har Tromsø og Finmarkens amter 
og det som lægges længere syd (Bodø) har alle bedrifter fra Nordre Trond
hJems amtsgrænse til Tromsø amtsgrænse. Det vil fremgaa med al tydelighet 
at det kontor som blir i Tromsø kommer til at faa en kolossal vidde for sin 
virksomhet, men foreløbig er der mindre industri, som før paapekt, længere 
nord og kontorets virksomhet vil av den grund bli koncentrert mest omkring 
Tromsø i de største og tættest befolkede strøk. 

De lange avstande her nord og avstanden i fra hovedorganisationernes 
kontorer gjør at organisationsarbeidet slappes og her blir ikke den fart og 
beslutnillgsdygtighet i organisationerne som det burde og skulde være. Dertil 
er der m ange aarsaker : arbeiderne er nyorganisert, og tror svært litet paa sig 
selv, og korrespondansen med hovedorganisationen gaar sagte, saken kanske 
daarJig fremstillet saa hovedorganisationens tillidsmænd har vanskelig til at 
forstaa hvad der menes, og saken blir forhalet, saa muligheten for en heldig 
løsning er forsvundet, og arbeiderne blir skuffeL og misnøien med hoved
organisationen kom mer tydelig tilsyne, interessen slappes og medlemmerne 
forsvinder eller organisationen sygner hen netop av den aarsak at der ikke 
har været en mand som har kunnet retlede foreningerne i det rette oieblik. 

Alle vil vel være enige i, at da Arbeidsmandsforbundet ansattte sin 
sekretær i Nord-Norge gav det et mægtig fremstøt til fagbevægelsen her nord, 
et fremstøt som ikke bare har virket fordelagtig for Arbeidsmandsforbundet, 
men for den samlede organisation. Antal av foreninger og medlemmer i til
slutning ti l nævnte forbund har vokset enormt særlig nu i det sidste aar. 
Man kan ogsaa spore en større fasthet og et mere virksomt foreningsliv 
indenfor Arbeidsmandsforbundets avdelinger eller indenfor de andre forbund s  
avdelinger her nord. 

Nytten av disse oplysningskontorer er vel uomtvistelig, det er vel den 
erfaring som er høstet over hele landet, saavidt vi har forstaaet gjennem de 
uttalelser vi har set og læst. 

Men for at disse koniorer skal virke til sin hensigt maa Landsorgani
sationen bære alle utgifter ved kontorets drift, som nu Arbeids mandsforbun
det bærer alle utgifter for sit kontor i Nord·Norge. 

Vi antar at det blir noget vilkaarlig med tilslutningen fra foreningernes 
sIde utover dis trikterne som det nu er ordnet, og det svækker jo kontorets 
arbeide i betydelig grad. Det er ogsaa givet at alle forbund gjennem Lands
organisationen maa ha interesse av disse kontorer, og dermed føler en soli
darisk forpliktelse til at være med og bære alle de utgifter som paahviler en 
slik ordning Disse kontorer maa staa under kontrol av Landsorganisationen 
gjennem den faglige samorganisation hvor kontoret er henlagt, dertil maa 
formændene i de enkelte Ramorganisationer komme sammen mmdst en gang 
hvert halvaar for at planlægge agitationen i distriktet og drøfte de aktuelle 
saker som er oppe. Utgifterne ved disse møter bæres av Landsorganisationen. 

Samtlige avdelinger som sorterer under konioret sender al sin korre
spondanse ti l kontoret og sekretæren bearbeider sakerne, og om nødvendig 
reiser til avdelingen ' for at med selvsyn sætte sig ind i de ting som avdelingen 
har forebragt. Sekretæren sender saken videre til det respektive forbund, 
og forbundet behandler saken straks og sender meddeIse til det oplysnings
kontor, hvorfra de mottok det om forbundets beslutning. 

Paa denne maate tror VI at det vil være mulig at bygge en sterk 
organisation her i Nord-Norge og kanske forholdet vil være det samme andre 
steder i landet, derfor vit Bodø arbeid smandsforening tillate sig at foreslaa : 

Kongressen beslutter, at der oprettes oplysningskontor i Bodø for 
distriktet fra Nordre Trondhjems amtsgrænse til Tromsø amtsgrænse og at 
det kontor som er i Tromsø omfatter Tromsø og Finmarkens amter, og at 
alle kontorets utgifter, samt utgifterne til agitation og torhandling bæres av 
Landsorganisationen. Ved ansætteIse av sekretær for kontoret sam menkalder 
det steds samorganisation hvor kontoret skal ligge alle formænd for distriktets 
samorganisationer og indstiller paa den mand som de mener efter ansøk
ningerne bør være den som blir distriktets sekretær. Indstillingen sendes saa 
til Landsorganisationen for der at sanktioneres. 

Distriktssekretæren sammenkalder alle samorganisationens formænd 
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m indst en gang i hvert halvaar til en konferanse hvis der er ting som fore
ligger som gjør et saadant møte nødvendig. Motet behandler agitationen 
samt den faglige situation og de tmg som maatte forE'ligge. Dette møte ind
stiller saa for Landsorgani sationen og utarbeider den p lan som de mener 
bør følges og oversender den til LandsorgaOlsationens sekretariat hvor den 
skal godkjendes med de forandringer som Sekretariatet Hnder nødvendige 

Alle forbundenes avdelinger forpliktes at sende al korrespondanse 
gjennem dettte d istriktskontor (oplysningstcontor) til videre befordrmg til 
h vert enkelt forbund, og med den forutsætning, at sekretærens indstilling 
blir godkjendt av forbundene, saasandt ikke saken strider mot forbundets 
eller de borgelige love. 

Sekretærene skal m øte paa Landeorganisationens kongresser med tale
og forslagsret, men ikke stem meret. 

J. P. Wish, 
formand 

Enok Johansen, 
sekretær. 

Idet vi henviser til vedlagte beretning for Fagl. samorganisation, 
Aalesund og motivering ansøker vi det ærede Sekretariat om at der 
blir oprettet et fagligt oplysningskontor i Aalesund, og at Lands
organisationen re funderer kontorets utgifter, som for de øvrige fag
lige oplysningskontorer. 

Da vi er i tvil om ansøkningen skal stiles til kongressen som 
forslag, ber vi om, isaafald at denne a nsøkning blir med tat p a a  
førstkommende kongress dagsorden. 

llJotivering. Paa aarsmøtet i fagl .  samorganisation 1 1 .  j anuar d. a. be
sluttedes at oprette et faglig oplysningskontor i Aalesund, med en fastlønnet 
bestyrer., idet man forutsatte at kongressen vilde indvilge i oprettelsen av et 
faglig oplysningskontor for Aalesund med omegn. Kontoret traadte straks i 
virksom bet. Samorganisationens virksomhet var da blit saa omfattende, at 
m an ikke kunne kom me forbi denne foranstaltning. Siden kontoret traadte i 
virksomhet har vi stiftet en arbeidsmandsforening i Spjelkavik og en i Brat
vaagen - tilsluttet Arbeldsmandslorbundet. Foruten de i beretningen for 
1919 nævnte foreninger, samt ovennævnte foreninger er der i distriktet 3 for
eninger - tilsluttet Arbeidsmandsforbundet - saa det samlede m edlemsantal 
i distriktet er ca. 2 500. . 

Der er spredt utover i distriktet flere mindre industrielle anlæg hvor vi 
har haap om at organisere arbeiderne. Naar medlemsantallet blir saapas stort 
og for, lelt paa saa mange foreninger, mila det være ind lysende at i et distrikt 
som Sondmør med sin i solerte beliggenhet fra gode kom munikationer, der 
snarlig sætter orgamsationerne i forbindelse med centralad ministratlOnen, er 
det en bydende nødvendigbet at der oprettes et faglig oplysningskontor. 

I haap om en velvillig behandling av vort andragende tegner vi 

Fra Selcreta1'iatet : 

Med solidarisk hilsen 
Fagforeningernes lokale samorganisation 

Aalesund 
Ivar Ertresvaag. 

Sekretariatet vil foreslaa, at Vestfold faglige oplysningskontor 

erholder bidrag fra Landsorganisationen i likhet med de kontorer 

som nu erholder bidrag ifølge forrige kongres beslutning. 

Videre foreslaar Sekretariatet, at om der oprettes et faglig op

lysningskontor i Aalesund, dette da erholder bidrag paa samme be

tingelser, som de øvrige kontorer. 
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M. h. t. skrivelsen fra Bodø Arbeidsmandsforening vil Sekreta

riatet uttale, at det princip bør fastholdes, at de stedlige organisa

tioner maa utrede halvparten av omkostningerne. Det gaar ikke an  

at  fravige dette princip, som er  fastslaat av kongressen, idet dette 

vilde kunne ramme meget uretfærdig. 

Sekretariatet vil foreslaa, at det overlates det kommende sekre

tariat at bestemme om bidrag skal ydes til et eventuelt opretten des 

kontor i Bodø. Selvfølgelig maa dette kun ske paa samme betingelser, 

som for de øvrige kontorer o� under forutsætning av, at Sekre

tariatet fin der forholdene saadanne, at kontoret kan ledes forsvar

lig og under tilstrækkelig organisationsmæs5ig kontro!. 

Dagsordenens punkt 8. Agitationen. 

Fra Norsk skog- og jordbruksarbeiderforbund er indkommet 
følgende : 

Norsk skog- og jordbr.arb.forbnnd til later sig herved at indgaa til fag
kongressen med andragende om at bli tilstaaet økonomisk støtte fra Lands
organisationen under sin agitatationsvlrksomhet blanut landarbeiderne, og 
haaper at kongressen stiller et beløp til forbundets disposition hertil. 

At et energisk og aldrig hvilende agitations- og oplysningsarbeide blandt 
disse arbeidere nu, om mul ig mere end nogensincte, er en bydende nødven
dighet, derom er formentlig alle emge. 

Det er en bekjendt ting, at organisationsforholdene inden land- og 
skogbruk er yderst slette, og at der staar titu sener og atter titusenet' utenom 
fagorganisationen av disse arbeidere. Alle vil vistnok ogsaa ha forstaaelsen 
av, under hensyntagen til de opgaver som fagorganisationen utvilsomt i en 
nær fremtid vil kom m e  til at staa overfor, at der maa tages kraftigere i end 
hvad tidl igere er gjort for at faa rette paa dette forhold. 

Forbundsstyret har under behandlingen av forbundets fremtid ige 
agitation foreslaaet for torbundets landsmøte at der ansættes en agitatO)r som 
beskjæftiges kun med agitationsarbeide, efter forbundsl:ityrets instruks. For
slag herom er dog kun stilt under den forutsætning, og med forbehold av, 
at der av Landsorganisationen erholdes et betragtelig tilskud til forbundets 
agitationsarbeide, da de økonomiske forhold for nærværende er saadan, at man 
ikke kan foreta dette skrldt uten en betragtelig økonomisk støtte. 

Da det er i den organiserte arbeiderklasses interesser at faa landarbei
derne klassebevisste og ind i organisationen, og da det rent forretnings
mæssig set maa antages, at de til dette formaal bevilgede beløp, vil bli til
bakebetalt i form av kontingent av et som følge herav høiere medlemstal, 
tør vi haape at nærværende andragende møter velvilje av kongressen. 

E lverum, 1 5. april H120. 

Norsk 
Med sol idarisk hilsen. 

skog- og jordbruksarbeiderforbund. 
Martin Liengen. 

formand. 
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Videre har Sekretariatet mottat en skrivelse fra Nordre Saltens 
kredsparti og Ballangens faglige samorganisation om bidrag til 
agitationen. Et lignende andragende er sendt Arbeiderpartiet. I den 
anledning meddeler Centralstyret : 

«Med hensyn til agitationen i distrikterne deroppe i nordre del 
av Nordlands fylke hal' vi tænkt at faa istand motorbaat-agitations
turne i løpet av sommeren. Dette vil imidlertid bli en kostbar 
affære. Vi tillater os derfor at henstille til Sekretariatet at træ 
støttende til. Agitationen kan da lægges slik an, at der blir tat alle 
mulige hensyn til de hglige organisationer som findes deroppe eller 
som kan startes. 

Særlig vil det være av interesse at sondere terrænget for 
Fangst- og fiskerforbundet som allerede har begyndt at faa av
delinger nordpaa. Partiets sekretær har konferert med forbundets 
formand om det e,"entuelt kunde sende en mand. I tilfælde tilskud 
skal alt bli gjort for at i møtekomme ønsker som maatte stilles fra 
fagorganisationens side. Bedst vilde det være om en fagforenings
mand kunde delta. 

Noget bud get er ikke opsat. Det er ogsaa vanskelig. Dette 
vil i tilfælde bli det første forsøk med denslags agitation. Partiet 
har sat tilside 5000 kroner ti l en motorbaat-turne. 

Fra Sekretariatet : 

Sekretariatet er enig i at der bør drives et ihærdig agitations

og oplysningsarbeide. Men man er av den opfatning, at dette bedst 

kan ske, ved at det kommende sekretariat, eventuelt repræsentant

skap, faar bemyndigelse til at bevil cre de fornødne midler. At kongressen 

bevilger beløp til de enkeltE' forbund uten at der foreligger nogen 

plan for agitationen er ikke betryggende. Det bor derfor som hitil 

overlates Sekretariatet at fatte beslutning om bidrag til agitation. 

Dagsordenens punkt 9. 
forskjellige forslag. fagbladene. 

Nm"sk Jern- og Metalal'beiderfm"bunds avdeling Kristiansund : 
Det henstilles til fag kongressen at opta spørsmaalet om ned

læggelse av alle forbunds fag bla de. De faglige meddelelser maa ske 
til partipressen, og gjøres denne obligatorisk. 

Forslagssti lleren motiverer sit forslag med følgende : 
Det viser sig at fagbladene blir litet læst av medlemmerne i 

forhold til den kostbare administration, og de meddelelser som der 
blir offentliggjort blir baade 1 og 2 maaneder gammel. 
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Fra Sekretariatet : 

Sekretariatet �an ikke anbefale forslaget til vedtagelse. Det er 

vistnok desværre saa at fagbladene ofte blir li tet l�st av medlemmerne, 

men dette er i og for sig ikke nogen grund til at sløife fagbladene. 

Det maa ogsaa i første række være vedkommende organisat ioner selv 

som bestemmer om, hvorvidt de vil beholde sit blad eller ikke, saa 

kongressen savner adgang til at fatte nogen bindende beslutning 

herom. At fatte nogen uttalelse i den retning, som av forslags

stilleren antydet om nedlæggeJse av fagbladene kan Sekretariatet 

heller ikke anbefale. Mange fagblade indeholder meget værdifuldt 

stof, som ikke vil kunne faa plass i et almindelig blads spalter. Fag

bladene er et led i ol'ganisationsarbeidet og godt skjøttet kan de 

bli et ud merket bindeled mellem medlemmerne. 

fribilletter for arbeidere under ferie. 

Fra en hel række organisationer er der kommet henstilling til 
Sekretariatet om at søke tanken om fribilletter for arbeidere under 
feriereiser realisert. 

I skrivelse av 24. september 1 9 1 9  oversendte Sekretariatet 
saken til Arbeidsdepartementet, som i skrivelse av 28. oktober 
meddelte følgende : 

Fribefordring for arbeidere under feriereiser. 

Departementet har forelagt det ærede Sekretariats skrivelse av 24. sep
tember 1919 angaaende Rpørsmaalet om fribefordring for arbeidere under 
feriereiser for Hovedstyret for Statsbanerne, som ved den i avskrift vedlagte 
skrivelse av 20. oktober 1919 har uttalt, at jernbanerne ikke maa paaføres 
noget indtægtstap ved fribefordring som i heromhandlede tilfælde. 

Departementet finder at maatte henholde sig hertil. 
KrIstiania den 28. oktober 1919. . M. Olsen Nalum. 

Den i avskrift vedlagte skrivelse fra Hovedstyret for Stats
banerne lyder saaledes : 

Fribefordring for arbeidere under feriereiser. 

Det kgl. Departements skr. av 27. septbr. 1919. 

Foranlediget ved det av Arbeidernes faglige Landsorganisation reiste 
spørsmaal herom tillater man sig at bemerke, at Hovedstyret for sit ved
kom mende bestemt maa holde paa, at jernbanerne ikke paaføres indtægtstap 
ved fribefordring som i heromhandlede tilfælde. 

Behandlet i møte den 1 6. oktober 1919. 
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Senere er der fra en række organisationer yderligere ind
kommet henstillinger til Sekretariatet om at fremme saken. . 

Den 3. m a i  tilskrev derfor Sekretariatet regjeringen saaledes : 

Til Den norske regjering. 

DEm 24 . septbr. HH9 sendte vi Arbeidsdepartementet en henstilling om 
at opta spørsmaalet om at  skaffe arbeidere fribilletter under feriereiser til 
velvil lig overveielse. 

Hensti l lingen var foranlediget ved en henvendelse fra en av vore av
delinger. 

I skrivelse av 2R. oktober s. a. ( 1405/1 909 J. 1) fra det ærede ArbeidR· 
departement, mottok vi meddelelse om, at departementet i denne sak m aatte 
henholde sig til hovedstyret for 8tatsbanern�, som paa henvendelse hadde 
erklært at ]ernbanerne ikke maatte paaføres noget indtægtstap ved fri· 
befordring i heromhandlede tilfælde. 

Senere er der tI! undertegnede sekretariat indløpet henvendelser fra 
en række organisationer indenfor arbeidslivet og fra alle kanter av l andet 
med anmod ll lng om at søke denne tanke realisert. 

De fleste organisationer har begrundet spørsmaalet saaledes : 
"Efter aarelange kampe er man rukket dit, at ferie saa at si er blit 

almindel ig  ogsaa for arbeiderne. Men skal ferien faa den værdi og betydning 
den skulde ha og bør ha ogsaa for dem, saa maa de faa adgang ti l at ta 
familien med og reise ut. Det er al' meget stor kulturel betydning for 
arbeiderne, som hele aaret forøvrig staar inde i fabrikker og verkstedet, og 
det er av l ike stor betydning for hustruen, som hele aaret er lænket til sit 
kjøkken, at komme ut og faa nye i mpulser og nye indtryk, og faa den av
vekslIng som en feriereise virkelig er. 

Men med de utgifter, som er forbundet med at reise, er det i m ange 
ti lfælder aldeles umulig for eli arbeiderfamilie at avse penger hertil. Det 
m aa del'for være paa sin plads, at spørsm aalet om at faa indført fribilletter 
eller prisreduktion for fenereisende arbeidere tages op til drøftelse og søkes 
løst. Og spørsmaalet bør vel da ikke bare omfatte statens Jernbaner, m en 
ogsaa de dampsklbsruler som faar stalsunderstøttelse. 

Det er vanskelig i en snarvending at kunne peke paa en speciel ordning 
eller et bestemt Rystem, som kan sies at være det bed ste for gjennemførelse 
av en sl ik: bestemmelse. Det kan tænkes flere alternaliver saavel for selve 
maaten at gjennemføre det paa som for omfanget av frie feriereiser. Hvad 
utstedelsen og kontrol len av fribilletter til feriereisende angaar, saa vil 
nllturitgvis det være forbundet med endel praktiske vanskeligheter, men 
disse vanskeligheter er saavldt kan skjønnes ikke større end de kan overvindes. 

Hvad angaar omfanget av fene-fribilletter, saa kan det jo tænkes mange 
alternativer. Det principielle maa JO være at søke at faa helt frie reiser til 
arbeide I familier, som har under en nærmere fastsat maksimumsindtægt, 
f. eks. tiOIlO kroner pr. aar. Men det vilde naturligvis ogsaa være av meget 
stor betydning, om man kunde faa fribilletter paa begrænsede avstande eller 
man kunde faa indført pri.reduktion paa billetter ved feriereiser, f. eks. slik 
som det al lerede er ordn'et for skolebarn." 

Sekretariatet gir saken sin fulde tilslutning. Men skal tanken kunne 
realiseres, maa der vises imøtekommenhet fra statsmyndigheternes SIde. 
Enhver vil forslaa hvilken betydning det vilde ha, om arbeiderne m ed sine 
familier under ferietiden kunde ha anled ning til at reise litt ut. Mange by
arbeidere har forældre vg slægtninge paa landet, men da familien er stor 
har de fleste ikke raad til at bekoste en saadan reise. 

Vi henstil ler derfor paa det kraftigste til den norske regjering at opta 
dette spørsmaal ti l gjennemførelse. Inctførelse av f. eks. prisreduktion for 
arbeidere under feriereiser VII jo let kunne realiseres uten større vanskelig
heter lIIed kontrol o. s. v. 

Da saken skal op paa vor kongres som holdes den 27. juni f. k., var 
vi m eget taknemlig 1'or at faa svar inden den tid. 
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Den 2. juni kom følgende skrivelse fra Arbeidsdepartementet : 
Sekretariatets henvendelse til regjeringen i skrivelse av 3. mai 1920, 

som av statsm inisteren er oversendt nærvært>nde departement, har herfra 
vært forelagt for Social<iepartementet som ved den i avskrift vedlagte sknvelse 
hertil av 25. mai 19:10 li r meddelt, at det ikke har fund et gwnd til at søke 
bevilget mid ler, hvorved en eventuel fribefordring paa statsbanerne og stats
understøttede dampskibe for arbeidere og deres famIlIer paa feriereiser kunde 
dækkes. 

Nærværende departement maa efter det foreliggende henholde sig til 
sin skrivelse til sekretariatet av 28. oktober 19 1 9  og flllder ikke anledning til 
at tilstaa n0gen fribeford ring eller fragtmoderation som ansøkt paa statsbanene. 

Det ti Jføies at spørsmaalet om moderation eller fribefordring paa stats
understøttpde dampskibe henhører under H andelsdepartementet, poststyrelsen, 
til hvem man har sendt en avskrift av sekretariatets andragende. 

Avskrift av skrivelse f7'a Socialdfpartementet til Arbeidsdepartementet, datert 
25. mai 192&. lyder saaledes : 

I anledning av det ærede departements skrivelse av 10. ds. angaaende 
fri befordrmg for eller prisreduktion 10r arbeidere og disses familier under 
reise med jernbanene og statsundersløttede dampskibe paa feriereiser med
deles, at dette departement ikke for sit vedkommende har rundet grund til at 
søke bevilget midler til heromhandlede formaaI. 



• 



PROTOKOL 
OVER 

FORHANDLINGENE VED ARBEIDERNES FAG LIGE LANDSORGA ISA
TIO S 9. KONG RES i KRISTIANIA 1 1 .- 1 8. JULI 1 920 

• 





Kongressens aapning. 

Arbeidernes faglige Landsorganisation aapnet sin 9. ordinære 
kongres i Folkets Hus i Kristiania søndag 1 1 . juli. 

Formanden, Ole O. Lian, bød repræsentanterne og de frem
møtte gjester velkommen. I sin aapningstale mindedes han de to 
sekretariatsmedlemmer, Axel Knudsen og J. M. Winge, som var av
gaat ved døden siden sidste kongres var samlet. De stod da som 
formænd for de respektive forbund, som de tilhørte, nemlig Jern
og metal- og Malerforbundet, og deres bortgang føltes som et stort 
tap - i første række for de organisationer, hvor de hadde nedlagt 
sit største arbeide, men ogsaa for den samlede bevægelse. Han 
følte sig viss om, at de to kameraters minde altid vilde bli bevaret 
i lys erindring. - De enkle mindeord blev paahørt av forsamlingen 
staaende. 

Formanden fortsatte : 
Naar vi aapner denne kongres er det en stor glæde at kunne 

konstatere den rike fremgang som fagorganisationen har hat siden 
vort sidste møte. 

Ved den ekstraordinære kongres i 1 9 1 7  stod vi med et med
lemstal av ca. 80 000 i 26 forbund. Nu er tallet øket til ca. 1 50 000 
i 35  forbund. Det vil si at medlemstallet er næsten fordoblet, og 
at nye grupper er rykket frem ' til fuld organisation. 

Men endnu venter vi paa store grupper som staar utenfor. 
Saaledes alle bu tik- og kontorfunktionærer, som paa flere steder er 
begyndt at føre en konsekvent fagforeningspolitik, uten at de dog 
endnu er kommet helt over til os. Vi maa fortsætte agitationen 
blandt fiskerne, jordbruks- og skogsarbeiderne samt blandt de lcvinde
lige arbeidere som i flere brancher staar langt tilbake Jor mændene 
i organisationsprocent. 

Meget nyt land kan endnu vindes. Men veksten har været 
ganske god, og vil den fortsætte slik i de aar som kommer, skal vi 
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snart staa i en betydelig sterkere position til løsning av de stor.e 
socialiseringsopgaver som ligger foran os. 

Er medlemstallet gaat godt frem, kan vi ikke si det samme 
om organisationernes økonomiske situation, ialfald ikke i forhold. 
Vi har forsaavidt ikke kommet paa høide med dyrtidssituationen og 
utlignet den synkende pengeværdi. 

Mens fagforeningskontingenten før krigen var omkring 5 pct. 
av fortjenesten, er det kun i de færr<::ste forbund den staar i den 
høide nu. 

Dette betyr en svækkelse av vor stilling som organisationen 
maa være opmerksom paa og søke at utbedre hurtigst mulig. Den 
økonomiske magt maa vdkse sammen med medlemstallet og konjunk
turene. Det motsatte har været tilfældet i det sidste. 

Forholdene har ligget slik an i de sidste aar at fagorganisa
tionen ved at gaa uforfærdet paa baade i den individuelle aktion, 
den gruppevise, den forbundsmæssige og den som omfatter hele 
Landsorganisationen, har kunnet bringe gode resultater til medlem
merne. 

Ikke altid kunde vi følge med i prisstigningen. Vareprisene 
sprang jo i veiret med en fart, saa vi blev liggende maaneder efter. 
Men litt efter litt lærte vi os til den gamle lærdom, som organisa
tionen aItid har søkt at indprente, at tariftiden "ikke skal være nogen 
sovepute - men en arbeidsperiode, og saa begyndte et levende liv 
rundt om paa arbeidspladsene for at bringe fortjenesten op. Denne 
kamp sammen med de rene organisationsmæssige lønsbevægelser har 
høinet livsnivaaet, saa det nu, hvis den sidste voldgiftsdom faar 
fulde konsekvenser for alle fag, ikke vil være langt fra at dyrtids
stigningen helt er dækket. 

Og dertil kommer S ·timersdagen og de to ukers sommerferie 
som den smukkeste seier og den største gevinst for arbeiderklassen. 

En grundreform har Karl Marx kaldt S-timersdagen, fordi den 
er indledningen til en række andre fremskridt. 

- - Alt maa arbeide sig frem fra det enkle og primitive til 
det store og mangfoldige. 

Likedan med fagorganisationen. 
Vi skapte vor solidaritet, vort sterke sambaand paa de enkleste, 

mest primitive krav : høiere løn, kortere arbeidstid, ferie. 
Men bak disse krav laa hele arbeiderklassens trang til fuld 

befrielse fra kapitalismens slaveri. Og fagorganisationen skapte den 
emancipation av arbeiderklassen som var nødvendig for at vi kunde 
gaa videre. 
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Nu staar vi paa terskelen til en ny tid. Bare paa terskelen. 
Vi har saavidt faat døren paa klem. 

Og derfor er det nu nye opgaver som melder sig for fagorgani
sationen. Fra det enkle er vi gaat videre til det større og mere 
sammensatte. 

Nu er det selve socialiseringen det gjælder gjen:nem bedrifts
raadene og den videregaaende omformning av det økonomiske liv. 

Baade vi selv og vore motstandere føler, at her nu sættes tids
skjeI, at her skapes historie. 

Det er dette vi maa være opm�rksomme paa. 
I første omgang- har Arbeidsgiverforeningen lidt et knusende 

nederlag paa sin taktik. 

Istedenfor at vise sig til en viss grad imøtekommende, som 
ifjor, tok Arbeidsgiverforeningen iaar den beslutning at den som 
den danske og svenske vilde indta en steil og avvisende holdning. 
Den samlet alle tariffer i sin haand og dekreterte : intet tillæg, ingen 
ændringer, kun prolongation. Det blev en parole, som alle Arbeids-' 
giverforeningens underavdelinger maatte følge. Det var kun et par 
særundtagelser som sla p forbi denne rævesaks. 

. Forhandlingerne blev derved helt resultatløse. Mæglingen like
saa. Saken gik derfor til voldgiftsretten uten at Arbeidsgiverfor
eningen hadde firet en tomme. Det var utvilsomt en bevisst be
regning, en egen taktik. Arbeidsgiverforeningens nye taktik av 1 920. 

E n  særegen plads i vore krav indtok jo forlangendet om at faa 
«de almindelige bestemmelser» væk. Og at faa bedriftsraadene 
anerkjendt. 

Her stod ogsaa regjeringen i klemme. For den forberedte en 
lov om bedriftsraad. Og arbeidsgiverne henviste til den. 

H vad skulde saa regjeringen gjøre '? Skulde voldgiftsretten 
dømme i en lovsak '? Foregripe Stortingets beslutninger '? 

Voldgiften kom paatverke for selve venstreregjeringen. 
Saa fandt man den løsning at la «paragraf 18»  gaa helt ut 

og imidlertid forberede en midlertidig lov i emnet. 
- Saa kom jerndommen med 40 øres lønstillæg pr. time, 2 

ukers ferie og «de almindelige bestemmelser» uttat. 
Dermed var hele Arbeidsgiverforeningens taktik dømt. Den 

hadde intet opnaadd med sin steile holdning. 
Men nu maa vi ikke tro at Arbeidsgiverforeningen dermed har 

begravet tomahawken og overgit sig paa naade og unaade. 
Nei, vi maa være forberedt den mest forbitrede kamp fra 
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arbeidsgiverne for at faa de almindelige bestemmelser op igjen og 
for at undgaa mest mulig av voldgiftsdommens andre konsekvenser. 

Vi har faat en forsmak paa dette allerede nu. 

Før jerndommen var det allerede nævnt at de nye bestem· 
meIser øm ferietiden straks ved avtale kunde gjøres gjældende for 
de øvri�e industrier. - Efter jern dommen er der ikke mere tale 
om det. 

Og i alle de tarifbevægelser som gaar utenom voldgiftsretten 
fastholder Arbeidsgiverforeningen haardnakket at »de almindelige 
bestemmelser» skal medtages i .sin gamle skikkelse. 

Derfor faar vi ikke løst dem. 

Arbeidsgiverforeningen er i krigshumør. Vi kan naarsomhelst 
staa overfor en ny storkonflikt, fordi Arbeidsgiverforeningen ikke 
vil ta voldgiftsdummens konsekvenser i de fag. som ikke er under dom. 

- - Himlen er saaledes langtfra skyfri. 

Og ved den kampsituation som vi stod i ivaar, har vi opnaadd 
at faa « de almindelige bestemmelser» væk. Men ikke noget nyt 
princip er sat istedet. Kampen for dette er det som nu skal begynde. 

Men det skal vi drøfte senere paa kongressen. 

Er vi saaledes glad for den utvikling vor organisation har hat 
til idag og for de seire den har vundet, maa vi dog ikke være 
blind for at vi staar i en kritisk situation og at Arbeidsgiverfor
eningen har sine nærmeste skyldfolk i spidsen for regjeringen. 

Men er situationen kritisk, saa haaber jeg at fagorganisationen 
skal ha kræfter til at ride stormen av, naar vi kun staar tæt sammen 
i ubrytelig enighet, med koldt blod og beslutsom kraft. 

I det haab, at kongressen ved sine forhandlinger og beslut
ninger vil sørge for at saa sker, er det at jeg atter ønsker repræ
sentanterne og de indbudne gjester velkommen og erklærer Lands
organisationens 9. kongres for aapnet. 

Talen hilstes med sterkt bifald. 
Det meddeltes at indbydelse til møtet var sendt bl. a. til Det 

internationale fagforbund, som dog ikke hadde fundet anledning til 
at la sig repræsentere. Lignende meddelelse forelaa fra Landsorgani
sationen i TYRkIand, England og Holland. De sendte alle sine hil
sener med ønske om et heldig resultat av kongressens forhandlinger. 

Fra den svenske landsorganisation møtte K. W. Holmstrøm, 
Edv. Johansson og Anders Sjøstedt, fra De samvirkende Fagforbund 
i Danmark næstformanden.A lfr. Ohristiansen, og fra Det norske Ar
beiderparti Ohr. H. Knudsen og Emil Stang. Videre var anmeldt 
formanden i det finske jern- og metalarbeiderforbund, F. K. Louhikko, 
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foruten en repræsentant for Norges kooperative Landsforening. Disse 
var dog endnu ikke kommet tilstede. Ialt deltok omkring 350 i 
.aa  pningsmøtet. 

Qjesternes h ilsen. 

Edv. Johansson, Stockholm, overbragte de svenske kameraters 
hilsen til kongressen, idet han uttalte : 

Naar den svenske landsorganisation møter her med ikke færre 
end 3 repræsentanter, er det et' vidnesbyrd om den interesse, hvor
med vi omfatter denne kongres. Men ikke mindre bærer det vidne 
om det gode forhold som har bestaat mellem fagorganisationen i de 
to land. Dette samarbeide haaber vi  ogsaa skal kunne vedvare. 

Den svenske fagbevægelse har maattet føre en intens kamp 
for at holde medlemmerne nogenlunde skadesløse for dyrtidens virk
ninger. Og vi har o:pnaadd det noget saa nær. 

Vor historie er kampfyldt, og vi har heller ikke iaar undgaat 
at komme op i omfattende konflikter. Jeg minder om den store 
kamp i verkstedindustrien som omfattet omkring 90 000. Og vi har 
flere konflikter gaaende i dette øieblik. Konjunkturene har hittil 
været nogenlunde gode, men der er ogsaa tegn til at nedgangen nær
mer sig ;  saaledes er et omslag allerede indttaadt i tekstilfagene. 

Fagorganisationen har i Sverige som i Norge hat en over
ordentlig fremgang i de sidste aar. Ved slutten av mars regnet vi 
paa et medlemstal av 275 000. Endnu staar betydelige grupper 
utenfor som jernbanemændene, elektrikerne og landarbeiderne. I 
rundt tal burde arbeidernes faglige sammenslutning nu har tællet 
nærmere 400 000 medlemmer. De kommer ogsaa med efterhvert. 
Imidlertid maa en slik eventyrlig stor tilgang paa nye medlemmer 
indebære ogsaa en fare. Vi saa det i 1 909. Forut for storstreiken 
øke des rækkerne med ca. 100 000 mand, Da kampen avblaastes var 
disse nye de første til at falde fra. Noget lignende kan indtræffe 
en gang til, og da er det godt at ha den foregaaende tids erfaringer 
for øie. 

Tal. sluttet med at uttale haabet om at behandlingsn av kon
gressens vigtige saker maatte faa et resultat som vilde bli til held 
ikke bare for fagbevægelsen i Norge, men for hele den internatio
nalt organiserte arbeiderklasse. 

A lh·. Christiansen, Kjøbenhavn, gav en utførlig oversigt over 
stillingen i Danmark, saavel hvad angik organisationsforholdene som 
utviklingen paa arbeidsmarkedet. Arbeidsgivernes politik tok tidlig 
sigte paa en fælles utløpstid for de faglige overenskomster og lange 
tarifperioder, Imidlertid bragte krigen en væsentlig ændring heri. 
De mellemliggende aar blev av organisationerne benyttet til at søke 
opnaadd en utjevning av misforholdet mellem lønnen og de stigende 
priser paa levnetsmidlerne. Ogsaa feriekravet blev der arbeidet 
med, og der optoges forhandlinger herom i 1919. Arbeiderne kræ vet 
iaar en revision av de saakaldte almindelige bestemmelser foruten 
en forhøieise av lønnen, men arbeidsgivernes taktik overfor dette 
var den samme som i Norge og Sverige : de vilde bare gaa med 



DELTA GERNE VED LAN 



• 

lNJ.SA�(70NEN.S 9. KONGRES 



1 0 

paa fornyelse av overenskomsterne uforandret for et aar. Vi fandt 
ikke tiden in de til noget almindelig fremstøt i lønsspørsmaalet, men 
søkte fortrinsvis at skape en bedring for de laveste indtægter. Over
for disse kravs gjennemførelse besluttet Arbeidsgiverforeningen at 
iverksætte en storlockout. Saa kom den politiske krise i paaske
dagene, hvorunder socialdemokratiet fandt det nødvendig at gaa til 
proklarnation av generalstreiken. Utgangen av disse begivenheter 
blev at arbeidsgiverne maatte opgi det standpunkt de hadde indtat. 
Tal. gik ut fra at disse forhold var saa kjendt ogsaa i Norge at det 
var unødvendig at komme videre ind paa dem. 

I Danmark - sluttet han - gjør den opfatning sig gjældende 
at bevægelsen i Norge er saa overmaate radikal. Omvendt har man 
i Norge indtrykket av at man er saa meget moderatere i Danmark. 
Det bunder i de forskjellige forhold - sikkert nok ogsaa i folke
karakteren. Indrømmes skal det ialfald at man i Norge paa væsent
lige punkter er kommet noget længer. Feriespørsm aalet er hos Ol:! 
saaledes endnu paa forhandlingernes stadium. Og den forkortede 
arbeidstid er endnu ikke lovfæstet. Desværre er utsigten dertil 
heller ikke blit større efter den sidste konservative valgseir. 

Idet jeg takker for indbydelsen og for det samarbeide som 
altid bar besta at, tillater jeg mig at uttale ønsket om at kongressens 
forhandlinger maa bli til vor saks fremme og bringe os nærmere 
maalet - hvad enten vi lægger den ene eller den anden 'retnings
linje til grund. 

E. Stang : Jeg har faat i opdrag at bringe centralstyrets tak 
for indbydelsen til kongressen, samtidig som central st yret har bedt 
mig overbringe partiets hilsen med de bedste ønsker for fortsat 
samarbeide. 

Der er neppe noget land, hvor den politiske og faglige bevæ
gelse har pleiet et saa intimt samarbeide som hos os. Partiet h ar 
aldrig set sin opgave bare politisk, bare parlamentarisk, og fag
organisationen har heller ikke bare set paa det økonomiske. I de 
saker vi har b at oppe og sta at fælles om har der været en uløselig 
sammenhæng. 

Under krigen er klassekampen blit stadig bitrere. Og det er 
klassekampen som samler de to hovedorganisationer for arbeider
bevægeisen i Norge. Det er derfor klart, at under de nuværende 
forhold maa samarbeidet bli bare endnu mer intimt end tidliger�. 

Det norske Arbeiderparti ser masseaktionen som et væsentlig 
led i arbeidernes organiserte kamp. Denne kamp maa ifølge sakens 
natur i første række føres av de fagorganiserte. Samtidig har Ar
beidernes faglige Landsorganisation tat op paa sit arbeidsprogram 
nye saker som ligger helt ind paa det politiske omraade. De æn
dringer i hele den politiske og økonomiske situation som i det hele 
har fundet sted i de sidste aar, har skapt en ny form for arbeidet 
for partiet, en ny form for fagorganisationens arbeide og ogsaa en 
ny form for samarbeidet mellem dem. Dermed melder sig ogsaa 
spørsmaalet om nye organisationsformer - en sak som kongressen 
vil faa anledning til at beskjæftige sig med. 
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Jeg tør si at ingen kongres er blit omfattet med større inter
esse av Det norske Arbeiderparti end denne. Partiet ønsker kon
gressen det største held og den største lykke i den fænes kamp mot 
den fænes fiende. 

Talerne mottoges med kraftig bifald. 

Kongressens konstituering. 

Sekretær Aarøe foretok oprop av repræsentanterne. Følgende 
var frem møtt : 

Arbeidsmandsforbundet. 

(l\1edlemsantal 37 345 - 77 repr.) 

Andersen Johan Moss. 
Andersen Karl, Raanaasfos. 
Andresen Hans, Sarpsborg. 
Andresen Sverre, Slemmestad. 
Aspaas Johan, Aamot paa Modum. 
Aune Kristian, Kristiania. 
Berg H., Bergen. 
Berg , John, Kragerø. 
Berg John A., Lier. 
Berg Karl, Hammerfest. 
Bjerkmann 1, Kristiania. 
Bjurstrøm Karl, Rjukan. 
Bonde Ole P., Røros. 
Brækken Anton, Skien. 
Dalastøl Knut, Rjukan. 
Dyrseth Martin, Tysse Samn-

anger. 
Eggen Nic., Kvaal. 
Eikefjord Jacob, Kristiania. 
Enod Erik, Trondhjem. 
Evensen Karl, Kapp. 
Fagerlund Erik, Drammen. 
Fossum Ragnar, Sunnan. 
Grytnes Ole S., Kristiansund N. 
Gulbrandsen Sigv .. Hamar. 
Gundersen Johan, Græsvik. 
Hansen Arnold, Kristiania. 
Hansen Hans, Larvik. 
Kristoffersen Karl, Berger, J arls-

berg. 
Harebak R., Farsund. 
Hellebø Hans, Bergen. 
Henriksen Henrik, Kristiania. 
Hjelmengen Kr., Solbergelven. 
Holdt Gudbrand, Kristiania. 

Holst Karl, Bergen. 
Høstager Anders, Kongsberg. 
Høyseth Ole, Løkken. 
Jakobsen Peder, Øvre Aardal. 
Johansen Hans, Fredrikstad. 
Johansen Martin, Notodden. 
Johansen O. J., Kristiania. 
Johansen Thorleif, Høvik. 
Kalvaa Anton, Trondhjem. 
Kristiansen Isak, Bø, Telemarken. 
Kristiansen Karl, Kristiania. 
Kvalfos Nils, Mosjøen. 
Larsen Mathias, Stavanger. 
Moljord Kristian, Sulitjelma. 
Nielsen Thv., Porsgrund. 
Nilssen Alfred M., Kristiania. 
Nilsen Naftali, Harstad. 
Nilsen N. E., Kristiania. 
Nilsen Sigvart, Aalesund. 
Oksvik Olav, Molde. 
Olsen Adolf, Stavanger. 
Olsen Ingvald, Kristiania. 
Olsen Julie, Kristiania. 
Pettersen Julius, Lillehammer. 
Samuelsen Karl, Sandefjord. 
Selboe Aksel J., Røros. 
Sjøman G., Kristiania. 
Skarheim Ottar, Kristiania. 
Solli Jens, Hellandsbygden. 
Stenvik Ole M., Kristiania. 
Strøm Fr. A., Bodø. 
Strøm Karl, Kristiansand S. 
Strøm Ole J., Kristiania. 
Sundbye Gustav, Trondhjem. 
Sundsbø Gabriel, Odda. 
Sviland Johan, Sandnes pr. Stav

anger. 
Sørstrøm R., Svolvær. 

... 



Thaule Johs., Dale, Bruvik. 
Torvik Bastian, Kopperaaen. 
Vol an Elias, Kristiania. 
Weiseth L., Glomfjord. 
ø :legaard Johs. M. P., Kristiania. 
Ødegaard Knut 0., Arendal. 
Østdal Sigurd, Kristiania. 

Baker· og konditorf01·bundet. 
(Medlemsantal 2103 - 6 repr.) 

Bay Adolf, Kristiania. 
Dahlstrøm Aksel, Kristiania. 
Hermandsen Martin, Bergen. 
Larsen Lars, Stava nger. 
Olsen Wilhelm, Bergen. 
Ripnes Oscar, Sulitjelma. 

Bm·ber· og h'isøl'svendenes forbund. 
(Medlemsantal 473 1 repr.). 

Olsen Sverre, Kristiania. 

Bokbinderforbundet 
(Medlemsantal 1714 - 5 repr.) 

Aas lIans, Kristiania. 
Andersen E mil,  Lan·ik. 
Langeland Johan, Skien. 
Langli Lorentz, Drammen. 
Martinsen Øistein, Kristiania. 

Brandfunktionærforbundet. 
(Medlemsantal 653 

Holter A., Kristiania. 
Stigum K., Trondhjem. 

2 repr.) 

Norsk centralf01'ening for bok
trykkere 

(Medlemsantal 3580 9 repr.) 

Aune L., Trondhjem. 
Hansen Alf, Kristiania. 
Henriksen Einar N., Bergen. 
Løkkeberg Alfr., Kristiania. 
Norheim Nils, Stavanger. 
Olsen Arthur, Fredrikstad. 
Petersen Martin, Aalesund. 
Rungstad L., Kristiania. 
Swang Johan, Drammen. 
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Elektrikm·forbundet. 
(Medlemsantal 2584 = 7 repr.) 

Andersen Conr., Kristiania. 
Haug W. E., Svolvær. 
Haugen O. M., Kristiania. 
Juliussen H., Stavanger. 
Kristiansen Claus, Kristiania. 
Løvaas Sigurd, Rjukan. 
Torp Oskar, Sarpsborg. 

Fangst· og fiskerf01·bundet. 
(Medlemsantal 875 =- 2 repr.) 

Langva Ragnvald, Aalesund. 

Formerforbundet. 
(Medlemsantal 2017 6 repr.) 

Johannessen Odin, Bergen. 
Johansen, Ludv., Kristiania. 
Kristensen John, Drammen. 
Kristiansen lIans, Gjøvik. 
Nilsen Harry, Kristiania. 
Veie Gustav, Trondhjem. 

Guldsmedal·beiderforbundet. 
(Medlemsantal 648 = 2 repr.) 

Bruland C. Bergen. 
Gabrielsen E., Kristiania. 

Jern· og metalm·beiderforbundet. 
(Medlemsantal 20 964 = 44 repr.) 

Arntsen A. H., Drammen. 
Braathen G., Kristiania. 
Bruun N. G., Tistedalen. 
Davidsen D., Kristiania. 
Dullum A., Trondhjem. 
Fredsti M., Kristiania. 
Frithjofsen Oskar, Høvik. 
Hagen Jens, Hamar. 
Halvorson Karl, Moss. 
Halvorsen Nils, Bergen. 
Hansen Emil, Larvik. 
Hansen Ole B., Odda. 
Haraldsen Alfr., Mandal. 
Haugli, Hans Raufos. 
Hermansen Helge, Kjelsaas. 



Hægbom Frantz, Aalesund. 
Hølvold J., Kirkenes. 
Ingebretsen Ingv., Kristiania. 
Iversen M., Stavanger. 
Johansen Alb., Fredrikstad. 
Johansen Borger, Kristiania. 
Johansen G., Kristiania. 
Johansen J. C., Sandefjord. 
Johansen Joh., Tønsberg. 
Johansen Sverre, Kristiania. 
Johnsen Sverre, Narvik. 
Jørgensen Johan, Bergen. 
Kristiansen Otto, Horten. 
Kvam Gunnar, Trondhjem. 
Larsen Haakon, Kristiania. 
Liljeberg Arthur, Skotfos. 
Lippe Gustav, Kristiania. 
Melgaard Alfred, Kristiania. 
Norbæck Vik tor, Kristiania. 
Olsen Halvard, Kristiania. 
Pettersen E., Gjøvik. 
Qvam John, Kristiansund N. 
Ruud Oskar, Brevik. 
Samuelsen A., Fevik. 
Skau K. G., Kristiania. 
Skraasta Th. Sauda. 
Sletvold Joh., Sulitjelma. 
Sund A., Rjukan. 
Tandberg Nils, Kongsberg. 

Jernbaneforbundet. 

(l\Iedlemsantal 7303 - 17 repr.). 

Alberti A., Kristiania . 
Andersen Joh., Kristiania. 
Antonsen Nils, Kristiania. 
Beck E dv., Kristiania. 
Brændholen E. H., Hamar. 
Engen L., Gjeilo. 
Gulli J ac., Drammen. 
Hansen Joh. C., Kristiania. 
Lier A. C., Bjørkelangen. 
Moe Olaf, Trondhjem. 
Nilsen Young, Drammen. 
Olsen Olav, Bergen. 
Pettersen G., Tistedalen. 
Skaarvold J., Trondhjem. 
Skjetne M., Heimdal. 
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Svar va M., Trondhjem. 
Thoresen Otto M., Lillestrøm. 

Kjøtindustriarbeiderforbundet. 
. (Medlemsantal 632 = 2 repr.) 

Hagen Johan, Hamar. 
Walentin Johan, Kristiania. 

Kommunearbeiderforbundet. 
(Medlemsantal 3165 - 8 repr.) 

Andresen Harald, Grorud st. 
Danielsen Joh. P., Fl'edrikshald. 
Fineide Ole, Bergen. 
Henriksen T., Kristiania. 
Iversen Arthur, Bergen. 
Rinnan Ole, Trondhjem. 
Spigseth K. I. B., Sarpsborg. 
Uglem L., Trondhjem. 

Litogmfisk forbund. 
(Medlemsantal 489 = 1 repr.) 

Kopp Robert, Kristiania. 

Lokomotivmandsforbundet. 
(Medlemsantal 1371 - 4 repr.) 

Melløst A., Drammen. 
Nesbakken N., Trondhjem. 
Sandberg Emil, Lristiania. 
Sørbye Julius. Kristiania. 

Malerforbundet. 
(Medlemsantal 1905 = 6 repr.) 

Aase I. B., Bergen. 
Aasen L. 0., Bergen. 
Ertresvaag Ivar, Aalesund. 
Guldvaag Ola, Kristiania. 
Hermansen N.. Kristiania. 
Tranmæl M. Kristiania. 

Matros- og fyrbøterunionen. 
(Medlemsantal 4384 = 11 repr.) 

Andersen C. E., Bergen. 
Andersen Johan, Kristiania. 
Birkeland Anders, Kristiania. 
Bjerke Bjarne, Kristiania. 
Hamsaas I., Trondhjem. 

, 



Haraldsson Rolf, Kristiania. 
Haugen Ingvald 0., Haugesund. 
Hoff Johan, Kristiania. 
Jacobsen Thomas, Stavanger. 
Jensen Chr., Bergen. 
Stensrud Conrad, Krisfiania. 

Murerforbundet. 
(Medlemsantal 2040 = 6 repr.) 

Braathen H. 
Loe E . M. 
Nilsen Trygve. 
Schultz Aksel. 
Lilja Hans. 
Tjønneland S. 

Musikkerforbundet. 
(Medlemsantal 485 = 1 repr.) 

Berg Adolf, Kristiania. 

Møbelindustriarbeiderforbundet. 
(Medlemsantal 1894 = 6 repr.). 

Barreth, l., Trondhjem. 
Eng Knut, Kristiania. 
Furebotten P., Bergen. 
Nilsen Th., Stavanger. 
Systad Chr., Kristiania . 
Sørensen Søren, Tvedestrand. 

Papirindust1·iarbeiderforbundet. 
(Medlemsantal 8659 = 18 repr.). 

Andersen Aksel, Nygaard. 
Axelsen Johan, Sarpsborg. 
Borgerse.n Karl, GuJskogen. 
E k  Andreas H., Vestfossen. 
E vensen Hans, Skien. 
Jensen S., Kristiania. 
Lauritsen Johan, Sarpsborg. 
Lund Johs., Fredrikshald. 
Lund Oskar, Kristiansand S. 
Moen Ingv., Nordmøre. 
N økleby O. J., Kristiania. 
Olsen Ingvald, MjØndalen. 
Olsen Karl, Lillestrøm. 
Pettersen Karl E., Moss. 

Sporpind 0., Kristiania. 
Steen Karl, Hønefoss. 
Stenklev Edv., Greaaker. 
Sør�nsen Karl, Gjeithus st. 
Weber Th., Skotfos. 

Postforbundet. 
(Medlemsantal 1099 = 3 repr. 

Aadnesen 0., Stavanger. 
Dahlin Bj., Kristiania. 
Hagen 0., Kristiania. 

Sago, tomt- og hø,vleriarbeider
forbundet. 

(MedJemsantal 5467 = 13 repr.) 

Andersen Simon, Fredrikstad. 
Andreassen Herm., Kristiania. 
Eriksen Asbjørn, Kristiania. 
Eriksen Hans, Kristiania. 
Gerhardsen Gerhard, Namsos. 
Jestad Ole A., Enge i Nordmøre. 
Lillesand Ingemar, Værdalen. 
Pettersen Jørgen, Drammen. 
Sakariassen Emil, Larvik. 
Svendsen Olaus, Fredrikshald. 
Syversen Harald, Fredrikstad. 
Torp Oskar, Lillestrøm. 
Vik Aksel, Hamar. 

Skind- og lærindustriarbeider
forbundet. 

(Medlemsantal 566 = 1 repr.) 

Nilsen Johs. P., Kristiania. 

Skog- og jordbruksarbeider
forbundet. 

(Medlemsantal 2449 = 7 repr.). 

Glomvang Olaf, Atna st . 
Groland Wilhelm, Kongsberg. 
Grønsjøbrænden Sig., Trysil. 
Liengen Martin, Elverum. 
Nilsen Oscar, Løiten. 
Skansen Anders, Rena. 
Søsveen Andreas, Løiten. 



Skotøiarbeiderforbundei. 
(Medlemsantal 2759 = 7 repr.) 

Dyrdahl Joh., Trondhjem. 
Hetleli Ivar, Bergen. 
Kristoffersen Adolf, Sandefjord. 
Landaas S., Kristiania. 
Pedersen Alf, Kristiania. 
Sveen Thore, Gjøvik. 
0ie Anders, Kristiania. 

Skrædderforbundet. 

(Medlemsantal 3899 = 8 repr.) 

Adolfsen Hanna, Kristiania. 
Birkeland H. A., Kristiania. 
Bjørgum Simon, Trondhjem. 
Erikson Otto, Kristiania. 
Olsen Karl, Arendal. 
Olsen Telma, Kristiania. 
Sodstad Ole, Kristiania. 
Strøm August, Bergen. 

Sporveis- og lokalbaneforbundet. 
(Medlemsantal 1477 = 4 repr.) 

Bernstrøm Karl, Bergen. 
Lie Johan, Kristiania. 
Nyborg Engebret. · Kristiania. 
Stokke A., Trondhjem. 

Stenhuggerforbundet. 
(Medlemsantal 821 = 2 repr.) 

Johansen Karl, Kristiania. 
Pahlm Alfred, Kristiania. 

Transportarbeiderforbundet. 
(l\1edlemsantal 10 038 = 22 repr.) 

Amundsen Paul, Bergen. 
Andersen Petter, Kristiania. 
Berg Marius, Kristiania. 
Fladeby Hans, Kristiania. 
Forbord Sigurd, Krh,tiansund. 
Hansen Oscar Fr., Bergen. 
Jensen Edv., Haugesund. 
Johannesen Peder, Bergen. 
Johansen Petter, Kristiania. 
Johnsen Jacob, Kristiania. 
Klausen Konrad, Bodø. 
Lagesen Lage, Trondhjem. 
Nilsen Ivar, Kristiania. 
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Olsen Alfred, Kristiania. 
Olsen Edvard, Aalesund. 
Olsen Kristian, Drammen. 
Olsen Leif S., Hammerfest. 
Olsen Ole Johan, Kristiansand 8.. 
Pedersen Harald, Tromsø. 
Staalkranz B., Kristiania. 
0stvik Andreas, Trondhjem. 

Træarbeiderforbundet. 
(Medlemsantal 8800 = 20 repr.) 

Andersen A., Sandefjord. 
Andersen Karl, Kristiania. 
Authen Karl, Kristiania. 
Gjervoldstad Fr., Mandal. 
Gundersen Nils, Bergen. 
Haakestad B., Kristiania. 
Hjelle Nilsen Lars, Odda. 
Ingolfsrud Halvor, Notodden. 
Jakobsen J. B., Trondhjem. 
Johnsen Jakob, Jømna 
Johansen Jens, Kristiania. 
Johansen Karl J., Hønefoss. 
Olsen Aksel, Moss. 
Pedersen Johan, Kristiania. 
Foseide Peder, Løkkens verk. 
Simonsen Arve, Kristiania. 
Sjøli Andreas, Stenkjær. 
Sunde Thorvald, Haugesund. 
Tolaas Ingvald, Molde. 
Vangberg Erik, Tromsø. 

Kommunale tjenestemænds lands-
forbund. 

(Medlemsantal 588 = 1 repr,) 

Engan Erling, Kristiania. 

Skandinavisk sadelmaker- og 
tapetsere'l'forbund. 

(Medlemsantal 510 = 1 repr.) 

Jønson I. P., Kjøbenhavn. 

Tobakarbeiderforbundet. 
(Medlemsantal 1421 = 4 repr.) 

Andresen Alma, Kristiania. 
Johansen Hj ., Kristiania. 
Nilsen Sigurd, Kristiania. 
Sommer H. Kristiania. 



16  

Videre møtte sekretariatets medlemmer formanden, Ole O .  Lian, 
-sekretær P. Aarøe, J. Teigen, Rich. Hansen, Oskar Olsen, A. Brat
vold, H. Pettersen, G. Sethil, A. E. Gundersen og Oscar Ruud samt 
revisionen (D. Jensen, N. Mittet og Tobias Olsen). 

Den nedsatte fuldmagtskomite Aarøe, Pettersen og Bratvold. 
hadde gjennemgaat fuldmagtene og indstillet dem til godkjendelse. 
Dette vedtoges enstemmig. 

Forretningsordenen. 

Sekretariatet foreslog, at den tidligere benyttede forretnings
orden blev befulgt. 

A. Dullum foreslog at der i stedet for 1 0  blev sat 1 5  minut
ters begrænsning for første indlæg. 

A lfr. M. Nilssen mente, at der burde være ubegrænset taletid 
første gang, ialfald for forslagsstillerne. 

Lian fandt et kvarter nok, og hertil gik sekretariatet over. 
Nilssen fremsatte forslag om at der ved behandlingen av dags

ordenens punkt 3 og 4 - socialiseringsproblemet og bedriftsraad 
blev git forslagsstillere 1/2 times taletid 1 .  gang. 

Dullums og Nilssens forslag vedtoges. Endvidere forandredes 
møtetiden om eftermiddagen til kl. 3-6. 

E. Vangberg, Tromsø, foreslog strykning av punktet : « Forslag 
som ingen forbindelse har med de paa dagsordenen opførte saker 
kan ikke behandles". Forslaget forkastedes, hvorpaa forretnings
-ordenen vedtoges med de ovennævnte ændringer. 

Dagsordenen. 

Der forela a følgende dagsorden : 
1 .  Kongressens konstituering. 

a) Fuldmagternes godkjendelse. b) Vedtagelse av forretnings
orden og dagsorden. c) Valg av 2 ordstyrere og 4 sekretærer. 

2. Beretning og 1'egnskap. 
3. Socialiseringsproblemet. 
4. Bedriftsraad. 
5. Organisationsformel'ne. 

(Herunder forsikringskassern�) . 
13. Lovforandringer. 
7. De faglige oplysningskontorer. 
8. Agitationen. 
9. Forskjellige forslag. 

1 0. Bevilgningssake7'. 
1 1 . Valg. 

M. Tranmæl : A v en række organisa tioner er indsend t forslag 
-om, at raadssystemet og masseaktionen skal optas til behandling i 
forbindelse med bedriftsraads- og socialiseringsspørsmaalet. Jeg 
fremsætter forslag derom, medmindre disse spørsmaal er forutsat at 
komme ind under punkterne 3 og 4. 

: 
I 
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Lian : Alle forslag som er indkommet vil bli behandlet, og 
der vil være fuld adgang til at opta denne sak under de punkter 
som er nævnt. 

Dagsordenen vedtoges derpaa enstemmig, efter at Tranmæl 
hadde bebudet senere at ville stille forslag om at Landsorganisa
tionen besluttet at la sig repræsentere paa den 3. Internationales 
kongres i Moskva. 

Kongressens ledelse. 

Som ordstyrere var av sekretariatet bragt i forslag Halvard 
Olsen og Oscar Ruud. 

Der fremkom forslag om at vælge Elias Vol an i stedet for 
Ruud. Forslaget støttedes av A. Dullum, Alfr. M. Nilssen, Knut 
Eng og A.  Kalvaa. 

Lian fandt ingen grund til at gjøre nogen forandring i for
slaget. 

Hans Eriksen sluttet sig hertil. 

Ved voteringen valgtes Halva1'd Olsen enstemmig. Ved alter
nativ votering mellem Ruud og Volan valgtes Volan med stort 
flertal. 

Som sekretærer valgtes de indstillede, Anders Øie, Einar N. 
Hem'iksen, Gustav Sundby og Johan Axelsen. 

Som generalsekretær for kongreEsen var antat Olav Kringen. 
Kr. Aune foreslog Alfr. Aakermann. 
Herom opstod endel debat. Efter forslag av Lian blev sake n  

utsat til den følgende dag. 

Valgkomite. 

Sekretariatet forela følgende forslag til medlemmer av valg
komiteen : Nils Gundersen, Træarbeiderforbundet, Alfr. Melgaard, 
Jern- og metalarbeiderforbundet, Oscar Olsen, Transportarbeiderfor
bundet, L. Rungstad, N. c. f. b., S. Tjønneland, Murerforbundet, M. 
Tranmæl, Malerforbundet, J. Skaarvold, Jernbaneforbundet, E. Volan, 
Arbeidsmandsforbundet og Th. Weber, Papirindustriarbeiderforbundet. 

Volan bad sig som ordstyrer fritat for valg og foreslog Johs. 
M. P. Ødegaard i sit sted. Hertil gik sekretariatet over. 

Tranmæl stillet paa vegne av flere representanter forslag om, 
at Rungstad, Tjønneland og Weber blev ombyttet med Nils Norheim, 
Stavanger, Knut Eng, Kristiania og lngv. Olsen, Mjøndalen. 

Emil SakariaSsen fores log Hans Eriksen fra Sago, tomt- og 
høvleriarbeiderforbundet. 

E1'iksen foreslog komiteen utvidet, saa den kom til at bestaa 
av 1 1 . Som nye medlemmer vilde han i tilfælde foreslaa Simon 
Andersen, F�edriksstad og H. A. Birkeland, Kristiania. 

Utvidelsen ved tog es med stort flertal. 
Videre fremkom forslag om Anders Birkeland (Matros- og fyr

L 2  
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bøterunionen) og Oskar Torp, Sarpsborg (Elektrikerforbundet)� 
Forslaget om Hans Eriksen blev tat tilbake til fordel Simon 
Andersen. \ 

Man gik derpaa til valg, hvorefter aapningsmøtet hævedes. 

Mandag 1 2. juli. 

Ordstyrer : Halvard Olsen. 

Sekretær Aarøe refererte protokollen fra første dags møte. Den 
godkjendtes enstemmig. 

Repræsentanten for den finske landsorganisation, kamerat Lou
hikko, var nu kommet tilstede og holdt en kort hilsningstale til 
kongressen. Lian takket den finske gjest for den overbragte hilsen,. 
i det han uttalte haabet om, at det vilde lykkes den finske arbeider
klasse at ryste av sig den hvite terror som hjemsøker landet. 

Olav Kringen meddelte at  han trak sig tilbake som kongres-
sens generalsekretær. I hans sted valgtes Alf?'. Aakermann. . 

Der forelaa følgende resultat av valget paa medlemmer av 
valgkomiteen : J. Skaarvold 309 stemmer, M. Tranmæl 294, Johs. 
M. P. Ødegaard 279, Alfr. :J.felgaard 26 5, OSCa1' Olsen 265, Nils 
Gundersen 264, Oscar Torp 19 7, S. Tjønneland 1 91 ,  Th. Weber 183,. 
L. Rungstad 18 1, Nils Norheim 1 46. Dernæst hadde Knut Eng 1 30, 
A. Birkeland 123, Ingv. Olsen 1 22, S. Andersen 99, Il. A. Birkeland 
47, Volan 32, Brækken og Sverre Johansen hver 14 stemmer. 

Fra Narvik faglige samorganisation motoges følgende telegra
fiske hilsen : 

c Tillykke med arbeidet for fænes frigjørelse. Leve den revo-
lutionære arbeiderbevægelse ! » O. Bjorkmann. 

Man gik derpaa over til at  behandle 

beretning og regnskaper 

for aarene 1 9 1 6, 1 9 1 7, 1 9 1 8  og 1 9 1 9. 
Hovedposterne referertes. 
Beretning for 1 9 1 6  og 1 9 1 7  godkjendtes uten bemerkninger. 

Oplysningskontorerne. 

Ved beretningen for 1 9 1 8  paatalte Tranmæl at sekretariatet 
i enkelte tilfælder, som ved ansætteIsen i Skien, hadde ga at utenfor 
den lokale samorganisations indstilling paa bestyrer for oplysnings
kontoret . En saadan fremgangsmaate var i strid med forutsætnin
gerne. Man fik heller, hvor der var tvil om ansøkerne, sende saken 
tilbake til ny behandling. 

Lian var enig i, at indstillingen fra de stedlige instanser som 
regel burde følges. Men loven ga dog sekretariatet ansættelsesmyn
digheten, og nogen anden forutsætning var ikke her tilstede. I al
mindeIighet var sekretariatet varsomt med at fravike indstillingen. 
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Men det hadde ogsaa vist sig a t  det kunde gaa svært uheldig naar 
man fulgte indstillingen. Han henviste herom til ansætteisen i Stav
anger. 

Nils Norheim, Stavanger, forklarte sig nærmere om tilfældet 
der og oplyste at sekretariatet var blit advaret paa forhaand. 

J. Teigen : I Skien var der megen uenighet om hvem der 
skulde a nbefales, og derfor laa det nær at ta en utenom. Siden er 
indstillingen blit fulgt i alle tilfælder - og med blandede resultater. 

Lian : Hvad Stavanger anga ar fulgte vi der indstillingen, og 
den lokale organisation maa ta ansvaret selv i første række. Det 
gaar da ikke an at sætte op en indstilling i forventning om at den 
skal bli sendt tilbake. 

Tranmæl gik efter formandens uttalelser ut fra, at der for 
eftertiden vilde bli forholdt paa den maate, som han hadde nævnt. 
Da skulde jo alt være greit. 

Knut Eng fandt, at oplysningskontorernes bestyrere gjennem
gaaende . var uforsvarlig daarlig lønnet. Skulde man faa dygtige 
folk til disse stillinger maatte sekretariatet paase, at lønnen ogsaa 
stod i et rimelig forhold til arbeidet og ansvaret. 

Teigen : Det er samorganisationerne, som altid bestemmer løn
nen. Og vi har aldrig prutet paa hvad de har sat op. 

Lian trodde Eng hadde ret med hensyn til de lave lønninger. 
Han opfattet ham slik, at sekretariatet skulde være bemyndiget til 
at føre nærmere indseende hermed. 

Eng fandt det paa sin plads at der blev git sekretariatet en 
bestemt bemyndigelse i den retning. 

Teigen gik ut fra, at ingen av bestyrerne var avlønnet med 
mindre end 6000 kroner nu, men det var jo alt for lit et. 

Dullum gik ut fra at man vilde ha anledning til at komme 
tilbake til disse forhold senere, for at de kunde sees i forbindelse 
med kontingenten. 

Efter bemerkninger av Joh. Jørgensen, Bergen, og Bratvold av
sluttedes debatten om dette punkt, og beretningen godkjendtes en
stemmig. 

Folkets Hus fondet. 

Av beretningen for 1919  fremgik at der i aarets løp var be
handlet 16 andragender til et samlet beløp av 75 500 kroner. Herav 
var bevilget 25 500. 

H. Aas fremholdt at tiden nu maatte være inde til at øke ut
laanssummen. Ved den forhøieise av kontingenten som foresloges 
skuI de dette kunne gjøres uten risiko. Han fremsatte forslag om, 
at laanebeløpets størrelse sattes til det dobbelte av nu, nemlig 
10 000 kroner. 

Teigen : Naar byggefondet er gaat op skyldes dette de vold
somt stigende byggeomkostninger. Kapitalen er øket fordi man 
ikke har kunnet benytte laanene. Under normale forhold vil fondet 
tvertom snarere synke. 

Aarøe : Som det vil sees er der optat til undersøkelse 7 an-
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dragender paa tilsammen 40 000 kroner. TIl disse . bygg er endnu 
intet utbetalt av den simple grund, at organisationerne ikke hittil 
har set det mulig for sig at realisere sine planer. Forholdet er, 
som oplyst av Teigen. Naar Folkets Hus' fondet staar saavidt 
gunstig har det utelukkende sin grund i, at man ikke har kunnet 
gaa ivei med at bygge endda - ogsaa i tilfælder hvor laaneandra
genderne allerede er indvilget. Forslaget om forhøieise bør for
mentlig bli at behandle i forbindelse med kontingentspørsmaalet. 

Aas' forslag blev saa forbigaat for at at optas under dags
ordenens punkt 6. 

Efterretningsvæsenet og agitationen. 

Det meddeltes at der i 1 9 1 9  var oplysningskontorer i virksom
het i Bergen, Trondhjem, Skien, Rjukan, Notodden, Tønsberg, Fre
drikstad, Tromsø og Stavanger. Til disse kontorer var i aaret ut
betalt kr. 1 2 822.42. 

Tranmæl fandt denne meddelelse noget snau. Der k lagedes 
over, at oplysningsvæsenet var lit et utviklet. Kongressen burde 
være opmerksom herpaa, saaledes at man senere kunde enes om at 
stille større midler til raadighet for dette arbeide, som var av saa 
stor vigtighet for fagorganisationen. 

Lian var enig i, at en bedre organisation var nødvendig. Men 
der hadde stødt praktiske vanskeligheter til. Under de nuværende 
lokaleforhold i Kristiania hadde det saaledes ikke været mulig at 
faa den rette fart i arbeidet. Ved kjøpet av aktiemajoriteten i den 
nye ga ard aapnet der sig imidlertid mulighet for rummeligere plads
forhold, idet man hadde haab om at faa lokaler ledige fra 1. januar. 
Man vilde da faa anledning til at indrette sig mer praktisk. Til 
dette kom saa at man hele tiden siden den nye sekretærR tiltræden 
hadde været sterkt engagert i faglige forhandlinger og paa anden 
maate. 

Det internationale samarbeide. 

Knut Eng kritieerte valget av advokat Puntervold som Lands
organisationens utsending til Rusland for at undersøke forhol
dene der. 

Lian : Det var sekretariatets enstemmige ønske at faa fulde 
og klare oplysninger om Rusland, og der var grund til at tro, at 
Puntervold hadde alle betingelser for at fylde dette opdrag paa en 
t ilfredsstillende maate. Dengang vidste ikke jeg at man kunde gaa 
ut fra at han skulde indta standpunkt mot arbeiderrevolutionen. 
Vi mente, at man i valget av Puntervold, som vi jo alle kjender 
godt, skulde ha garanti for en paalidelig og uhildet fremstilling. 
Noget andet motiv har ialfald ikke været tilstede for sekretariatet. 

Tranmæl : Naar Den faglige landsorganisation sender en mand 
ut i en saadan mission burde man forut sætte, at den fortrinsvis 
sendte en av sine egne medlemmer. En arbeidsmands syn er her 
det mest betryggende. Helst burde sekretariatet ha sendt en av 

I 
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sin egen midte. Med det vældige medlemstal organisationen nu har 
maatte det været mulig at finde en anden stipendiat. Det nye 
sekretariat bør ta op til overveielse at sende et par arbeidsmænd 
bortover - helst av sekretariatets egne medlemmer - ,for at av
lægge rapport. 

Eng : Lian har i realiteten erklært sig enig �ed mig i, at 
Puntervold som sendebud var uheldig. Den forherligelse som advo
katen har faat i borgerpressen efterpaa er jo ogsaa vidnesbyrd 
nok. Jeg finder det rigtig at der sendes en fagorganisationsmand, 
som har forutsætninger for at se praktisk og samtidig fordomsfrit 
paa det arbeide, som gjøres av de revolutionære arbeidere i Rusland. 

A. E. Gundfffsen : Dengang Puntervold blev sendt forelaa ikke 
tingene saa klart som nu, og vi fandt det at være av betydning 
at faa en objektiv undersøkelse. Imidlertid vet vi jo at der er 
hændt adskillig siden. Jeg tror ikke der er nogen grund til at 
klandre sekretariatet her ; det hadde de ærligste hensigter. Vi faar 
haape, at Lian, som nu snart skal avsted, sammen med de andre 
fagorganisationsrepræsentanter derborte vil være istand til at rap
portere om forholdene slik som de virkelig er. 

Lian : Striden om den russiske revolution var ikke saa til
spidset inden vore egne rækker dengang, som den siden blev, og 
Puntervold hadde ikke da tat. noget standpunkt. At faa en av for
bundene eller sekretariatets folk til at begi sig avsted paa en saa
vidt lang reise er meget vanskelig, de vil ikke ha godt for at være 
saa længe borte. - Tal . erklærte sig enig i en bemerkning av Tran
mæl om, at advokatens artikler i borgerpressen kunde været spart, 
men sekretariatet hadde intet ansvar for dette. 

L B. Aase, Bergen, ønsket oplysninger om, hvor meget reisen 
hadde kostet. 

Lian : Som regnskapet viser medgik der vistnok ialt henimot 
8 000 kroner. Men saa hadde han ogsaa mange viderværdigheter 
at gjennemgaa, inden han kom tilbake. 

Vangberg gav kritiken sin fulde tilslutning, idet han uttalte, 
at heller ikke sekretariatet kunde gaa fri for daddel i denne sak. 

Lønsbevægelser. 

Dullum : Det viser ig, at sekretariatet ikke altid har den 
fulde oversigt over de forskjellige konflikters aarsak. Det burde 
søke at faa mer klarhet herover, og for at saa kan ske bør det i 
større utstrækning benytte sig av indkaldelse av repræsentanter fra 
distrikterne, Det er jo sekretariatet, som har hovedledelsen, og 
efterhvert som organisationen vokser blir det vanskeligere for det 
at ha den fornødne oversigt. - Tal. henstillet at der kun de bli  
sendt ut talere ti l  at veilede i dannelsen av bedriftsraad paa arbeids
pladsen. Den sløvhet som nu raadet mangesteds skyldtes den mang
lende oplysning. 

Lian kunde være enig i, at mange konflikter forela a noksaa 
uklare, men det skyldtes da ufuldstændige oplysninger. Han forstod 
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Dullum slik, at hans ord formet sig som en henstilling til organisa
tionen i almindelighet. Det var jo ogsaa saa, at al reform maatte 
begynde nedenfra. Med hensyn til bedriftsraadsspørsmaalet var tal. 
enig i, at dette maatte bringes ganske anderledes sterkt i forgrunden, 
og sekretariatet hadde da ogsaa stillet et forslag, som tok sigte paa 
et praktisk <frganisert arbeide for bedriftsraadstankens gjennem
føreise. Han hævdet i forbindelse hermed, at der maatte gaaes til 
arbeide for at skape crganer sideordnet med Landsorganisationen 
til at ta sig av disse nye opgaver. 

. ! � . /, 21: juli-demonstrationen.� 

Math. Fredsti var ikke tilfreds med den stilling sekretariatet 
hadde indtat til de følger, som generalstreiken 21 .  juli 1 9 19 med
førte for mange av organisationens medlemmer. Han opfattet paro
len den dag som en maning fra Landsorganisationen og Partiet til 
almindelig arbeidshvile, og parolen blev fulgt landet rundt av de 
organiserte arbeidere, som derigjennem vilde gi uttryk for sin sym
pati for den russiske arbeiderrevolution og samtidig manifestere de 
aktuelle krav til statsmagterne. Arbeiderne gik til arbeidsstans den 
2 1 .  juli i lojalitet mot denne maning og i tillid til, at der vilde bli 
vist en solidarisk optræden. Imidlertid oplevet man, at mange blev 
staaende ved sit arbeide, samtidig som de borgerlige domstole fik 
anledning til at slaa ned paa dem av vore kamerater, som fulgte 
opfordringen. Det hadde staat for mange som en merkverdighet, 
at ikke den samlede organisation grep ind her - at den ikke bare 
protesterte, men ogsaa søkte at avværge de domme som var faldt. 

Lian uttalte, at det i første række maatte være vedkommende 
organisationer, som her tog affære. Sek retariatet hadde �jort, hvad 
der var blit forlangt av det, idet det hadde optraadt i samraad 
med de organisati01'l.er fra hVIlke henvendelser var mott at - saa
ledes jernbane- og postfolkene - og indgaat til regjeringen med 
en protest mot enhver trakassering av de medlemmer det her gjaldt. 
Forsaavidt var der gjort hvad gjøres kunde. Tal. trodde, at dette 
ogsaa var den lemfældigste maate at komme ut av dette paa, idet 
han pekte paa, at forestillingerne ikke hadde været helt uten 
virkning. 

A. H. A1'ntsen, Drammen, spurte h ad man agtet at foreta sig 
overfor de organisationer, som negtet at følge opfordringen til ar
beidsstans, og som hævdet at det var en livsbetingelse for dem 
at negte. 

Ohr. Systad, Kristiania : Henstillingen fra hovedorganis'itio
nerne blev av mange fagforeninger opfattet derhen, at de selv skulde 
beslutte om deltagelse i streiken ; mange av dem undlot derfor at 
gaa med, og dette avstedkom misforstaaelser og forvirring. Det 
gjælder derfor om at Landsorganisationens ledelse faar besluttende 
myndighet, naar man staar overfor en lignende situation senere. 
Da vil det ikke bli mulig for nogen at slippe undav, og da faar den 
samlede organisation ta støiten overfor, hvad der videre maatte følge. 
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Knut Dalastøl, Rjukan : N aar streiken ikke blev saa effektiv 
hos os skyldtes det fornemlig, at der av hovedorganisationerne pa a 
henvendelse blev git Norsk hydro dispensation for at sætte selskapet 
istand til at holde den kontinuerlige drift gaaende. Foreningerne 
paa Rjukan hadde besluttet at gaa til hel stans, men dette blev paa 
denne maate umuliggjort. 

Teigen : Den daværende bestyrer av Rjukan faglige oplys
ningskontor gjorde selv henvendelse til sekretariatets kontor om a t  
indvilge bedriftens anmodning, o g  v i  fandt under omstændigheterne 
at maatte gaa med herpaa for at undgaa flere dages senere arbeids
ledighet, som ellers vilde blit følgen. Det skeede altsaa av hensyn 
til a7'beiderne, ikke til bedriften. Forøvrig vil jeg sj, at demonstra
tionsstreiken hadde større sukces herhjemme end i noget andet land ; 
Norge kan her staa som et lysende eksempel for hele Internationalen, 
.og det mener jeg at den norske arbiderklasse har al ære av. Hvad 
fremgangsmaaten angaar var der fuld enighet, og sekretariatet fulgte 
�en linje, som fællesmøtet av styrerne trak op. 

Lian : Det var internationale forhold det her gjaldt - en 
politisk demonstration mot blokaden av Rusland og for -visse andre 
formaal. Det var ikke meningen at føre nogen kamp mot arbeids
giverne. Derfor maatte parolen faa en henstilllings form. Det gjaldt 
at manifestere arbeiderklassens internationale vilje og gi kravene 
�ftertryk gjennem en almindelig 24 timers arbeidshvile. Jeg er enig 
med Systad i, at naar det er en streik, som Landsorganisationen 
beslutter som streik, maa dette besluttes i lovlige former. Men her 
var det en opfordring til deltagelse. Og man skulde tro, at de  
norske arbeidere var blit saa klassebevidste nu, at  de  ogsaa vilde 
"Vite at følge opfordringen. Det viste sig jo ogsaa at streiken i sin 
helhet blev tilfredsstillende ; det var en prøve, som efter omstændig
heterne ikke faldt saa allerværst ut. Og der bør slBttes fingeren 
paa, at Landsorganisationen i Norge var den eneste som tok kravet 
op og satte noget ind paa det . Hvad angaar det efterspil, som 
streiken fik, mener jeg at man kan ikke organisationsmæssig a n
gripe dem, som arbeidet og viste sin mangel paa solidaritet. 

Dullum: At ikke alle grupper gik ut den dag maa sees som 
et hensigtsmæssighetsspørsmaal i mange tilfælde. I Trondhjem del
tok bl. a. ogsaa politiet, og arbeiderne maatte selv stille politi efter 
kl. 12 om natten. Hvad trakasseringerne angaar maa vi være op
merk som paa, at det hjælper ikke med protester og henstillinger ; 
det blir arbeiderne paa de enkelte steder som her maa øve for
nødent mottræk. 

Bj. Dahlin, Stavanger : Det er rigtig at sekretariatet sendte 
en henstilling til regjeringen. Men ikke før var henstillingen kom
men regjeringen ihænde før retssakerne begyndte at florere. Nu sidst 
har vi en sak gaaende i Trondhjem for postkontorets vedkommende. 
Der maa tages alvorlig fat overfor den slags trakasserier i statstjenesten. 

Eng : Sekretariatet pleier at sammenkalde forbundsstyrerne • 

naar det gjælder noget, og skyter sig ind under dem. Det er en 
taktik, som er indsvøpt i bomuld. Vi maa ta den besluttende myn-
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dighet i anvendelse, naar vi staar overfor saa alvorlige ting. - Tar 
henstillet til formanden at fremkomme med en mundtlig beretning 
for virksomheten i første halvdel av indeværende aar. 

Dalastøl : Naturligvis var vi paa det rene med at det skulde 
være en «demonstration », men en parole om hel arbeidshvile for
pligter. Skal man i det hele ha bruk for den slags i fremtiden 
maa aktionen lægges an paa et grundlag som gir den effektivitet. 
Trods alt var 21 .  juli ikke saa glimrende ; det var nærmest en 
parade i gaterne av dem som ikke nødvendigvis trængtes i arbeidet. 
- Tal. fastholdt, at der skeede henvendelse fra Norsk hydro til 
Arbeidsmandsforbundet, Jern- og metal og Landsorganisationen om 
dispensation, og dispensationen blev som følge herav git. 

E. Volan : Hovedorganisationerne fik henvendelse ikke bare 
fra Hydro, men ogsaa fra den daværende bestyrer for Oplysnings
kontoret paa Rjukan. Bestyreren oplyste, at hvis det ikke blev 
i møtekommet stod arbeiderne overfor utsigten til en tvungen arbeids
stans i 1 4  dage, og han spurte om organisationen saa vilde under
støtte disse arbeidere i denne tid. Man maa jo til en viss grad ha 
ret til  at gaa ut fra, at arbeiderne paa stedet har greie paa hvad 
de sier og vi svarte da, at hvis saken forelaa saadan at arbeiderne 
paa Rjukan var av den opfatning vil de vi ikke tvinge dem til 1 4  
dages ledighet mot deres vilje. Med glasverkerne var det likedan ; 
det oplystes her, at det kunde bety 2 a 3 maaneders stans for dem, og 
arbeiderne vilde ikke ta ansvaret for følgerne herav. Jeg mener 
at det skader ikke om man følger medlemmernes selvbestemmelsesret 
i tilfælder som disse. 

Thomas Jakobsen, Stavanger, fremholdt at Landsorganisationen 
skulde havt mere indseende med beslutningens gjennemførelse. Hvis 
man hadde gaat frem paa samme maate som det blev gjort av 
Matros- og fyrbøterunionen i Stavanger vilde kontrollen være blit 
fuldt effektiv. 

Ludv. Johansen, Kristiania var klar over, at demonstrationen 
var rettet mot samfundet, og da burde hovedorganisationerne ha  
talt saa tydelig som mulig, før de gik til at proklamere hel arbeids
stans;  ellers vilde det bli vanskelig at undgaa, at medlemmerne 
senere blev utsat for forfølgelse. Baade Partiet og Landsorganisa
tionea maatte ta alvorligere fat med hensyn til retssaker, som kunde 
opkomme herav. 

Arntsen : Min forespørsel er foranlediget ved en affære ved 
Mjøndalen cellulose, som jeg mener ikke kan passere uten den 
sterkeste paatale. Jeg fremsætter i den anledning følgende forslag : 

«Landsorganisationens 9. kongres uttaler sin sterkeste misbil
ligelse overfor de organisationer som ikke efterkom sekretariatets 
opfordring - særlig Mjøndalens cellulose - og de uttalelser, som 
fra denne forening er fremkommet». 

Fredsti : Sekretariatet har nok, som Lian mente, til en viss 
• grad gjort sin pligt - selv om det ikke har gjort alt, som gjøres 

kunde. Jeg mener heller ikke, at vi skulde gaa til en generalstreik 
mot domfældelserne - for kanske bare at faa nye domrne. Men 
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sekretariatet hadde and7'e midler mot retsforfølgningen, Det var Lands
organisationen som sammen med Partiet opfordret til generalstreiken ; 
parolen fulgtes, og saa kom Staten og sl og ned paa vore kamerater. 
IIvad oplever vi saa ? Jo i stedet for at bli mødt med solidarisk støtte 
av sine forbund blir disse medlemmer som var rakrygget smuds
kastet av forbundenes egne tillidsmænd. Det var skammelig av 
dem her at falde undav. bare for at  redde sit eget skind. 

Aase : I fremtiden bør ogsaa en henstilling ha samme virk
ning som en koncis beslutning om deltagelse. Jeg beklager den 
stilling, som en stor del av organisationerne indtog til streiken 2 1. 
juli. Det er mulig, at Teigen ser den som en sukces ; i Bergen blev 
vi ialfald ikke saa litet skuffet. Det første vi mødte den dag var 
«Morgenavisen», som skjældte os ut, og det var den alene istand til 
at gjøre ved hjælp av typografer som arbeidet. De organisationel', 
som lojalt fulgte opfordringen, har krav paa at de øvrige fik en 
korreks fra sin hovedledelse. Det er ikke bare arbeiderne i Mjøn
dalen, som denne korreks kunde ha adresse til ; de sta ar i samme 
baat de andre. 

A dolf Olsen, Stavanger : Erfaringen viser at en henstilling 
ikke fører frem. N aar parolen kommer faar den følges, og de som 
ikke det gjør faar ta ansvaret. For os i Stavanger blev det øko
nomisk en litet heldig affære. J eg vil stemme for mistillidsforslaget 
med uteladeIse av Mjøndalen ; saa faar de ta det til sig, som det 
passer paa. 

Anders Øie, Kristiania : Sekretariatet er blit klandret, fordi 
det ikke sendte ut et paabud. Videre er streiken i selv blit klandret. 
Jeg vil da minde om, under hvilke omstændigheter demonstrationen 
blev iverk sat. I det fællesmøte hvor beslutningen blev fattet i Kri
stiania, var det bare to mand som vilde ha utsendt et formelig 
paabud. Men av disse var hverken Systad eller Knut Eng av Møbel
industriarbeiderforbundet. Den praktisk talt enstemmige beslutning, 
som dette møte fattet, holdt de forskjellige organisationers ledelse 
sig efterrettelig. 

Nic. Eggen, Kvaal : Lian sa, at det ikke var en kamp mot de  
norske arbeidsgivere vi  gik til den 21 .  juli. Men er  ikke de  norske 
saavelsom �mdre lands arbeidskjøpere et led i det kobbel, som staar bak 
kampen mot arbeiderne i Rusland ? Og er ikke kampen mot dem kam
pen mot os ? Teigen fandt ikke kritiken over sekretariatet berettiget. 
Jeg er næsten enig med Teigen i det. Og jeg vil gjerne gjøre denne 
kongres opmerksom paa, hvad den forrige ikke var, at der sørges 
for, at der næste gang, naar man sta ar oppe i lignende situationer, 
blir forholdt paa en anden maate. Protester og l'esolutioner om 
dette og hint har sløvet medlemmerne saaledes, at de ikke forstaar 
betydningen av en aktion i de store spørsmaal. Jeg advarer mot,. 
at man for eftertiden gir sig ut i aktioner, hvis forberedelse gjør 
dem mislykket paa forhaand. 

Dalastøl :  Der er mange maater at fortolke selvbestemmelses
retten paa ogsaa. Hadde Rjukan-arbeiderne faat beholde den i dette 
tilfælde vilde de ha etablert fuldstændig arbeidsstans. J eg betviler-
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foreløbig at der er kommet nogen henvendelse av den art som paa
staat av Teigen og Vol an, og hvis den er kommet er den ialfald 
falsk. Trudslen om, at en negtelse av Hydros andragende vilde 
bevirke 3 dages tvungen stans i driften forela a ogsaa paa samorga
tionens møte, men hadde ingen indflydelse paa møtets beslutning. 

Nils Norheim, Stavanger : Det har vist sig nødvendig, at der 
for fremtiden statueres et eksempel. Denne kongres maa slaa 
uttrykkelig fast, at de medlemmer, som ikke følger parolen, faar ta 
risikoen selv. 

Dirigenten oplyste, at forslagsstilleren hadde ændret uttalelsen 
til at lyde : 

«Landsorganisationens 9. kongres utta ler sin sterkeste misbil
ligelse overfor de organisationer, som ikke efterkom sekretariatets 
opfordring til arbeidsstans 21 .  juli». 

Jens Solli, Hellandsbygden : Streiken var efter omstændig
heterne en sukces. At Rjukan-arbeiderne ikke fik den til som de 
vilde, skyldes i første række dem selv. De behøvet ikke at gaa til 
sekretariatet og vente paa besked derfra. Det er arbeidernes 
revolutionære vilje og handlekraft, som det spørres om. Vi maa 
gaa umiddelbart til kampen og ta det fulde ansvar for den. Med 
den store tilvekst organisationen har hat kan man ikke vente sig 
nogen enstemmig tilslutning til et saadant skridt ; de uforstaaende 
ligger efter, men vi kan ikke la os bestemme av dem. Heller ikke 
er det lovparagrafferne som er det avgjørende ;  det er de praktisk 
foreliggende forhold paa arbeidspladsen, som skal være utgangs
punktet for os. 

A. Bratvold : Vi blir tvungne til at regne med at kongressen 
og fagorganisationen ikke har en saa absolut enig sammensætning. 
Dertil gjør divergenserne sig for sterkt gjældende. Jeg hævder, at 
det gaar ikke an for kongressen eller forbundsstyrerne at vælte 
ansvaret over paa dem, som arbeidet den 21 .  juli. Ti man maatte 
ha ret til at opfatte situationen slik, at det var en opfordring, 
som utgik her. Inden papirindustrien var Mjøndalen cellulose 
slet intet enkeltstaaende tilfælde. Den sak kan forbundet selv gjøre 
op forresten. Jeg mener at kongressen skal være varsClm ogsaa 
med at gi noget mistillidsvotum utad. Kan man ikke erkjende, at 
selve forberedelserne til aktionen var mislykket ? Det var oprindelig 
et forslag fra Det norske Arbeiderparti dette, og det viste sig at 
føre til unødig splid og spektakkel ute i avdelingerne. Skal der 
reises kritik bør den rettes dit, hvor den passer. 

Volan : Jeg kan være enig med dem som hævder, at der burde 
være fattet beslutning om, at alle skulde delta i den 24 timers arbeids
nedlæggelse. Men enten der var fattet beslutning herom eller ikke 
mener jeg, at det var alle organiserte arbeideres pligt at staa sam 
men om parolen. Dette hævdet jeg bl. a. paa fællesmøtet, og det 
maa slaaes fast, at saaledes maa det ogsaa være. Om sel ve streiken 
vil jeg si, at den var forholdsvis god. - Overfor en forespørsel av 
Eggen oplyste tal. at saavidt han vidste hadde Arbeidsmandsfor-
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bundet ikke faat mer end e n  anmodning o m  at t a  sig a v  deres sak, 
som var trakassert, og paa denne sak førte det den 6-7 maaneder 
lange konflikt paa Jørpeland. Han fastholdt overfor Dalastøl, at 
der forelaa en henvendelse som oplyst. 

Ingv. Olsen, Mjøndalen, redegjorde for forholdene inden fag
foreningen der. Han sluttet sig til dem som fremholdt, at man ikke 
kunde nøie sig med «opfordringerl>, men at der maatte gis et paa
læg, som hele organisationen stod bak og som var saa tydelig, at  
selv de mest erke-reaktionære ikke kunde ta feil av det. 

Lian : Jeg tror, at den diskussion som er ført har været svært 
nyttig. Vi har godt av at snakke ut om det, og forsaavidt er tiden 
ikke bortkastet. - Det er sagt at opfordringen ikke skulde være 
tydelig nok. Jeg mener at tydeligere kan en opfordring ikke sies. 
(Tal. refererte her indholdet av proklamationen)_ Og den er under
tegnet ikke bare av sekretariatet for Landsorganisationen, men og
saa av Partiets centralstyre, og den form som henstillingen fik var 
utarbeidet av disse i fællesskap. Rundt om i Kristiania virket hen
stillingen ogsaa ganske automatisk ; her stansedes alt, som me d 
rimelighet kunde stanses. Jeg tror ogsaa det er nødvendig at vi 
vænner os til  henstillinger i den slags saker, organisationen staar 
da friere. Demonstrationen den 21 .  juli skulde vel være en prøve paa, 
h vor langt vi var kommet i forstaaelse. At den lovmæssige tvang 
skulde behøves vilde netop ikke være tegn paa en bevidst opfatning 
blandt medlemmerne. Ser vi det paa den maate tror jeg vi kan 
være enig om, at  det var en nyttig prøve, som gir os lærd omme 
til en anden gang. - Til Eng vil jeg bare si, at det staar i lovene, 
a t  hvor der skal træffes beslutning, som gjælder andre forbund, 
skal disse tas paa raad. Det er jo de, som skal utføre beslutnin
gerne. At parolen blev git med saa kort varsel var ikke hoved
organisationernes skyld. Dagen, som jo var international, blev om
bestemt og berammet saa sent, at det faldt vanskelig for mange 
at træffe de nødvendige forberedelser ; det gjaldt saaledes Jernbane 
og Lokomotivmandsforbundet. Dette moment gjorde ogsaa sit til, at 
man valgte henstillingens form. Tal. hadde intet væsentlig at ind
vende mot det fremsatte forslag - hvis man da ikke fandt, at selve 
diskusionen var tilstrækkelig som «svar paa fråganl>. 

Teigen vilde si et advarende ord til dem som krævet absolut 
beslutning. Det gik efter hans mening ikke an at binde fagorga
nisationen og den politiske organisation paa denne maate. Ingen 
kunde paa forhaand si, hvordan kampen vilde arte sig, og hvorledes 
man blev henvist til at maatte føre den ; en slik taktik var derfor 
ltmulig. Vi skulde slaa fast her, at en appel, en opfordring, skal 
være bindende ; den skal være nok, i kraft a v vor solidaritet. Blo
;kaden av Rusland var en umenneskelig ting, og derfor mente man, 
at enhver organisert arbeider vilde gi sin harme uttryk ved at 
følge den enkle henstilling ; det vil de ogsaa være mere imponerende, 
end om det skeede ved organisationens tvang. Tal. fremholdt, at 
man vilde staa sig paa i fremtiden at indrette sig paa en smidigere 
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taktik ved slike anledninger. H an gik ut fra, at hans og Volans 
oplysninger stod til troende hos forsamlingen. 

A . E. Gundersen var enig med dem som fandt demonstrationen 
vellykket. Medlemmerne i de gamle organisationer gik ut saa at 
si alle mand. Han saa ingen rimelighet i at vedta mistillid til dem, 
som viste sig ikke at være naad saa langt i forstaaelse, at de 
instinktivt fulgte parolen. Kongressen burde likesaalidt som Partiets 
l andsmøte opkaste sig til dommer her eller befatte sig yderligere 
med dette. Han henstillet til Arntsen at ta sit forslag tilbake. 

Karl Bjurstrøm, Rjukan : Kongressen er den suveræne institu
tion for streiken og den rette instans til at dømme. Jeg er enig i, 
a t  henstillingen var nok og maa ogsaa i fremtiden være nok. Hvad 
de grupper angaar som ikke efterkom henstillingen, kan jeg ogsaa 
indrømme at de manglet meget i klar bevidsthet om sin pligt. Men 
det jeg her vil sætte fingeren paa er, at sidenefter er de lojale med
lemmer av organisationen i stor utstrækning blit faldt i ryggen av 
sine egne tillidsmænd. l)et kan ikke forsvares, og om den ting har 
kongressen den største opfordring til at uttale sig. Den presse
feide som dette forhold førte til, har været overmaade gavnlig, ti 
den har vist, at der maa handles ander ledes en anden gang, hvis 
disse folk vil staa solidarisk med den øvrige arbeiderklasse. Saa 
meget er ialfald opnaaet, og det er meget væsentlig. 

Edv. Stenklev, Greaaker, oplyste at avdelingen ved Mjøndalen 
cellulose var blit ekskludert av forbundet. Han fandt det ikke 
ubillig, at den fik en reprimande herfra ogsaa. 

Arntsen forklarte sig nærmere om forholdene paa stedet og 
hævdet at det hele var utartet til en skandale for organisationen i 
pa pirind ustrien. 

A. A lberti ønsket at gi nogen oplysninger om Jernbaneforbun
dets forhold til demonstrationsstreiken, hvor over der faldt særlig 
sterk kritik. Forbundsstyret lot opfordringen fra sekretariatet ind
rykke i cJernbanem nden» for at gjøre avdelingerne bekjendt med 
den, da man mente, at de var de respektive avdelinger som her 
maatte handle paa egen haand. Forsaavidt hadde Jernbaneforbundet 
ikke optraadt anderledes end ethvert andet forbund. Hvad de p aa
følgende retssaker angik hadde forbundet erklært at ville staa fuldt 
solidarisk med de forfulgte og besluttet at yde dem fuld beskyttelse. 
N aar funktionærerne ikke hadde efterkommet parolen i den utstræk
ning som ønskelig var, hadde det sin grund i, at mange av med
lemmerne desværre ikke var saa klassebevidste og veldisciplinerte 
paa det tidspunkt - hvortil kom at tiden gjennemgaaende ikke· 
strak �il for at faa saken ordentlig behandlet. 

E. Sandberg, Kristiania, henstillet paa vegne av Lokomotiv
mandsforbundet at der for eftertiden blev draget omsorg for et 
længere varsel. Forbundet var organisert paa en anden maate end 
de fleste andre, og det var oplagt umulig paa 8 dage at faa en slik 
parole ut til medlemmerne. Lokomotivførerne var jo desuten nye i 
Landsorganisationen, og det vilde være at sætte samholdet paa en 
a ltfor sterk prøve, om man paa en saa kort frist skulde ha gaat tH 
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at dekretere en almindelig trafikstans ifjor. Anderledes vilde det 
stille sig, naar der blev git tid til at behandle saken, og naar paro
len var tydelig nok for alle medlemmer. Tal. fandt, at hvis der 
skulde øves nogen kritik i almindelighet burde den ikke mindst 
rettes mot de øvrige led i Internationalen, hvis deltagelse i stor ut
strækning uteblev. 

Fredsti : Da det skulde været en organisationsmæssig pligt for 
Jernbaneforbundets ledelse at forsvare dem, som var blit opsagt fra 
sine pladse, gik forbundets organ i stedet hen og faldt dem i ryggen 
med vitterlige usandheter. Endda skal det være nødvendig her over
for formanden at «dokumentere» hvori den usolidariske handling 
bestod ! 

A lberti protesterte mot disse uttalelser. 
Lage Lagesen ment�, at meget av denne forvirring kunde været 

undgaat hvis sekretariatet hadde indtat en bestemt holdning. 
Systad : Vor organisation er ikke saa fuldkommen, som vi 

ønsker den skulde være ; som følge derav er vi nødt til  at træffe 
beslutninger som binder. Disse ting vil vel nu ialfald bli veiet 
nærmere for fremtiden. I Lians uttalelse ligger et forsvar for dem 
som ikke gik ut i streik den 21. juli, og denne uttalelse kan faa en 
uheldig anvendelse. Hvis hovedledelsen hadde tat «støiten» for det, 
som senere kom op, kan det hænde, at justisen hadde maattet sende 
sine tiltalebeslutninger til Folkets Hus i stedet for at slaa ned paa 
de individuelle medlemmer ute i distrikterne, men det kunde ogsaa 
hænde, at resultatet da vilde være blit noget anderledes. Jeg gjen
tar, at et direktiv herfra er absolut nødvendig - ikke mindst efter 
formandens uttalelse. 

Nils Antonsen (Hovedbanens stationspersonales forening) mente, 
at en henstilling burde være ensbetydende med en ordre. Men 
Jernbaneforbundets formand h adde fraraadet distrikterne at slutte 
sig om parolen. 

L. R�tngstad : Dette opgjør burde nærmest være henlagt ti l  
forbundenes landsmøter, for de er de nærmeste til at dømme her. 
Hvad sakens principielle side angaar slutter jeg mig til Lian. Paa
lægget fra ledelsen skui de utføres av de lokale samorganisationer 
og partiforeningerne, og naar det gik saa traadt, som det var sagt, 
maatte kritiken herfor da i første række rettes mot disse. At typo
graferne i Bergen arbeidet den dag skyldtes, at man stod like oppe 
i ferien og andre speeielle forhold. Jeg vil nærmest karakterisere 
-det som et «ulykkestilfælde» . 

Ved voteringen vedtoges Arntsens forslag med stort flertal. 
Beretningen godkjendtes enstemmig. 

Eftermiddagsmøtet. 

Efter vedtagelsen av protokollen gjentog Eng sin forespørsel 
<>m der vilde kunne avgis en mundtlig beretning for virksomheten 
hidtil i indeværende aar. 
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Lian hadde intet derimot, omend der neppe kunde meddeles 
synderlig utover hvad der var sagt allerede i aapningstalen. Han 
skulde forsøke at faa en foreløbig beretning istand til fremlæggelse· 
i et senere møte. 

Man gik derpaa over til dagsordenens punkt 3 og 4 :  

Socialisering og bedriftsraad. 

Spørsmaalene indlededes av Lian, som henstillet, at de kunde 
bli behandlet under ett, da de hang saa nøie sammen. Han uttalte 
i sit indledningsforedrag i det væsentlige følgende : 

Vi staar i vor tid overfor et av de største problemer som 
nogensinde har reist sig. Det er selve den økonomiske omveltning .. 
den sociale revolution, som staar paa dagsordenen. Og problemerne 
blir større og vanskeligere, jo mer de rykker os ind paa livet. 

Socialiseringen er ikke bare et eiendomsspørsmaal j den er og
saa et produktionsspørsmaal, idet det økede behov gjør det nødven
dig at tilveiebringe en planmæssig produktion. Men socialiseringen 
er noget mer ; den er ogsa a et drifts-spørsmaal, idet den emanci
perte arbeiderklasse selv vil være med i ledelsen og forvaltningen� 

Hele denne omformning er et kampspørsmaal - en 

kamp mellem de besiddende og de eiendomsløse. 

Vi sætter socialiseringen op mot det kapitalistiske system for 
at komme ut av det eksisterende kaos frem til harmoni og fred 
mellem menneskene. Men om end denne vældige indgripende for
andring, som rokker ved tusen aars gamle vaner og privilegier, 
ikke vil kunne gjennemføres uten det mest utrættelige arbeide og 
uten den mest paagaaende kamp, maa vi dog ta saken op til løs
ning. Ti uten at vi gjør det blir vor kamp en eneste haapløs paa 
stedet marsj, som lar befrielsen vente paa sig. 

En helt socialistisk ordnet produktion og omsætning faar vi 
ikke, før kapitalistklassens magt er brutt - her i landet som i de 
andre land. Men dette hindrer os ikke i ,  at vi allerede idag rykker 
ind paa vore motstandere - angriper utenverkerne for at svække 
deres stilling og gaa ind paa deres eget territorium. 

Socialiseringen er ingen trylleformular, som man skaper paa 
et øieblik. Sandsynligvis vil den foregaa periodevis, eftersom be
drifterne modnes dertil. Fælleskomiteen sier i sin indstilling herom. 
at det kan bli nødvendig, at samfundet konfiskerer efterhvert uten �r
statning de eiendomme og virksomheter som ansees modne for social
isering, hvor denne foregaar «under en voldsom revolutionær periode 
eller efter kapitalismens fuldstændige sammenbrud, saa det er nød
vendig for arbeiderne st1"alcs at gripe ind og faa produktionen igang.» 
Men en saadan fremgangsmaate er ikke ønskelig i og for sig. Ti den 
kan ikke anvendes uten at skape forstyrrelser i produktionslivet med 
derav følgende elendighet for dem som lever under forholdene i det 
øieblik. -
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Jo mægtigere vor stilling er, jo sterkere vi  er organisert, des. 
mindre kraft blir der imidlertid i motstanden fra de private kapi
talinteresser, og des roligere og sikrere kan overgangen komme til 
at  foregaa. Under disse forhold vil det være taktisk uklokt av os 

, at  konfiskere de enkelte bedrifter. L angt bedre vil det være at l a  
inddragningen a v  den private utbytterkapital ske generelt. Det er 
her vi er inde paa selve eiendomsf01'holdet, naar det gjælder socia
liseringsspørsma alet. 

Men socialiseringen vil ogsaa sikre folket en di1'ekte ledelse a v  
d e  vigtigste økonomiske funktioner. Derfor kræver vi socialisering 
a v  bank- og pengevæsenet i første række for derigjennem at opna a  
kontrollen og magten over næringslivet forøvrig. 

Jeg mener, at moden for socialisering er ogsaa samfærdsels
midlerne, likesom alle de større industrielle bedrifter som gruber 
og anden storindustri samt de virksomhetsgrene, som fremstiller for
nødenhetsartikler til det daglige behov. Endelig maa vi for Norges 
vedkommende nævne kraftforsyningen . og hele vor træindustri. 

Hvad jordbruket anga ar foregaar der bare undtagelsesvis stor
kapitalistisk drift. I virkeligheten er vi jo et smaabrukerfolk, hvor 
den nye ordning faar til formaal at beskytte smaabrukerne og ar
beiderbønderne ved at hindre spekulationen og renteatbytningen av 
jorden, saa jorden blir brukerens produktionsmidtlel under samfundets 
beskyttelse. Likesaa maa fiskeriet omlægges efter fællesskapets 
principper. 

Det er ganske umulig - forsatte tal. - i et kort foredrag at 
utrede hele denne sak ; jeg maa derfor nøie mig med at henvise til 
indstillingen som vi alle har hat anledning til at se. De spørsmaal 
som her reiser sig blev jo ogsaa behandlet nylig paa Arbeiderpar
tiets landsmøte, hvor komiteens forslag blev enstemmig tiltraadt. 

Vor forutsætning for socialiseringen er, at der skal  ske en 
planmæssig gjennemførelse. Det er klart, at vi ikke kan vente os 
saa svært store resultater av de tiltak som til en begyndelse gjøres. 
Det er nødvendig, at det økonomiske liv b lir gjennemsyret av den 
social Jstistiske aand og den socialistiske form, før vi kan høste de 
frugter, som vort arbeide hermed skal  bringe. Derfor kommer ut
viklingen sikkert til at  gaa ad to veie, to linjer, som jeg vil kalde 
den ydre socialisering og den indre. Disse to linjer vil utdype og 
fuldkommengjøre hinanden. De er indbyrdes avhængig, netop fordi 
de utfylder hin anden. Vi har allerede set en slags ydre socialisering 
i visse virksomheter, som er overtat av og blit underlagt det offent
lige - stat og kommune. Men man har m anglet den indre sociali
sering. Derfor er den offentlige drift blit en kapitalistisk ddft. 
Men her er det, at den indre og den ydre linje møtes i 

bedriftsraadsorganisationen. 
Det gaar nemlig ikke an, at socialiseringen skal være en byraa

kratisk foranstaltning ; den maa  bli en levende omf01'mning iverksat 
nedenfra og indenfra, fra arbeidernes egne rækker. Og enheten i 
dette system er den enkelte bedrift. 
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Netop fordi bedriftsraadet paa arbeidspladsen skal skapes idag, 
mens de kapitalistiske forhold hersker, blir det nødvendig under 
arbeidet med dem at ta i betragtning de magtfaktorer, som er til
stede i bedriftslivet. Arbeiderne, funktionærerne og arbeidsgiveren 
er disse magtfaktorer idag. Men de to første grupper er helt sat 
utenfor ledelsen. 

Nu kommer altsaa arbeiderne og kræver sin del i bedriftenes 
ledelse. De vil sitte med i raadet - ikke som lakeier eller gidsler 
men slik at arbeiderne og funktlOnærerne paa visse omraader av be
driftsledelsen kan øve den overveiende indflydelse - alt efter sit 
antal og i forhold til sit stemmetal, saaledes at arbeidsgiveren tryk
kes ned fra at være den uindskrænkede herre til at bli et mindretal 
i bedriftsraadet. 

Det er altsaa disse tre grupper, som i en socialisert bedrift 
skal lede produktionen og ha ansvaret for at stille det forbrukende 
folks behov. 

Men hvorledes staar funktionærerne idag ? 
De vi kalder driftslede7'e staar idag som rene løntagere. De 

gjøres avhængig av kapitalinteresserne og kommer derfor ofte til at 
sta a i kampforhold til arbeiderne. Men dette er et unaturlig forhold. 
Og derfor blir det magtpaaliggende for arbeiderne at knytte funktio
nærerne til sig gjennem bedriftsraadene. 

Gjennem disse ra ad skapes altsaa en institution, hvor arbeiderne, 
funktionærerne og repræsentanten for bedriftens ledelse side om side 
bestemmer over de forhold og saker som melder sig. Der skapes i 
virkeligheten en folkerepræsentation - for første gang - i det 
økonomiske liv. Jeg mener, at den videregaaende soeialisering vil 
sørge for, at bedriftsledelsen ikke kommer til at repræsentere kapitale7� 
som nu, men fællesskapet. Og det vil bli til største gagn for den 
industrielle utvikling. Men idag er bedriftsraadet et kamporgan, 
et kontrolorgan - det skal vi ikke glemme. 

Uten bedriftsraad blir der ingen effektiv samfundskontrol 
hverken med formuesinddragningen eller med utbyttebegrænsningen 
- heller ikke nogen indre omformning av det økonomiske liv. Med 
bedriftsraadene begynder proeessen paa den «indre linjel>. 

Der er dem som har hævdet, at raadene ikke maa være 3-delte 
i sine voteringer, men at man knæsætter den almindelige flertals
form saaledes at der ikke blir nogen kunstig begrænsning for deres 
beslutningsret. Disse og andre ting, som hører ind under detaljerne 
for raadenes virkemaate, kan være emne for lange diskussioner, og 
vi blir under debatten nødt til at komme ind paa dem. Men jeg 
tr6r, at en stor kongres som denne her skal indskrænke sig til at 
trække op de store linjer. Saa faar utviklingen gjøre sit og erfarin
gen bli vor læremester. 

Det som jeg i første række vil ha slaat fast er, at bedrifts
raadene er en absolut nødvendig betingelse for, at vi kan gjennem
føre socialiseringen av bedriftslivet. De er saa at si socialiseringens 
crgan i det økonomiske liv. 

Naar endel borgerlige politikere har været inde paa at fore-
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slaa en form for disse ra ad, som skulde gjøre mulig en «forsoning» 
mellem kapital og arbeide, saa vet vi, at det er noget som de orga
niserte arbeidere ikke tror paa. De ser langt dypere paa de øko
nomiske problemer. 

Betragter vi bedriftsraadene saaledes som her er gjort : som 
de nye organer i socialiseringens tjeneste, og bygger vi de nye 
organer op indenfra er det klart, at det blir nødvendig at gaa 
videre end til de enkelte bedriftsraad a lene. Skal raadene faa magt 
og betydning, vil der maatte dannes distriktsraad, som forutsat i 
forslaget, og over disse landsraadet, et økonomisk parlament, som 
blir et nyt samfundsorgan. Jeg vil kalde det en 

raadsf01'fatning for industrien. 

Lægger vi den maalestok paa bedriftsraadene, at de skal være 
rygraden i socialiseringsprocessen, vil ogsaa betydningen av dem 
vokse, indtil de sprænger den gamle ramme. 

Mange har været in de paa det, at klubstyrene maatte kunne 
utføre den samme funktion som bedriftsraad alene. Det er ikke noget 
at si paa den tanke i og for sig. Men klubstyrene har jo en hel 
række andre opgaver at vareta, samtidig som bedriftsraadene paa 
sin side er noget ganske andet. Det er derfor rigtigst at la de 
sidste bli selvstændige instituiioner med forgrening opover som 
skissert 

Og det dæmrer for arbeidsgiverne hvor vi vil hen. Arbeids
giverne vil meget heller gaa med paa tarifbestemmelser, som kan gi 
arbeiderne nogen indflydelse, end at gi sin anerkjendelse til  disse 
raad. Det er jo sagt likefrem, at ska l  man faa bedriftsraad «kan 
arbeiderne likesaa godt ta det hele med det samme, ti resultatet er 
jo givet paa forhaand » .  

Jeg vet ogsaa at mange er ængstelige for funktionærernes del
tagelse i det nye ra ad. Men her har jeg den tro, at den økonomiske 
kamp efterhvert vil tvinge disse bort fra arbeidsgiveren over til os. 
Selve de økonomiske love vil gjøre dette. Butik- og handelsfunk
tionærerne, som jeg omtalte i min aapningstale til kongressen, kan 
her nævnes som et eksempel. Paa mange steder har de set sig hen
vist til at opta en faglig kamp efter nøiagtig de samme principper, 
som vi har maattet gjøre. Særlig gjennem bedriftsraadenes eget 
arbeide tror jeg, at vi skal kunne bringe det til at føre alle arbeids
livets kræfter sammen til opnaaelse av det maal vi har sat os. 

Jeg ser altsaa i bedriftsraadene det første effektive skridt l en
imot socialiseringen. Hvis bedriftsledelsen fremdeles skal ligge i 
kapitalisternes hænder alene vil det ha lange utsigter med denne 
utvikling. Her mener jeg, at fagorganisationen maa ta op et stort 
og betydningsfuldt arbeide. Der er kanske dem, som vil si, at det 
var dristig allerede iaar ved tarifrevisionen at reise kravet om andel 
i ledelsen ; kravet er jo saa nyt. Men det er sprunget ut av den 
.erkjendelse, som er grundlaget for al fagforeningsbevægelse, at der 

L 3  
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maa skapes en ændring i magtforboldet paa arbeidspladsen. Kravet 
sprang ut av bevægelsens inderste ide. 

Men det er sa a, at man endnu staar usikre og famlende. Det 
første som melder sig nu maa derfor bli at sætte igang et 

energisk op lysningsa1'b eide. 
Fagforeningerne maa her ta fat paa hvert sted og faa reist en 

paagaaende bevægelse for dette, og Landsorganisationen maa støtte 
arbeidet av alle kræfter. 

Vi staar færdig til at ta fat, og jeg anser det for i høieste 
grad nødvendig at det ogsaa blir gjor.t. Alle de problemer, som 
har reist sig i vort samfund, og hele den revolutionære bevægelse 
ute i verden gjør, at vi ikke længer kan lægge armene ikors. 

Her har sekretariatet ment, at der paa ethvert nogenlunde 
centralt sted kunde igangsættes foredragskurser, hvor spørsmaalene 
blev drøftet indgaaende - ikke bare teoretisk, men ogsaa praktisk. 
Fra organisationens side bør der saa utsendes tillidsmænd, som kan 
veilede i dannelsen av raadene. En praktisk løsning av denne op
gave er det vigtigste for fagorganisationen idag. Der vil møte os 
motstand - ja til det yderste. 1I1en vi vil 1'inge mo tstanderne ind. 
Opgaven kræver alle vore kræfter. Det er derfor av overmaade 
betydning, at kongressen kan sta a enig her, slik at det kommende 
sekretariat faar fuld bemyndigelse til at iverksætte en kraftig pro
paganda for bedriftsraadene og derigjennem for socialiseringens 
gjennemførelse. 

Sekretariatets forslag. 

Tal. fremla derpaa følgende forslag til beslutning angaaende 
bedriftsraadene : 

< Kongressen slutter siq til de av fælleskomiteen utærbeidede 
regle1' for bedriftsraadene. 

Dog maa der indtil videre kunne fm'etas den tillempning, som 
i hver industri 81' nødvendig for at faa raadene etablert. 

Kongressen uttaler, at det er av den storste vigtighet for den 
endelige socialisering og dens p lanmæssige gjennemførelse at arbei
derne gjennem bedriftsraadene 'rykker ind som medbestemmende part 
i bedriftens ledelse og at der skapes et landsomfattende raadssystem 
for indust1'ien. 

Kongressen opfordrer derfor de fagorganiserte arbeidere til at 
ta denne sak ap til realisation paa hvert arbeidssted, likesom fag
organisationen allerede har op tat kravet om bedriffs1'aadene overfor 
arbeidsgiverforeningen og vil kjæmpe for dets gje1memførelse paa 
samme tid som de1L samlede arbeiderbevægelse kjæmpe1' for den sam
fundsmæssige ane1'kjendeZ;e av systemet. 

. 
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Kongressen paalægger selcretariatet at iverksætte et planmæssig 
oplysningsa1'beide om hvorledes bedriftsraadene skal oprettes og om 
deres arbeide ved kurser, foredragserier, utgivelse av brochurer og 
veiledning ved utsendte tillidsmænd, likesom selcretariatet faar i op
drag at sammenkalde repræsentanter for de nystiftede bedriftsraad 
til konferanee saasnart det er mulig for at faa dannet et særlig cen
tralraad for bedriftsraadene med centralkontor under organisationens 
ledelse» ,  

Videre foreslog sekretariatet følgende udtalelse i so{)ialisB'rings
spørsmaalet : 

Kongressen hævder, at kampen for socialiseringen nu maa være 
den hovedopgave som hele arbeiderbevægelsen samles om og uttaler 
sin fulde tilslutning til· socialiseringskomiteens forslag saalydende : 

cSocialiseringens formaal er at ophæve kapital istklassens sær
fordele og dens herredømme over det økonomiske liv, og organisere 
produktionen, omsætningen og fordelingen av de økonomiske goder 
efter samfundets behov. De produktive kræfter maa økes. Arbeids
kraft, raastoffer og tekniske hjælpemidler maa planmæssig anvendes 
i det hele folks interesse. 

Der organiseres bedriftsraad, distriktsraad og brancheraad med 
landsraad, som faar den øverste ledelse og kontrol over nærings
livet, saaledes at saavel sakkyndigheten som producenternes og for
brukernes interesser kommer til sin ret. 

Den private kapital inddrages ved progressiv formues- og ind
tægtsskat, begrænsning av kapitalens utbytte og indskrænkning av 
arveretten. Undtat for inddragning er de bedrifts- og behovsmidIer, 
som det socialistiske samfund stiller til den enkeltes raadighet. Over
føringen av produktionsmidlerne til samfundseie kan da foregaa mot 
utløsning, idet utgifterne derved fordeles paa den samlede kapitalist
klasse. 

De funktioner og virksomheter socialiseres først, som har størst 
samfundsmæssig betydning og sikrer den bedst mulige kontrol over 
næringslivet. I første række bør derfor socialiseringen omfatte de 
væselltlige økonomiske funktioner, som kapitalforsyningen (bank- og 
forsikringsvæsenet) kraftforsyningen, raastofforsyningen samt de 
virksomheter forøvrig hvor arbeidet foregaar i fællesskap. 

Løsningen av socialiseringsspørsmaalet er en forutsætning for 
socialismens gjennemførelse. En fuldstændig socialisering kan først 
ventes gjennemført, naar arbeiderklassens magtstilling i samfundet 
blir saa sterk, at kapitalistklassens motstand kan brytes». 
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Vi slutter os altsaa - sa tal. - i begge disse spørsmaal for
saavidt helt til partiets standpunkt, men vi mener samtidig, at det 
er en bydende nødvendighet at der her vedtages en saadan positiv 
uttalelse, som hjemler sekretariatet adgang til at iverksætte et op
lysningsarbeide som anført samt til at sammenkalde en landskonfe
rance av bedriftsraadene til oprettelse av et centralraad med et eget 
kontor, idet vi indser, at det er umulig for et faglig sekretariat til 
enhver tid at lede dette arbeide. 

Foredraget mottoges med sterkt bifald. 
Tmnmæl henstillet at der i løpet av dagen blev sørget for ut

d eling av det materiale om raadssystemet, som skui de behandles. 

Diskussionen 

aapnedes av A. H. Arntsen, Drammen, som uttalte at spørsmaalene 
nu var kommet saa nær indpaa livet av os, at vi maatte ta stilling 
til dem og undersøke paa hvilken maate vort nærmeste behov bedst 
kunde tilfredsstilles. Hvad den foreliggende socialiseringsplan angik 
syntes han at den endnu var delvis mangelfuld. Man burde saaledes 
ha utredet nøiere rækkevidden av en snarlig overføreise av kom
munikationsmidlene til fælleseie. Det stod for taleren slik, at sam
færdselen her maatte komme i første række - dernæst kraftkildene 
og raastoffene. Netop nu hadde dampskibsselskapene, som trafikerer 
det  nordlige Norge, gaat til yderligere forhøieise av baade gods- og 
passagertakstene, tiltrods for at disse samme selskaper i aarrækker 
har utbetalt høie proeenter til sine aktionærer. 

For industriens vødkommende maatte der ved socialiseringens 
gjennemførelse naturligvis tages hensyn til de forskjellige virksom
heters nytte for samfundet. Herunder maatte ogsaa komme i be
tragtning den fortjeneste de tidlige1·e hadde hat, saaledes at fabrik
ker som allerede hadde optjent sin aktiekapital, ikke igjen fik den 
erstattet, da dette jo før var betalt av forbrukerne. Bedrifter som 
litet eller intet hadde tjent, maatte opnaa lettelser ved den progres
sive beskatning. Likeledes måatte intet overtages efter kunstige høi
konjunkturpriser, men til virkelig kostende. Det hadde vist sig i 
krigslandene, at naar det krævedes nølet ikke samfundet med at ta 
over virksomheter uten at vise nogen ømfindtlighet overfor privat
kapitalen. 

Med hensyn til bedriftsraadene var det bare glædelig at se den 
interesse hvormed man omfattet dem. Man maatte bare se til at de 
ikke førte til nogen slappeise og sløvhet i arbeidernes kamp, men at 
d e, som Lian sa, vilde virke som en spore til nye anstrengelser. 

Alfred M. Nilssen : Jeg er ikke enig i de forslag som foreligger 
fra komiteen med hensyn til bedriftsraadene. Jeg har nemlig ingen 
tro paa, at vi under den produktionsordning som eksisterer, kan 
være istand til at faa gjennemført bedriftsraad, som vil bli til  nogen 
nytte for arbeiderklassen. Naar vi kommer saa langt at bedrifts
raadene faar den betydning som mange lægger i dem, da vil den 
kapitalistiske epoke være forbi. Og da kan det nok være mulig at 
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bedriftsraad under en overgangsperiode kan bli baade praktiske og 
nyttige. 

Det foreliggende forslag gaar ut paa at raadene skal sammen
sættes av arbeider- og funktionærgruppene, tiltraadt av arbeids
giveren eller hans repræsentant. Socialiseringskomiteen gaar endog 
saa langt som til at uttale, at for at faa en gyldig beslutning i en 
sak skal  det kunne sættes som betingelse, at del' er flertal for den 
inden to av disse grupper. Paa hvilken side er saa funktionærerne 
at finde ? Jo. paa kapitalens. Og paa den side vil vi sikkert 
ogsaa komme til at finde dem i bedriftsraadene. ' 

Ikke bedre gjøres forslaget derved at ogsaa repræsentanter fol" 
kapitalisterne skal sitte i disse raad. Det vil utarte til at bli den 
rene humbu�. Det vil samtidig gjøre bedriftsraadene saa upopulære� 
at naar vi kanske engang kommer op i en revolutionær situation 
har folk allerede tapt troen paa dem, fordi de er forfusket. 

Det vil altid være lettere for os at komme til arbeidsgiveren 
og optræ som repræsentanter for fagorganisationen. Gjennem be
driftsraadene, slik som de er tænkt bygget, blir vi bare staaende 
fuldstændig magtesløse i forholdet. ' 

Vi har kjæmpet for det føderative princip i fagbevægelsen, og 
det var meningen at det skulde føres videre ut i samfundslivet. Men 
hvad vil følgen bli, hvis arbeiderne ute paa arbeidspla:lsen skal 
delegere sin rna gt ø et raad og derfra videre til de øverste in
stanser ? Kan det ikke tænkes at ogsaa det vil føre til magtbrynde ? 
Vi er mennesker alle og har saa let for at la os bestemme av vore 
omgivelser og det system som behersker os. Jeg mener at det er 
ikke mulig at faa skapt et virkelig demokrati paa den maate, at vi 
overlater disse ting til raad, som igjen bygger paa andre raad 
det blir et industrielt demokrati kanske ikke bedre end det vi 
har nu. 

De organisationer vi selv bygger op kan omslutte alle de nyt
tige medlemmer av samfundet, indtil de omfatter praktisk talt alle 
som vi kalder arbeidende individer. Her er det hvor det øko
nomiske parlament skal være. 

Jeg er enig i at der gaaes til dan!!else av qedriftsraad ved de  
forskjellige arbeidssteder, og disse bør da vælges av de  faglige 01'
ganisationer som forefindes der og bestaa av det antal medlemmer, 
som man i hvert enkelt tilfælde finder hensigtsmæssig. Herom kom
mer jeg senere i debatten til at opta et eget forslag. Videre er det 
min opfatning at socialiseringsspørsmaalet endnu er saa litet utredet, 
at der kan være grund til at se paa det nærmere, og jeg har i denne 
forbindelse tænkt at foreslaa ned sat en komite valgt av kongressen 
til at foreta denne videre utredning. Man bør gi sig tid til at se 
paa disse ting nærmere, før vi saa rent hodekuls hopper paa en 
plan som vi ikke vet hvor fører hen. 

Martin Tmnmæl : Jeg er enig i at en socialisering av større 
rækkevidde kan der ikke egentlig være tale om i det nuværende 
samfund. Socialiseringens gjennemførelse betinges av at vi behersker 
selve samfundsmagten. Men det gjør det like nødvendig at vi har 
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en plan for vort arbeide her. Vi har allerede opnaadd at sociali
seringskravet, vore grundprin cipp er, er blit det som sterkest be
skjæftiger den offentlige diskussion. Og eftpr det ordskifte som er 
ga at forut vilde det ta sig eiendommelig ut nu at nedsætte en ny 
komite for at sende saken ut paa en ny ørkenvandring. De virke
lig interesserte arbeidere maa nu ha tat sit standpunkt. Der er 
heller ikke gjort nogen indvending av betydning mot det forslag 
som er levert av fælleskomiteen. Ute i landet samler dette spørs
maal en voksende interesse - ikke mindst blandt arbeiderbønderne 
og fiskerne ; de forstaar kravet godt og ser det som begyndelsen til 
sin frigørelse. Det er netop det som er det store, at saken har faat 
den enkle, klare form, som gjør det mulig for os at vinde almen
heten for den. Derfor er det ikke til at undgaa, at vi i princippet 
maa ta stilling til den paa denne kongres ; det er en likefrem nød
vendighet. 

Hvad bedriftsraadene angaar, er det derimot rimelig at vi tar 
os tid til at se nærmere paa dem. Fagorganisationen har her en 
anledning og en pligt til at si det forløsende ord. Jeg tror det er 
rigtig at hovedopgaven for bedriftsraadene under de forhold vi har 
idag maa bli at virke som kontrolorgannr. Men da bør man vel 
la punktet om arbeidsgivernes repræsentation gaa ut, for at vi der 
foreløbig kan indta en helt nøitral stilling. Jeg anser det ikke hen
sigtsmæssig for den faglige kongres nu at fa�tslaa noget andet -
ikke mindst efter det standpunkt arbeidsgiverne her i landet for 
tiden indtar overfor bedriftsraadstanken. Følgelig utga ar da  ogsaa 
bestemmelsen angaaende flertal ved de to grupper. 

Alfred M. Nilssens indvendinger rammer i virkeligheten ogsaa 
den nuværende fagorganisation. Hvis der er fare for at arbeids
giverne skal kunne beherske bedriftsraadene, kan det likesaa let 
tænkes at den ene som den anden organisation kan bli et instru
ment i arbeidsgivernes haand. Men jeg mener dog at man har fuld 
garanti for at bedriftsraadene vil fortsætte den gjerning som fag
bevægelsen har begyndt. 

At kunne beherske det økonomiske liv er nu problemet for ar
beiderne - den store opgave de har at forberede sig paa. Det er 
paa dette omraade at mangelen paa oplysning har været følt ster
kest. Tænk hva d det vil si for arbeiderne at ha den fulde oversigt 
her ! Sporveisfolkenes kamp i vinter gir et talende eksempel. Men 
skulde vi ikke kunne klare at holde produktionen, omsætningen og 
det andet oppe naar vi faar samfundsmagten, fordi vi ikke sørget 
for at tilegne os kundskapene og indsigten, da vilde vi atter gaa 
40 asr i ørkenen. 

Det er et spørsmaal man skal ha for øie naar man er inde paa 
dette, nemlig om det vilde gagne at aapne fagforeningene for dem 
som er funktionærer ved de almindelige bedrifter - verksmestre, 
yngre ingeniører o.s.v. Jeg tror at det vilde være en stor fare i 
det. Vi skal bevare det revolutionære indbold som er i vore fag
�oreninger, deres klassekampnatur, samtidig som vi paa fagf01'enin-
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genes grund bygger op de nye organer og samler tilslutning for dem 
"Vi er her inde paa en gammel tanke. 

Og dette med at delegere magten - gjør vi det ikke ogsaa nu ? 
Det undgaar vi ikke i nogen organisation, likesaalidt som i sa m
iundslivet. Men det som fagoppositionen har kjæmpet for er  at  nv
gjørelsen saavidt mulig skal føres tilbake til medlemmene. Vi har i 
forslaget indført «recall ,. som en demokratisk kontrol, og den be
stemmelse kan det ogsaa være spørsmaal om at gjøre bruk av i 
andre organisationer. 

Paa kongressen i Stockholm beslutte des enstemmig oprettet be
drifts- og produktionsraad ; ogsaa NIlssen var her med paa det. 
Hvorfor da utsætte med at ta stilling til sakens princip ? Det blir 
bedriftsraadene selv. som sammen med tillidsmænd fra fagforenin
gene skal utforme reglene for raadenes sammensætning og virke
maate Derfor vil jeg med de antydede modifikationer anbefale at 
vi slutter os om forslaget, for saa hurtigst mulig at faa det store 
oplysningsarbeide sat igang. 

A .  Kalvaa : Jeg er i tvil om hvordan jeg skal stille mig til 
sekretariatets forslag. Hvad Nilssen har fremholdt falder for en 
stor del sammen med mit syn. Jeg indser vel at bedriftsraadene 
betegner et stykke paa veien, at de er selve aapningen til sociali
seringen. Men for mig stiller det sig betænkelig, at dermed aapnes 
ogsaa - efter forslaget - adgang for funktionærerne til at delta. 
Disse folk finder vi ikke idag i vore organisationer. Og det har 
vist sig i 99 av 100 tilfælder, saa langt min erfaring rækker, at 
iunktionærene har gjort fælJes sak med arbeidsgiverne. Enten det 
gjaldt en streik eller lockout var de arbeidsgiverens haandgangne 
mænd. Det smaker mig derfor ikke. Det som vi hittil har kjæm
pet frem er gjort uten at «konferere" med enten funktionærene 
eller arbeidsgiverne. Men de har maattet boie sig for hvad vi har 
sat igjennem ! 

Der mangler os ikke oplysning idag. Hvad vi mangler er tillid 
til os selv. Jeg tror at der inden den norske arbeiderklasse idag 
iindes folk med kundskaper nok til at lede baade den ene og den 
anden virksomhet ; jeg tviler saaledes heller ikke paa sporveisfolkene. 
Bruker vi denne vor kundskap og vor magt, da er vi uovervinde
lige. Men den organisation, som ikke har tiJlid til sin egen styrke 
og evne, den tæller intet, den er veiet og fundet for let. 

J. Teigen : Med kundskaper kommer troen, motet og tilliden. 
Ingen uvidende faar tillid til sig selv. Ellers beror det mest paa 
misforstaaelser de indvendinger som er gjort. Hensigten med for
slaget er jo at danne bedriftsraad, distrikts- og industriraad og over 
disse et landsraad. Det er ikke saa at et spørsmaal, hvorom der 
staar strid i bedriftsraadet, avgjøres ved funktionærenes stilling til 
d et. Saken kan in dankes til distriktsraadet, og her maa det vel 
tænkes at kunne indtræffe at arbeiderne faar opmanden. Det hele 
er ikke saa forfærdelig som man vil gi det utseende av. 

Jeg vet ikke hvordan socialiseringen ellers skulde begynde, om 
vi ikke nu gik til arbeidet for bedriftsraadstanken. Det hele er ikke 
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saa enkelt som med en beslutning vi fatter her. Der maa som med 
alt andet i vor bevægelse gaa et maalbevisst og utrættelig arbeide 
forut. Jeg har den tillid til arbeiderklassen, at den vil vite at 
hævde sig overfor funktionærene saavelsom overfor bedriftens in de
haver, og jeg mener ogsaa at der til en viss grad kan tænkes et 
samarbeide. 

Her er snakket om at gi vore organisationer en god dag og 
overlate det hele til raadene. Det er en feiltagelse. Organisationen 
skal sta a som en magt bak disse raad. Ingen magt skal heller kunne 
hindre vore organisationer i at føre den kamp, som vi finder be
rettiget og nødvendig. 

Vi maa vel indrømme at arbeiderne endnu mangler adskillige 
forutsætninger for at kunne lede bedriftslivet. Om vi ved vor del
tagelse i bedriftsraadene kunde opnaa at skaffe os indsigt i det øko
nomiske livs snirkel veie og i produktionsprocessen, vilde vi dygtig
gjøre os og formaa at hævde os paa en ganske anden maate end vi 
nu kan gjøre. 

At gaa til nogen ny komite paa socialilieringsspørsmaalet er en 
umulighet. Intet socialt spørsmaal er saa brændende som dette. Og 
selv om bedriftsraadene ikke trær saa ideelt frem gjennem den fore
løbige plan, er de dog nøklen til socialiseringen - en brækstang. 
ved hvis hjælp vi skal komme ind i arbeidslivet med vor indflydelse. 
Det maa naturligvis gaaes skridtvis her som paa ethvert andet om· 
raade. Men jeg tror at løsningen skal bli efter vor principielle op
fatning i sidste instans. 

Overfor et spørsmaal av Tranmæl om hvad man la i uttrykket 
«samfundsmæssig anerkjendelse», bemerket taleren, at han forstod 
indstillingen paa dette punkt slik, at vi skulde søke at tvinge os 
frem saa langt raad var, saa bedriftsraadene blev legale led og be
tragtet som sa'adanne - organisationer som ogsaa de andre maatte 
regne med. Det gik dog ikke an at vente paa nogen stortingsbeslut
ning ; arbeiderne maatte begynde selv. Og det hastet. Tal. anbefalte 
forslaget til vedtagelse. 

Rich. Hansen : Man kan være Nilssen taknemmelig for at han 
er fremkommet med sine indvendinger. Ti ellers blev det vel ikke 
saa let at faa istand nogen debat. Hvad hans kritik angaar, tror 
jeg dog at den bunder i en noget overfladisk betragtning. Han vilde 
vente med pedriftsraadene til vi fik mag ten - hadde ikke nogen 
tro paa dem før. For os andre har det jo stillet sig slik, at be
driftsraadet skulde være et organ, gjennem hvilket vi søkte at skaffe 
os magten. Vi skal samtidig være klar over, at med de rettigheter 
vi vinde følger ogsaa ansvar, og vi skal ikke vike tilbake for at 
ta det. 

Nilssen var videre ræd for byraakratiet ; berlriftsraadene kunde 
bli nye herrer til at regjere over arbeiderne, sa han. Maktsyken er 
vel ingen ukjendt ting inden arbeidernes kreds, men de faar her 
læres til at forstaa, at de maa sig te de folk de vælger ind i raadene 
som sine tillidsmænd. Med folk som er uten indsigt i bedriftslivets 
teknik, og som bare brillierer med laante fjær, ga ar det naturligvis 
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ikke. Bedriftsraadene sta a r  o g  falder i stor utstrækning med dem 
vi sætter ind der og den respekt de kan vinde, og vi raader sel v  
meget over a t  denne respekt skal kunne skapes. Ogsaa mot fagfor· 
eningene blev der fra den første tid av søkt at saa mistillid, men 
forsøket prellet av paa den voksende forstaaelse. 

Baade Kal vaa og Nilssen næret frygt for at funktionærene 
kunde bli os en farlig alliert. De staar ganske vist ikke alene med 
den opfatning. Sikkert er det imidlertid at vi har bruk for funk
tionærene. Vi har bruk for deres lojale medarbeiderskap baade nu 
og senere. 

Vi hører saa ofte nu, at det gjælder oplysningen, og det er 
sandt. Men det er ikke bare den socialistiske oplysning arbeiderne 
trænger ; de trænger ogsaa praktisk oplysning, som kan dygtiggjøre 
dem for de nye opgaver. 

Her kunde vi ha nytte av ingeniørene og de teknisk utdannede ; 
der er ogsaa sikkert mange av dem, som vilde være villig til at 
holde praktiske som videnskabelige foredrag for arbeiderne. Vi maa 
cavlure> dem hemmeligheten. 

Jeg tror som Teigen, at Stortinget ikke knæsætter bedriftsraads
systemet, før det �lir tvunget av opinionen til at gjør" det. Men 
vi skal ikke late saa haant om Stortinget heller. Naar det i sociali
seringskomiteens uttalelse tales om inddragning av den private kapi
tal osv. peker det vel netop her paa lovgivningen. Vi skal altsaa 
gjøre bruk av stemmeretten ved siden av den faglige magt. Inden 
partiet er der da heller ingen dissens om denne uttalelse. 

Dirigenten refererte følgende ændringsforslag av Tranmæl til 
de foreløbige regler for bedriftsraadene : . 

I punktet «Raadets sammensætning» utgaar sid ste passus : <Bedriftens 
eier (aktieselskapets direktion) anmodes om at til træ raadet enten personlig 
elll::r ved en repræsentant, forsaavidt han anerkjender raadets virksomhet.» 

Videre ændres sid ste avsnit under punktet <Raadets møter», saa det 
kommer til at lyde : «Alle beslutninger fattes med almindelig flertal.» 

Fra Alfr. M. Nilssen forelaa nu et skrevet forslag, saalydende : 

« Kongressen uttaler sin anerkjendelse av det arbeide som socialiserings
komiteen har utført og betragter dette som det første forsøk til klarlæggelse 
av socialiseringsspørsmaalene. 

Før kongressen tar endelig standpunkt til saken anser man det paa
krævet, at spørsmaalene gives en yderligere og mere detaljert utrednmg -
særlig med henblik paa socialisering av de enkelte industrier og virksom
hetsgrene. 

Kongressen beslutter derfor -at ned sætte en komite paa 15 mand som 
faar i opdrag at arbeide videre med saken. 

Kongressen VII dog anbefale, at man straks gaar til dannelse av be
driftsraad ved de forskjel lige arbeidssteder, valgt av de paa arbeidspladsen 
værende faglige organisationer og bestaaende av det antal medlemmer som 
man i hvert enkelt tilfælde finder hensigtsmæssig. 

Efterhvert som funktionærene organiserer sig til kamp mot kapitalis
men gives de en forholdsvis repræsentation i raadet. 

Raadet skal til enhver tid ta sig av de spørsmaal som organisationene 
paalægger det.» 
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A. E. Gundersen : Socialiseringskomiteen har søkt at peke paa 
realitetene og lægge Em plan for gjennemførelsen av den socialistiske 
samfundsordning. Vor kamp er ikke fraser længer. Der er ingen 
vei forbi, skal vi frem til maalet. Men da kan vi heller ikke gaa i 
den grad op i os sel v alene, , at vi isolerer os. 

Det er sagt, at bedriftsraadene ikke er nødvendige, saa længe 
vi har klubstyrene. Det er klart, at disse vil fortsætte som før paa 
arbeidspladsen. Det nye, som er kommet til, er at skaffe os ind
flydeIse paa selve bedriftsledelsen. Men for at sa.a kan ske kan vi 
ikke bli staaende ved de gamle former. Bsdriftsraadskravet maa 
gjøres til  praktisk politik, og dertil trænges arbeidernes forenede 
kræfter. 

At ikke arbeidsgivere, som anerkjender raadene, skal kunne 
være med i dem, skjønner jeg ikke. De faar jo ikke den avgjØ1'ende 
magt ; de blir en part ved siden a v de andre. 

Hvad Nilssens forslag angaar forekommer det mig at være 
konservativt. Det nytter ikke for os bare at prate ; vi maa ogsaa 
handle. Og fra nu av bør vi gaa til arbeidet. 

J. Solli : Der er to maater at utnytte bedriftsraadene paa : 
man kan opbygge en socialistisk stat paa dem, <1g man kan ved hjelp 
av dem gjennemføre et føderativt økonomisk system. I Raads-Rus· 
land er den første metode utviklet derhen, at raadene er overgaat 
til at bli arbeidernes speeielle politi. Hvis hensigten er, at bedrifts
raadsorganisationen skal utnyttes paa den maate, kan den ikke bi
fald es av nogen, som er tilhænger av arbeiderraadene, og som mener 
at disse er en tvingende nødvendighet, hvis vi overhodet skal gjen
nemføre socialismen. 

Raadene maa faa revolutionære opgaver. Men om fa?'ten er der 
delte meninger. Man kan dog forutsætte, at i Vest-Europa blir det 
nødvendig at følge den organiske linje frem til det føderative sy
stem. Gjennem bedriftsraadene maa da den snyltende del av 1;)e
folkningen bringes ind i produktionsprocessen. 

Naar det spørres om maaten, paa hvilken den nye organisation 
skal sættes ut i livet, har jeg vanskelig for at fatte, hvordan man 
efter parlamentarismens avgjorte fallit endnu kaster sine øine paa 
den politiske magt gjennem staten. Bedriftsraadene er saa nøie 
knyttet til fagorganisationen, at man kan ikke se dem løsrevet fra 
d enne. Først og fremst maa vi derfor sørge for at ha den magt, 
hvormed de kan presses igjennem ved arbeidernes eget tryk. 

Det sies at naar vi først har magten skal resten bli en ganske 
enkel sak. «Magten» er her et meget svævende begrep. Den reelle 
magt er besiddeIsen av den økonomiske magt gjennem kamporgani
sationene. Jeg kan derfor bare tænke mig, at kampen for bedrifts
raadene maa føres gjennem direkte aktion, som faar sin spids i ge
neralstreiken. 

Tal. hævdet som sin opfatning av det foreliggende forslag, at 
det var a v udelukkende reformistisk art. N aar det f. eks. het, at 
der kunde ske appel til distriktsraadene, vilde dette bare virke til, 
at bedriftsraadene blev løsrevet fra de lokale faglige organisationer. 
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Tirsdag 20. juli. 

Ordstyrer : Elias Volan. 
Man fortsatte debatten om socialiseringen og bedriftsraadene. 
Olav Oksvilt : Efter den kamp, som har været ført her i landet 

i de sidste aar - en kamp mest om teorier - anser jeg det fore
liggende forslag for at by paa en heldig løsning. Jeg ser det som 
et godt tegn paa at vi paa disse felter kan ha utsigt til at utrette 
noget. 

Det forutsættes i forslaget bl. a., at de uorganiserte skal være 
med i ra ad ene og ha samme indflydelse paa deres sammensætning 
som de fagorganiserte. Dette mener jeg er ganske uheldig. Det er 
heller ikke nødvendig, at der fastslaaes hvor valget skal finde sted, 
naar det bare sies at det skal foregaa hemmelig. Jeg vil derfor 
fremsætte følgende forslag til ændring i punktet om valgene : «Ar
beidernes repræsentanter i bedriftsraadet vælges av de organiserte 
arbeidere ved bedriften. Valget foregaar ved hemmelig, skriftlig 
avstemning.» 

Lian : Man maa ikke ta reglene saa altfor bokstavelig. Ut
talelsen om at valget foregaar ved «møter paa arbeidspladsenlt inde
holder intet paabud, men er tat med som en praktisk foranstaltning. 
Alfred M. Nilssens forslag maa jeg advare mot, og jeg vil henstille 
at kongressen saa enstemmig som mulig samler sig om sekretariatets 
forslag, for at det nu kan bli mulig at faa istand det planlagte op 
lysningsarbeide og høste de nødvendige erfaringer. Nilssens forslag 
om socialiseringen er i sin form svært hensynsfuldt likeoverfor det 
arbeide som allerede er utført, men dets vedtagelse vil bety, at dette 
arbeide kommer i stampe og stagnerer, mens utredningen paagaar. 
Det blir en uholdbar situation. Hvordan skal vi komme videre uten 
ved at betræde den vei, som socialiseringen aapner for os ? Nilssen 
har ialfald ikke git noget tilfredsstillende svar herpaa i sit foredrag. 

Det sies at bedriftsraadene vil sætte sig til at bli «herrer over 
arbeiderne». Vi hørte noget lignende i fagorganisationens første 
kamptid. Jeg mener, at vi faar den samme kamp op igjen, som 
fagforeningene dengang førte, og at vi maa forberede os paa den. 
Der vil nu som da bli krævet ofre av os, og der vil bli rettet an
grep paa dem som ga ar i spidsen. Det blir derfor ingen lek vi gaar 
til. Men hvis vi vil frem til et socialistisk produktionssamfund og 
omsætningssamfund maa bedriftsraadene sees som det første skridt 
paa veien. Hvis funktionærene hadde hat et vaakent bedriftsraad 
ved sporveiene under streiken i vinter og kyndige folk til at sætte 
driften igang, er jeg slet ikke saa sikker paa, at nogen vilde vaaget 
at angripe dem. Og hadde det skedd, vilde vi ha midler i hænde 
til at støtte dem gjennem faglig aktion. Det er et spørsmaal om 
ikke netop bedriftsraadstanken vilde ha ført frem i dette tilfælde, 
og at selskapene som følge derav hadde maattet avfinde sig med 
folkene ialfald paa et tidligere stadium. 

Vi fastslaar her, hvordan bedriftsraadet skal lægges an. Hvor
dan distriktsraadet og landsraadet skal sammensættes, og hvordan 
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forholdet skal være mellem dem indbyrdes, det er spørsmaal, som 
staar aapent for den faglige organisation. 

Jeg har intet imot Tranmæls forslag til forandring med hensyn 
til maaten, hvorpaa bedriftsraadet træffer sine beslutninger. Noget 
anderledes stiller det sig med hensyn til repræsentationsbestemmelsen. 
Denne har i reglene faat en noget uheldig ordlyd. Man har ment 
bedriftens leder, ikke dens eier (aktieselskapets direktion). Jeg fore
sla ar at denne passus i reglene kommer til at lyde : 

«Bedriftens leder anmodes om at tiltræde raadet, forsaavidt han aner
kjender raadets virksomhet.. 

Oksviks forslag bør ikke vedtages. Der er ingensomhelst fare 
for, at de uorganiserte skal ta ledelsen i et saadant arbeide, som de 
faglige organisationer faar sin fulde hyre med at kunne gjennem
føre. Forslaget bryter desuten med den tanke, som ligger til grund 
for bedriftsraadsbevægelsen, nemlig at ingen av de produceren de 
kræfter skal sættes utenfor. 

A lfr. 111. Nilssen hadde foretat endel forandringer i sit forslag. 
som snart vilde bli omdelt. Bl. a. hadde han delt det op i to -
en del omhandlende socialiseringen, den anden bedriftsraadene. Fore
løbig skulde han fremkomme med endel almindelige bemerkninger. 

Den mand som her i landet egentlig hadde reist spørsmaalet 
om arbeidernes andel i bedriftsledelsen var venstredemokraten Chr. 
Gierløff. Paa disse hold pektes der imidlertid først og fremst paa 
andel i utbyltet. Og det kan forklares ut fra det forhold, at vor 
kritik i almindelighet har gjældt den uretfærdige fordeling av ut
byttet, av arbeidets frembringeiser. De som dernæst har tat kravet 
op er venstre og dets regjering ved nedsætteisen av arbeiderkom
missionen av 1918, som den er blit kaldt. Iaar gik saa kravet igjen 
gjennem de faglige tarifrevisioner. 

Her staar vi - fortsatte tal. - oppe i det merkelige tilfælde. 
at venstredemokratene, høiresocialistene og venstresocialistene er blit 
saa begeistret over dette produkt fra arheiderkommissionen, at de 
falder hin anden om halsen - med visse forbehold og ændringer. 
Dette gir mig grund til mistanke om, at man vil skape en tilstand 
av social fred gjennem dette lovverk. Jeg er ræd for at disse raad 
kan bli et apparat i. kapitalistklassens hænder til forlængelse av livet 
for det kapitalistiske system. 

Men det beror jo ogsaa meget paa, hvordan de anlægges. Der
for mener jeg, at arbeidet med disse ting skal føres i nøieste kon
takt med organisationene. Vi bør derfor heller ikke slippe funktio
nærene ind. 

Hvad vor stilling til socialiseringen angaar, fastholder jeg, at 
forslaget fra komiteen er saa uklart og litet utformet, at vi ikke 
h er kan vedta nogen egentlig plan. Det trænger at sees nærmere 
pa a, og jeg foreslaar derfor, at centralkomiteen faar i opdrag at 
fortsætte den oplysningsvirksomhet, som er begyndt, saaledes at vi 
til næste kongres kan være bedre istand til at gaa til en realitets
behandling. 
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Taleren fremla følgende trykte forslag : 

Angaaende bedriftsraadene. 
Kongressen uttaler at det er av den største vigtighet, at arbeidernes 

11Jkonomiske sammenslutninger utvikles og tilpasses efter samfundets økono
miske struktur, saa de under den kommende socialiseringsproces kan til
fredsstille de krav, som vil bli stillet til dem, og tilslut kan træde ind som 
praktiske led og ledende organer i et fremtidig soaialistisk-økonomisk system. 

Opmerksom paa at t i l lempningen av organisationene med et saadant 
formaal for øie vil ta nogen tid, anbefaler kongressen, at man allerede n u  
opretter de for socialiseringens forberedelse nødvendige fællesorganer paa 
arbeidspladsen. 

Der bør derfor straks gaaes til dannelse av bedriftsraad, i første række 
ved haandverket, industrien, handelen og ve� transportvirksomhet. 

Haadets opgaver. 

Raadet har til opgave at vareta arbeidernes interesser inden bedriften 
og arbeide henimot bedriftslivets socialisering. Der bør i første række søkes 
gjennemført : 

1. At raadene faar indflydelse paa de hygieniske forhold ved bedriften samt 
boligforholdene der hvor disse ligger under bedriftens styre. Herunder 
maa paasees en streng gjennemførelse av alle sundhetsforskrifter. 

2. At raadene faar indfJydelse paa opsigelse og avskedlgelse av arbeidere 
og funktionærer og paa ansætteIsen av formænd, opsynsmænu og andre 
arbeidsledere. 

3. At raadene faar indflydelse ved de individuelle tvister, som kan opstaa 
paa arbeidsstedet. 

4. At raadene faar indflydelse ved spørsmaal om nye maskiner og nye 
driftsmetoder og ved dispoilitionen av bedriftens overskud, som bør an
vendes paa en samfundsmæssig forsvarlIg maate • 

.{i. Raadet skal forøvrig ta sig av de spørsmaal, som blir det paalagt av 
organisationene. 

Raadets sammensætning og valg. 

Bedriftsraadet vælges av de ved bedriften værende faglige organisa
tioner og bestaar av det antal medlemmer, som i hvert enkelt tilfælde findes 
hensigtsmæssig. 

Raadets medlemmer bør saavidt mulig repræsentere de forskjellige 
grener av virksomheten og de forskjellige fag inden bedriften. 

Efterhvert som funktionærene organiserer sig og slutter sig til den 
øvrige organiserte arbeiderklasse i kampen m'ot kapitalismen, kan de vælge 
repræsentanter til raadet i forhold til sit antal. 

Raadets medlemmer vælges for et aar ad gangen. Dog kan der fore
tages nyt valg i perioden paa et eller flere medlemmer, dersom den arbeider
gruppe, som vedkommende repræsenterer, beslutter dette paa et dertil ind
varslet møte. 

Raadets møter m. v. 

Raadet vælger en formand og en sekretær. 
Raadet holder regelmæssige møter hver 14. dag samt ellers naar for

manden eller 2 medlemmer forlanger det. Ved alle møter føres protokol. 
Raadets enkelte medlemmer maa ikke handle paa egen haand, men forebringe 
enhver sak for raadet. Ved alle henvendelser til bedriften møter raadet ved 
sin formand eller et andet medlem valgt av raadet. 

Alle beslutninger fattes med almindelig 1Iertal. 
Raadet kan dog ikke fatte beslutninger, som er bindende for organisa

tionenes medlemmer, uten at saken først har været forelagt disse til behand
ling og avgjørelse. 
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Om sociallseringen. 
Den situation som forholdene under og efter verdenskrigen har bragt 

samfundet op i er av den beskatfenhet, at den maa paakalde arbeiderklassens 
mest aarvaakne opmerksomhet. 

Det kapitalistisk-økonomiske herrevælde nærmer sig mer og mer sin 
avslutning, og det beror kun paa arbeiderklassens organisatoriske magtstil
!ing, naar den kan gi det dødsstøtet og bane vei for en sOQialistisk sam
fundsordning. 

Arbeiderorganisationene maa derfor nu mere end nogensinde se det 
som sin vigtigste opgave at bibringe arbeiderne den oplysning, veiledning, 
organisatoriske opdragelse og indsigt, som er en bydende nødvendighet for 
at arbeiderkiassen skal kunne fuldbyrde sin historiske mission : Overtagelse 
av samfundets økonomiske vIrksomhet og fo altningen av alle økonomiske 
værdier. 

A v særlig interesse er det at bibringe arbeiderne' indsigt i pg klar for
staaelse av socialiseringsspørsmaalene, hvilke mer og mer trænger sig trem 
blandt dagens aktuelle problemer. 

Kongressen uttaler derfor sin anerkjendelse av det arbeide, som den 
av sekretariatet og partiets centralstyre nedsatte socialiseringskomite har ut
ført. Den foreliggende mdstilling maa dog betragtes som det første for
beredende skridt til at gi en praktisk utredning av disse spørsmaal. 

Før kongressen tar endelig stilling til socialiseringsspørsmaalene anser 
m an det paakrævet at undergi dem en mere indgaaende og detaljert behand
ling - særlig med henblik paa socialisering av de enkelte industrier og 
virksomhetsgrener. 

Kongressen bemyndiger derfor sekretariatet til at anvende de nødven
dige pengemidler til oprettelse av et centralkontor for socialiseringsspørs
maalene. Kontoret faar i opdrag at indsamle det nødvendige m ateriale til 
belysning av de forskjellige sider av den økonomiske virksomhet i samfun
det. Dette materiale bearbeides i populær form og utgives og spredes blandt 
det arbeidende folk til lettel!-e for en frugtbar meningsutveksling. 

Videre bør der sørges for, at der til næste kongres foreligger en yder
ligere og i detaljer mere bearbeidet plan for socialiseringen, saaledes at man 
umiddelbart derefter med alle de midler og kræfter organisationen raader 
over kan ta kampen op for sociahseringens gjennemførelse. 

Den sakkyndige bistand, som socialiseringskontoret maatte trænge for 
at løse sin opgave. stilles til dlSposition i den utstrækning, som saadan kan 
skaffes, og som de økonomiske midler tillater det. 

L. Rungstad : Det virker ikke som nogen overraskelse for mig 
at Ni lssen og andre, som tilhører den syndikalistiske fløi av be
vægelsen, ikke er saa begeistret for bedriftsraadene. 

Det som planen bygger paa er, at vi fremdeles skal beholde 
fagorganisationen og utvikle den videre, samtidig som vi danner 
bedriftsraad som et selvstændig organ. Og hvis vi mener noget 
med disse som et fælles organ for alle, som har en nyttig funktion 
i arbeidslivet, da maa vi ogsaa ta dem med der endnu staar som 
uorganiserte. At vi vil kunne regne paa funktionærenes støtte i det 
fremtidige arbeide for bedriftsraadene er det allerede mange tegn 
som tyder paa. 

Der kan være mange gode ting i Nilssens betragtninger, men 
konklusionen, som betyr en utsættelse, vil - om den blev ved tat -
vække misstemning og virke forstyrrende, efter at saken nu, som 
Tranmæl pekte paa, er bragt saa sterkt frem i den politiske og fag
lige diskussion. Inden vort forbund er der saaledes nedsat en ko
mite til at undersøke, hvordan socialiseringen vilde stille sig i for-
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holdet t i l  det typografiske og eventuelt beslegtede fag, og vi  ønsket 
at faa en ledetraad i arbeidet med dette. 

Kr. Aune: Det er betegnende at alle erkjender at det kapi
tali stiske produktionssystem gaar med raske skridt mot sit fald, og 
at vi nu har en utsigt til at gjennemføre socialismen som aldrig 
før. Da spørres det om arbeiderklassen kan vie sine kræfter til det 
forestaaende opbygningsarbeide i samme grad som den hittil har 
ofret sig for agitationsarbeidet. Jeg tror at bedriftsraadene ikke
vil bli særlig effektive og komme til at virke fuldt ut før vi staar 
oppe i socialiseringsprocessen. Men det er nødvendig at vi alle
rede fra første stund l�ger hovedvegten paa at faa dannet be
driftsraadene, og vi maa "'egne med at det blir det væsentligste for 
os at beskjæftige os med i begynd elsen. Det er her ikke mindst 
vigtig at der skapes klarhet i forholdet til de uorganiserte. At 
Oksvik og andre som deltar i partiet og ser paa sakens politiske 
og samfundsmæssige sider ikke vil ha disse med, forekommer mig 
ganske eiendommelig. 

Spørsmaalet om dannelse av bedriftsraad i bygningsfagene og 
de smaa industrier er det nødvendig a.t faa behandlet nærmere. 
Bygningsarbeiderne maa skape sig en selvstændig organisation for 
overtagelsen av boligbygningen. Under hensyn til disse og mange 
andre praktiske opgaver som melder sig er det rigtig at sekre
tariatet faar bemyndigelse til at drive en fortsat oplysningsvirk
somhet blandt arbeiderne herom. Hittil er det i realiteten partiet 
som har utført fællesagitationen. Nu maa kongressen, fagorganisa
tionen, gjøre sit. De som idag stiller sig saa skeptiske har ikke 
den fulde forstaaelse av den tid vi ga ar imøte. Vi maa ikke lægge ' 
os til at sove i den 2-aarige tarifperiode. Nødvendigheten tilsiger 
at vi her samler os om sekretariatets forslag med de ændringer som 
er stillet av Trænmæl ; det vil gi arbeidsgiverne et fingerpek om, 
hvor den norske arbeiderklasse er at finde. 

lt!. Liengen : Det er rigtig som en taler sa, at det som har 
gjort sig sterkest gjældende i den sidste tid er diskussionen om 
teorier. Hvad landarbeiderne angaar, kan det specielt siges at vi 
har manglet grundlaget for vor vor agitation, og det har hemmet 
den fremgang og tilgang som skulde være naturlig. Saa meget 
glædeligere er det at vi nu har skaffet tilveie dette grundlag at 
samle os paa. Jeg er ikke et øieblik i tvil om at forslaget fra 
socialiseringskomiteen i det væsentlige vil falde sammen med land
arbeidernes, indbefattet smaabrukernes, syn og interesser, saaledes 
at de ihvertfald intet kan ha at indvende mot den samfundsordning 
som her tilsigtes gjennemført. Komiteen fortjener anerkjendelse for 
hvad den har gjort selv om ogsaa enkelte ting kunde været ut
trykt klarere. Der foreligger utarbeidet en plan f.or socialiseringen 
av skogbruket som jeg forstaar danner et supplement til indstil
lingen. Hvis saa er tilfældet, maa det siges at forutsætningene for 
dannelsen av bedriftsraad her endnu ikke er tilstede. Allikevel er 
det nødvendig i den utstrækning som er mulig at ha organisationerne. 
Det største ved socialiseringsverket er at det er samlingsmerket for 
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arbeiderne at slutte sig om. Det danner grundlag nok for det op· 
lysningsarbeide som nu skal igangsættes, og det gjælder like meget 
for skogs· og landarbeiderne som for industriens arbeidere. Hvad 
bedriftsraadene angaar, gaar jeg ut fra at deres mandat m· v. vil 
bli fastsat under organisationens fulde kontrol. 

Knut Eng : Utredningen fra soeialiseringskomiteen er et a v de 
mest interessante dokumenter som har foreligget for arbeiderklassen 
her i landet. Jeg lægger en hovedvegt paa, at hvad det gjælder 
om nu er at fagorganisationen har frit slag. Og for at saa kan 
ske, maa bedriftsraadene oprettes som selvstændige organer. Man 
opnaar da at fagorganisationen ikke binder sig, men staar frit til 
at handle naarsomhelst. Derfor maa kongressen ta avstand fra 
Nilssen her, ti det er i hans standpunkt at faren ligger. De uor
ganiserte skal ikke bekymre os. Vi har alle veie aapne til at føre 
kontrol, saa længe fagorganisationen staar fri. Naar vi nu skal 
skride til handling for vore krav, skal man ogsaa huske betydningen 
av saavel organisationens former som det arbeide der tilligger vore 
oplysningskontorer at utføre. Det vil vise sig hvad det betyr at 
ha mændene ute i distriktene, naar handlingens dag er in de. 

E. Volan : Jeg har forstaat ved bedriftsraadene at man gjen
nem organiseringen av dem vilde søke at skaffe sig et apparat som 
kunde være skikket til at vriste magten fra kapitalisterne over til 
arbeiderne. Dette vil man gjøre ved at knytte sammen alle dem 
som interesserer sig for at de som utfør'er det nyttige arbeide i 
samfundet ogsaa skal nyte frugterne av sit arbeide. 

Kropsarbeiderne er en del av disse. Og denne del er stadig 
blit mindre. Jeg føler mig ikke sikker paa om ikke industri· og 
jordbruksarbeiderne idag er i mindretal. Man har ved siden av dem 
formænd, verksmestre, opsynsmænd, ingeniører o. s. v. - de tek
niske og merkantile ledere av bedriftene. Alle disse utgjør en 
voksende del av dem som deltar i produktionen, idet denne del 
tiltar i antal med utviklingen av selve de moderne hjælpemidler. 
Alle disse er nyttige fOl' samfundets eksistens. Opgaven blir da at 
finde former for det fremtidige arbeide hvorunder der skapes en 
repræsentation for det store flertals interesser under socialiserings
perioden. Og dette tror jeg man har fundet ved etableringen .av 
bedriftsraad, hvor disse interesser paa en naturlig maate knyttes 
sammen. Uten at vi paa denne maate knytter til os de tekniske og 
merkantile kræfter i produktionslivet vil det ikke være mulig at 
naa dit som vi stiler imot. Jeg har ogsaa den tro at opfatningen 
inden de kredser, jeg taler om, i den sidste tid tid har ændret sig 
meget til fordel for arbeiderne. Det er derfor intet at undres over 
a.t arbeidsgiverne gjør alt for at vinde dem over til sig. 

Ut fra det jeg har fremholdt anser jeg det nødvendig, at skal 
vi bygge et system for bedriftsraad, som blir et virkelig middel i 
kampen for vor frigjørelse, maa det bygges paa repræsentation for 
arbeiderne saavelsom for bedriftslederne og for funktionærene. Jeg 
vil derfor stemme for indstillingen med de foreslaaede ændringer. 
Nogen utsættelse med at ta standpunkt til socialiseringen kan jeg 
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ikke skjønne er mulig for denne kongres. N aar vi her vedtar det 
:foreliggende forslag er dermed intet sagt om rækkefølgen, hvorefter 
socialiseringen av industrien skal iverksættes ; vi har bare slaat fast 
princippet, og det er nu det vigtigste. . Erling Engan : Som repræsentant for et funktionærforbund 
som har sluttet sig til Landsorganisationen vil jeg ta avstand fra 
den tankegang som fik uttryk gjennem Sollis og Kalvaas indlæg. 
Denne tankegang, som aandet av mistillid til funktionærene, tilhører 
en forgangen tid. Det er glædelig at man i forslaget har tat med 
funktionærene. Det maa bare forbause at høre et slikt syn uttalt 
av en mand som Kalvaa, som kommer fra et distrikt hvor funktio
nærene er meget godt repræsentert og organisert. Jeg minder om 
Trondhjemspolitiets deltagelse i 2 1 .  julistreiken. Det er et tidens 
tegn, og vi skal tolke det paa den rigtige maate. Jeg vil ogsaa 
henvise til det arbeide som funktionærene inden de forskjellige etater 
har utført i partiets agttation i mange aar utover landet. Det tør 
nok endnu være saa at mange kan nære en viss skepsis overfor 
funktionærene. Det var en tid da de ikke forstod sit eget gagn. 
Men forholdene er nu ganske anderledes. 

Sekretariatets forslag maa vedtages ; ellers vil det opfattes som 
et tilbaketog som vil bli til skade paa alle kanter. Vi maa sætte 
socialiseringen ut i det praktiske liv efter vort principielle syn paa 
samfundsutviklingen ; saa faar tillempningerne komme, eftersom be
hovet tilsiger det. Men tiden maa ikke forsømmes. Jo før kornet 
kommer i jorden jo før vil det spire. 

Ole S. Grytnes, Kristiansund : Skal vi opfylde de krav som 
den fagorganiserte arbeiderklasse stiller til denne kongres og sam
tidig gi et fingerpek til klassefæller utover i Skandinavien og over
alt i solidaritetens tegn, da pligter vi at ta et helt standpunkt til 
de spørsmaal som er forelagt kongressen. Ellers blir det hele et 
komediespil. Der maa bl. a. en videregaaende oprydning i de be
sta aen de organisationsformer. At gjennemføre vore krav gjennem 
fagorganisationen saa længe den arbeider som nu er like saa van
skelig som det er at drive en socialisert industri under de kapi
talistIske samfundsformer. 

Nilssens forslag er en meningsløshet. Vor saks fremme og 
arbeidernes ::;yn paa den fremmes ikke ved utredninger alene ; man 
vil ha konkrete kjendsgjerninger at støtte sig til. Der er mangt i 
hans foredrag som fortjener at understrekes - ikke mindst den 
idealisme som utgik av det. Men han spændte benene under det i 
konklusionen, idet han ikke ønsket bedriftsraad med besluttende 
myndighet, men bedriftsraad med hovedorganisationenes billigelse. 
Det er det samme komediespil som med samorganisationene og for
bundene, for begge ting virker til at binde arbeidernes aktions
frihet paa arbeidspladsen. 

Teigen : Hvad skal bedriftsraadene befatte sig med ? Indstil
lingen siger at arbeiderne gjennem dem skal komme sammen med 
bedriftens leder og funktionærene for at drøfte spørsmaal om ind
tagelser og avskedigelser, om anskaffelse av nye maskiner, indførelse 
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av bedre driftsmaater o. s. v. Hvordan skal man kunne etablere det 
samarbeide som bertil kræves, hvis man skal operere bare med en 
arbeidergruppe ? Det er jo netop i gjennemgangstiden at disse raad 
skal virke, og da vil enhver som tænker koldt og rolig over tingen, 
forstaa at naar arbeiderne ved en bedrift har tat sin beslutning, 
maa de ogsaa .konferere om dens gjennemførelse med de andre. 
Forslagets grundtanke er at det er repræsentanter for de direkte 
producerende kræfter som her skal ha  et ord. Men man kan ikke 
se bort fra de andre. Hvorfor skal vi saa ikke etablere dette sam
arbeide i stedet for altid at se skygger ?  De som spaar saa mørkt 
tviler paa sin egen sak, paa arbeidernes evne til at hævde sig over
for de øvrige samfundsklasser. 

Tranmæls forslag kan jeg ikke være enig i. Det er bare de 
arbeidsgivere som anerkjender raadene. som gives adgang til at 
komme ind. Og de bør man da ikke stænge for. Vi skal heller 
bruke dem som en brækstang mot og som et argument overfor de  
vrangvillige arbeidsgivere. Selvsagt skal organisationen ba kontrol 
med raadenes sammensætning og virkemaate. Men om raadet fatter 
en feilagtig beslutning, skal organisationen efter forslaget staa frit. 
At der fra den radikale fløi slaaes paa utsættelse er ganske eien
dommelig, og skulde et forslag som Nilssens bli vedtat vilde det av 
mange føles baade som en skuffelse og en skam. 

A. Dullum : I socialiseringsspørsmaalet er det intet av de fore
liggende forslag som tilfredsstiller mig helt. Nilssens forslag inde
holder jo intet. Sekretariatets forslag gir heller ingen bestemt an
visning paa, hvordan man skal gaa frem. Stillingen er den idag 
ute paa arbeidspladsen at man blir klar over det nytteløse i d e  
stadige lønsaktioner, saa længe prisstigningen faar lov til a t  fort
sætte. Det er gaat mer og mer op for organisationens medlemmer 
at taktikken maa omlægges - og at det maa ske gjennem en snarest 
mulig socialisering. De forstaar at der maa gripes kraftig an for 
at faa en forandring igjennem. Den «oplysning» som arbeiderne
trænger, den faar de hver dag gjennem varefordyrelsen. 

I socialiseringskomiteens uttalelse heter det paa slutten at en 
fuldstændig socialisering først kan ventes gjennemført naar arbeider
klassen opnaar den tilstrækkelig sterke magtstilling i samfundet. 
Menes der med dette den økonomiske eller den politiske magt ? Jeg 
mener at det maa bli ved solidaritetens magt at vi skal seire. Det 
er den vi kan regne med og bygge paa. Denne magt har vi alle
rede, og den skal vi bruke til at bryte ned det kapitalistiske system. 

Hvad bedriftsraadene angaar, er det, som paapekt av flere, 
sandt at arbeiderne stiller sig noget tvilen .ie overfor disse. De 
mener at dannelsen av nye organisationer alene vil sinke fremgangen. 
Og der er noget i det. For denne kongres spiller det forøvrig mindre 
rolle hvad der vedtages. Arbeiderne maa drive saken frem selv, og 
det baaber jeg vil ske snarere end man ber har tænkt sig. 

Nic. Eggen : Ogsaa jeg her hat mine betænkeligbeter overfor 
bedriftsraadene, og jeg mener at et fortsat oplysningsarbeide kan 
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være nødvendig. Sekretariatet foreslaar j o  ogsaa de�te, og det 
finder jeg at være paa sin plads. 

Hvis man vIl at raadstanken skal utvikle sig til at bli det 
man tænker med den, maa baade aands- og kropsarbeiderne være 
med. De første spiller her en ikke uvigtig rolle. 

Jeg er i mangt enig med Nilssen. Men jeg tør ikke gaa med 
paa en yderligere utsættelse, da det ikke vil tjene det arbeide som 
er gaat forut for denne kongres. Den bedste gjerning han kunde 
gjøre var at ta sit forslag tilbake, for at alle stemmer kan samles 
om den foreliggende indstilling med Tranmæls ændringer. Jeg vil 
beklage om kongressen skuI de splitte sig paa raadsideen paa grund 
av et utsættelsesforslag som i sine præmisser ikke siger stort andet 
end det som dækkes av sekret.ariatets forslag forøvrig. 

Der sattes strek for de følgende talere. 
Tranmæl kunde gaa over til Lians redaktion av punktet om 

raadenes sammensætning. 
A1'ntsen vilde stemme for indstillingen med de anførte æn

dringer. Han fandt det berettiget at partiet fik en repræsentation 
i det oprettendes centralraad og refererte følgende forslag : «I cen
tralraadet skal ogsaa Det norske Arbeiderparti ha adgang til at 
være repræsentert i forhold 1 til 2." 

Da strek var sat, kunde forslaget ikke komme under behandling, 
Tal. fandt det forklarlig at arbeidsgiverne blev nervøse naar 

man sa at bedriftsraadene skulde være byggende led, som en plat
form for raadssystemet, ti her meldte sig i' sine konsekvenser spørs
maalet om bedriftenes overtagelse. Mange av de mindre opgaver, 
som enkelte vilde tillægge raadene, kunde gjennemføres paa anden 
maate og var tildels ogsaa gjennemført, f. eks. av klubstyrene. At 
sætte en arbeidsformand utenfor var intet nyt ; det badde ogsaa 
hændt at man hadde fordrevet en ingeniør fra arbeidspladsen. De 
smaa forbedringer var uvæsentlige i denne forbindelse. 

E. Nyb01'g uttalte i tilslutning til Lian, at hadde sporveisfolkene 
i tide været inde paa den tanke at overta trafikken under den 
maanedlange streik burde det hat alle utsig ter til at lykkes. Ti 
samholdet blandt funktionærene var hele tiden mønstergyldig. Naar 
tanken nu var vakt, vil de den sikkert bli skjænket al mulig op
merksomhet. Det som sporveisfolkene manglet var oplysning ; det 
var med dem som med de fagorganiserte arbeidere ellers. Det var 
derfor med tilfredshet man vilde motta meddelelsen om at det nu 
var hensigten at sætte igang et planmæssig arbeide paa dette felt. 
Tal. fraraadet vedtagelsen av Nilssens forslag. 

Arnold Hansen, Kristiania, hævdet at det var paa omsæt
ningens omraade at det meste arbeide maatte lægges. Omsætningen 
faldt hovedsakelig ind under distriktsraadene, og disse var næsten 
ikke nævnt i den forutgaaende debat. Dette saa tal. som en feil. 
Det var principspørsmaalene som her skulde avgjøres, og da kunde 
man ikke udelukkende hefte sig ved bedriftsraadene. Ved en sociali
sert omsætning, som avskaffet spekulationen ved mellemmændene, 
skulde arbeiderne vinde bedringer i sine ka ar. Tal. vilde stemme 
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for srkretariatets forslag. lIan fandt ingen grund til  at frygte 
hverken de uorganiserte eller bedriftslederne, og talte for at funk
tionærene blev bi bragt oplysning nok til at de besluttet sig for at 
gaa ind i Landsorganisationen. 

Lian : Jeg vil si om indstillingen i sin helhet, at i realiteten 
er det socialiseringskomiteens forslag som sekretariatet har sluttet 
sig til. Det er et forslag som dertil er vedtat enstemmig av Det 
norske Arbeiderparti. Det er klart at denne indstillings hoved
punkter vil være gjenstand for utvikling. Der vil i denne materie 
naturligvis senere foreligge forslag som gaar videre. Dette bør man 
ha for øie. Jeg vil advare bestemt mot Nilssens forslag som betyr 
en stillestaaen, en stagnation av vort arbeide med disse ting. At 
vedta det vilde være at slaa benene undav hele partiets politik ; 
det og intet andet vilde bli følgen av en utsættelse, under hvilken 
vi skulde vente paa hvad en 1 5'mandskomite tok sig til. En ting 
er, at der kan være meningsforskjeI om detaljer i vort forslag, men 
at det ikke er plan og system i det, det kan man ikke komme og 
paastaa. Der kan ikke reises nogen indvending av vegt paa det 
grundlag. Jeg vil ogsaa gjøre opmerksom paa den taktiske side 
som her er at ta i betragtning. Vi har overfor Arbeidsgiverfor
eningen som en uavvikelig bestemmelse krævet at § 18 i overens
komstene skal utga a, og at paragraffen skal avløses av en bestem
melse om at der skal være bedriftsraad paa arbeidspladsen, organi
sert paa den og den maate med de og de bestemte opgaver, godkjendt 
av forbundsstyrene. I det kamp forhold, hvori vi staar idag til Ar
beidsgiverforeningen, vilde det føre til en ganske fordærvelig stil
ling, om der ændredes noget heri. Forslaget fra den anden side er 
derfor ikke saa helt uskyldig ; dets vedtagelse vilde av den borger
l ige presse bli utlagt som en splittelse paa spørsmaalet - en split
telse som under ingen omstændighct er tilstede, samtidig som det 
vilde bli hilst som en seir for dem der holder paa den rene fag
foreningspolitik som det eneste saliggjørende. Vi maa se ut over 
de snevre faggrænser ; vi maa lære os at tænke socialt - og handle 
socialt. Alles arbeide (01' alle er grundtanken i socialiseringsforslaget, 
og det vil bety en stor social fremgang, hvis vi saa enstemmig som 
mulig slutter os om dette. 

Dullum nævnte at det var varefordyrelsen som nu var det 
brændende. Ja ganske vist. Men er undergrunden og drivfjæren i 
bedriftsraads- og socialiseringskravet nogen anden end den at av
skaffe utbytningen '? I sin inderste kjerne tar kravene netop sigte 
paa at bekjæmpe og avskaffe varefordyrelsen og derigjennem den 
sociale utbytning. 

Med hensyn til hvad der forstaaes med arbeidernes magtstil
ling i denne forbindelse er det tydelig besvaret av socialiserings
komiteen naar den sier : 

En hel og fuld socialisering opnaaes kun ved at det arbeidende 
folk erhverver den økonomiske og politiske magt, og at denne folkets 
magtstilling støttes og ikke motarbeides av de andre land vi sta ar 
i forbindelse med. Det er derfor nødvendig at den socialistiske ut-
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vikling og socialiseringen gaar jevnsides i alle land. Det er ogsaa 
nødvendig at slaa fast, at selv om arbeidernes organisationer utreder 
socialiseringsspørsmaalene, maa det bli arbeiderklassen selv som ved 
politisk og økonomisk solidaritet, ved maalbevisst klassekamp tvinger 
saken frem til løsning. Man kan Ikke forlange at borgerskapet skal  
gjennemføre socialiseringen og uten motstand gi  sine privilegier 
fra sig -. 

Tranmæl: I den historik Nilssen søkte at gi la han an paa 
at forringe det arbeide som er utført. Han gav regjeringen og 
venstre anerkjendelsen. Det er smaat stel, synes jeg. Hvilken ind
flydeise har venstres regjering og presse øvet i denne sak ? Absolut 
ingen. Det som er gjort er skedd efter paatryk av opinionen i 
arbeiderklassen. Da der blev git ordre til forcert behandling av 
spørsmaalet om arbeidernes andel i bedriftsledelsen, var det netop 
efter paatryk av diskussionen i partipressen. Og det første posi
tive forslag om socialisering og bedriftsraad blev fremlagt av Alfred 
Madsen paa konferansen i Kristiania. 

Naar Nilssen videre gir det utseende av at vi har tat stand
punkt for en centralistisk organisationsform, er dette ganske urigtig. 
Jeg gav min tilslutning til strukturen som forslaget er bygget op 
efter. Det stemmer med fagoppositionens forslag til organisations
formen. Det faar da bli medlemmernes sak at sorge for at den 
reelle magt ligger der hvor tyngdepunktet er. 

Bak bedriftsraadene maa fagorganisationen staa som det revo
lutionære klasseka,mporgan. Hvad de uorganiserte angaar, maa be
driftsraadet, hvor det ikke er mulig pa� anden maate, være et yder
ligere ' middel til at faa dem ind under vor kontrol. Til Kal vaa vil 
jeg si at det overhodet ikke kan være tale om bedriftsraad uten at 
ogsaa funktionærene er med. Utelater vi dem, da kan vi bare holde 
os ti l fagforeningene som saadanne. Spørsmaalet om gruppenes del
tagelse maa sees i forbindelse med overtagelsen av selve samfunds
magten. 

Der findes i øieblikket i vort land ingen kamp saa spændende 
og dyptgaaende som den, der føres av dem som staar midt oppe i 
det skapende arbeide. 

Kongressen maa vedta positive forslag, ikke alene i sociali
seringsspørsmaalet, men ogsaa hvor det gjælder bedriftsraadene. 
Jeg kaN, som nævnt, gaa over til Lians redaktion av punktet om 
raadenes sammensætning, hvor efter bedriftens leder, som jo staar 
midt oppe i administrationen, indbydes til at delta - ihvertfald 
hvor vi tænker os de store stats- og kommunale bedrifter. 

Liengens indvendinger rammer ikke socialiseringskomiteen, men 
et skrift som er utgit, og hvis indhold komiteen er uten ansvar for. 
Hans kritik faldt sammen med partiets syn, og forhaabentlig med 
fagorganisationens syn paa disse spørsmaal. 

Hans Eriksen : Jeg finder det forslag som sekretariatet har 
sluttet sig til at være det mest praktiske og positive som vi kan 
vedta idag. Intet er jo fuldkomment. Der vil bli lagt os mange 
hindringer i veien, men vi maa forbi dem. Saa gaar vi, hver for os, 
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til arbeide, for at det ikke skal bli en beslutning bare paa 
p apiret. 

Eina?· N. Henriksen (Bergen) : Arbeiderraadene eksisterer ikke 
mer. Jeg tror det vil gaa saa nogenlunde paa samme maate med 
disse saakaldte bedriftsraad. Vi har allerede vor organisation i 
orden gjennem fagforeningene og kan ved hjælp av dem øve ind
flydeise paa de som har magten i samfundet. Jeg har den tro at 
det bare vil føre til splid at gaa paa dette nye. «Landsraadet» 
sk al være suverænt til en viss grad og vil derfor før eller senere 
komme i strid med Den faglige Landsorganisation. De som er inter
essert i at faa knust fagorganisatbnen, kan ikke opnaa dette mere 
letvint end netop gjennem bedriftsraadssystemet. Vi maa ha øinene 
oppe for det apparat som vi eier i vor organisation, og har vi kjær
lighet til den, da skal vi ogsaa vite at være varsomme. Mit grund
syn er det diametralt motsatte av Alfred M. Nielssens, men jeg blir 
nødt til at stemme fol' hans forslag og vil anbefale dets vedtagelse 
som det bed ste kongressen kan foreta sig for tiden. 

Kalvaa : Der er nogen som siger at man kan ikke gjennem
føre noget ved tro. Men jeg vil slaa fast, at har man ikke tro paa 
en sak, vil man heller ikke faa den gjennemført. Har man tro og 
vilje - om kanske litt mindre kundskaper - kan man gjøre under
verker. Det skal slaaes fast. Jeg finder ikke at Nilssens sidste for
slag er nogen forbedring. Nogen utsættelse har vi ikke bruk for. 

Øistein Martinsen : Arbeiderne forstaar, at deres svakhet hittil 
har været at de ikke har forstaat at forvalte sin arbeidskraft -
sin styrke. Dette vil de nu gjøre gjennem bedriftsraadene. lnden 
vort fag er saken ogsaa reist, og vi vil at de regler, som er ut
arbeidet, skal indgaa som et fast led i overenskomsterne. Rungstad 
ønsket en pekepind om hvordan der skuI de gaaes frem i de enkelte 
fag. Det mener jeg at hvert fag selv maa bestemme, alt eftersom 
forholdene ligger an. l de grafiske fag, hvor der er sammensatte 
bedrifter, bør dog reglene gjøres mest mulig ensartede. Einar Hen
riksens bemerkninger kom ikke uventet fra den kant. De gaar saa 
op i fagfølelsen disse folk, at den blir alt for dem. l forslaget om 
bedriftsraad er det fremhævet at der maa igangsættes et planmæssig 
oplysningsarbeide. Jeg understreker det her. De som mer end nogen 
anden tvinges til at gjøre tjeneste for kapitalrnagten er typografene, 
som daglig befordrer arbeidel'fiendtlig stof i trykken. Det er klart 
at efter dette blir menneskene ogsaa opdraget. Det kunde derfor 
visst være bra, at vi engang kom til det, at der blev git direktiver 
for hvordan man paa arbeidspladsen skulde opdra mennesker. En 
« Arbeidernes spalte» i de borgerlige aviser hver dag vilde være et 
sterkt moralsk moment. Jeg nøier mig med at fremkaste tanken, 
da det er for sent at komme med forslag. Men faar vi arbeider
raad og typografene er i kontakt med den øvrige faglige bevægelse, 
da forlanger vi at de ogsaa utfører et visst arbeide i vor klasses 
interesse, der hvor de har anledning ti l det. Og vi skal stille det 
samme krav til de andre. 

Nils Norheim : Enigheten i socialiseringskomiteen og paa lands· 
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møtet forekommer eiendommelig, naar man bører den tvil som kom
mer til uttryk blandt medlemmene. Det som har skapt den størst o 
tvil er det at de fagorganiserte i fremtiden - efter det oprindelige 
forslag - vilde være henvist til at samarbeide med dem som vi 
indtil idag har maattet føre en uforsonlig kamp mot. Hadde Nilssen 
utformet et forslag som var i konsekvens med hans betragtninger, 
vilde jeg git det min tilslutning. Nu er der liten forskjei paa hans 
forslag og sekretariatets. Med de ændringer det sidste har faat 
kan jeg stemme for det. Jeg vil haabe, at det vil føre til et intenst 
arbeide inden bevægelsen. 

Ole Høgseth : Det er ikke bare bedriftsraadenes opgaver vi 
maa beskjæftige os med. Det gjælder like meget at faa plan i dan
nelsen av dem utover landet. Det er bedre at ta fat straks end at 
fortsætte med teoretiske utredninger. Spørsmaalene bar jo været 
diskutert i foreningene, og der har vistnok ikke været nogen uover
ensstemmelser der. Det som staar uklart for mig er maaten hvor
paa vore beslutninger gjennem raadene skal effektueres, ifald ar
beidsgiveren motsætter sig dem. Her ga ar jeg ut fra at fagorgani
sationen beslutter at omlægge sine former for derigjennem at sætte 
medlemmene bedre istand til at skape respekt for sin vilje. Det er 
klart at vore krav maa bli mere vidtgaaende end hittil. Kapløpet 
mellem løn og priser viser hvordan vi blir bedrat. De private 
virksomheter benytter sig av situationen paa en hensynsløs maate 
til at trykke lønningene ned. Her vil vi kunne optræde med langt 
større virkning gjennem bedriftsraadene, naar fagorganisationen 
staar bak med hele sin kraft. Men da maa den ogsaa gjøres mere 
smidig end den nu er. Det er ingen tvil om at arbeiderklassen nu 
har oplysning nok til at utøve de funktioner som er nødvendig 
Tilbake staar for den at ta sin ret. Jeg betragter sekretariatets 
forslag som en direkte opfordring til dannelse a v bedriftsraadene, 
og jeg mener at nu maa hele ol'ganisationens magt sættes ind paa 
at faa dem anerkjendt. 

Oksvik hævdet at hans forslag ikke brøt med grundtanken i 
det som var fremlagt. 

A dolf Olsen : Det kan synes som om Nilssen staar saa helt 
alene med sit forslag, men det er ikke tilfældet. Henriksens stilling 
er · diktert av en reformistisk betragtningsmaate. Der blir dog en 
forskjei paa det og naar man hævder sit standpunkt ut fra den 
betragtning at fagorganisationen er livsnerven. Jeg anbefaler Nils
sens forslag paa det bedste. Man skal slaa fast at bedriftsraadene 
ikke skal gaa utenom fagorganisationen og fatte beslutninger i 
strid med denne. 

Aune : Det er trist at høre ogsaa Adolf Olsen indta det stand
punkt. Jeg understreker med Lian at bedriftsraadskravet iaar er 
kommet meget sterkt i forgrunden. Ifjor var 8-timersdagen det 
<lentrale, iaar var arbeiderkontrollen det store samlingsmerke. Det 
lar sig ikke gjøre at cutsætte " noget som i den grad har fæstet sig 
i arbeidernes bevissthet. Nilssen tar nu avstand fra handling ; det 
er den største inkonsekvens han nogensinde har gjort skyldig i. 
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Harry Nilsen : Det som gjør bedriftsraadene aktuelle er, at de 
skal virke for arbeidslivets socialisering. De er organer i sociali
seringsprocessen og suværæne paa det omraade. Det øvrige kan 
klubstyrene godt greie. Jeg gaar ut fra at fm·bundene vil stille sig 
velvillig til bedriftsraadene, der hvor de dannes. Vi maa sætte hele 
vor kamp ind paa dem, som det der ligger os nærmest. 

Alfred M. Nilssen : Jeg beklager, at der er git saa kort tid 
til at svare paa de uttalelser som er faldt. Lian sa, at vi skuI de 
ikke spænde benene undav det krav, som foroligger for arbeids
giverne. Det er heller ikke meningen ; derfor har ogsaa jeg fore
slaat bedriftsraad, omend paa en anden maate. Jeg vet, at det ikke 
tilsigtet, men om sekretariatets forslag skulde bli vedtat, er det 
noget av den største humbug, som arbeiderklassen nogensinde har 
været indbudt til. Hvad socialiseringen anga ar, er det ganske like
gyldig hvilket forslag man vedtar, for vi vil til næste k1>ngres være 
kommet akkurat like langt. Jeg vil henstille, at voteringen ordnes 
slik, at der blir adgang til at stemme særskilt over punktet fra : 
Før kongressen tar endelig stilling til osv. Videre bør der gives 
anledning til at stemme punktvis over bedriftsraadene. 

Ordstyreren : Den voteringsmaate kan efter mit skjøn ikke 
gaa an. Til Harry Nilsen vil jeg si, at det er givet, at fagorganisa
tionen vil støtte bedriftsr&.adene og beskytte dem i den utstrækning 
det bare er mulig at gjøre. 

Ordstyreren meddelte, at sekretariatet hadde akceptert Lians 
og Tranmæls ændringsforslag til reglerne. 

Ved 

voteringen 
vedtoges sekretariatets forslag om socialiseringen (tilslutning til fæl
leskomiteens uttalelse) mot 7 stemmer, som avgaves for Nilssens 
forslag. 

Indstillingen om bedriftsraadene vedtoges ved fortsat alternativ 
votering mot 1 6  stemmer. 

Oksviks forslag forkastedes med stort flertal. 

Eftermiddagsmøtet. 

Raadssystemet og masseaktionen. 

Lian : Naar sekretariatet ikke har sat op raadssystemet som 
et punkt paa dagsordenen har det sin grund deri, at der intet for
slag derom er fremkommet. I den uttalelse som medfølger forslaget 
fra Kristiania samorganisation og andre foreninger heter det, at  
raadssystemet bør optas i forbindelse med den foregaaende sak vi  
nu har behandlet. Naar der er ønske derom er der naturligvis 
intet i veien for at behandle det. For sekretariatet gjorde en rent 
formel betragtning sig gjældende, idet vi i likhet med tidligere ikke 
fandt nogen grund til at opta Arbeiderpartiets programposter til 
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behandling her. Det er vel dette som først bør faa sin avgjørelse. 
inden man ga ar videre. 

Tranmæl : Et forslag, som begjæres optat, kan ikke avvises. 
Fælleskomiteen hadde desuten ogsaa i opdrag at utrede raads
systemet. Der foreligger saaledes tilstrækkelig grundlag for sakens 
behandling. . 

Rungstad : Jeg ser det, som Lian, som et politisk spørsmaal, 
uten at jeg dermed vil avskjære nogen adgang til at ta det op. 
At træffe nogen bindende beslutning kan jeg dog ikke være med paa. 

Ved voteringen vedtoges enstemmig at ta saken under be
handling. 

Lian : Jeg har som medlem av socialiseringskomiteen været 
med paa at forme den indstill ing, som alle vil kjende fra behand
lingen paa Arbeiderpartiets landsmøte og fra den omtale den har 
været gjenstand for i arbeiderpressen. I det foreliggende spørsmaal 
delte komiteen sig i et flertal paa 8 medlemmer og et mindretal 
paa 4. Mindretallet var A. E. Gundersen, Rich. Hansen, Sverre 
Iversen og Puntervold. 

Hvad der gjælder masseaktionen kan der ikke være mer end 
en mening, ialfald paa en faglig kongres, om at slaa fast den ting, 
at den maa ansees for det avgjørende middel til arbeidernes be
frielse. Det er den eneste form for kamp, som her kan føres. De 
smaa kampes tid er forlængst forbi. Hvad enten det gjælder kam
pen mot arbeidskjøperne som saadanne eller kampen for de store 
principielle saker, som bæres frem av bevægelsen, kræves der en 
solidarisk samvirken av alle organisationens medlemmer og organisa
tionens instanser, for at de store resultater kan naaes. 

I flertallets uttalelse, som partiets landsmøte samlet sig om. 
heter det bl. a. : 

"Arbeiderbevægelsen - den politiske som den faglige - maa 
derfor sætte al magt ind paa gjennemførelse av bedriftsraadssystemet 
og den videregaaende socialisering. Det er denne store opgave, alle 
kræfter in�en arbeiderklassen maa nu maa samles om. 

Socialiseringen vil dog ikke kunne gjennemføres uten den ster
keste motstand fra den organiserte kapitalistklasse. Den vil væ'rge 
med alle midler sine særf01'dele og søke at opretholde sin stilling 
som herskende klasse. 

I en revolutionær epoke blir det nødvendig for arbeiderklassen 
at skape sine egne organer for overtagelsen av den økonomiske og 
politiske magt. Paa arbeidslivets, madssystemets grund maa der da 
bygges organer og en forfatning, som svarer til den revolu,tionære 
situation og lægger den hele samfundsmagt i hænderne paa de revo
lutionære kræfter - haandens og aandens arbeidere. 

De økonomiske og politiske forhold ikke bm'e i Norge, men og-
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$aa den øvrige verden, er avgjørende for den fart, omdannelsen av 
$amfundsforholdene kan ta». 

Mindretallet dissenterte overfor det tredje avsnit, som jeg har 
referert, og foreslog det erstattet med følgende : 

Partiet, som vil bygge videre paa demokratisk grund, tilsig ter 
paa overbevisningens vei at vinde politisk fLertal inden folket for 
socialismen. hvorved klassekampen kan bringes til avslutning. 

Skulde der fra privatkapitaliSmens side bli øvet motstand mot 
de samfundsmæssige forholdsregler, som et flertal for socialismen be
slutter, vil partiet anvende de midler som er nødvendig for at bryte 
motstanden. Skulde der herigjennem opstaa en revolutionær situation, 
maa arbeiderklassen skaffe sig de organer for overtagelsen av den 
økonomiske og politiske magt, som den 1'evolutionære situation 
kræver ». 

Forskjellen er, at mindretallet ikke kan slutte sig til raads
systemet som et organ til gjennemførelse av arbeiderklassens vilje 
i en revolutionær epoke. Det er ialfald den ydre meningsforskjei j 
naar det kommer til stykket bunder det vel i en meningsforskjel, 
som stikker dypere. Det er ikke bare ordene, man læser, men den 
store 1'ealitet som ligger under. Teigen og jeg har som sekretaria
tets medlemmer av komiteen sluttet os til flertallet. Naar saken er 
kommet op kan jeg derfor ikke andet end stemme for, at kong
ressen gir sin tilslutning til raadssystemet. Jeg skulde tro, at det 
skulde gaa an for kongressen forholdsvis hurtig at ta stilling til 
dette ved at gi ogsaa sin tilslutning til socialiseringskomiteens 
uttalelse. 

Ordstyrm'en refererte følgende forslag fremsat av Tranmæl : 

« Kongressen uttalm' sin tilslutning til socialiseringskomiteens 
indstilling og Arbeidm7Jm'tiets stilling til raadssystemet og masse
aktionen» .  

Olav Oksvik : Jeg vil stemme mot uttalelsen her, som jeg har 
gjort i partiet, og jeg ga ar ut fra, at de andre vil gjøre det samme. 
At opta nogen debat for at begrunde dette nærmere finder jeg 
unødvendig. 

Oscar Ruud fandt det at være til liten nytte at opta nogen 
debat overhodet. fIan vil de imidlertid præcisere, at det ikke burde 
sies - som det syntes at ligge i formandens uttalelser - at man 
ikke kunde være loyal, om man hævdet en anden opfatning. 

Lian : Ruud maa ha hørt aldeles feilagtig. Jeg sa, at jeg, 
som har været med i komiteen og som har været med paa at frem
sætte forslaget og faa det vedtat, ikke kan skjønne at dette spørs
m aal for vort vedkommende kan gi anledning til nogen diskussion, 
Jeg bebreider ikke Ruud at han har sin op'fatning. Men det er 
indenfor organisationen, at vi skal snakke om dette. Derfor er der 
ogsaa git anledning til frit ordskifte. Et andet spørsmaal kan det 
være at angripe organisationens beslutninger utenfra. 



59 

A .  E. Gundersen : Det er vel ikke saa, at vi har et overhus 
og et underhus, som skal behandle dette ! Saken er tat op av Tran
mæl i utrængsmaal i jeg mener, at det var ganske unødig. Forøvrig 
vil det saa allikevel ingen betydning ha, om vi vedtar forslaget -
ikke større betydning end partiets beslutning har. Det hele er nær
mest at opfatte som en modesak. 

Tranmæl : Stillingen er den, at landsorganisationen gjennem 
mange aar altid reelt har indtat et politisk standpunkt. Nu har den 
gjort det ogsaa formelt. Ved de beslutninger som netop er fattet 
har organisationen ogsaa i formel henseende stillet sig paa sociali
seringens, paa socialismens grund. Anerkjendelsen av raadssystemet 
som grundlaget for den nye forfatning melder sig da som en nød
vendig konsekvens. Det er noget som hæng6r sammen med bedrifts
raadene. Vi skal kjæmpe for en omlægning henimot socialiseringen i 
vi maa ogsaa si hvordan kampen skal føres for at bringe de store 
resultater. 

Kalvaa : Raadssystemet maa sees som avslutningen paa det vi 
før har vedtat. Vi har allerede knæsat raadssystemet i industrien. 
Og det er jo industrien, som sammen med det andet holder sam
fundet oppe. Da kan vi vel gjennemføre det paa felter, som 
ligger utenfor industrien ogsaa. Det er jo vedtat av industri
arbeiderne !  

Alfr. M. Nilssen : Der er talt om grundlaget, paa hvilket' vi 
kan samle vor klasse for socialismen. Skal vi ind paa den vei at 
opstille politiske programposter da tror jeg - ja jeg føler mig 
overbevist om det - at vi saa langt fra at faa en samling istand 
bare opnaar det stik motsatte. Ti det hele har intetsomhelst med 
fagbevægelsen at gjøre. Historien lærer ogsaa at det netop er de 
politiske systemer, som arbeiderne aldrig kan bli enig om. Syndikali
sterne har været de første til at peke paa, at veien frem ga ar gjen
nem de økonomiske sammenslutninger, og vi skulde vel være menings
berettiget her, naar der tales om at finde den rette linje. Jeg vil 
si, at vi skal passe os for at smede nye lænker for os selv. Masse
aktionen skal jeg stemme for, men et politisk raadssystem betakker 
jeg mig for. 

Oksvik : Der er ingen uenighet heller om masseaktionen i og 
for sig. Men vi mener, at det er ikke berettiget her at trække op 
linjerne for den fremtidige politisk-parlamentariske virksomhet gjen
nem eventuelle sovjets. 

Gundersen : Jeg mener, at det er noget vi maa ta standpunkt 
til efterhvert som tiden ga ar og utviklingen skrider frem. Masse
aktionen i den form Lian nævnte er vist ingen her imot. Jeg sigter 
da ikke til Lians uttalelse idag, men til hvad han uttalte paa par
tiets landsmøte for et aar siden. Beslutningen om raadssystemet vil 
før eller eller siden bli lagt paa hylden som antikvert i det gaar 
med den, som det vil gaa med forbudet. 

Volan : Man kan ikke bygge et samfund uten at ha en form 
for det politiske styre i dette samfund. Ikke alle saker kan av
gjøres paa arbeidspladsen i der trænges et system for den politiske 
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magt. Nilssen vil ha lagt al magt i fagorganisationen. Men det er 
da ogsaa en lænke ! Vi sier, at alfe som utfører samfundsnyttig 
arbeide skal ha retten til at bestemme over de vilkaar, hvorunder 
de skal leve. 

Rungstad vilde protestere mot at trække den politiske strid 
ind i fagorganisationen. Kalvaas tale om raadssystemet var et for
søk paa at blande kortene. La os se at løfte i flok om det som er 
vedtat ! 

Kalvaa : Hvad er politik � Det er at vi ordner samfundet 
paa bedste maate, slik at solen kan skinne ind til alle. Og da sitter 
vi ikke som fagforeningsmænd i den ene forsamling, mens vi sitter 
og ser «upolitisk:> paa det i den anden. Vi er de samme folk med 
de samme formaal, og vi kan ikke dele os. Greier vi at gjennem
føre raadssystemet i industrien da har vi raadssystemet da, tænker 
jeg. Men vi maa ta masseaktionen med, ti uten den evner vi ikke 
at bryte motstanden ned. 

OrdstY1·eren refererte følgende forslag : 

Fra A lfr. M. Nilssen : « Kongressen uttaler, at masseaktionen 
maa ansees som det avgjørende middel i klassekampen ... . 

Fra L. Rungstad : « �ong1·essen fatter ingen beslutning i det 
politiske spørsmaal raadssystemet». 

Dullum : Vi er enig om, at vi ikke skal kaste vrak paa det 
oplysningsarbeide, som partiet har drevet. Det har gjort meget godt. 
Naar vi saa yderligere i,ndbydes til at slutte os til det, som har 
været kjernen i dette arbeide, da kommer vi det ikke forbi. Som 
utviklingen arter sig er vi nødt til at staa be�'edt til at overta sam
fundsmagten. Og da maa vi vite hvordan. 

Nilssen : Ja, det er politik altsammen. Men der er mange 
slags opfatninger. Naar syndikalisterne paa den ene side og høire
socialisterne paa den anden for en gangs skyld kan bli enige skyldes 
det, at de hver paa sin side har en klar retningslinje, hvad venstre
socialisterne ikke har. Deres « linje ... het' er labskaus. Og den vil 
vi ialfald smake paa, før vi spiser den. 

J. Solli : Vi syndikalister er ogsaa revolutionære, men vi ser 
revolutionen som noget mer end et statskup, som et rollebytte av 
personer. Man synes at tænke sig bedriftsraadene som vælgerfor
eninger for en ny statsorganisme ! Det vilde være den reneste an
svarsløshet at knæsætte noget slikt, hvis man har organisationens 
bedste interesser paa hjerte. Det skulde være rart at se Lands
organisationen om 1 0  aar med et utal av opfatninger, opstukket i 
grupper. - Jeg ser saken slik, at der er en klassepolitik og en 
partipolitik. Det økonomiske raadssystem er et klassebegrep. Men 
det politiske raadssystem kan bare tilpasses efter det speeielle parti. 
Det forekommer mig, at proletariatets diktatur i Rusland som i 
Tyskland skræmmer. 

Tmnmæl : Nu kjender jeg igjen mine gode gamle syndika
listiske venner ! N aar de kommer ind paa politik er de snart i 
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ekstase. Da kan d e  bli ivrige ! Jeg synes v i  kan det med ro. -
At gi fagbevægelsen et politisk eller revolutionært maal er et og 
det samme. Vi har uttalt os i et politisk spørsmaal før : soeialise
ringen, soeialismen ; saa gjælder det formerne. Vi sier, at det nye 
skal bygges op nedenf1'a, og det er det, som er revolutionær soeial· 
isme. - Vi staar jo, de fleste av os, kollektivt tilsluttet Det norske 
Arbeiderparti. Det har ikke svækket, men stYl'ket den faglige kamp. 
- Alfred M. Nilssen deklamerer om de «nye lænkerll• Det er de 
uoversatte svenske gloser, som gaar igjen. Det er armodsdom. Man 
indbydes til at vedta en uttalelse stillet av vore egne kamerater i 
spørsmaal, sem er behandlet og er brændende i alle land. Og saa 
møtes vi med dette ! Hvad den russiske arbeiderklasse angaar har 
vel ingen gjort sig mer fortjent til vor høiagtelse ved sin indsats i 
klassekampen. Men det er ikke nok ; vi skal ogsaa yde V01·t 
bidrag. - Overfor dem som er bekymret for de politiske stridig
heter vil jeg minde om, at de franske syndikalister var de første 
som paa de internationale kongresser krævet optat de politiske krav, 
som var av betydning for arbeiderklassen. Det gjaldt for dem at 
bekjæmpe en uhyrlighet som militm'ismen f. eks. og de andre hin
dringer, som stængte. Men det er ikke hindringerne alene vi skal 
se paa ; vi pligter nu ogsaa at gaa ind paa det positive. 

Ruud : Naar jeg bortser fra diktaturet og raadssystemet vil 
jeg paastaa, at mange venstresoeialister (og Tranmæl deriblandt) 
i mange henseender sta ar tilbake for mig hvad radikalisme anga ar. 
Med hensyn til det som her er foreslaat mener jeg at der intet kan 
være i veien for at vedta Rungstads forslag og jeg anbefaler at 
man saa gjør. Jeg vil si til mine organiserte kolleger her, at ieg 
vil ikke være med paa at kastrere den norske arbeiderbevægelse. 

A. Bay : Jeg har ikke imot nogetsomhelst middel, som kan 
bringe os nærmere erobringen av samfundsmagten. Men jeg vil 
ikke være med paa at opkonstruere noget som ingen kjender. Jeg 
har nemlig ingen tro paa dogmerne. Her skal der imidlertid for 
enhver pris lages et skille - der skal være nogen som heter ven
stresoeialister og atter nogen under navn av høiresoeialister. 

Kalvaa : Tidligere idag var det sagt, at bedrinsraadene var 
den største hindring for arbeiderklassens kamp. Vi vedtog bedrifts
raadene. Nu er det raadssystemet som maa holde for. Det første 
er «humbug li, det andet «labskauslI. J�g vil peke paa dette her. 
Nu har det hændt, at ogsaa ieg har sluppet op for argumenter. Og 
jeg vil lægge til, at det er naar argumenterne slipper op, at man 
griper til denslags uttalelser. 

Volan : Solli sa, at Landsorganisationen var en sammenslut
ning til varetagelse av arbeiderklassens økonomiske interesser. Det 
er sandt. Men det er bare den halve saJ1,dhet. Arbeidernes faglige 
Landsorganisation har til opgave i første række at giennemfore 
socialismen. - Naar jeg sa i mit første indlæg, at fagorganisationen 
var en clænkell• er det at forstaa i samme utstrækning og i samme 
forstand som raadssystemet. Ethvert system vil være en lænke for 
dem, som ikke er enig i det. 

• 
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Lian : Jeg forstaar ikke den ilterhet, som kommer tilsyne. 
Det er da ikke noget saa forfærdelig, at man skulde ta slik paa vei 
og gripe til personlige provokationer. Jeg sa ved debattens begyn
deIse, som jeg sa i sekretariatet - og deri var sekretariatet enig 
med mig - at vi ikke behøvet at ta den sak op her ; vi har ikke 
heller pleiet at ta op de specifikt politiske spørsmaal. Men tiltrods 
herfor har forsamlingen selv bestemt det saa. - Jeg vil si, at det 
som her er foreslaat ikke tar sigte paa andet end at la arbeidet 
komme t i l  sin ret, naar den tid kommer at  arbeiderne rykker ind 
for at overta og utøve magten i samfundet. Jeg tror at det er den 
vei vi maa følge, og jeg kan ikke indse, at som her diskutteres kan 
gi grund for nogen til at føle sig irritert. Det som uttales i ind
stillingen om diktaturet kan ingen være uenig i. Eller har man 
ikke læst det, som sta ar der ? Er det da nogen, som kan peke paa 
noget andet at gripe til i et revolutionært øieblik end et diktatur 
av arbeIderne ? I overgangstiden maa denne tilstand fastslaaes som 
uomgjængelig nødvendig. Det heter i uttalelsen fra komiteen, at ei 
en revolutionær epoke har den klasse, som har magten, intet andet 
valg end at beskytte denne m ed de midler, som situationen gir, indtil 
den kan gjennemføre de nye samfundsforhold som tilsigtes. Det er
i denne situation som et nødmiddel til at befæste revolutionen, at 
diktaturet er nødvendig». Ikke en eneste en kan være uenig i det. 
Hele indstillingen er i flugt med hvad vi har vedtat i formiddag -
at vi vil være med til at bygge organer paa arbeidslivets, paa 
raadssystemets grund. 

Kalvaa tar naturligvis feil, naar han taler om forstaaelsen av 
beslutningen i formiddag. Men jeg mener dog, at ut av bedrifts
raadstanken vil det politiske system springe frem som en naturlig 
konsekvens ; det vil komme, hvor meget man end motarbeider det. 

Jeg har bøiet mit sind mange gange for at undgaa splittelse, 
og ikke tror jeg, at nogen vil mistænke mig for at ville splittelse. 
Jeg tror ogsaa, at den stilling som jeg ved de leiligheter har valgt 
at indta, har været til gavn. 

Naar der idag sies, at vi lar os lede av «dogmer», vil jeg 
svare Nilsen med, at det er han og hans meningsfeller, som har
fæstet sig ved dogmer, ikke vi. Vi har tat arbeidet praktisk op, og 
vi er beredt til at føre det videre. I flugt hermed foreslaaes i vore 
love, at Landsorganisationen .i forstaaelse med arbeidernes politiske 
organisation skal arbeide for samfundets overtagelse av produktions
midlerne. Vi maa ogsaa, mener jeg, ta den fulde konsekvens av 
hvad gjennemførelsen av dette program forutsætter. Fra min side 
ialfald er dette meget vel overtænkt og meget vel begrundet. 

Oksvik : Flertallet mener at kunne skyte en benvei til para
diset. Det minder mig noget om fortællingen om de vises sten. 
Det synes mig at være ikke saa lite av politisk guldmakeri dette. 
Jeg vil spørre : Blir der færre rektionære bønder og fiskere osv. i 
dette land, om vi knæsætter raadssystemet ? Det er vel det reelle 
magtforhold, som blir det bestemmende. Den store masse utenfor 
vore organisationer er det som har magten, og de vil vite at hævde, 
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den. Ved at vedta resolutioner som den foresiaatte opnaar man bare 
at bedra sig selv. Der er allerede lavet hestelæs av resolutioner -
vi blir verdensberømt paa dette ! Det minder mig om, hvad de 
foretar sig paa kirkemøterne. 

Der sattes nu strek. 
Kr. Aune : Jeg er enig med Lian i, at forsaavidt vi ikke vedtar 

denne indstilling vil dette mer end noget andet kunne bli aarsak 
til splittelse. Oksvik talte om at skyte en benvei. Det er netop 
det, som den norske fagopposition altid har vist, at vi skal gjøre. 
Det uttaltes i 1 5·mandskomiteeDs indstilling, at fagorganisationen 
maatte ta aktiv del i selve omdannelsesarbeidet. Saa det er ingen 
ny tanke. Det er det samme som vi idag indbydes til at vedta� 
- Der er ikke noget sted i landet, hvor diktaturet er saa godt gjen
nemført og sterkt haandhævet som i Molde, hvad Ok svik ikke er 
ubekjendt med. Der har vore folk ved enig optræden sat baade 
mestrene og de uorganiserte utenfor alt bygningsarbeide. Det er 
godt gjort av organisationen i den lille romsdalsby, og vi kan være 
bekjendt av at følge eksemplet. 

Rungstad : Det er ut fra sakens egen forhistorie, at jeg har 
fremsat mit forslag om, at der ingen uttalelse blir at fatte. Ti vi 
har aldrig tidligere paa Landsorganisationens kongresser været ind· 
budt til at votere over Det norske Arbeiderpartis program. Jeg 
tror det er klokt at følge den gamle taktik at la partiet stelle med 
sine egne saker. mens vi steller med vore. 

Solli : Alle socialister er vel i sit hjerte for den russiske revo· 
lution. Men den russiske revolution og bolschevikdiktaturet er to 
ting. Den første bar varet længe og vil vel ogsaa vare længe nok 
til at overleve det nuværende diktatur. - Det blev sagt at de 
franske syndikalieter var de første til at arbeide for optagelsen av 
politiske krav. Ja, de krævet revolutionær generalstreik paa diverse 
socialpolitiske spørsmaal, som berørte arbeiderklassens dyreste livs 
interesser. Lian mente, at diktaturet var en nødvendighet. Jeg 
tror ikke hverken han eller nogen anden har faat brev paa naar 
den revolutionære epoke indtrær, eller at de kan si hvad dette betyr. 
- Hvis saken var saa enkel, at den stak i personlig animositet, da 
vilde den vel ikke engang ha kommet op her. Men forskjellen stik
ker dypere. Jeg hadde tænkt at fremsætte et forslag om at kon
gressen skulde erklære sig partipolitisk nøitral, men da det oplyses 
at være sat strek kan jeg ogsaa la det være. 

Gundersen : Vi har tidligere idag stemt for socialismens maal 
og videre for midlerne. Det er saaledes ikke det om at gjøre. Men. 
her skal paanødes en strid om en forfatning, som skal passe i en 
eller anden periode ! Tingen er vel, at Tranmæl hadde bruk for en 
ny konfirmation paa den beslutning, som partiet ved tog i pinsen. 
Dette med «bøiresocialister:o er et dogme. Der er ingen forskjei 
paa socialister hverken i fagforeningerne eller i det ko:nmunale l iv. 
Men her skal enkelte lyses i ban, fordi de ikke sværger til Moskva, 
slik som parolen lyder ! 

Nilssen : Jeg har den allerstørste respekt for hvad arbeiderne 
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bar utført i Rusland, men de'rfo?' har jeg ikke sagt, at jeg vil over
føre experimenterne derborte til norsk jord. Det paastaaes nu, at 
vedtagelsen av forslaget fra iælleskomiteen bare er en fortsætteise 
av det vi ha'!' vedtat i formiddag, Men derom blev der intet sagt 
da. Var det for at lure os andre, at de ikke fremkom med det den
gang ? - Volan betviler vel ikke, at ogsaa jeg vil at Landsorganisa
tionen skal være med paa at gjennemføre socialismen. Men det kan 
gjøres paa mange maater, og man faar da undskylde, om enkelte 
har sin egen mening herom. Et diktatur kan ogsaa utøves paa 
flere maater. Venstresocialisternes programerklærihg lover ikke det 
bedste. J eg har nu engang ikke Lians bøielige sind og faar derfor 
finde mig i være blandt mindretallet. 

Søren Sorensen : At oppositioneh eller høiresocialistene, som de 
her er kaldt, er kommet i raseri ved utsigten til at Tranmæls for- ' 
slag vil bli vedtat, er let at fatte. De har jo længe viftet med, at 
partiets standpunkt ikke deltes av flertallet i den norske fagorgani
sation. De er nu bange for, at denne sidste planke skal svikte. Jeg 
anbefaler kongressen at stemme oppositionen ned likesaa knusende 
som det blev gjort paa landsmøtet. 

Teigen : Sekretariatets forslag sier, at der skal føres samarbeide 
med den politiske organisation, og det er sagt uten forbehold. Jeg 
skjønner derfor ikke, at der skal bli saa heftig debat netop paa dette 
punkt. Man kan vel si, at næsten alle fagforeninger staar tilsluttet 
partiet. Og partiet har anerkjendt raadssystemet. Jeg tror ikke 
nogen gaar ut av partiet for det. Hvordan vil de det se ut, om vi 
skilte lag med hensyn til opfatningen av dette spørsmaal ?  Ja, man 
kan naturligvis drive opposition. Men kongressen faar fastslaa, at 
den ogsaa i fremtiden vil ha samarbeide, og ut fra det maa jeg an
befale det fremlagte forslag. Ellers blir det bare forvirring. 

Grytnes : I den tid vi nu staar oppe i er der ikke rum for 
sektbevægelser. Solli forsvarer anarkismen. Men hvilke resultater 
har den at opvise ? Jeg vet ingen. Vi skulde ikke i en saa kostbar 
tid strides om, hvilken stand vi hører til . Vi hører til arbeider
klassen, og saasandt vi erkjender det maa vi samle vore kræfter om 
det fælles maal. Jeg stemmer for forslaget og for et forfatnings
mæssig system bygget op efter rene socialistiske linjer, som gir plads 
for den nødvendige tillempning av systemet til enhver tid. 

Hans Eriksen : Hvorfor opretholder man saa da de to organi
sationer ? Hvorfor ikke slaa dem sammen ? Skal vi gaa til at aner
kjende fremgangsmaaten i Rusland, som gaar ut paa, at den ene 
arbeider kan slaa den anden ihjel ? Jeg anbefaler paa det varmeste 
Rungstads forslag. Det er en tilsnikelse at si, at om vi vedtar dette 
skulde der ikke kunne bli noget samarbeide med partiet. Jeg haaber 
man vil ta hensyn til forholdene ute i distriktene og resonnere som 
sa a, at det spørsmaal overlater vi til partiet. 

Tranmæl: Nilssen og Solli forsikrer, at de er ingen sekt, og 
at de ikke har noget politisk program. Det motsies av alt, hvad 
man hører paa syndikalistenes møter. Hvis nogen driver politisk 
dogmeagitation er det sandelig dem. Og det er sandt, at vi kan ikke 
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undgaa at ta politisk lliandpunkt, hvis vi vil  være med paa at præge 
den sociale omdannelse. lndvendingerne mot forslaget er mest uten
omsnak. Hvorfor ikke imøtegaa det ? Der reises motstand mot dik
taturet. Hvad er diktaturet ? Det er organisaiwn. Vi bestemmer 
selv hvordan vi skal haandhæve det. Kunde vi ikke heller faa en 
saklig diskussion istand istedet for at faa opkokt de uoversatte gloser 
fra borgerpressen ? Vi maa uttale vor mening om 1'aadsideen, og 
naar vi gjør det kan det heller ikke være tvil om, hvm' denne kon
gres siam'. 

Saken blev dermed optat til votering. 
Rungstads forslag faldt med 2 1 0  mot 58 stemmer. 
Derefter bifaldtes Tranmæls forslag mot 3 1  stemmer, hvorved 

votering over Nilssens bortfaldt. 

Den tredje Internationale. 

Ordstyreren refererte følgende forslag, som var stillet av en 
række repræsentanter : 

l. 

Kongressens ordstyrere faar bemyndigelse til at sende den tredje 
lnternationale et hilsningstelegram, hvori uttrykkes solidaritet med 
de kjæmpende russiske arbeidere med ønsket om en snarlig inter· 
national samling paa den revolutionære socialismes grund. 

n. 

Kongressen bemyndiger Alfred Madsen - som nu er paa vei 
til Rusland - til at møte som repræsentant paa den tredje lnter
nationales kongres i Moskva. 

Forslaget vedtoges uten debat - første punkt rriot 3-4 stemmer, 
andet punkt mot 5, hvorpaa møtet hævedes. 

Onsdag 21. juli. 

Ordstyrer : Halvard Olsen. 

Man gik over til dagsordenens post 5 :  

Organisationsformene. 

Lian : Jeg tror det vil være nødvendig at se de foreliggende 
forslag i sammenhæng, hvorfor en almindelig debat om saken frem
stiller sig som det heldigste. 

Der er fra en række organisationer indkommet et likelydende 
forslag gaaende ut paa at præcisere nærmere organisationens formaal 
under hensyn til vor stilling til socialiseringen og bedriftsraadene ; 

L 5  
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endvidere berører forslaget samorganisationernes stilling, vor stilling 
til konflikter og endelig spørsmaalet om en hel omlægning av 01'
ganisationsf01·mene. 

Forslagene angaaende arbeidsledighets- og forsikringskassene 
mener jeg bør tages som et punkt for sig. 

Med hensyn til forandringen i formaalsparagraffen foreslaar 
sekretariatet, at det nuværende punkt 4 faar følg onde ordlyd og 
flyttes op som et punkt 2 :  

«I  forstaaelse med arbeidernes politiske organisation at arbeide 
for produktionsmidlenes socialisering.» 

Om dette forslag skulde der neppe tænkes at opstaa nogen læn
gere debat. 

Hvad de lolcale samorganisatione7' angaar fureslog sekretariatet 
for sid ste kongres at de skui de gjøres obligatoriske og faa en viss 
repræsentationsret. Dette blev desværre ikke ved tat, hvorimot man 
fastslog en ordning, som har ført til adskil lig ugreie, nemlig at hvor 
der var flertal for det blandt avdelingene paa et sted skulde sam
organisation oprettes, og da skulde ogsaa de andre maatte m elde sig 
ind. Der har været knurret over, at man skulde «tvinges» ind paa 
denne maate. Det er nødvendig for samorganisationenes utvikling, at 
vi nu faar en obligatorisk bestemmelse her, og sekretariatet 10reslaar 
§ 4 forandret saa den kommer til at lyde saaledes : 

«Lokale samorganisationer skal oprettes, hvor der er et tilstrække
l ig antal forbundsavdelinger (mindst 5). De er obliga toriske for alle 
foreninger som tilhører Landsorganisationen, og kan i lægge forenin
gene kontingent, som maa approberes av sekretariatet. 

De lokale samorganisationer skal lede det faglige oplysnings
og organisationsarbeide paa stedet efter eget initiativ eller efter op
drag fra forbundene og Landsorganisationen og medvirke under boykot 
og større faglige konflikter efter Landsorganisationens nærmere be
stemmelse. Beretning om virksomheten indsendes hvert aar til 
sekretari a tet. 

Deres love maa ikke stride mot Landsorganisationens love og 
beslutninger.» 

Med hensyn til samorganisationenes repræsentationsret er der 
indkommet forslag om, at denne i sin helhet skal overføres fra for
bundene til samorganisationene. Dette mener sekretariatet ikke kan 
gaa an j det er et spørsmaal som maa løses i forbindelse med om
lægningen, og maa følgelig sta a hen, indtil det er avgjort, om Lands
organisationen fremtidig skal bygge paa samorganisationsformen eller 
ei. Foreløbig er vi blit staaende ved en viss repræsentationsret for 
dem ogsaa under den nuværende oru nnisationsform, og vi foreslaar 
som et nyt punkt e i § 5 under bestemmelsene om kongressen : 

«De lokale samorganisationer har ret til distriktsvis repræsen
tation, hvor hvert fylke samt hver av byene Kristiania, Bergen, Trond-
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hjem og Stavanger danner et  distrikt. Hvert distrikt har ret til 1 
repræsentant for hver paabegyndt 4000-tal medlemmer, dog ikke over 6.:0 

For Kristiania, hvor organisationen tæller 40 000 medlemmer 
eller mere, vilde denne skala gi 1 0  repræsentanter, hvilket maa sies 
at være uforholdsmæssig stort, hvorfor vi blev enig om en begræns
ning til 6. Derved vil antagelig fremkomme en repræsentation fra 
de lokale samorganisationer paa bortimot 40 mand. Kongressen tæller 
jo allerede mange før, og dette skulde da synes at være tilfredsstil
lende. 

Selve det store spørsmaal om organisationens ornlægning, som 
jo er det vigtigste her, har som bekjendt været oppe til diskussion 
mange gange - paa kongresser som i møter. Og det er jo saa, at 
en omlægning eller en utvikling av organisationens former maa fillde 
sted. Paa kongressen i 1 9 1 3  var spørsmaalet om industriforbund 
fremme og fik sin behandling paa grundlag av de forslag, som var 
avgit av den da nedsatte komite. Dennes flertalsfraktion seiret ved 
voteringen, men der blev dog samtidig gjennem en lovforandring 
aapnet adgang til en utvikling henimot industrielle organisations
former. Merkelig nok viser den erfaring, man siden har høstet, at 
der ikke synes at være synderlig stemning blandt medlemmerne for 
en utvikling ad den linje ; tendensen gaar heller i retning av en ster
kere specialisering. Imid lertid mener sekretariatets flertal, at der 
maa foregaa en utvikling henimot en ensartet industrivis organisation, 
som samler alle vedkommende industris arbeidere i en sammenslut
ning. Vi mener, at kongressen nu maa slaa dette fast, og at denne 
utvikling bør paaskyndes ved vedtagelsen av saa koneise bestemmelser 
som mulig. Endnu er vi ikke kommet længer, end at der findes en 
mængde forbund i en og samme industri, som f. eks. bygningsindu
strien. Det er sikkert ikke til gavn for bevægelsen, hverken naar 
man ser hen til dagens kamp eller til de lange maal. Der maa der
for arbeides henimot et bygningsarbeiderforbund. Ogsaa inden jern 
og metal findes en række grupper nu, som rettelig hører hjemme i 
andre forbund, mens der er andre forbund igjen, som har medlemmer 
som burde staa i jern og metal. 

Dette har ogsaa sin betydning for løbningen av det andet og 
mere indgripende spørsmaal, nemlig om en omlægning av organi
sationen derhen, at den bygges paa lokale samorganisationer, sam
tidig som Landsorganisationen deles op i industrigrupper. Et for
slag som det, der er fremlagt av sekretariatet, vil altsaa ikke komme 
paa tverke for en mulig omlægning i den retning, men snarere lette 
overgangen. Forslaget lyder som følger : . 

«Da en ensartet industri vis organisation bedst kan vareta arbei
dernes interesser saavel under lønskampe som i andre organisations
forhold paalægges det saavel forbundene som foreningene at ordne 
organisationsforholdene i overensstemmelse hermed. 

Ved de bedrifter, hvor en enkelt industri er dominerende, skal 
arbeiderne tllhøre den fagforening og det forbund som repræsenterer 
det overveiende antal av vedkommende industris arbeidere. 
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Hvor ikke hel industrivis organisation kan etableres, maa sam
arbeidet mellem foreningene og forbundene ved lønskampe og andre 
fællesspørsmaal videre utvikles. 

Tvistigheter inden organisationen, som maatte opstaa ved over
gangen til den industrivise organisation, kan indbringes for Lands
organisationens repræsentantskap til avgjørelse.» 

H. Pettersen og Oscar Olsen henholder sig til den uttalelse som 
blev vedtat i 1 9 1 3. 

For transportarbeidernes vedkommende blir det vel vanskelig 
at danne nogen egentlig industriorganisation, og andre enkelte til
fælder av lignende art kan tænkes. 

For at komme tilbake til omlægningen har denne, som sagt, 
været diskutert tidligere - men mere teoretisk end praktisk. Saken 
er bEt betragtet ut fra det principielle syn man har ; den er drøftet 
paa basis av organisationens maal - vort slutmaal. Derimot er den 
ikke blit dislrutert paa den maate, at man kan sies at ha nogen 
oversigt over, hvordan omlægningen i praksis vilde komme til at se 
ut. Der hersker derfor megen uklarhet om dette. I det indsendte 
forslag heter det bl. a. : 

« Kongressen anbefaler, at Landsorganisationen omlægges, saa 
den bygger paa lokale samorganisationer. Disse indtrær i alt væ
sentlig i de samme rettigheter og med samme pligter som forbun
dene nu. Landsorganisationen opdeles i grupper eller sektioner sva
rende til de store industrier.» 

Videre indeholder forslaget en opfordring til forbundene om 
inden 1. oktober næste aar at uttale sig og gi sin tilslutning hertil, 
hvorefter en ekstraordinær kongres blir at indkalde inden utgangen 
av samme aar for at ta endelig stilling til omlægningen. 

Det fremgaar altsaa av forslaget, at samorganisationerne skal 
træ i forbundenes sted. Her maa det bringes fuld klarhet over hvad 
medlemmerne vil. Og jeg skui de tro, at vi var kommet saa langt 
med dette nu, at man ogsaa kan la saken gaa til forbundene for 
at sees praktisk av dem. Det vil samtidig hermed være nødvendig, 
at der utarbeides et formulert lovforslag, hvor slagordene kan gaaes 
tilbunds i og undersøkes. 

Hvis dette spørsmaal nu for alvor skal tages op, hvad jeg er 
enig i, bør det gjøres paa den maate som er anvist av sekretariatet, 
og hvoram der foreligger følgende forslag : 

< Det under dagsordenens punkt 5 og 6 omhandlede forslag (dets 
punkt 3) sendes forbundene til behandling og uttalelse, hvorefter 
saken optages til endelig avgjørelse paa næste ordinære kongres. 

Der utarbeides en utredning ledsaget av lovforslag som sendes 
forbundene. 

Forbundenes uttalelse maa være sekretariatet ihænde senest 1 .  
oktober 1 922.» 
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Det bedste skulde synes at være, at der blev valgt en komite 
her til at utarbeide de formelle regler for, hvordan samarbeidet skal 
omlægges og magtfordelingen ordnes - under forutsætning av at 
forbundene anbefaler en saadan omlægning. 

Jeg - og sekretariatet med mig - har ment at kongressen 
ikke burde gjøre noget mere. Vi mener at dette maa være tilstræk
kelig uten at vi uttaler os her idag om samorganisationstanken. 
Teoretisk vet vi nok, hvad den betyr, men den er ikke saa praktisk ut
formet, at kongressen kan gi nogen vel begrundet uttalelse. 

Den almindelige debat. 

A. Bratvold oplyste, at han og flere av sekretariatets medlemmer 
hadde dissentert i spørsmaalet om repræsentationsret for samorgani
sationene. Han vilde principalt stemme imot en saadan, idet han 
holdt paa den bestaaende ordnin�. Skulde det bli ved tat at gjøre 
nogen forandring i denne agtet han som et subsidiært standpunkt at 
stemme for, at repræsentationsretten overførtes fra forbundene til 
distriktene. 

I sin motivering anførte taleren : 
Sekretariatets forslag ser uskyldig ut ; tyngdepunktet blir jo 

allikevel i forbundene, mente Lian. J eg er fuldt klar over, at kon
gressens sammensætning vilde bli nøiagtig den samme, enten repræ
sentationen utvides som foreslaat eller ikke. Men naar nu disse orga
nisationsspørsmaal skal sendes til en komite til behandling burde det 
hele behandles og forelægges samlet; saaledes at vi mindst mulig 
rørte ved det som er. 

Hvad det principielle ved saken angaar er det min opfatning, 
at samorganisationene aldrig kan bli en praktisk form for fagorga
nisationen. Gir vi dem repræsentationsret til kongresS'ene vil det 
ikke _ bety demokrati, men en dobbeltrepræsentation for de distrikter 
i landet, hvor samorganisationer findes. Det vil ogsaa let føre til 
rivninger, at man skal paatvinges slike paa arbeidspladser, hvor man 
ikke finder behov for dem. Samorganisationenes virksomhet siden 
sidste kongres har ikke artet sig slik, at jeg er blit overbevist om, 
at nogen forandring behøves. 

At Landsorganisationens formand, som har indtat det stand
punkt, at forbundene er nødvendige led i organisationen, er gaat med 
paa denne halve foranstaltning, forbauser mig. Men hvorfor d a  
stoppe o p  ved dette ? Det blir hverken fugl eller fisk. Er det me
ningen, at man her vil gaa til en hel omlægning, da maa det rigtige 
være, at man rent principielt ræsonnerer slik, at samorganisationen 
faar den hele indflydelse. Hvorfor foreslaaes saa ikke dette ? 

Vi har hundreder av eksempler paa, at den industri vise organi
sation og netop den er en praktisk form. Jeg kan her henvise til  
mit eget forbund. Men ogsaa andre eksempler kunde nævnes. 

Jeg foretrækker som sagt at der ingen forandring gjøres i re
præsentationsreglene, og anbefaler, at beslutningen paa sid ste kongres 
blir staaende. 

" 
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Tranmæl : I det indsendte forslag fra Kristiania Samorgani
sation er det punkt i formaalsparagraffen som trænger ændring, uttrykt 
�aaledes : eI forstaaelse med andre klassekamporganisationer at ar
beide for produktionsmidlenes socialisering paa grundlag av bedrifts
organer.» Sekretariatet har git det en form, som jeg ikke synes er 
bed7'e. Det sies i motiveringen, at samorganisationens forslag ikke 
peker nærmere paa veiene man skal gaa (ikke gir nogen vei ledning 
om hvordan bedriftsorganene skal være), Men det er jo git i be
slutningen av igaar. Sekretariatets forslag er derfor en svækkelse 
i formen, og jeg maa anbefale, at man holder sig til teksten i det 
indsendte forslag. 

Nu - det som er hovedspørsmaalet idag er vel formene for 
organisationen, hvad man skal lægge til grund for det videre arbeide. 
Og her er der tre standpunkter : det gamle, som repræsenteres av 
Pettersen og Olsen, og som ogsaa Bratvold synes tildels at ville op
retholde ; Lians, som gir samorganisationene en bredere plads, sam
tidig som omlægningen skal utredes, og endelig Kristiania Samorga
nisations forslag, som gaar ut paa, at vi idag uttaler os om hvilken 
form vi anser heldigst for vor organisation. 

Saken er ikke «utredet ", sier man. Men den har staat paa dags
ordenen og været diskutert i 9 lange aar. For den ekstraordinære 
l'ongres i 1 9 1 7  forela a en længere begrundet indstilling herom. Saa 
paa utredning mangler det ikke. Det er vel i det hele ikke noget 
spørsmaal, som medlemmerne er mer fortrolig med end netop dette. 
Og det er da rimelig, at man nu uttaler sig om, hvilken ordning man 
finder heldigst for fællesorganisationen. Det er rigtig, at forbundene 
faar anledning til at si sin mening. Men naar fællesorganisationen 
nu er samlet og ha?' en opfatning bør denne ogsaa gives uttryk i en 
beslutning. lIvor lang tid forbundene skal ha til at behandle saken 
er et hensigtsmæssighetsspørsmaal. Jeg antar, at ingen sætter naget 
ind paa et aar mer eller mindre. l\Ien at det nu er nødvendig at 
si fra, derom kan der vel ikke være delte meninger. 

Flere vegtige grunde foreligger for en omlægning. De er saa 
kjendt, at det er næsten trivielt at gaa ind paa dem, Spørsmaalet 
er at finde et samlet grundlag for arbeiderklassens optræden. Det 
bærende i vort arbeide er jo klassekampen. Men det er i kke bare 
Landsorganisationen som er uttryk for klasseopfatningen ; det gjælder 
i høi grad ogsaa de lokele samorganisationer, som danner underlaget. 
Hittil har gruppe· og faginteressene indtat for bred plads. Man ser 
dette nu og man erkjender nødvendigheten av en forandring, idet vi 
er kommet ind i et stadium, hvor de principielle spørsma al for arbei
derbevægeisen staar foran sin løsning. Skal vi under de nye sam· 
fundsforhold og under overgangen lede produktionen maa vi optræ 
som klasse fælles. Derfor vil vi i bedriftslivet bygge op bed7'ifts
O1'ganm', og det er glædelig at se, at sekretariatet her er enig om at 
knæsætte arbeidspladsen som enheten. 

Det er heller ikke nok for os at uttale os for omlægningen ; vi 
maa gjøre det til en organisationsmæssig pligt at søke at gjennem-
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føre den i arbeidslivet - dette saa meget mer som v i  idag staar 
oppe i den store nydannelsesproees. Uten virkelige revolutionære 
klassekamporganer, som fagorganisationen er, vil bedriftsraadene staa 
vergeløse. De maa derfor ha arbeidernes økonomiske sammenslutning 
i ryggen. Men uten at vi ga ar til en mere tidsmæssig form for denne 
vil gnidningsforholdet snart indtræ. 

Det gamle, næsten primitive standpunkt, at vi skal ha fagfor
bund uten hensyn til de industrielle forhold som hersker er simpelt
hen en umulighet. Pettersen, som tilhører bygningsindustrien, har 
sikkert selv en levende følelse herav. Derfor maa vi frem til en 
industriel opgruppering. Arbeidsgiverforeningen har vist, at den 
følger utviklingen her. Det er rigtig, som Lian sa, at beslegtede 
industrier bør gaa sammen. Men denne opfatning maa føres ut i 
sin videre konsekvens, hva u sekretariatet ikke gjør. 

Det er ikke slagord, men realiteter det gjælder for os. Hvad 
vi vil kan enhver danne sig en mening om. J eg henviser til den 
diskussion som er ført og til indstillingen fra mindretallet i 1 9 1 7 .  
Den bevægelse, som fagoppositionen har ført med sig i vort organi
satiOJISliv, har allerede vist sig at øve en gagnlig indflydelse. Vi 
har bl. a .  opnaadd, at der er skapt et langt bedre tillidsforhold 
ioden Landsorganisationen i N orge end vi ser det i mange andre 
land. Men der maa arbeides videre for at gjøre medlemmene inter
esserte og fremme det lokale tiltak. Hvis nogen skulde være inter
essert heri maatte det være dem, som sitter i de fremste stillinger i 
forbundene. Jeg tror ogsaa at de selv har en fornemmelse av hvad 
der mangler. Større ansvar og større solidaritetsfølelse maa paa
lægges medlemmerne. Det er ikke bare oplysning, som her trænges ; 
det blir like meget et sporsmaal om hvordan vi praktiserer vort 01'
ganisationsarbeide. 

Bratvold holder paa enslags «frivillige» samorganisationer -
halvt frivillig, halvt obligatorisk. Det er en ganske haabløs ord
ning. Det forslag, som fik flertal sidst, førte til mange uhyrligheter. 
Man har set det f. eks. i Kristiania. 

Efter det forslag som er indsendt fra Kr.a Samorganisation 
blir samorganisationene halvveis distriktsvise sammenslutninger. Den 
l'edaktion av paragraf 4, som her foresiaaes, bør kongressen slutte 
sig om. Dog bør der kanske indskytes en passus om at forbun
dene og Landsorganisationen skal ved alle større lønskonflikter, 
naar der er tid til det, gi samorganisationen underretning O.S.V. 

Uttaler man sig her for, at fremtidens organisationsform skal 
være samorganisationene og forutsat at vi paa næste kongres staar 
overfor den praktiske løsning paa dette grundlag, da er det natur
lig, at samorganisationene ogsaa gives repl'æsentationsl·etten. Ved
tages det ikke, vil man indenfor den opfatning, som repræsenteres 
av forslagsstillerne, ikke være med paa at avskaffe forbundene, for
saavidt det gjælder en industriel opgruppering, idet forbundene vil 
kunne gives en plads, som gjør det let for dem at utvikle de 
industrielle industrier. Det er i og for sig ikke noget stort princip 
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dette, enten vi bygger Landsorganisationen paa lokale sammenslut
ninger eller industriforbund, dersom man gir de første den plads 
inden fællesorganisationen som de rettelig tilkommer. Princippet er 
mere at sørge for, at der gives medlemmene indenfor de lokale or
ganisationer, hvor de samler sig som klasse og bedriftsvis, en ut
strakt lokal myndighet med sigte paa den socialiseringsproces som 
paagaar - avskaffelsen av kapitalismen og erobringen av den øko
nomiske magt for arbeiderne. 

Men selv om dette ikke er noget saa utpræget stridsspørsmaal, 
vil det dog, naar vi nu staar overfor valget, for os fremstille sig 
som en fordel - særlig med henblik paa bedriftsraadene - at ha 
samorganisationene som enheten fremfor industrigruppene. I sin ut
talelse nylig i < Klassekampen» gav ogsaa Lian en indrømmelse av, 
at dette var det mest ideelle. Og hvis man mener dette, skui de 
valget være noksaa greit. Evner vi ikke indenfor vore egne rækker 
at finde naturlige uttryksformer for organisationslivet, evner vi 
heller ikke at omskape det hele samfund. 

Jeg anbefaler at man i selve saken slutter sig om Kr.a Sam
organisations forslag, som er støttet av en række foreninger. Saa 
faar vi under selve utformningen se paa, om der er detaljer som 
kan forandres og gjøres bedre. Man vil naturligvis ta alle saklige 
hensyn. Ingen ønsker nogen forstyrrelse av organisationsarbeidet, 
ikke vi ialfald. Vi vil gi organisationene den tid som er nødvendig 
for at foreta omdannelsen. Og vi vil ogsaa ta andre skyldige hen
syn, hvor det gjælder at bringe organisationsforholdene ut av uføret 
og skape sundere og tryggere forhold for vor bevægelse. 

Anders Øie : Det forekommer mig at Tranmæl fremdeles hol
der sig til de blaa teorier. Heller ikke nu finder jeg hos ham nogen 
praktisk paapeken av hvad omlægningen vil føre til. Jeg er enig i 
at forbundene faar sig saken oversendt, samtidig som den blir ut
redet nærmere - ikke fordi jeg ser utredningen som nogen nød
vendighet i og for sig, men fordi forbundene kan ha noget at gaa 
ut fra, naar de skal uttale sig i spørsmaalet om sin egen opløsning. 

Men naar det hele nu skal undergives behandling i forbundene, 
synes jeg sekretariatet kunde indskrænket sig hertil og undgaat at 
komme med disse voldsomme forslag om samorganisationene og deres 
repræsentationsret. Vi har obligatoriske samorganisationer. For
skjellen blir alene den, at efter det nye forslag indføres et slags 
diktatur - der blir tvang over hele linjen. Det forekommer mig 
at staa i strid med det slagord, at magten skal føres tilbake til 
medlemmene. 

Lian sa, at den nuværende ordning hadde ført til forvirring. 
Jeg kjender ikke noget til det. Men blir sekretariatets forslag ved
tat, vil der nok bli forvirring. Det heter saaledes, at samorganisa
tioner skal oprettes, hvor der et tilstrækkelig antal forbundsavdelin
ger. Hvem skal avgjøre hvad der er «tilstrækkelig» '?  

Lian : Der staar i forslaget mindst fem. 
Øie : Der skal altsaa ikke være adgang til det, hvor der er et 

mindre antal end dette. 
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En distriktsvis repræsentation for samorganisationene vil bare 
bli en dobbeltrepræsentation - etslags over hus. Og den vil bli ind
skrænket til de steder i landet, hvor der er avdelinger nok til at 
danne en lokal sammenslutning. Jeg kan nemlig ikke tænke mig, 
at det er meningen at indføre en saadan tvang for foreninger som 
er spredt utover landdistriktene. Følgen blir at disse distrikter da 
sættes helt utenfor som saadanne. Om man gik til en adskillig 
større repræsentation for samorganisationene end foreslaat, vilde 
detto jo heller ikke bedre forholdet. Skal der gjøres nogen for
andring her nu, mener jeg derfor at vi faar gaa til en hel foran
dring i repræsentationsordningen j ellers blir det ganske utilfreds
stillende. 

Blir det besluttet at gi samorganisationene repræsentationsret, 
burde de ta den helt ut, saaledes som Kristiania· forslaget forutsætter. 
Men dette forslag kan vi ikke vedta i den form det har, idet der 
er en række av Landsorganisationens foreninger som ikke kommer 
ind under samorganisationene. Det rigtigste vilde derfor være, som 
Bratvold var inde pa a, at faa en hredsinddeling for valget av re
præsentanter til kongresserne. Denne kredsinddeling burde da i 
første række bygge paa de lokale samorganisationer. Hvor der 
ingen saadanne fandtes, maatte de forskjellige forbundsforeninger 
gaa sammen. Jeg har tænkt mig at repræsentantskapet kunde fast
sætte en slik inddeling i god tid før næste kongres' avholdelse. 

Den væsentligste indvending mot dette er jo, at det ikke bør 
gjøres saa længe forbundene endnu opretholdes. Men kravet paa en 
forandring er reist, og det som vilde være det rigtige under de nu
værende forhold, har sekretariatet selv slaat benene undav gjennem 
sit forslag. Jeg forbeholder mig derfor subsidiært at opta forslag 
om en kredsinddeling som nævnt. Skulde der være flertal for at 
beholde den ordning som er, bør man samtidig vedta forslaget fra 
Tromsø om at oplysningskontorenes bestyrere faar adgang til kon
gressene med forslags- og taleret, paa grund av den stilling de ind
tar i organisationens tjeneste. 

Lian oplyste at Bratvold var sykmeldt ved sekretariatets be
handling av forslaget. Hans særstandpunkt var som følge derav 
ikke kommet frem, og han maatte derfor betragtes som staaende frit. 

Rungstad : Sekretariatet har vist saa stor imøtekommenhet 
overfor de indkomne forslag, at der vel neppe skulde behøve at bli 
nogen større debat. Jeg hadde �aabet at Tranmæl skui de hat noget 
av den samme egenskap som Lian, som sier at han mangen gang 
har maattet bøie sit sind for at bevare organisationens enhet ; jeg 
hadde trodd at Tranmæl ogsaa engang kunde bøiet sit sind. Des
værre er mit haab ikke ga at i opfyldelse. Vi skal  altsaa atter ha  
en generaldebat og en votering om disse spørsmaal, som vi  vet at 
vi aldrig blir enig om. 

Sekretariatets forslag om de lokale samorganisationer er, saa
vidt jeg forstaar, nøiagtig det samme som var utarbeidet av 1 5-
mandskomiteen. Som medlem av denne er jeg helt ut enig i for
slaget og vil stemme for det. 



74 

Hvordan skal typograferne fortsætte sit samarbeide utover lan· 
det under den nye organisationsform ? Det er ikke utredet endda, 
og vi kan ikke si hvordan det vil virke. Ut fra hele den stilling 
jeg har indtat maa jeg anbefale det nøitrale forslag fra sekretariatet 
om at la forbundene helt frit faa si sin mening. 

Hans Eriksen : Da det nu viser sig, at der er enkelte som vil 
at kongressen skal uttale sig principielt om den fremtidige organi
sationsform - et spørsmaal som jeg ikke hadde trodd det nødvendig 
at debattere - blir vi nødt til at se paa om den foreslaaede form 
ogsaa vil føre frem. Det er ganske sandt, at saken har været drøftet 
i mange aar. Men i den tid som er ga at har arbeiderne dannet 
sine specialforbund, som de har fund et at være den bedste form for 
fremme av sin sak. Dette taler ikke i favør av det andet forslag. 
Jeg for min del ser det slik, at hvis vi skal gaa over til samorga
nisationsformen, blir det at gaa tilbake dit vi begyndte. Jeg er 
selvfølgelig klar over at utviklingen maa vi følge, men naar arbei
derne har valgt forbundsformen, den form som vi har idag, da skal 
det ogsaa være arbeiderne paa de forskjellige steder, som skal træffe 
avgjørelsen med hensyn til en senere omlægning. Det er ikke rigtig 
at en kongres, sammensat som denne, fastslaar hvad der skal være 
gjældende. Nogen avgjørende betydning kan det jo heller ikke ha 
hvad vi her uttaler paa forhaand. 

Talen om at omlægningen skulde være nødvendig for at « føre 
magten tilbake til medlemmene» er et slagord som heller ingen be
tydning har. Samarbeidet nu er meget godt. Jeg tror jeg tør si, 
at vi har forbund tilsluttet Den faglige Landsorganisation, som ikke 
vil gi slip paa de fordele som den nuværende organisationsform gir, 
og som ikke gir sig ut paa eksperimenter. 

Hvis vi skulde gaa til at føre al repræsentation over til sam
organisationene, kan vi komme ut for det, at hele grupper av indu
striarbeidere ingen repræsentation faar. Vi har set litt av det al le
rede. Naar Kristiania Sam organisation foresl aar tilslutning til en 
saadan nyordning, samtidig som man indrømmer at forbundene dog 
tilsidst skal ha det avgjørende ord, da synes det mig at det første 
er helt unødvendig. De som er far til dette forslag ser nok litt 
skeptisk paa arbeiderne utover i landet. Mulig de har den bak
tanke at  de vi l  forsøke at  fremtvinge, at  bare de som deler deres 
syn skal være repræsentert, de andre ikke. Vi kan imidlertid tids
nok faa dikta' uret, om vi ikke skal oprette det her og nu. 

Det er kanske haabløst at staa her og tale, ifald repræsentan
tene er instruert paa forhaand. Men saken har saa vidtrækkende 
betydning for samholdet, at de bør være forsigtige naar de skal 
avgi stemme i dette punkt. 

OrdstY1'eren refererte følgende forslag fra J. Solli : 
«Landsorganisationens formaal er i forbindelse med andre øko

nomiske organisationer, som stiller sig paa klassekampens grund, at 
arbeide for produktionsmidlernes socialisering paa grundlag av be
driftsorganer som økonomiske bin :leled i produktionsprocessen.» 

Aksel Schultz : Jeg tror at den diskussion, som allerede er ført, 
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viser at sekretariatets forslag er det som repræsentanterne bør samle 
sig om. Tranmæl hævder at vi i princippet bør erklære os for Kri
stiania Samorganisations forslag. Han synes altsaa ikke at være 
saa sikker paa at dette forslag gir repræsentanterne et tilstrækkelig 
grundlag for at gjøre sig op en mening om hvilken stilling de skal 
ta. Han er ikke saa sikker længer som han har været før. Saavidt 
jeg forstod ham, laa der ogsaa en indrømmelse i bemerkningen om, 
at det ikke var saa nøie enten man fik samorganisationer eller indu
striforbund. Dette taler for at vi ikke forhaster os her. Personlig 
tror jeg paa nødvendigheten av forbund. Men jeg mener ogsaa, a t  
det m a a  kunne gaa a n  at g i  samorganisationene anledning til at 
vise hvad betydning de kan faa og hvad de duger til ; derfor har 
jeg i sekretariatet været med paa at de gjøres obligatoriske og faar 
en viss indflydelse. Under den form for arbeiderkamp som nu føres, 
mener jeg imidlertid at industriforbundene er den organisation som 
passer os bedst, først og fremst for den fæIles ledelse av konflikter. 

At den foreslaaede omlægning ikke er moden til at optages 
endnu, fik jeg et bevis paa i den uttalelse som fattedes av vort for
bund ganske nylig. Der blev paa landsmøtet avgit bare 1 stemme 
for at gi samorganisationene ledelsen. En saadan meningsytring 
like indunder denne kongres viser - selv om den bare kommer fra 
et middelsstort forbund - at de mænd, som tænker over sakene, 
har veiet og prøvet dem ganske grundig. 

En distriktsvis repræsentation eller en repræsentation gjennem 
samorganisationene kan, som Eriksen sa, føre til en ensidig sammen
sætning. Kanske der da ogsaa vil bli tat mindre hensyn til mi
noritetene. 

Sekretariatets forslag hindrer ikke en omlægning, hvis en saa
dan skui de vise sig nyttig eller nødvendig, og indtræffer den even
tualitet skal jkke jeg motsætte mig det. Vi er ikke mot forandrin· 
gen for forandringens egen skyld. 

Vi bør fra denne kongres sterkt understreke, at industriens 
mænd nu maa samles. Jeg har i den anledning et forslag at stille, 
som nogenlunde dækker sekretariatets med hensyn til industriformen, 
men som vort forbunds landsmøte har anmodet mig om at fremme, 
idet det har særskilt adresse til bygningsarbeiderne. Vi ber om kon
gressens særlige uttalelse her om, idet vi foreslaar følgende : 

« Kongressen uttaler at bygningsarbeiderne bør slutte sig sam
men i ett forbund.» 

1. B. Aase : Det er glædelig at Landsorganisationens formand 
er klar over nødvendigheten av en videre utvikling av organisa· 
t ionsformene. Kongressen har tidligere ved tat at stille sig saaledes 
i kontakt med partiet, at vi samarbeider i de spørsmaal som partiet 
tar op. Men partiet er ikke bygget som Landsorganisationen, idet 
det dannes av lokale foreninger, som igjen utgjør en samorganisa
tion tilsluttet hovedpartiet. Det skulde da ligge nær, hvis kongre5-
sen mene'l" noget med de beslutninger den har vedtat, at den vil 
være med paa at skape en organisationsform for fagorganisationen 
efter samme mønster. Det er en likefrem nødvendighet, hvis vi ska l  
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evne at sætte disse beslutninger ut i livet. Det er jo gjerne saa, at 
ledelsen av forbundene har vanskelig lor at bedømme situationen 
indenfor det lokale omraade. Faar man bygget Landsorganisationen 
paa de stedlige samorganisationer, som gives samme ret og myndig
het som forbundene nu har, vil det lette i betydelig grad, naar det 
øieblik kommer at man mener at ha chanser for at sætte noget 
IgJennem. For Bergens vedkommende har man ofte maattet pa a
kalde organisationens støtte, naar partiet vilde presse igjennem krav 
som de fagorganiserte har reist. Jeg nævner ogsaa samorganisa
tionens arbeide for at sætte en stopper for misbruk av bolignøden. 
Hadde man her kunnet ta aktiv affære i fællesskap vilde man hat 
haab om at stanse den vandalisme som har grepet om sig. Men 
man maa naturligvis være forberedt paa, at en saadan indgripen 
ikke a ltid kan gjælde som c lovmedholdelig». Lignende erfaringer 
har man gjort i baker- og murerfagene. Det viser at vi aItid sættes 
tilbake paa grund av vanskelighetene ved at opnaa det nødvendige 
samarbeide av de nærmest interesserte paa stedet. 

Schultz talte om enhet i organisationen. Men den enhet som 
kræves for at kunne lede en kraftig aktion mot det bestaaende sam
fund og føre arbeiderne frem til seier, den opnaaes aldrig ved at 
trække op snevre faggrænser. 

Hvad samorganisationene har manglet er retten til at gripe 
regulerende ind og reise en kamp paa de konfliktsspørsmaal som 
opstaar. Netop fordi de paa denne maate har været berøvet handle
friheten, har der tildels været sterk misnøie med deres virksomhet. 
Ti arbeiderne venter at se resultater av sin agitation. De beslut
ninger, som tidligere er fattet her, betinger i virkeligheten at sam
organisationene faar denne myndighet. Jeg anbefaler Kristiania
forslaget og hævder atter, at naar der er anledning for arbeiderne 
til at gaa samlet til kamp, bør ikke lovbestemmelser lægges dem i 
veien for at hindre det. 

A. H. Amtsen : Mit standpunkt til omlægningen er for længe 
siden givet. Helt siden den første diskussion kom op har jeg følt 
mangelen av et bindeled mellem forbundene og medlemmene. Faar 
vi en forandring som gir medlemmene den ansvarlighet og handle
frihet som de linder nødvendig, vil det samtidig avlaste meget av 
det arbeide som nu paaligger ledelsen herinde. Landsorganisationen 
blir jo hovedcentralen, og det i høiere grad end nu, mens samorga
nisationene blir distriktets høieste autoritet. Hvorvidt denne om
lægning bør foregaa straks, kan være et andet sporsmaa1. Jeg vil de 
ønsket at sekretariatet som en overgang hadde strukket sig noget 
længer med hensyn til repræsentationsretten for samorganisationene. 

Hvad angaar samarbeidet som det nu drives av de forskjellige 
forbund er det faktisk saa, at den ene haand ikke vet hvad den 
anden gjør. Det er hændt at store industrigrupper er gaat i kon
flikt for at stoppe produktionen for enkelte firmaer, mens andre 
nær staaende forbund har git sine medlemmer tilladeIse til at ar
beide der. Ved oprettelsen av samorganisationer overalt kunde man 
naa ogsaa disse avdelingers medlemmer og finde et fænes grundlag 
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for organisationens optræden i de enkelte tilfælder. I Drammens
distriktet er der utallige papirfabrikker som har hver sin forening ; 
de  har ikke engang kunnet bli  enig om en fæIles forening paa stedet ! 

De geografiske forhold er ogsaa et moment som taler for en 
forandring, idet avstandene gjør det  praktisk talt umulig at  række 
frem tidsnok til de forbundsavdelinger som ligger længere borte. 

Til Rungstad, som sa at vi aldrig blev færdig med diskussio
nen om disse ting, vil jeg bare si, at man skal aldrig si ald1·ig. 

Ch?'. Systad : Det indvendtes av Lian at der ikke var trukket 
op formelle lovbestemmelser, som kunde vise hvordan en nyordning 
vil de se ut og virke. N ei, det er saa. Men det uttales i Kristiania 
forslagets punkt 4, at det nye sekretariat skal paalægges at foreta 
de nodvendige forberedelser for omlægningen. Vi uttaler os her om 
princippet alene. Av hensyn til de indvendinger som er fremført 
er det derfor ikke paakrævet at utsætte saken. Samorganisations
tanken er saa kjendt som den vel kan bli ; den har saa at si været 
kardinalpunktet inden de faglige diskussioner. 

Skal man dømme om samorganisationenes virksomhet hittil, 
bør det huskes at man har eksempler paa, at fagforeninger, som har 
været imot saadanne, siden har kunnet vedbli at staa utenfor. Naar 
saa er kan der naturligvis ikke utføres noget virksomt arbeide. Der
for er samorganisationenes overgang til at bli obligatoriske en ab
solut nødvendighet. Hadde man indset dette paa forrige kongres, 
vilde man nu ogsaa ha kunnet henvise ti l virkelige resultater. Nu 
er 3 aur gaat tilspilde. Imidlertid kommer vi vel nu q"ver det spørs
rna al efter de forslag som foreligger. 

Samorganisationene maa selv i overgangstiden være repræsen
tert - godt repræsentert. Men jeg mener ogsaa at forbundene maa 
være repræsentert, for at de kan gjøre rede for den virksomhet som 
vil være drevet indtil næste kongres. Jeg kan derfor ikke gi min 
tilslutning til det indsendte forslag paa dette punkt. . 

Rungstad spurte hvordan det vilde gaa med samarbeidet inden 
de enkelte forbunds avdelinger for det hele land. Jeg mener at fag
foreningene paa stedet maa se sine interesser i fællesskapet ogsaa 
lokalt, som de nu ser sine interesser i fællesskapet for det hele land. 
Men med henblik paa bedriftsorganisationene gaar jeg ut fra, at i 
de smaa fag- og industrigrupper maa disse fagforeninger opretholdes 
som saadanne ; forskjellen blir den, at de ga ar over fra forbundene 
t i l  samorganisationene og blir staaende der som fagforeninger. 

IIvad enten forbundene faar et aar mer eller mindre til at be
handle saken, spiller neppe nogen rolle for nogen her, men jeg vil 
anbefale at vi vedtar en principiel uttalelse, som uttrykkelig sier at 
man inden den bestemte tid skal ha planene for omlægningen færdig. 

P. Furubotten, Bergen : Fagforeningene staur overfor større 
opgaver end nogensinde. Hittil har vi beskjæftiget os helt med 
kravene om kortere arbeidstid, høiere løn o.s.v. ; nu staar vi foran 
den opgave at ta op kampen med utplyndrersamfundet selv og sætte 
arbeidskjøperne utenfor fabrikporten. Socialiseringen og bedrifts
raadene betyr for os helt enkelt dette. I og med at vi har sat os 



78  

dette maal, maa fagorganisationen omlægges derefter. Vi  maa skape 
en fagorganisation, slik at den revolutionære vilje som er tilstede 
hos arbeiderne kan gi sig sin frie utfoldelse. Jeg vil spørre : Er 
den organisation, som vi  har, slik bygget at  saa kan ske ? V i  har 
slaat fast, slik at  det holder paa at  bl i  et slagord, at  social iseringens 
gjennemførelse betinges av at den revolutionære trang til handling 
er tilstede paa arbeidspladsene. Det er denne trang som maa frem. 
Og naar vi vet dette, er det nødvendig at ta sigte paa at skape en 
organisation som appellereI" til  den revolutionære vilje, som opelsker 
den blandt arbeiderne og som lægger forholdene til rette for dem. 
Det er dette organ vi mener at ha i de lokale samorganisationer, 
hvor lønsslavene kan samle  sig o� frit utfolde sig til handling mot 
utbytterne. Naar det er vedtat her at masseaktionen er det av
gjørende middel i kl assekampen, maa der ogsaa skapes en form som 
tar sigte paa at faa masseaktionen i Vi1'ksomhet og lede aktionen ind 
i det rette spor. Den nuværende organisationsform holder den re
volutionære trang nede hos arbeiderne, idet de paa de enkelte steder 
tildels staar fremmed for hinanden. Det er den positive handling 
som er den bedste oplysning, den bedste agitation. 

Tal. fandt ikke det fremlagte forslag tilstrækkelig og stillet et 
forslag gaaende ut paa en opfordring til dannelse av arbeidernes 
ordensve1'n, bygget paa de enkelte fagforeninger. Arbeiderne maa -
sa han - bygge sig et magtorgan, ' som staar under kontrol av de  
lokale s:lmorganisationer. Hvis ikke de, som idag stod i ledelsen for 
fagorganisationen, hadde det teoretiske utsyn at de forstod nødven
digheten av en total omlægning, gjorde de sig direkte medskyldig i 
at arbeiderklassens fremmarsj blev sinket eller stanset op. 

Forslaget lød som følger: 

« Samiundets magthavere, utbytterklassen, utnytter alle midler for at 
holde arbeiderklassen nede i økonomisk og aandelig slaveri. Den borgerlige 
straffelov utnyttes paa en maate, saa den blir et d irekte redskap i arbeids
kjøpernes haand mot den organiserte arbeiderklasse. 

Skal arbeiderne magte at verne sig mot kapitalistsamfundets overgrep, 
maa vore organisationer styrkes og opbygges. Der maa oprettes organer 
SOIl1 beskytter arbeiderne. 

Kong1'essen vedtar de1'for en opfordring til sekl'etariatet om at paa
lægge alle lokale samorganisationer straks at oprette ordensvern som byg
ger paa de enkelte fagforeninger. De nærmere regler for ordensvernet ut
arbeides a v sekretariatet.. 

Johan Jorgensen, Bergen : Det er beklagelig atter at støte paa 
motstanden i denne sak fra de konservative. Deres horisont stræk
keI' sig ikke videre end til, at forma alet for vort arbeide skulde 
være at faa tilbake litt av det som utbytterne har stj aalet ut av ar
beidernes lommer. Det er som sagt beklagelig, men det er en kjends
gjerning. 

Det som vi gjennem den faglige samorganisation i Bergen har 
foretat os til fremme av vor k l asses interesser har vi i ethvert en
kelt tilfælde maattet foreta ved at gaa ut over rammen a v det som 
var tillatt efter forbundslovene. . Samorganisationene har derfor ikke 
hittil kunnet være nogen stedlig magtfaktor, og skal de fremtidig 
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holdes illdsnevret som nu, blir de i ordets fulde forstand en papir
bestemmelse - en il lusion. Men det maa ikke ske. Vi har gjen
nem denne kongres hele tiden lat Eigte paa at indstille vore organer 
paa en agressiv klassekamp gjennem socialiseringen og tilslutningen 
til raadssystemet. Nu forlanger vi i kontakt med Furubottens for
slag, at det blir slut med teoriene alene ; de er drevet sa a langt til 
idag, at de er uttygget og utarbeidet, og nu kræves der at vi fast
slaar positi ve foranstaltninger. Furu bottens forslag peker paa en 
av disse. Det er hand ling vi skal ha - og slut med snak ket. Jeg 
synes at et aars frist for forbundene er rikelig nok. Vi har ikke 
raad til atter at tilbringe to aar i teorier. Vi skal ikke staa og 
slaa os til ridder paa teorier, som vi ikke er villig til at sætte ut 
i praksis. 

Kn'ut Eng : I flugt med beslutningen av igaar skulde det være 
klart, at vi erklærer vor men ing om det forel iggende forslag. Men 
sekretariatet gaar bare halvveis paa saken ; det vil ikke præcisere 
et greit standpunkt. Netop dette maa imidlertid kongressen se som 
en bydende nødvendighet. Forslaget fra Kristiania Samorganisation 
bør lægges til grund for behandlingen. Jeg forstaar den vanskelige 
stilling for Lian i sekretariatet med den sammensætning dette har ; 
han vilde vist ha kunnet gaa længer, men der er dem som holder 
igjen, og disse vil ganske sikkert og paa enhver maate bekjæmpe 
utviklingen i sine forbund. Pettersen erklærer sig med Olsen enig 
i at opretholde det gamle standpunkt. Han maa være fuldstændig 
blind. Bratvold hævder a t .  samorganisationene ikke vil faa nogen 
praktisk betydning. Men det er netop det sted lige initiativ som maa 
frem. Nu er der sløvhet, idet det ikke faar lov til  at utfolde sig. 
Ved omlægningen skal vi føre det helt ut i sin konsekvens. Det er 
ingen utopi dette ; det er l ivets virkelighet som foreligger for dere. 
Vi hadde en kamp at fore her i byen for at faa samorganisationen 
anerkjendt ; 0ie stod da imot, og den kunde ikke bli obligatorisk. 
At han efter det som han har set endda stiller sig mot en foran
dring, forstaar jeg ikke. Det vigtigste er ikke at den ene eller 
anden industri kommer med eller ei, men at man faar en repræsen
tation av mænd som vil noget og som vet hvol·dan. Det gaa r ikke 
an for kongressens medlemmer at komme tilbake til sine avdelinger 
og si at vi har ikke uttalt os. 

A. E. Gundersen : Spørsmaalet staa� om hvordan vi skal orga
nisere os bedst. Jeg var i sin tid med og stiftet Arbeidernes fag
lige Landsorganisation. Vi diskuterte dengang om organisationen 
skulde bygges paa lokale sammenslutninger eller forbund. Personlig 
var jeg enig i det første og stemte for det. Møtet vedtok baade-og. 
Men denne tilstand fandtes snart upraktisk, og det endte med at 
man blev staaende ved forbundsformen helt. Den form man saa
ledes valgte har vist sig at føre frem. Jeg vet om bar.e en lands
organisation som er bygget op efter andre principper, memlig den 
franske, og den er jo en av dem som ligger læugst tilbake hvor det 
gjælder vundne resultater for medlemmene. Det kan en hver over
bevise sig om ved at undersøke forholdene. De arbeidere i Frank-
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rike, som er kommet længst frem, er dem som har trukket sine med
lemmer sammen i en industrivis organisationsform. 

I 1913  vilde jeg gaa noget videre end flertallet, men kUJ;lde 
dog ikke slutte mig til mindretallet. Senere er dettes standpunkt 
heller ikke blit tat op a v nagen. Det som foreligger fra sekretari· 
atet her tar sigte paa at søke gjennemført en industrivis organisa
tionsform, og det mener jeg er et forslag som peker i den rigtige 
retning. Som det nu er har det utviklet sig til den rene karikatur 
i mange ti lfælder. Behandlingen av aarets konflikter i voldgifts
retten avgir et talende eksempel. En forandring her vil ogsaa staa 
i flugt med med vort arbeide for industriens socialisering. Derfor 
maa arbeiderne i de forskjellige industrier staa i kontakt med hver
andre. Det overanstrængte snak om «revolutionær vilje:. indeholder 
meget av overdrivelser. Ogsaa paa den side vil man delegere magten 
til valgte repræsentanter. Jeg har ikke noget imot en prøve med 
lokale samorganisationer. Ti ogsaa de kan ha sin opgave. Men vi 
skal ikke vente os nogen underverker av dem. De samorganisationer 
som staar længst fremme med hensyn til organisstion er ikke Bergen, 
men Trondhjem og Skien. Nogen store mesterverker har dog heller 
ikke de hat anledning til at utføre. 

Den form for repræsentationsretten, som er antydet subsidiært 
av Bratvold, vilde ha tiltalt mig bed st, hvis vi hadde hat en plan 
for det. Mange av kongressens deltagere er valgt hele tre aar forut; 
det er ingen reel valgordning, og den burde forandres. Sekretariatets 
forslag forekommer mig ikke at være noget at lage større spektakkel 
om. Man kan si, at det blir en dobbeltrepræsentation. men jeg ser ingen 
fare i det ; tvertom vil det kunne gi en styrke derved, at det tar bort 
meget av misnøien med, at samorganisationene ikke kan komme til 
sin ret. IIvad omlægningen anga ar føler jeg mig overbevist om, at for
bundene ikke vil gaa med paa den. Det var den store feil hos mindre
tallet i 1 5·mandskomiteen, at det ikke vaaget at fremlægge et nøie 
utformet forslag om, hvordan samarbeidet skulde lægges an. Jeg 
anbefaler at spørsmaalet nu blir utredet og sendt videre, idet jeg har 
den sikre tro, at man ikke vil følge Tranmæls anvisning. Jeg tror, 
at vi kan finde hverandre i den industri vise organisationsform. 

Den videre debat utsattes til eftermiddagsmøtet. 

Mynd ighetene og metalarbeiderkongressen. 

O,'dsty,'eren refererte et hilsningstelegram fra de russiske 
repræsentanter til den internationale rnetalarbeiderkongres i Kjøben
havn. De havde hat til hensigt at gjeste kongressen, men var blit 
nektet tilladeise til gjennemreise av de norske myndigheter. 

Tranmæl spurte, om der fra Landsorganisationens side var gjort 
noget for åt skaffe dem visum. Det var ikke de russiske kamerater, 
men os, som detto rammet. 

Lian : Der er gjort, hvad gjøres kan, fra sekretariatets side. 
Paa paskontoret blev vi henvist til justisdepartementet, som imidlertid 
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opretholdt negtelsen med den begrundelse, at de russiske repræsen
tanter hadde gaat ulo vlig over grænsen til Kristiania, før de reiste 
til Kjøbenhavn. Dette svar var saa blit dem meddelt. 

Eftermiddagsmøtet. 

Ordstyrer : Halvard Olsen. 

E. Volan : Efter den tidligere beslutning i socialiserings- og 
bedriftsraadsspørsmaalet maa det formodentlig staa klart for alle, at 
man ogsaa er nødt til at fatte beslutning om organisationsformenes om
Jægning. Det kan ikke være mulig efter mit skjøn at fortsætte med 
de gamle, forutsat at man har ment noget med det som er besluttet. 
Mener man at raadene skal kunne gjøre noget i kampen for social
ismen, maa vi sørge for, at de har organisationer at støtte sig til -
at fagorganisationen maa staa bak gjennemførelsen av de krav, som 
stilles gjennem bedriftsraadene. Hvis raadene i en industri beslutter 
sig til at reise krav om forandring av dette eller hint, vil de selv
sagt søke samarbeide med alle de interesserte fagforbund. Det vil 
si, at kravene maa gaa en ørkenvandring, før de har sikret sig for
nøden støtte av fagorganisationell. Hvis kongressen videre har ment 
noget med sit krav paa socialisering, maa der foretages en slik om
lægning, at der etableres et helt økonomisk fællesskap mellem arbei
derne. Som vi vet er der gjerne nogen ledende grupper, som maa 
gaa foran - som bygningsindustrien, den elektrokemiske industri 
eller andre større grupper av arbeidere ; saa kommer de mindre efter 
og er med paa at høste fordelene. Det er intet at si paa dette i og 
for sig. Men ofrene for den enkelte arbeider og de enkelte organi
sationer blir ulike fordelt. Med sigte paa de store, nye opgaver maa 
det være os l J Iagtpaaliggende at skape en organisation, som har ret 
og myndighet til at bruke hele klassens økonomiske magt for at d1'ive 
disse spø1'smaal frem. Jeg fremsætter følgende forslag : 

«Kongressen anbefaler, at fagorganisationen omlægges efter følgende 
grundprincipper : 

1. Bedriftenes arbeidere sluttes sammen til en organisation, som tilmeldes 
Arbeidernes faglige Landsorganisation gjennem den lokale samorgani
sation, hvor saadan oprettes, ellers direkte. 

2. Landsorganisationen opdeles i industrigrupper. 
3. I alle byer og landdistrikter oprettes lokale samorganisationer, forsaa

vidt dette praktisk lar sig gjøre. 
4. Kongressen nedsætter en komite paa 11 medlemmer som faar i opdrag 

at utrede organisationens omlægning efter de linjer som er nævnt i 
punktene 1 -3. Komiteens utredning og sekretariatets uttalelse om
sendes til forbundene til behandling, for saa at optages paa næste ordi
nære kongres til endelig behandling. Forbundenes uttalelse maa være 
sekretariatet i hænde senest 1. oktober 1922 . •  

Den omlægning som behøves maa først og fremst gaa i retning 
av at skape en organisation, hvor der hersker fuld og hel økonomisk 
gjensidighet mellem de organiserte arbeidere. Det kan efter min 
mening ske paa den maate, som her er nævnt. Industrigruppepe maa 
faa ledelsen av selve de industrielle kumpe, og ved siden av dem op-

L 6  
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rettes der lokale samorganisationer, som faar med ledelsen av alle 
konflikter av lokal karakter. Jeg tror ikke at det gli ar an at si det 
paa den maate - som det er gjort i det indsendte forslag - at der 
oprettes samor;4anisationer med samme magt og myndighet som for
bundene har nu. Bestemmelsesretten kan ikke ligge hos de første � 
det er ikke praktisk gjennemførlig. Alle industrielle aktioner, som 
iverksættes av en gruppe, maa selvfølgelig være i forstaaelse med 
samorganisationene, men det maa ogsaa ske i forstaaelse med hele 
den øvrige organisation. Paa den maate som skissert i forslaget vil 
det være mulig for os at finde en form for omlægningen slik at man 
engang blir færdig med diskussionen om det. Før blir man det 
heller ikke. 

Det er sagt, at samorganisationene skulde ha repræsentations
retten til kongressen . Jeg er enig i sekretariatets forslag i store 
træk. Jeg tror ikke at man nu, da forbundene endnu er de egent
l ige kamporganisationer, kan frata dem den besluttende myndighet 
og overlate denne til organisationer, som ikke er kamporganisa
tioner idag. 

Naturligvis er jeg for obligatoriske samorganisationer. Mulig 
man bør sætte 4 avdelinger i stedet for 5 som det minimum der 
kræves for dannelse av en lokal samorganisation. Forøvrig anbe
faler jeg det forslag jeg har fremsat til omlægning av organisationen. 
Det blir da en opgave for den komite, som skal nedsættes, at finde 
praktiske former for magtfordelingen mel lem bedriftsorganisationene, 
de lokale samorganisationer, Landsorganisationen og de forskjellige 
industrier med deres grupper. Og den komite bør nedsættes av kon
gressen, ikke av sekretariatet. Sekretariatets forslag om industrivis. 
organisation motsvarer punkt 1 i forslaget fra Kristiania Samorgani
sation, men det er bedre utformet og bør vedtages. 

Dalastøl, Rjukan, foreslog nedsat en redaktionskomite. 
Det besluttedes at alle fremkomne forslag skulde trykkes. 
L P. Jønson, Kjøbenhavn : Jeg er blit ikke litet overrasket 

over debatten her. Det er ikke bare noget nyt, men likefrem ene
staaende dette, at man pludselig skulde være kommet saa langt med 
sin organisation, at man ved denne skuI de evne at gjennemføre social
ismen. Jeg har betragtet fagorganisationen saadan, at den efter hele 
sin natur maatte opta i sig alle mulige retninger. Lovene i den fag
forening jeg tilhører utelukker ikke nogensomhelst politisk mening. 
El ler tror man at kunde forandre arbeidernes mening med, en kon
gresbeslutning '? 

Spør man om den nuværende fagorganisation er kommet til 
kort med gjennemførelsen av det, som fra første stund av sattes som 
maalet for dens arbeide, maa svaret bli nei. Og det som er naadd 
er sandelig naadd ved samarbeide i forbund. Hvorvidt man vilde 
ha utført det samme arbeide gjennem samorganisationer tillater jeg 
mig at tvile paa. Samorganisationene vil - bortset fra al agitations
tale - føre til et spild av kræfter. Det er deres realitet. Man kan 
heller ikke se ' bort fra, hvordan en omlægning vilde staa i forhold 
til det internationale samarbeide, slik som det nu er etablert. Vil 
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man under de paatænkte nye forhold kunne greie sig ved at staa 
paa egne ben ? 

Utviklingen i Norge synes forøvrig at gaa i en anden retning 
end enkelte ønsker sig og forestiller sig. Industriforbund betyr jo 
en indskrænkning. Men hvad ser vi ? Jo, siden sidste kongres er 
forbundene vokset fra 25 til 35. Jeg synes at det skulde være nok 
til  at repræsentanterne vilde betænke sig, før de uttalte sig for at 
vrake den nuværende form til  fordel for en ny, hvis fortrin ikke 
er bevist. 

O. Grytnes : Jeg sa igaar, at betingelsen for utviklingen av 
arbeiderraadene la"i i en omlægning av fagorganisationen. Det vilde 
være meningsløst at anta at denne forsamling ikke ogsaa var klar 
over dette, efter at den mot 7 stemmer har vedtat at gaa til dan
nelse av raad paa de forskjellige arbeidspladser. Og dog - paa 
trods av de nye krav, som reiser sig, og den skjærpede motstand -
har vi i hele formiddag maattet paahøre en debat ut fra specifike 
gruppers særinteresser. Er vi da ikke kommet længer endnu '? En
hver, som har deltat i organisationsarbeidet paa arbeidspladsen, vil 
vite, at den nuværende opstykning er uholdbar. Som det er i byg
ningsindustrien ga ar det samme misforhold igjen saa at si overalt. 
Skal et lokalt formaal fremmes faar man i almindelighet den besked, 
at vedkommpnde forbundsledelse ikke finder det »formaalstjenhg» at 
gaa til sympatiaktion. Vi maa se til at komme bort fra de pene, 
oppyntede talemaater. Det er indvendt, at kongressen ingen myndig
het har til at si noget i denne sak. Jeg mener det motsatte. Kon
gressen er den høieste mynt ighet, og den har pligt til at vise veien. 
Skal vi naa maalet maa det bli gjennem den skjærpede klassekamp. 
Fra de steder, hvor samorganisationene har virket i nogen tid, har 
man al grund til at være lydhør overfor bvad de ut fra sine erfa
ringer beretter. I Kristiansund er der i løpet av de sidste 7-8 aar 
gjort et stort arbeide. Arbeidet har hittil væsentlig kunnet kon cen
trere sig om agitationen, men naar man bare ha:c det lokale tilskud 
at falde tilbake paa, blir det allikevel ikke saa meget, som det kunde 
ha blit. Jeg anbefaler Kristiania samorgunisations forslag, omend jeg 
kunde ha ønsket, at ogsaa det var noget mer positivt. 

Der besluttedes sat strek med godt og vel 40 talere indtegnet. 
Før streken sattes refererte ordstyreren følgende forslag : 

Fra Alfred M. Nilsen . 

«Kongressen uttaler, at det er av den største vigtighet at arbeidernes 
økonomiske sam menslutninger utvikles og tilpasses efter samfundets økonom
iske struktur, saa de under den kommende socialisermg><proces kan tIlfreds
stille de krav, som vil bli stillet til dem. og tilslut kan træde ind som prak
tiske led og ledende organer i et fremtidig socialistisk-økonomisk system .• 

Fra A. Dullum : Paragraf 4, om lokale samorganisationer, gives 
følgende tillæg : 

.Paa steder, hvor der ikke er saa mange arbeidere av hvert fag, at de 
kan stIfte en forening for tilslutning til et forbund, kan der dannes forening 
av samtlige arbeidere paa stedet som tilsluttes Landsorganlsationen gjennem 
den nærmeste organisation. 
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Medlemskontingent og love for saadanne foreninger bestemmes av Lands
organisationens sekretariat efter indstilling av samorganisationen. 

Likeledes kan grupper av arbeidere, som endnu ikke er organisert, og 
for hvem de forskjellige kasser i forbundene staar i veien for deres organi
sation, ogsaa tilsluttes LandsorganisatLOnen paa samme m aate.' 

Fra A. Øie var indlevert følgende subsidiære forslag til  § 2 :  
- Valg av repræsentanter til kongressen foregaar efter en kredsinddeling, 

som fastsættes av repræsentantskapet. Hver kreds har ret til at . sende en 
repræsentant for hvert fyldte 50-tal medlemmer. Forsaavidt en kreds kun 
bestaar av en samorganisation, foregaar valget under samorganisationens 
ledelse og ansvar. I de øvrige kredse foregaar valget under ledelse av sekre
tariatet. Avstemningsreglene fastsættes av repræsentantskapet.� 

Sekret9riatets medlemmer Oscar Olsen og H. Pettersen fremla 
følgende dissens : 

-Spørsmaalet om industriforbund oversendes til den komite som skal 
utarbeide utredning a v organisationsformene . •  

Olav Oksvik : Tranmæl sa, at evnet vi ikke at foreta de til
strækkelige ændringer i vor egen organisation, klarte vi endnu mindre 
at omdanne det hele sam fund. Jeg er enig i det. Men da maa man 
bygge paa de linjer som folk er fortrolig med. Fordi om vi kan 
være misfornøiet med et eller andet ga ar vi ikke hen og kaster det 
hele overbol'd. Den linje som de andre anviser vil lede til et faglig 
anarki. Aune bemerket under en tidligere debat, at i en liten by i 
Romsdal hadde arbeiderne klaret at holde en konflikt gaaende ved 
at holde arbeidskjøperne stangen i længere tid. Men det er ikke 
dermed sagt, at man kan gjøre det samme, hvor det gjælder de mer 
omfattende kampe. Jeg er for samling om industriforbundstanken. 
En delvis repræsentation for samorganisationene blir et kompromis, 
og vi maa ha greie linjer, enten - eller. De 20 mandater som er 
tiltænkt dem blir en særrepræsentation, og det er umulig for mig at 
stemme for det. 

H. Pettersen: Spørsmaalet om de lokale samorganisationer er 
paastaat at være saa endefremt og greit. Lægger man merke til det 
som er foregaat her idag vil man finde noget andet. Der er stor 
forskjei paa tendensen i Volans forslag og en række andres indlæg 
her. Slagordet har været, at magten skulde «føres tilbake til med
lemmernel>. Men efter Volans forslag blir der akkurat den samme 
hemsko som nu, hvor det gjælder medlemmenes adgang til at beslutte 
om deltagelse i konflikter. Det eneste som det derfor gaar an at vedta 
paa dette punkt er sekretariatets forslag. 

Med hensyn til 0ies tanke om en distriktsrepræsentation vil jeg 
si at jeg skjønner ikke, at han vil fremsætte et slikt forslag. Skal 
valgene foretas paa den maate, er der al sandsynlighet for, at det 
ikke blir mulig for de enkelte grupper i de mindre forbund at gjøre 
sig gjældende. 

A v formandens aapningstale fremgik, at organisationen hadde 
næsten fordoblet sit medlemsta l siden forrige kongres og evnet at 
fremme en række krav ; den stod blandt de første i verden med hensyn 
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til  vundne resultater. Naar tilfældet er dette, synes det at være en 
meningsløshet at gaa hen og gjøre en saa stor omkalfatring baade 
m. h. t. samorganisationene og industriforbund. Argumentet for 
industriforbund er, at den nuværende form gjør det saa vanskelig 
for os i forholdet til Arbeidsgiverforeningens osv. Er der en, som 
tør si, at Træarbeiderforbundet eller noget andet forbund, som er 
nødt til at ha medlemmer i andre industrier, har hemmet medlem
mernes adgang til at fremme sine krav ? Ikke en kan si det. Og 
naar det ikke kan sies, at specialforbundet er til hinder for dem, da  
bør vi  la baade den ene og den anden form faa plads i Landsorgani 
sationen. 

A. Birkeland :  Samorganisationene har en stor opgave lokalt 
set, og jeg er enig i at de oprettes. Men jeg mener aldeles ikke 
dermed, at Landsorganisationen kan bygges paa dem. For vort for
bunds vedkommende anser jeg dette for helt utelukket. Vi har nu 
avdelinger i en række byer i utlandet med faste tillidsmænd ansat. 
Hvis man skal gaa til den fores iaatte nyordning er jeg ikke istand 
til at fatte hvordan disse avdelinger kan slutte sig til Landsorgani
sationen uten forbunds- eller sektionsvis. Fratar vi dem repræsen
tationsretten gjør vi dem uret. Til Jønsson vil jeg si, at enten man 
vedtar den ene eller anden form, bør man ialfald ikke beholde de 
former man har i Danmark. Vi risikerer da forhaabentlig ikke at  
komme op i det kaos som man har  set dernede. (Bifald). 

J. Teigen : Jeg anbefaler sekretariatets forslag om bedriftsvis 
og industrivis organisation. Saa tungvint som det er under de nu
væ,rende forhold maa det sies fra om dette. Flere forbund paa en 
arbeidsplads er ikke av det gode ; det gjør det hele unødig vanskelig. 
At der findes optil 8 forbund omfattende en enkelt industri skal heller 
ikke gjøre det lettere for dem, som sysler med organisationens affæ
rer. Det er selve systemet som holder igjen. At faa en forandring 
her er ikke større reform end at den med litt god vilje kan gjennem
føres straks. 

Hvad spørsmaalet samorganisation kontra forbund angaar er 
det jo en taknemmelig opgave at skjælde ut den form vi har. Og 
de som er tilstrækkelig optimistiske kan jo male op samorganisa
tionene, saa de blir lyseblaa. Men det er det at si, at vi ikke vet 
hvordan denne form vil virke. Hvorom alting er kan det ikke være 
nødvendig at bruke saa krasse utfald mot den organisation vi har. 
Store ting er utrettet gjennem dem. Vi skal derfor ikke spytte os 
selv i ansigtet. Vi har nu engang den organisation vi selv har skapt. 
Det er anerkjendt som et faktum, at den nuværende organisations
form har latt sig bruke, og den kan la sig bruke ogsaa, hvis vi har 
evnen og viljen. Imidlertid er det ikke mulig at holde igjen overfor 
de krav �om er reist om spørsmaalenenes nærmere utredning, og vi  
maa derfor la saken gaa til forbundene. Men forbundene maa staa 
frit for at kunne dømme efter bedste skjøn. Det lar sig ikke gjøre 
at behandle disse ting under de forutsætninger som enkelte gjør. 
Jeg tror ikke, at menneskene blir engler, om man faar en samorga
nisation istedenfor et industri- eller fagforbund. Man skal ikke for-
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søke at indbilde nogen, at man kommer fri for ubehageligheter der
ved. Der er dem her blandt de som taler for det nye, som vet bedre, 
men man skal ikke seile under falsk flag. 

Der er ogsaa fremsat et forslag om oprettelse av ordensvern. 
Ja, det er jo gjort en begyndelse med det. Men jeg finder det unød
vendig at vedta noget specielt herom. Ethvert fagforeningsstyre skal 
være ordensvern for de organiserte arbeidere. Jeg forstaar ikke be
tydningen av alle disse institutioner, som bare vil forstyrre og svække. 

En distriktsvis repræsentation til kongressene synes jeg ikke vi 
kan gaa med paa. Hvis samorganisationsformen blir den endelige 
faar jo dermed distriktene repræsentationen allikevel. Indtil videre 
faar vi dog holde paa det nuværende. 

La saken gaa frit ut til avdelingene, og la komiteen bli over
latt saken til utredning paa det frieste grundlag. Sekretariatets for
slag kan sies at være nøitralt, og det er ogsaa hvad alle parter er 
bedst tjent med. Hvad Volans forslag angaar ligger det nær op til 
sekretariatets paa mange punkter, mens Nilssens byr paa rene alminde
ligheter. De mange forslag som er fremsat peker hen paa, at der er 
et stykke frem ti l vi har vundet klarhet endnu. La da agitationen 
for samorganisationene bli ført paa helt saklig basis. 

Einar N. Henriksen : Dersom jeg ikke er feil underrettet blev 
kravet om samorganisationene reist av helt andre folk end dem, som 
nu repræsenterer den venstre fløL Da vi slog til lyd for samorgani
sation i Bergen skedde det ut fra den betragtning, at de faglige 
interesser hadde mange tilknytningspunkter. Decentralisationen blev 
dengang hævdet som det bed ste og det var det ledende princip i 
fagoppositionens agitation. Siden kritiserte fagoppositionen de lokale 
konflikter og sa, at alene de landsomfattende kampe hadde nogen 
betydning. Der synes i det hele at være foregaat en merkbar sving
ning i opfatningerne. Nu fremgaar det av uttalelser her, at naar 
man interesserer sig saa sterkt for lokale samorganisationer bygget 
paa organisationer, som kan skapes ved de enkelte bedrifter, er det 
ut fra beslutningen om dannelse av bedriftsraad. Dette laa saaledes 
tydelig i Volans indlæg. Ergo vil bedriftsraadene komme i strid med 
fagorganisationen, slik som den nu er· Bedriftsraadene vil da ogsaa, 
om de ser lyset, maatte komme i strid med den faglige organisation. 
A v den grund stemmer jeg mot raadene. Og hvad omlægningen an
gaar er det tydelig godtgjort, at hovedhensigten med dem ikke er 
at forbedre og styrke fagorganisationen, slik som vi kjender den, 
men at komme klar av den for isteden at faa oprettet hvad man 
kalder en klassekamporganisation. Har vi ikke hat strid inden organi
sationen før faar vi det ialfald da. J eg for min del har ialfald mer 
end nok med at sætte mig ind i mit eget fags forhold, oIlP jeg ikke 
ogsaa skulde sættes til at studere haandskomakernes anliggender osv. 

Sekretariatets forslag om repræsentationsretten betyr en utvi
delse av 40. Jeg mener med Ruud, at repræsentationen er stor nok, 
men jeg vil allikevel stemme for dette forslag, selv om jeg kunde 
ha foretrukket at samorganisationene blev git hver en repræsentant 
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uanset størrelsen. At fagforbundene maa staa frit overfor avgjø
relsen av sin egen skjæbne anser jeg for selvsagt. 

Oscar Ruud : Naar sekretariatet gik med paa at la spørsmaalet 
om organisationsformen gaa ut til behandling paa fagforbundenes 
ordinære landsmøter var jeg av den opfatning, at det skedde paa 
grundlag av den betragtning, at man derigjennem mente at ville faa 
avlivet samorganisationene, som der nu agiteres for til avløsning av 
forbundene. Jeg har ikke forstaat det saadan at nogen inden sekre
tariatet vilde finde det at være til gagn at gaa til opløsning av for
bundene. Hittil ial fald har jeg ikke konstatert nogen stemning der 
i saa henseende. Der findes heller ikke den mand, han være saa 
stor optimist han være vil, som vil paastaa, at vi med andre former 
skulde ha kunnet utrette nog8/; mer. Men er det de indre konflikter 
man vil ha, da skal man vælge samorganisationen. 

Fagoppositionen har hat sin betydning, sa Tranmæl. I Norge 
var der nemlig ikke det byraakrati som i andre land, hvilket oppo
sitionen mente at kunne tilskrive sig fortjenesten av. Den gaar ikke 
- den er for freidig. Ti hittil har ikke fagoppositionen regjert i 
den norske fagbevægelse. Vi har ogsaa før søkt at avpasse formene 
efter ti dens behov og vil altid komme til at gjøre det. Men hadde 
det gaat efter den linje, som fagoppositionens forslag anviser, vilde 
vor bevægelse kan hænde ikke været den samme som den er idag. 
Jeg komplimenterer bl. a. Vol an med, at han har forstaat at ændre 
sin opfatning fra den gang, da han ikke hadde noget ansvar inden 
organisationen. Slik er nu engang livets lov. Hvis man ikke vil 
kjøre sig for langt ut, bør man ialfald ikke gaa længer end til det 
forslag, som er fremlagt av sekretariatet . 

A . Øie : Beslutningen i 1 9 1 3  burde været efterlevet i litt større 
grad end den er blit. Jeg ser det som et glædelig tegn at sekre
tariatet foreslaar, at tvistigheter som maatte opstaa ved overgangen 
til den industri vise organisation skal avgjøres av repræsentantskapet. 
Imidlertid tror jeg det vilde være heldig senere at faa en egen appel
instans for dette - en instans som kunde arbeide noget hurtigere. 
Repræsentantskapet holder jo sjelden møter og er i det hele litet 
skikket til at behandle denslags. 

Jeg har altid ment at der burde Iægges mindst mulig baand 
paa samorganisationenes frie utfoldelse. De bør som andre organi
sationer faa arbeide under frihet og under ansvar. Da vil de ogsaa 
vite at . indrette sig efter forholdene. Il vad selve omlægningen an
gaar er jeg ræd for, at det her kanske er sid ste gang, at vi snakker 
om den. Jeg frygter for, at det vil gaa med dette som med oppo· 
sitionens første krav : at samorganisationene skulde ha repræsenta
tionsretten. Dette krav er nu opgit av Volan. 

Knut Dalastøl : Tiltrods for at disse spørsmaal er diskutert 
gjennem aarrækkflr staar man endnu like langt fra giennemførelsen 
som for fire aar siden. Man hører igjen de argumenter, som be
nyttedes i 1 9 1 6. Dengang blev 1 5 -mandskomiteen nedsat med det 
frieste mandat. Men resultatet av utredningen blev saa at si ingen
ting. Naar man nu vil ha en nv komite er hensigten formodentlig 
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den at lægge det slik an, at vi atter skal faa en kongres, som resul
terer i ingenting. 

Jeg er opmerksom paa de praktiske hensyn som gjør sig gjæl
dende ved overgangen, og av den grund kan jeg være med paa at 
utskyte tiden for avgjørelsen som foreslaat av sekretariatet. Det er 
dog ikke fordi saken mangler utredning, men fordi man har sløset 
tiden væk. Den praktiske omlægning kræver jo ogsaa sin tid. 

l forslaget fra Kristiania Samorganisation vil jeg særlig under
streke § 1. Det skulde være en selvfølge efter voteringene igaar, at 
man præciserte formaalet som her skedd - at vi bygger paa arbeids
li vets, paa raadssystemets grund. Dette skulde ogsaa dække Sollis 
forslag. 

Med hensyn til omlægningen er det rimelig at Landsorgani
sationen og forbundene maa indrette sig derefter. Kristiania.forslaget 
gir samtidig anvisning paa endel praktiske forandringer, som kan 
foretages straks - hvad vistnok Volans ikke gjør. Ellers er der 
liten forskjei paa de to forslag. 

Der er ingen som mener, at samorganisationene skal gjøre 
menneskene bedre. Men de skal skape muligheter for at arbeiderne 
kan utvikle sig til at se de store fællesinteresser de har som klasse. 

A. Bratvold : Jeg har betragtet sekretariatets forslag slik, at 
man er kommet til det resultat, at dette er saker man maa se paa_ 
Forslaget gaar ut paa at sende saken til de forbund som Lands
organisationen bestaar av. Og uten disse forbund eksisterer ikke 
Den faglige Landsor�anisation som saadan. Der har aItid været 
industriforbund, idet forbundene (industriforbundene) samler alle ved
kommende industris arbeidere. Jeg tror, at denne organisationsform 
skulde være et lempeligere organ til at fremelske klassefølelsen end 
samorganisationene. Forbundene har den specielle industris forhold 
at beskjæftige sig med. En seier for dem vil virke tilbake paa de 
øvrige og lette deres kamp. Jeg nævner at gjennemførelsen av 8 
timers skift i papirindustrien blev sterkt priset av arbeiderraadene 
i 1 9 1 8. 

Jens Solli : Jeg er selvfølgelig i prillcippet enig i det meste a v  
hvad Tranmæl s a  i formiddag. Men man skal ikke løsrive organi
sationsformene fra de øvrige reformkrav som stilledes i sin tid gjen
nem fagoppositionen. De maa sees i forbindelse med kampmidlene 
f. eks. Men hvordan staar det nu til i fagorganisationen ? Jeg faar 
et sterkt indtryk av, at sammensætningen av denne kongres er temme
lig tilfældig - at den ikke gir et virkelig uttryk for stemningen ute 
i distriktene. Jeg føler det, som om flertallet av Landsorganisatio
nens medlemmer endnu ikke har viljen til at kvitte sig med over
enskomstene f. eks. Men da kan det hronde, at den beslutning vi 
her skal  træffe kommer kanske 20 aar før arbeiderne er modne 
for den. 

Jeg er som sagt enig i det principielle i, hvad der er uttalt. 
Men form og indhold skal sta a i et nogenlunde forhold til hin anden. 
Derfor vil jeg stemme for Nilssens forslag. De former vi har faar 
tillempes eftersom arbeiderne i distriktene finder, at de har behov 
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for det. Men da faar vi imens ta op det, som fagoppositionen tidlig 
slog til lyd for. Jeg stiller dette til Tranmæls overveielse. 

L. Rungstad : Jeg tror a l le har en levende fornemmelse av,. 
at det som blev sagt ved møtets begyndelse, at dette var ting som 
bare behøvedes at strø sand paa, var forhastet. Saa megen forvir
ring i en sak har jeg aldrig set. «Magten skal føres ti lbake til 
medlemmerIle,» pleiet man at si. Idag sa en taler, at vi maatte
vedta uttalelsen for en omlægning, for da blev forbundene nødt til 
at bøie sig. Dette lyder noksaa karakteristisk. Er dette realisatio-
nen av denne frase � . 

Vi lever ikke bare av at vente paa den sociale revolution. Vi 
skal ogsaa ha fagforeninger til at opretholde arbeidernes livsstan
dard, og imens skal  samorganisationerne utføre agitationsa1'beidet 
og forberede os for det kommende. 

A. Du,llum : Kun de som sitter som forbundsledere røper 
mangel paa forstaaelse av denne sak. De hævder, at man ikke har 
overblik over, hvordan det nye vil virke. De som har praktisert 
lidt ute i distrikterne har ikke saa vanskelig for at forstaa det som 
foreligger. Vol ans forslag tror jeg dog man vil ha værre for at 
skjønne. Det er en forandring av forslaget fra Kristiania, gjennem 
hvi lket der skal gives utseende av at det er noget helt nyt. Hvis 
kongressen ikke nu markerer et klart standpunkt har jeg den for
staaelse av situationen, at det blir sid ste gang vi snakker om dette. 
Jeg har imidlertid den tillid til repræsentanterne ute fra distrik
terne at de sørger for at der her blir anvist veien til en omlæg
ning, som bygger paa fællesskapet. Organisationen er nu vokset 
sig saa stor, at saa at si intet fag kan undlate at gripe ind i et 
andet. Og det skal  vise sig, at i en større konflikt er det bedre at 
faa støtte av den hele klasse i e� land end av et specifikt forbund; 
at en enkelt gruppe eller fag skal  ofre sig bør høre fortiden til. 

fredag 15. juli. 

Ordstyrer : E Volan. 

Debatten fortsattes med henved 40 talere indtegnet. 
Hans Eriksen : Det viser sig fremdeles at være uklarhet an

gaaende omlægningen. og derfor bør vi være enig om ikke at uttale 
noget principielt om dette. Jeg stemmer for at opretholde den nu
værende repræsentationsordning indtil videre og anbefaler forøvrig 
sekretariatets forslag om industrivis organisation. 

Ingv. Haugen, Haugesund : Teigen sa, at vi var opagitert for 
samorganisationerne og saa svært optimistisk paa dem. Naar vi 
stemmer for den foresiaatte omlægning er det fordi det er en trang, 
en nødvendighet at gi samorganisationernes virke en større række
vidde end de nu har. Ved at opretholde forbundene opelsker vi 
ingen bestemmelsesret under ansvar hos medlemmerne, som Teigen 
talte om. Hvad angaar sjømændenes stilling kan jeg i det væsent
lige indrømme, hvad Birkeland fremholdt, at de tildels har lidt andre-
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interesser at vareta her. Men vi faar gaa ut fra, at sjømændene er 
saa internationale som nogen. Det kan være et spørsmaal, hvordan 
man skal indrette sig likeoverfor dem for at sikre deres bestemmel
sesret som medlemmer, men jeg mener, at ogsaa vi maa stemme for 
samorganisationsformen. Om den praktiske ordning skal jo forbun
dene uttale sig. Jeg vil dog si, at en 3 aars ventetid synes at bli 
lovlig lang, saa sterkt som kravet nu er for en forandring. 

Rich. Hansen : Det forekommer mig, at det som foregaar under 
behandlingen av denne sak er fagoppositionens kamp paa den sidste 
skanse. Forslagene om sabotage og obstruktion som kampmidler, 
ophævelse av forsikringsvæsenet og avskaffelsen av de bindende 
tariffer - alle disse poster er faldt væk og glid ut i sand. Nu 
sta ar omlægningen til samorganisationer igjen, og i det spørsmaal 
ga ar jeg ut fra, at vi idag blir enig om at sende forslagene til for
bundene. Jeg antar saa, at naar de er blit undersøkt nærmere der 
vil svaret bli, at dette vil de ikke ha noget av. Jeg tror ikke, at 
bevægelsens utvikling beror saa meget paa fm'mer som paa det 
reel le indhold. Livet er sterkere end alle kongresbeslutninger. En 
fordel vil det allikevel være at faa en  utredning, ti hittil har  vi 
bare skimtet ideerne i sine omrids. I Sverige var man færdig med 
kampen om de faglige samorganisationer allerede paa det t idspunkt, 
d a  man her i landet begyndte med dem. Hverken i Sverige eller 
Frankrike har man nogen glimrende ting at opvise av denne orga· 
nisationsform. Jeg er ogsaa temmelig sikker paa, at alle forbund, 
til og med kanske Norsk arbeidsmandsforbund, vil ta avstand fra 
dem. Og selv om vi lam' en landsorganisation av samorgar.isationer 
vil forbundene nok snart lære at finde hverandre igjen. Det eneste 
forbund som ikke vil finde sig igjen er Arbeidsmandsforbundet ; 
det som blir igjen vil man bare finde klattevis. Naar denne tanke 
ikke destomindre har vundet slik tilslutning i fagforeningerne skyldes 
det den agitatioll som har været drevet, ogsaa av partiredaktørerne. 

Jeg anbefaler sekretariatets forslag til vedtagelse. Subsidiært 
kunde jeg ogsaa være med paa Volans, som i virkeligheten gaar ut 
paa, at alle andre forbund skal opløse sig og gaa ind i N. A. F. 
Dette er vel ogsaa den lempeligste ordning ! 

Nic. Eggen : Jeg finder det trist, at det stikker frem i vore 
tillidsmænds uttalelser, at de har saa daarlig tro paa os medlemmer, 
hvor det gjælder at hævde magten til fremme av vore økonomiske 
interesser. Med hensyn til forslagene hadde jeg ventet, at denne 
kongres vilde peke paa bestemte linjer for omlægningen av orga
nisationen. Efter alt det arbeide som er ført gjennem aarene maatte 
man tro, at de vil de bli trukket op for den komite, som skal ned
sættes for at avgi sin indstilling. Men endnu er det, som om man 
sitter i en frygtsom forsamling. Det er beklagelig, at forslagene 
ikke har kunnet trykkes, idet det blir vanskelig at definere dem 
nøiere og orientere sig. Forslaget fra Kristiania samorganisation 
"Elr godt, men som stillingen er har jeg heller intet imot at stemme 
for sekretariatets, idet jeg da forutsætter, at det indsendte forslag 
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blir sendt komiteen. Videre har jeg g a  a t  ut fra, a t  e n  ekstraordinær 
kongres blir indkaldt saa snart forbundenes uttalelser foreligger. 

B. Thorvik, Kopperaaen : For at fremme socialiseringsopgaverne 
og skaffe bedriftsraadene den indflydelse de maa ha maa vor orga
ganisation omlægges føderativt. Landsorganisationens kamp har hit
til  været av reformistisk art ; nu bør vi gaa videre. Det blir ogsaa 
nødvendig at forflere kampmidlerne. Skui de den centraliserte orga
nisationsform bli opretholdt maa man være forberedt paa, at spørs
maalet om utmeldelse av Landsorganisationen blir aktuelt. Det har 
allerede været drøftet i flere foreninger og vil i tilfælde komme op 
til ny behandling. 

Sverre Olsm (Barber- og frisørsvendenes forbun:]) : Det har 
vist sig nu, da barberfaget er i kamp, at organisationsforholdene 
er forkjerte. Om man hadde bygget paa den linje, som paapekes i 
forslaget fra Kristiania samorganisation, vilde vi bedre ha kunnet 
verge os mot den blokade, som mestrenes landsforbund har erklært. 
Jeg anbefaler varmt dette forslag til vedtagelse. 

Kr. Aune : Arbeiderne maa bygge paa klassekampen - det 
er saa. Men det er ikke likegyldig, hvordan organisationen er ind
stillet for at føre klassekamp. Vi maa her ha for øie, at de tid
ligere beslutninger paa kongressen ogsaa indebærer større for
pligteiser. 

Inden bygningsgruppen virker nu 6 forbund. Pettersen spurte, 
om nogen for alvor vilde hævde, at nogen av disse forbund hadde 
lagt sig hindrende iveien for de forskjellige aktioner. Nei, jeg vil 
ikke si, at de har gjort det med vilje. Men det rokker intet ved 
den kjendsgerning, at baade Træarbeiderforbundet og andre har lagt 
sig hindrende i veien for en konflikts heldige løsning gjennem ut
foldelsen av arbeidernes kræfter - alt som følge av systemet. Det 
er meningsløst, som det nu foregaar. Organisationsforholdene i jern
industrien og ved bergverkerne f. eks. betyr et spild av arbeids
kraften og et sløseri med økonomien som ikke kan forsvares. Ved 
fjoraarets tarifrevisioner var baade Notodden og Rjukan lokale sam
organisationer repræsentert ved forhandlingerne, og dengang blev 
et fremskridt gjort. Kanske mange ved eftertanke vilde finde ut, 
at samorganisationerne gjerne kunde hat den hele repræsentation. 

Landsorganisationen tæller nu omkring 1800 foreninger, og der 
falder et gjennemsnitlig medlemstal paa hver av 83. Hvordan stiller 
det sig saa med fordelingen inden de forskjellige forbund ? I Jern
og metalarbeiderforbundet gaar der i gjennemsnit ca. 1 50 medlem · 
mer paa hver avdeling og i Arbeidsmandsforbundet 75, mens der
imot Murerforbundet opviser bare 40, Malerforbundet 48, Møbel
snekkerne 41 ,  o. s. v. Atter et slaaende bevis paa, hvordan den nu
værende organisationsform virker. Og det værs te er, at det gaar 
ut over smaabyerne. Der kan ikke komme nogen kraft i organisa
ti on en paa den maate. De smaa foreninger er ikke levedygtige. 
Men naar man vil slutte sammen arbeiderne paa stedet i et forbund, 
da reises der straks motstand fra forbundenes side. 

Beslutningen sidst om faglige samorganisationer indebar for-
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pligteiser, men disse er ikke blit utnyttet helt av sekretariatet. 
FæIlesorganisationen, kongressen, maa' nu gi sin anbefaling til det 
forslag som de mener bør lægges til grund. Det er betegnende, at 
paa denne kongres er det funktionærerne som sterkest frygter om
lægningen. Men det viser fuldt saa godt som noget berettigelsen av 
den kritik som er ført. 

. 

Oskar Ouen : Der er truet av enkelte med, at hvis ikke sam
organisationsformen straks blir anerkjendt, vil den situation komme 
til at indtræffe, at enkelte foreninger ga ar over til den syndikali
stiske organisation. Til disse vil jeg si, at hvis resultatet til slut 
blir flertal for samorganisationerne, er det mulig at hele forbund 
vil træde ut av Landsorganisationen. Den situation kan nemlig og
sa a tænkes. 

Pettersen og jeg ønsker ingen forhaandsuttalelse fattet hverken 
om industriforbund eller samorganisationer, idet vi stiller os helt 
paa nøitral grund. Det er sagt. og gjentat at det er tungt at arbeide 
paa den maate det nu gjøres. Men det har dog vist sig, at vi har 
kunnet indarbeide en ordning med gjensidige regler, og at «formene» 
ikke er saa avskrækkende som man vil gjøre dem til. Den beslut
ning som blev fattet i 1 9 1 3  har nu indarbeidet sig. Der er fore
gaat et intenst arbeide for at faa organisationen i overensstemmelse 
hermed. Saaledes er mange transportfolk kommet over fra Arbeids
mandsforbundet. Skulde sekretariatets flertals  principuttalelse i dette 
spørsmaal bli vedtat, vilde det derfor strakS føre til en kamp og uro
paa arbeidspladsen med overflytning, som ikke er av det gode. Man 
skal i det hele ikke eksperimentere for meget med organisationens 
former. Naar enkelte grupper ved de store bedrifter har set en 
fordel i at danne sine egne sammenslutninger, er det ene og alene 
for at hindre, at de skulde bli helt borte og forsvinde i «fæIles
skapet». Mindes bør det ogsaa, at fagforeningsfolkene er konserva
tive paa et omraade som dette, og det vil ikke nytte at ændre deres 
sind bare ved at føre al rna gt over til samorganisationerne. 

Tranmæl : Ingen har søkt at gi det utseende av at samorga
nisationerne vil «ændre medlemmernes syn ». Der maa ogsaa et op
lysningsarbeide til. Og vi ser samorganisationerne i forbindelse med 
en mer planmæssig taktik og oplysningsvirksomhet. Vi sier : La 
os lægge fællesskapet til  grund for organisationens arbeide - fæIles
skapet som maa føre til samling av klassen bedriftsvis og videre 
opover. Denne linje for omlægningen har faat sit uttryk i det ind
sendte forslag. 

Der er spurt av enkelte i sekretariatet : Hvor staar de prak
tiske arbeidere ? De har faat svaret idag - og et svar som jeg 
synes er anderledes end de paa høire fløi ønsker at se det. Jeg 
skulde ønske, at Ruud, Gundersen og andre vilde forsøke sig med 
argumenter overfor dette. 

Den hyppige overflytning, som Oskar Olsen er betænkelig ved. 
betyr ingen fare - heller ikke de mindre grupper. I alle store 

" forhandlinger drukner nu disse smaagrupper. Den nye form vil gi 
like anledning for alle arbeidere uten hensyn til deres antal. Brat-
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vold sa, at der var nok foreninger nu. Men samorganisationerne 
og den bedriftsvise sammenslutning vil forenkle organisationsforhol
dene. Og hvad Jønssons bekymringer for det internationale sam
arbeide anga ar, er det givet, at Landsorganisationen vil komme til 
at træ ind i et lignende forhold som forbundene sta ar i idag ved 
at overta gjensidigheten og de forskjellige forpligtelser. 

Overfor det nye, som. trænger sig frem, forlanger motstanderne 
at se alle detaljerne - stort og smaat. Forskjellen mellem dem og 
os bunder vel i en princiuiel meningsforskjei om den sak vi disku
terer. Men da bør de si dette og ikke la bagateller stænge eller la 
fordommene være bestemmende for sig. 

O. Tm'p, Sarpsborg : Den ekstraordinære kongres' beslutning i 
1 9 1 7  har arbeiderne ute i distrikterne allerede forlængst forladt. 
Ti det er et uomtvistelig faktum, at det som her er blit forfegtet 
for en radikal omlægning har seiret ute blandt arbeiderne. Det er 
ikke detaljerne, men princippet som ligger til grund for det revolu
tionære syn vi forfegter. Den praktiske utredning overlater vi til 
komiteen, idet den sikkert vil vite at ta til hjælp den erfaring som 
allerede er høstet under de gamle organisationsformer. 

Gundersen pekte paa, at resultaterne her i landet var større 
end i Frankrike. Jeg maa spørre om ikke kapitalistklassen sta ar 
likesaa sterk herhjemme som i Frankrike tiltrods for al kamp vi 
har ført ? Nu er vi kommet ind paa en ny linje, som sigter paa 
selve socialismens løsmng. Vi kan ikke se bedriftsraadene isolert ; 
den økonomiske organisation maa staa bak dem. Men da maa vi 
lægge det hele slik an, at viljen blandt arbeiderne til enhver tid ' 
kan gi sig et sterkt og umiddelbart uttryk. 

Ved Borregaard staar 80 procent av de organiserte i Papir
industriarbeiderforbundet, mens de øvrige 20 procent er opdelt i 
syv forskjellige forbund. Det er klart, at de 80 procent i alle til
fælder er de avgjørende. Men vi vilde sta a sterkere i det, om disse 
arbeidere kom sammen. 

Jeg henstiller til alle, som staar paa den revolutionære fløi, 
at samle sig om forslaget fra Kristiania samorganisation, uten hen
syn til, hvad de andre forslag ga ar ut paa. 

Hans Hellebø : Den optræden, som vises av dem som har sat 
sig til opgave at bekjæmpe utviklingen paa det faglige omraade, gir 
mig det indtryk, at vi Ikke er kommet længer idag end at det endnu 
mangler meget paa en helt utviklet klassefølelse inden vore egne 
rækker. Faginteressen i snevreste forstand staar for dem over alt 
andet. At faa denne anstøtssten fjernet skulde synes at være opgave 
nok for de samorganisationer vi vil ha. En anden aarsak til mot
standen er vel det at arbeiderklassen endnu er saa trælbunden til 
lovlydighet, at den bøier sig for de borgerlige loves bokstav i stedet 
for at ta saken i sin egen haand. Det sees tydelig nok derav, at 
de nu i 3 112 maaned har gaat og ventet paa avgjørelsen av sine 
tarifkrav ved voldgiftsretten . 

Om ordensværnet sa Teigen, at det skui de dannes av de lokale 
.styrer. Der vil kræves noget ganske andet effektivt end som saa, 
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det har vi lært i Bergen. Hvad sier man om c Samfundshjælpen:. '? 
Skal vi arbeidere staa helt passive overfor dette nyeste arbeider
fiendtlige organ '? Vi maa her se den fulde betydning av at bygge 
vort ordensværn op slik, at den kan bli en motvegt mot den saa
kaldte samfundshjælp som det borgerlige samfund opretter. Ordens
vernet og samorganisationerne er saa nøie forbundne med hverandret 
at vi kan ikke knæsætte det ene princip og undlate at haandhæve 
det andet. 

A. Kalvaa : Det glæder mig, at man er kommet saa langt paa 
denne kongres, at man indser nødvendigheten av dannelsen av be
driftsforeninger. Saa vi skrider frem. Jeg vil gi sekretariatets 
forslag min støtte paa dette punkt, for at reformen skal kunne virke 
øieblikkelig. Sekretariatets forslag gaar likeledes ut paa obligatoriske 
samorganisationer, hvad jeg ogsaa er enig i. Jeg er videre kommet 
til det resultat, at det ikke ga ar an at bygge landsorganisationen 
paa dem i den form, som forslaget fra Kristiania uttrykker det, at 
de skal indtræ i samme pligter og rettigheter som forbu ndene ; jeg 
slutter mig forsaavidt til de reservationer som er gjort med hen
syn til magtfordelingen. Det konsekvente vil være at bygge paa 
f01'eningeme som enheter. Det spørsmaal tør bli tat op engang i 
fremtiden, og Volan kunde gjerne tat ogsaa det med i sit forslag. 
Vi maa komme dertil, at der blir en medlems bok for hele organisa
tionen, hvad yrke en end har, og en kontingent - altsaa en fælles 
administration. 

A. E. Gundersen : Tranmæls uttalelser bekræfter bare, at han 
ikke har spor aV" greie paa praktisk fagforeningsbevægelse. Hvad 
de internationale forbindelser angaar vil det vise sig, at det er ikke 
saa liketil at føre det hele over til Landsorganisationen heller. 

Thomas Jakobsen, Stavanger : Saa længe vi har alle de smaa 
forbund vil det stagnere hele vor organisation. Magten maa hen
lægges til samorganisationerne. Jeg slutter mig til Aase og Furu
botten . 

P. Furubotten replicerte til Jønsson. lIan fremholdt at det var 
en livsbetingelse for bevægelsell i Bergen, at der blev bygget op et nyt 
magtorgan inden organisationen - et organ som kunde ta kampen 
op med cSamfundshjælpen" og beskytte organisationens medlemmer_ 

Al!7'ed M. Nilssen talte for sit forslag, hvis punkt c indeholdt 
en almindelig principiel uttalelse om, i hvilken retning organisations
formen burde utvikles og tilpasses i fremtiden. Han gik ut fra, at 
alle paa den revolutionære fløi vilde stemme for dette punkt, som 
kunde vedtages uten hensyn til hvad der ellers blev vedtat med 
hensyn til selve organisationsformen. 

Øistein Jfartinsen : Det er klart, at organisationsformerne maa 
forandres - enkelte ogsaa ophæves. Baade i Kristiania og utenbys 
har avdelingerne en følelse derav. Den fælles sak gavnes bedst under 
fælles former, og disse skapes ved de' fælles sammenslutninger. De 
fordele medlemmerne har av sine forbund er nu liten nok. De geo
grafiske forholc1 er ogsaa et moment, som betinger, at de lokale 
samorganisationer blir fastslaat som grundlaget. 
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Rolf Haraldsson : Ingen organisation eller stand trænger lokal 
handling mer end sjømændene. Vi maa nu i tvilstilfælder ty til 
sjøretterne, og det tar, som man vet, lang tid. Tal. sluttet sig til 
imøtegaaelsen av Jønssons betragtninger over organisationsforholdene. 

Grytnes anbefalte forslaget fra Kristiania samorganisation. Efter 
den tilslutning, som dette forslag hadde faat ute i distrikterne, var 
der ingen grund til at forutsi splittelse. 

Volan : Naar jeg fremsatte mit forslag var det ikke fordi jeg 
er principielt uenig i det forslag, som er indsendt, men fordi jeg 
ikke deler den opfatning som enkelte har av magtfordelingen mel
lem de forskjellige organisationsmæssige instanser. Der er nemlig 
endel, som har utlagt nævnte forslag derhen, at samorganisationerne 
skal faa den magt forbundene har idag. Hvilken myndighet har 
saa disse ? De har den absolute magt til at beslutte i alle konflikter. 
Landsorganisationens magt er her sterkt indskrenket. Ethvert for
bund kan føre hvilken konflikt det vil med el ler uten Landsorgani
sationens godkjendelse. Det er klart, at magtfordelingen under en 
nyordning maa lægges ganske anderledes an. De lokale samorga
nisationer skal faa den størst mulige beslutningsmyndighet, men i de 
industrielle generalkampe, som føres nu, maa man ta i bruk det 
hele organisationsapparat, som alene kan træffe den endelige av
gjørelse i samraad med samorganisationerne og avdelingerne. Hvor 
det gjælder de sociale kampe er det givet, at det blir landsorganisatio
nen som maa gi paabudet. Nogen torandring av standpunkt inde
bærer dette ikke hos mig. Jeg ser spørsmaalet helt praktisk an. 

Likeoverfor de betragtninger, som er fremholdt av Pettersen 
og Olsen til støtte for deres forslag, viI jeg si, at man kan ikke 
tillate, at grupper bryter ut og danner specialforbund midt i den 
diskussion, som nu paagaar ; det vilde være en forbrydeise overfor 
dette arbeide. 

Jeg anbefaler en saadan voteringsmaate, at kongressen over
sender forslagene til komitepn, og at den gir sin anbefaling til en 
omlægning efter de principielle linjer, som angives i forslaget fra 
Kristiania samorganisation, uten dermed at ta standpunkt til magt
fordelingen inden de forskjellige organisationsenheter. 

J. Axelsen, Sarpsborg, hadde ikke opfattet det derhen, at sam
organisationerne skulde overta den hele administration. Han var 
stemt for industriforbund, idet han bl. a. henviste til de eksempler 
Torp hadde trukket frem. Man undgik 'ikke rivninger ved sam
organisationer heller. 

Naftali Nilsen, Harstad : Det forbauser mig at der endnu findes 
folk indenfor organisationerne som stiller sig steil overfor en om
lægning. Oppe i Nord-Norge er vi færdig med diskussionen om 
dette spørsmaal for længe siden, og der staar man samlet om at  gi  
samorganisationerne den myndighet, som nu till igger forbundene -
om ikke helt saa dog noget saa nær. Dette syn har vi faat gjennem 
hø:stede erfaringer. Hvis denne kongres viser sig at være av en 
anden opfatning staar vi overfor muligheten av, at der dannes en 
egen sammenslutning for Nord· Norge. Der spores en stigende uro· 
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og misnøie, og man staar overfor den nøkne kjendsgjerning, at or
ganisationen sprænges. Skulde det komme dertil vil vi, som har 
staat oppe i kampen hittil, ikke magte at forhindre det. 

Eng og Jorgensen replicerte til Gundersen. Den sidste oplyste, 
at Bergens faglige Samorganisation i dette ene aar gjennem sin agi
tation hadde tilført Landsorganisationen over et tusen nye med
lemmer. Ved siden derav hadde den sat en stopper for barakke
bygningen og tvunget kommunen til at gaa igang med boligbygning. 

Adolf Olsen, Stavanger, replicerte til Oscar Olsen og Rungstad. 
Kongressen maatte trække op de linjer, som den mente at fagorgani
sationen herefter skulde følge, og det maatte gjøres saa tydelig, at 
komiteen ikke var i nogen tvil om den vei man hadde at gaa. Og 
overfor forbundene maatte det gives tilkjende, at hvis de ikke vilde 
bøie sig for arbeiderklassens høieste vilje fik de hel ler gaa ut, indtil 
de blev tvunget ind igjen. Tal. kunde ikke helt slutte sig til Volan, 
hvis syn paa organisationens magt og myndighet forekom ham 110ksaa 
byraakratisk. 

Sekretær Aa1'oe: Der foreligger ikke for kongressen noget 
forslag om, at man her skal fatte definitiv beslutning om ændring 
av organisationsformen. Det som foreligger er først sekretariatets 
forslag om oversendelse av spørsmaalet til forbundene, hvorefter 
saken vil komme op igjen og faa sin avgjørelse paa næste kongres. 
Forslaget fra Kristiania Samorganisation gaar videre, idet det vil 
at kongressen skal ledsage ove.rsendelsen med en uttalelse. Det er 
dette som er det væsentlige skille mellem disse to forslag. Dernæst 
er skillet det, at sekretariatet mener, at indtil spørsmaalet er av
gjort bør man heller ikke forandre grundlaget for repræsentations
retten paa kongressen. Sekretariatet vil beholde den nuværende ord
ning, men i og med at samorganisationene gjøres obligatoriske skal 
de ogsaa efter forslaget ha en nærmere bestemt repræsentationsret. 
Dette falder sammen med det standpunkt som jeg har indtat. I sam
klang dermed finder jeg det inkonsekvent at vedta Øies forslag, 
hvilket vilde være at foregripe begivenhetenes gang. Hvad endelig 
anga ar sekretariatets forslag om industrivis organisation synes det 
mig at alle ting taler for rigtigheten av at gaa til en reform her 
a llerede paa dette tidspunkt. 

H. Berg, Bergen, anbefalte forslaget fra Kristiania Samorgani
sation lagt til grund for komiteens arbeide. Ogsaa forslaget om 
arbeidernes ordensvæsen, som var fremsat av en række Bergens
repræsentanter, burde vedtages. 

Halvard Olsen : Det skulde ikke være nødvendig for dem, som 
hævder berettigelsen av en omlægning, at gaa til de sterke angrep 
paa de organisationer vi har og som dog er arbeidernes organisa
tioner. Det er disse angrep som foranlediger mig til at si nogen 
ord her. Det er uttalt, særlig av Furubotten, at den nuværende 
organisationsform, de nuværende forbundsstyrer og sekretari at dræper 
eller kvæler enhver revolutionær stemning og følelse ute i distrik· 
tene. Jeg vover at paastaa, at saa ikke er tilfældet. Naar de samme 
herrer, som sier dette, nu kommer frem med et forslag som det der 



97 

�r undertegnet · av Furubotten og endel andre av Bergens·repræsen
tantene forøvrig, om at kongressen skal paalægge sekretariatet og 
dette igjen paalægge de engere organisationer at oprette ordensvern 
til arbeidernes beskyttelse, da forekommer det mig at være liten 
harmoni i dette og det andet de fremholder. Foreningene skal altsaa 
tvinges til at danne lokale vern. Hvordan rimer dette med snakket 
.om at ckvæle den revolutionære følelse ? "  Hvis der findes en slik 
stemning ute i distriktene er dette noget som kongressen da ikke 
skal paalægge de lokale organisationer. 

Jeg sa, at jeg vaaget at paastaa, at der ikke laa noget til grund 
for de beskyldninger som her er fremsat. Det har ialfald ikke hændt 
i den tid, som jeg har sittet i vort forbunds hovedstyre, at ledelsen 
har lagt sig paa tverke for eller vil let dæmpe trangen til handling. 
Jeg min der om 21 .  juli ifjor. Det var en virkelig revolutionær pa
role, som da utgik fra ledelsen. Men det revolutionære, som skedde 
efterpaa, det kan man ikke bære ! H vis den revolutionære følelse 
ikke er mere egte, end at man kan beklage sig over, hvad der siden 
hændte, skal man heller ikke ha grund til at beklage sig over organ i
sationsledelsens holdning. Det blir nogen ganske andre ofre, som 
efterhvert kommer til at kræves baade av de enkelte og organisa
tionen. 

Det som er slcedd - bortset fra fraseologien - er skedd gjen
nem ledelsen. Jeg sigter til reisningen av kravet om arbeidernes 
andel i ledelsen ved aarets tarifrevisioner. Det viser sig at en stor 
del av medlemmene i vore organisationer endnu staar mer eller 
mindre uforstaaende overfor rækkevidden av dette krav. Ifjor op
toges arbeidet for sløifning av de almindelige bestemmelser i over
enskomstene, og iaar lykkedes det at faa aapnet adgang for fag
organisationen til at gjennemføre bedriftsraadene paa arbeidspladsen 
uten at det skulde komme i strid med de organisationsmæssige av
taler. Jeg vil ikke la være at nævne dette. Det var i jernindustrien 
at disse bestemmelser først kom ind, og derfor fandt vi at forbundet 
hadde en pligt til ogsaa at gaa i spidsen, hvor det gjaldt at faa 
dem ut. 

Det er klart, at organisationsformen ikke er bestemmende for, 
om der er en revolutionær vilje eller ei ; det er til enhver tid ind
holdet som det komme an paa. Men det er likesaa klart, at der 
�r en vekselvirkning mellem disse ting. Jeg mener, at formen ska l  
lægges slik, a t  den fremmer medlemmenes forstaaelse og opdrar dem 
i revolutionær retning. I saa henseende tillægger jeg ogsaa formene 
betydning. Men vi skaper ikke formene for disses egen skyld. 

Jeg mener at organisationsformen skal være : Bedriftsorganisa
ti on, lokal samorganisation med utstrakt myndighet, industriel organi
sation, landsorganisation og international organisation. Dette sta ar 
ogsaa i samklang med den opfatning vi har av bedriftsraad, sociali
sering, diktatur og alle de grundlæggende spørsmaal vi har uttalt 
os om. For socialiseringen er det av den al ler største betydning at 
vi har industrielle organisationer, og jeg tror ikke at der kan ind
vendes noget mot den form. 

L 7 
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Hvad det internationale samarbeide angaar er det en absolut 
og avgjørende nødvendighet at vi, hvordan vi end organiserer os, 
sikrer os den støtte og kraft som l i gger deri. Dette samarbeide maa 
stadig utvikles. Landsorganisationen kan som en praktisk ordning 
fuldt ut overta de forbindelser som forbundene har i Skandinavien 
og ellers ute i verden. I stort som i smaat skal fæl lesskapet raade. 
men derfor kan der aldrig gives den enkelte eller gruppene større 
frihet end fælIesskapet tilsier. 

A. H. Arntsen gjentok sin anbefaling av det indsendte forslag 
og fremholdt i en rep lik til Jønson, at den danske karakteristik ikke 
rammet de norske forhold. 

L B. Aase : Det fremgik av Volans motivering for sit forslag. 
at samorganisationene ikke skulde ha den absolutte myndighet. Deri 
er jeg høist uenig med ham. De maa faa den myndighet, hvis de 
skal kunne arbeide paa en maate som tilfredsstiller arbeidernes krav. 
De maa faa den økonomiske magt, hvis de i det hele tat skal kunne 
handle. Naar ' Vol an vil være med paa at oversende forslaget fra 
Kristiania med anbefaling, ligger der jo ogsaa i dette at samorgani
sationene skal indtræ i væsentlig samme rettigheter som forbundene, 
og jeg stemmer for det. Men ogsaa resolutionen om ordensvernet 
bør vedtages. Det internationale samarbeide vil bare styrkes ved 
omlægningen, ti dette samarbeide utøves i virkeligheten allerede nu 
av Landsorganisationen gjennem dets sekretariat. 

Lian : Jeg har hele tiden søkt at følge debatten om denne 
sak, og jeg har en følelse av, at den uenighet som hersker ikke er 
saa stor, som de sterke uttryk av og til kunde gi grund til at tro. 
Det som striden staar om er forslaget fra Kristiania Samorganisation. 
dets punkt 3. Dette forslag har altsaa sekretariatet foreslaat over
sendt forbundene til behandling, efter at det er blit gjennemgaat og 
utredet av en komite, som samtidig skal avgi formelle lovforslag 
sigtende paa ordningen av magtfordelingen in den rammen av den 
nye organisationsform og paa reguleringen av samarbeidet mellem 
de forskjellige instanser. Alle er enig om ønskeligheten av en saadan 
utredning, som ikke skal beskjæftige sig bare med sakens teoretiske 
sider, men munde ut i praktiske lovforsla� som sendes samtlige 
forbund til behandling paa deres landsmøter, og som forelægges for 
at faa sin endelige avgjørelse paa næste ordinære kongres. Der er 
heller ikke nævneværdig uenighet om, at saa længe denne utredning 
paagaar, maa repræsentationsretten som nu til ligge forbundene -
med det tillæg som var foreslaat allerede i 1 9 1 7, at der gives sam
organisationene ret til en delvis repræsentation. Videre er der prak. 
tisk talt enighet om det forslag fra sekretariatet, som fastslaar en 
industri vis organisationsform istedenfor den nuværende speciali
serte form. 

Det som meningsforskjellen altsaa dreier sig om i dette tilfælde 
er, om kongressen skal vedta en anbefaling av det indsendte forslag. 
Dette forekommer mig at maatte være ganske unødvendig. De for
skjellige standpunkter er jo markert gjennem diskussionen, og det 
utførlige referat, som er optat her, vil være tilgjængelig for komi-
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teen og bli lagt til grund for dens utredning. Dertil kommer, at 
der mellem de forskjellige talere har været adskillig meningsforskjeI 
om hvordan magtfordelingen og opgavene skal flyttes over fra for
bund til samorganisation. Sekretariatets forslag vil her fremstille 
sig som det der fortrinsvis maa anbefales. Det er ikke Aaa, at ko
miteen nedsættes med «frit mandat» ; den skal ta for sig punkt 3 i 
det indsendte forslag, utrede det og si, hvordan organisationsformen 
vil se ut ved overgangen til det nye. Der er ingen tvil i sekre
tariatet om, at dette er meningen med forslaget. At slutte sig til 
Krist iania Samorganisations forslag i dets bokstavelige forstand kan 
derimot neppe gjøres, da det er for tidlig at uttale sig mere bestemt 
om dette nu. Saa indstændig som jeg kan vil jeg henstille at man 
slutter sig om sekretariatets forslag. Saavidt jeg forstaar er det 
ikke mulig at faa gjort dette arbeide færdig før 1. oktober 1922, 
hvis det skal faa en forsvarlig behandling og ikke resultere i en 
papirbeslutning. Forutsætningen er, at saken derpaa skal behandles 
av forbundene, naar avdelingenes uttalelse foreligger, hvorefter kon
gressen trær sammen aaret efter. 

Voteringen. 
Ordstyreren hadde som voteringstema formet følgende forslag 

paa grundlag av diskussionen : 
« Kongressen uttaler sin tilslutning til det bærende princip i 

Kristiania Samorganisations forslag til omlægning a v organisations
formene. 

Saken sendes forbundene i utredet stand til behandling og 
uttalelse, hvorefter den optages til endelig avgjørelse paa næste 
kongres ...  

Som tillæg til dette foresloges : «Forbundenes uttalelse maa 
være sek retariatet ihænde senest 1 .  oktober 1 922 . » 

Videre foresloges ned sat en 9-mandskomite til spørsmaalets ut
redning. 

Lian: Jeg gaar ut fra, at det er meningen at komiteen i for
bindelse med sin utredning skal forelægge et lovutkast i saken. Det 
er jo dette som er kvintessensen. 

Det besluttedes først at stemme over sekretariatets forslag om 
oversendelse med forbehold om senere at avgjøre, om kongressen 
skulde fatte nogen uttalelse med anbefaling som foresl aat. 

Sekretariatets forslag vedtoges mot nogen faa stemmer. 
Derpaa bifaldtes første del av ordstyrerens forslag med 243 

mot 75 stemmer. 
Flertallet var : 
Johan Andersen, Moss, Karl Andersen, Raanaasfos, Hans An

dresen, Sarpsborg, Sverre Andresen, Slemmestad, Johan Aspaas, 
Aamot paa Modum, Kristian Aune, Kristiania, H. Berg, Bergen, John 
Berg, Kragerø, John A. Berg, Lier, Karl Berg, Hammerfest, Karl 
Bjurstrøm, Rjukan, Ole P. Bonde, Røros, Anton Brækken, Skien, 
Knut Dalastøl, Rjukan, Martin Dyrseth, Tysse i Samnanger, Nic. 
Eggen, Kvaal, Erik Enod, Trondbjem, Kar� E vensen, Kapp, Erik 
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Fagerlund, Drammen, Ragnar Fossum, Sunnan, Ole  S .  Grytnes, Kri
stiansund N., Sigv. Gulbrandsen, Hamar, Johan Gundersen, Græsvik, 
Arnold Hansen, Kristiania, Hans Hansen, Larvik, Karl Kristoffersen, 
Berger, Jarlsberg, R. Harebak, Farsund, Hans Hellebø, Bergen, Henrik 
Henriksen, Kristiania, Kr. Hjelmengen, Solbergelven, Gudbrand Holdt, 
Kristiania, Karl Holst, Bergen, Anders Høstager, Kongsberg, Ole 
Høyseth, Løkken, Peder .Jakobsen, Øvre Aardal, Hans Johansen, 
Fredrikstad, Martin Johansen, Notodden, O. J. Johansen, Kristiania, 
Thorleif Johansen, Høvik, Anton Kalvaa, Trondhjem, Isak Kristiansen, 
Bø, Telemarken, Karl Kristiansen, Kristiania, Nils Kvalfos, Mosjøen, 
Mathias Larsen, Stavanger, Kristian Moljord, Sulitjelma, Thv. Nielsen, 
Porsgrund, Alfr. M. Nilsen, Kristiania, Naftali Nilsen, Harstad, N. E. 
Nilsen, Kristiania, Sigvart Nilsen, Aalesund, Adolf Olsen, Stavanger, 
Julie Olsen, Kristiania, Julius Pettersen, Lil lehammer, Aksel J. Selboe, 
Røros. G. Sjøman, Kristiania, Ottar Skarheim, Kristiania, Jens Solli, 
IIellandsbygden, Ole M. Sten vik, Kristiania, Fr. A. Strøm, Bodø, Karl 
Strøm, Kristiansand S., Ole J. Strøm, KrIstiania, Gustav Sundbye, 
Trondhjem, Gabriel Sundsbø, Odda, 'Johan Sviland, Sandnes pr. Stav
anger, Johs. Thaule, Dale, Bruvik, Bastian Torvik, Kopperaaen, Elias 
Volan, Kristiania, L. Weiseth, Glomfjord, Johs. M. P. Ødegaard, Kri
stiania, Knut O. Ødegaard, Arendal, Sigurd Østdal, Kristiania, Vil
helm Olsen, Bergen, Sverre Olsen, Kristiania, Hans Aas, Kristiania, 
E mil  Andersen, Larvik, Johan Langeland, Skien, Lorentz Langli, 
Drammen, Øistein Martinsen, Kristiania, Nils Norheim, Stavanger, 
Conr. Andersen, Kristiania, W. E. Haug, Svolvær, O. M. Haugen, 
Kristiania, H. Juliussen, Stavanger, Claus Kristiansen, Kristiania, 
Sigurd Løvaas, Rjukan, Oskar Torp, Sarpsborg, Odin Johannessen, 
Bergen, John Kristensen, Drammen, Hans Kristiansen, Gjøvik, Harry 
Nilsen, Kristi ania, Gustav Veie, Trondhjem, C. Bruland, Bergen, A. 
IL Arntsen, Drammen, G. Braathen, Kristiania, N. G. Bruun, Tiste
dalen, D. Davidsen, Kristiania, A. Dullum, Trondhjem, M. Fredsti, 
Kristiania, Oskar Frithjofsen, Høvik, Jens Hagen, Hamar, Karl Hal
vorsen, Moss, Nils Halvorsen, Bergen, Emil  Hansen, Larvik, Ole B. 
H ansen, Odda, Alfr. Haraldsen, Mandal, Hans Haugli, Raufos, Helge 
Hermansen, Kjelsaas, Frantz Hægbom, Aalesund, Ingv. Ingebretsen, 
Kristiania, M. Iversen, Stavanger, Alb. Johansen, Fredrikstad, Borger 
Johansen, Kristiania, J. O. Johansen, Sandefjord, Sverre Johansen, 
Kristiania, Sverre Johnsen, Narvik, Johan Jørgensen, Bergen, Gunnar 
Kvam, Trondhjem, Gustav Lippe, Kristiania, Viktor Norbæck, Kri
stiaaia, Haakon Larsen, Kristiania, Halvard Olsen, Kristiania, E. Pet
tersen, Gjøvik, John Qvam, Krstiansund N., Oskar Ruud, Brevik, 
T h. Skraasta, Sauda, Joh. Slet vold, Sulitjelma, A. Sund, Rjukan, Nils 
T andberg, Kongsberg, A. Alberti, Kristiania, Joh. Andersen, Kri
stiania, Nils Antonsen, Kristiania, Edv. Beck, Kristiania, E. H. Brænd
holen, Hamar, L. Engen, Gjeilo, Jac. GuBi, Drammen, Olaf Moe, 
Trondhjem, Young Nilsen, Drammen, G. Pettersen, Tistedalen, J. 
Skaarvold, Trondhjem, M. Svarva, Trondhjem, Otto M. T horesen, 
L i llestrøm, Johan Hagen, Hamar, Johan Walentin, Kristiania, Harald 
Andresen, Grorud st., Joh. P. Danielsen, Fredrikshald, Ole Fineide, 
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Bergen, Arthur Iversen, Bergen, T. Henriksen, Kristiania, Ole Rinnan, 
Trondhjem, K. I. B. Spigseth, Sarpsborg, L. Uglem, Trondhjem, N. 
Nesbakken, Trondhjem, Julius Sørbye, Kristiania, I. B. Aase, Bergen, 
L. O. Aasen, Bergen, Ivar Ertresva&g, Aalesund, Ola Guldvaag, Kr.a, 
N. Hermansen, Kr.a, M. Tranmæl, Kr.a, Bjarne Bjerke, Kr.a, Rolf 
Haraldsson, Kristiania, Ingvald O. Haugen, Haugesund, Johan Hoff, 
Kristiania, Thomas Jakobsen, Stavanger, Conrad Stensrud, Kristiania, 
H. Braathen, E. M. Loe, Trygve Nilsen, I. Barreth, Trondhjem, Knut 
Eng, Kristiania, P. Furubotten, Bergen, Th. Nilsen, Stavanger, Chr, 
Systad, Kristiania, Søren Sørensen, Tvedestrand, Aksel Andersen, Ny
gaard, Karl Borgersen, Gulskogen, Ingv. Moen, Nordmøye, Ingvald 
Olsen, Mjøndalen, Karl Olsen, Lillestrøm, Karl E. Pettersen, Moss, 
Karl Steen, Hønefoss, Edv. Stenklev, Greaaker, Karl Sørensen, Gjeit
hus st., O. Aadnesen, Stavanger, Bj, Dahlin, Kristiania, O. Hagen, 
Kristiania, Ole A. Jestad, Enge i Nordmøre, Ingemar Lillesand, Vær
dalen, Emil Zakariassen, Larvik, Oskar Torp, Lillestrøm, Aksel Vik, 
Hamar, Johs. P. Nilsen, Kristiania, Sig. Grønsjøbrænden, Trysil, Martin 
Liengen, Elverum, Anders Skansen, Rena, Andreas Søsveen, Løiten, 
Joh. Dyrdahl, Trondhjem, Adolf Kristoffersen, Sandefjord, S. Landaas, 
Kristiania, Alf Pedersen, Kristiania, Thore Sveen, Gjøvik, Hanna 
Adolfsen, Kristiania, Simon Bjørgum, Trondhjem, Otto Erikson, Kri
stiania, Karl Olsen, Arendal, Telma Olsen, Kristiania, Ole Sodstad, 
Kristiania, August Strøm, BerSlen, Karl Bernstrøm, Bergen, Johan Lie, 
Kristiania, Engebret Nyborg, Kristiania, A. Stokke, Trondhjem, Paul 
Amundsen, Bergen, Sigurd Forbord, Kristiansund, Oscar Fr. Hansen, 
Bergen, Edv. Jensen, Haugesund, Peder Johannesen, Bergen, Jacob 
Johnsen, Kristiania, Konrad Klausen, Bodø, Lage Lagesen, Trondbjem, 
Alfred Olsen, Kristiania, Ivar Nilsen, Kristiania, Harald Pedersen, 
Tromsø, B. Staalkranz, Kristi ania, Andreas 0stvik, Trondbjem, A. An
dersen, Sandefjord, Karl Andersen, Kristi ania, Karl Authen, Kristi ania. 
Fr. Gjervoldstad, Mandal, Nils Gundersen, Bergen, Halvor Ingolfsrud, 
Notodden, J. B. Jakobsen, Trondhjem, Jakob Johnsen, Jømna, Karl 
J. Johansen, Hønefoss, Aksel Olsen, Moss, Johan Pedersen, Kri
stiania, Peder Foseide, Løkkens verk, Arve Simonsen, Kristiania, An
dreas Sjøli, Stenkjær, Thorvald Sunde, Haugesund, Erik Vangberg, 
Tromsø, Erling Engan, Kristiania, og H. Sommer, Kristiania. 

1J.find1'etallet var : 
Olav Oksvik, Molde, Adolf Bay, Kristiania, Aksel Dahlstrøm, 

Kristiania, Martin Hermandsen, Bergen, Lars Larsen, Stavanger, 
Oscar Rignes, Sulitjelma, A. Holter, Kristiania, K. Stigum, Trond · 
hjem, L. Aune, Trondhjem, Alf Hansen, Kristiania, Einar N. Hen
riksen, Bergen, Alfr. Løkkeberg, Kristiania, Arthur Olsen, Fredrikstad, 
Martin Petersen, Aalesund, Rangvald Langva, Aalesund, E. Gabri
elsen, Kristiania, L. Rungstad, Kristi ania, Johan Swang, Drammen, 
Joh. Johansen, Tønsberg, Otto Kristiansen, Horten, Arthur Liljeberg, 
Skotfos, Alfr. Melgaard, Kristiania. A. Samuelsen, Fevik, K. G. Skau, 
Kristiania, Robert Kopp, Kristiania, A. Melløst, Drammen, Emil Sand
bex:g, Kristiania, Aksel Schultz, Kristiania, Hans Lilja, Fredrikstad, 
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S. Tjønneland, Bergen, Adolf Berg, Kristiania, Joha n  Axelsen, Sarps
bor�, Hans E vensen, Skien, S. Jensen, Kristiania, Johs. Lund, Fre
drikshald, Oskar Lund, Kristiansand, O. S porpind, Kristiania, Th. 
Weber, Skotfos, Simon Andersen, Fredrikstad, Herm. Andreassen, 
Kr.a, Asbjørn Eriksen, Kr.a, Hans Eriksen, Kr.a, Gerhard Gerhardsen, 
Namsos, Jørgen Pettersen, Drammen, Olaves Svendsen, Fr. hald, Harald 
Syversen, Fredrikstad, Ivar Hetleli, Bergen, Anders 0ie, Kristiania, 
H. A. Birkeland, Kristiania, Carl Johansen, Kristiania, Alfred Pahlm, 
Kristiania, Marius Berg, Kristiania, Hans Fladeby, Kristiania, O. J. 
Nøkleby, Kristiania, Petter Johansen, Kristiania, Edvard Olsen, Aale
sund, Kristian Ol sen, Drammen, Leif S. Olsen, Hammerfest, Ole Johan 
Olsen, Kristiansand S., B. Ha akestad, Kristiania, Lars Nilsen, Hjelle, 
Odda, Jens Johansen, Kristiania, Ingvald Tolaas, Molde, I. P. Jønson, 
Kjøbenhavn, Alma Andresen, Kristiania, Hj. Johansen, Kristi a nia, 
Sigurd Nilsen, Kristiania, samt av sekretariatet : Ole O. Lian, P. 
Aarøe, J. Teigen, Oskar Olsen, A. Bratvold, H. Pettersen, A. E .  Gun
dersen og Oscar Ruud. 

Følgende var fraværende : 
I. Bjerkmann, Kristiania, Jakob Eikefj ord, Kristiania, Ingvald 

Olsen, Kristiania. Karl Samuelsen, Sandefjord, R. Sørstrøm, Svolvær, 
Peder Alsvik, Kristiansund (ikke møtt), Ludv. Johansen, Kristi ania, 
J. Hølvold, Kirkenes, G. Johansen, Kristiania, Joh. C. H ansen, Kri
stiania, A. C. Lier, Bjørkelangen, Olav Olsen, Bergen, M. Skjetne, 
Heimdal, C. E. Andersen, Bergen, Johan Andersen, Kristiania, Anders 
Birkeland, Kristiania, Chr. Jensen, Bergen, I. IIamsaas, Trondhjem, 
Andreas H. E k, Vestfossen, Johan Lauritsen, Sarpsborg, Olaf Glom
vang, Rena, Vilh. Groland, Kongsberg, Oscar Nilsen, Løiten, Petter 
Andersen, Kristiania, Rich. Hansen og G. Sethil, Kristiania. 

Derefter vedtoges enstemmig at nedsætte en komite paa 9 med
lemmer som foreslaat. 

Eftermiddagsmøtet. 

Efter at den principielle avgjørelse var fal dt og organisations
komiteen besluttet nedsat gik man over til detaljbehandlingen av de 
enkelte forslag, som var fremsat, og som dels stod i forbindelse med 
lovforandringene. 

I ndustrivis organisation. 

Den første votering �j aldt sekretariatets forslag til beslutning 
om, at organisationen bør følge de industrielle linjer. 

Tranmæl foreslog eu omredaktion av indledningen, saa denne 
kom til at lyde : cDa en ensartet i ndustri vis organisation er nød
vendig for at vareta» osv. 

Øie mente, at hele forslaget burde bortfalde efter den votering 
som var gaat forut. 

A lfr. M. Nilssen var ikke enig heri. 
Oskar Olsen : Vi kan ikke vedta det foreliggende forslag fra 

sekretariatet, før vi faar en avgjørelse om efter hvilke linjer om
lægningen skal foregaa. 
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Lian oplyste, at sekretariatets flertal gik over til den fore
slaaede ændring. 

Efter at Olsens og Pettersens forslag om spørsmaalets over
sendelse var forkastet mot 20 st., vedtoges sekretariatets ændrede 
forslag mot 2 stemmer. 

Derpaa optoges Alfred M. Nilssens forslag. 
Ordstyreren gik ut fra at dette kunde sendes til komiteen, i 

likhet med alle andre forslag til samorganisation som skulde utredes. 
Efter bemerkninger av Dullum vedtoges oversendelse mot 20 

a 30 stemmer. 
Ordstyreren mente at Schultz nu kunde frafalde sit særforslag 

som overflødig. 
Schultz : Hvis det som nu er vedtat om industriformen blir 

iverksat kan jeg indrømme, at mit forslag ikke er saa nødvendig. 
Tranmæl : Min opfatning er ogsaa det, at forslaget er unød

vendig. Organisationen vil nu understøtte enhver bestræbeise hen
imot dannelsen av en fælles sammenslutning for bygningsindustriens 
arbeidere. 

Bratvold : Jeg forstaar det derhen, at man skal slutte sig til 
det forbund hvor de fleste av vedkommende industris arbeidere hen
hører. Det er ikke meningen at det skal skytes ut i det blaa. 

Oskar Olsen sluttet sig til ordstyreren. 
Alfred M. Nilssen : En bemerkning ti l forretningsordenen ! Det 

er kanske for sent nu, men burde man ikke likesaa godt tilføie for
slaget : «dog uten følger for fremtiden ?" (Munterhet.) 

Ved voteringen vedtoges Schultz' forslag. 

Arbeidernes ordensver.n. 

Rungstad fandt det rigtigst at Furubottens forsl ag blev over
sendt organisationskomiteen, og fremsatte forslag herom. 

FuruboUen : De som virkelig mener noget med revolutionære 
kampmidler stemmer for vort forslag ; de derimot som bare hævder 
revolutionære fraser stemmer mot. 

Dalastøl fandt det at være av interesse at faa oplyst, hvordan 
ordensvernet i Bergen var sammensat og hvordan det virket. 

Halvard Olsen uttalte sig mot en beslutning her, som han fandt 
unødvendig. 

Tranmæl mente at for selve sakens skyld burde forslaget over-
sendes en redaktionskomite. 

Furubotten ændret sit forslag derhen, at det kom til at inde
holde en opfordring istedenfor et paalæg til de lokale samorganisa
tioner. 

Efter at Rungstads forslag var forkastet, vedtoges Furubottens 
forslag i dets ændrede form. 

Man gik derpaa over til lovbehandlingen. 
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Formaalet. 

Solli motiverte sit forslag til forandring av formaalsparagraffen. 
saalydende : 

cLandsorganisationens formaal er : I forbindelse med andre 
økonomiske organisationer som stiller sig paa klassekampens grund 
at arbeide for produktionsmidlenes socialisering paa grundlag av 
bedriftsorganer som økonomiske bindeled i produktionsprocessen.» 

Tranmæl optok forslaget fra Kristiania Samorganisation : 
cl forstaaelse med andre klassekamporganisationer at arbeide for 

produktionsmidlenes socialisering paa grundlag av bedriftsorganer. » 
Sekretariatet foreslog : 
cl  forstaaelse med arbeidernes politiske organisation at arbeide 

for produktionsmidlenes socialisering.» 
Lian indsaa ikke nødvendigheten av at sætte ind i loven at 

arbeidet for produktionsmidlenes socialisering skulde ske cpaa grund
lag av bedriftsorganer». Naar sekretariatet ikke hadde tat dette 
med, laa deri ingen tendens. Ind vendingen mot det indsendte for
slag var mere av formel art, og hvis det blev opretholdt, hadde 
man i og for sig intet imot at gaa med paa det. 

Tranmæl : Uttryksformen i det indsendte forslag er bedre, 
ogsaa naar det sier at arbeidet maa foregaa i forstaaelse med and1'e 
klassekamporganisationer. Vi er alle enig om, at der her bare bør 
være tale om en klassekamporganisation, men der kan komme flere. 

Lian : Jeg kan ikke indrømme at formen paa dette punkt er 
bedre. Vi kan ogsaa faa klassekamporganisationer som vi ikke er 
enig i, og da kan det bringe os op i vanskelige forhold. 

Ruud sluttet sig hertil. 
Fredsti : Der er den realitet i det indsendte forslag, at man 

ogsaa maa ta skyldig hensyn til andre sammenslutninger som staar 
paa klassekampens grund, og man har allerede en saadan her i lan
det, nemlig den syndikalistiske federation. 

Bratvold : IIvad gjør syndikalistene ? Jo, de forsøker at spl'ænge 
organisationene rundt om. Jeg kan ikke anerkjende denslags orga
nisationer, og jeg finder ikke at der er nogen grund for kongressen 
til at gjøre nogen forandring i sekretariatets forslag bare for at faa 
anerkjendt den syndikalistiske sprængorganisation. 

Aase, Bergen, talte i tilslutning til Tranmæl og Fredsti. 
A1,thul' Olsen, Fr.stad, talte mot Sollis forsl ag. 
Ruud : Her maa tages et greit standpunkt i spørsmaalet om 

samarbeide med syndikalistene. 
Sollis forslag forkastedes mot nogen faa stemmer. 
Der foretoges derpaa alternativ votering mellem det av Tran

mæl optagne forslag og sekretariatets, som blev ændret til at lyde : 
c l  forstaaelse med arbeidernes politiske organisation at arbeide 

for produktionsmidlenes socialisering paa grundlag av bedrifts
organer.» 

Tranmæls forslag vedtoges med 1 08 mot 91 stemmer. 
Det indgaar som et nyt punkt 4 i paragraf 1 .  
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De lokale samorganisationer. 

Under paragraf 4 foreslog sekretariatet følgende bestemmelser 
om de lokale samorganisationer : 

Lokale samol'ganisationer skal oprettes hvor der er et tilstrækkelig 
antal forbundsavdelinger ( mindst 5). De er obligatoriske for alle foreninger 
som tilhører Landsorganisationen, og kan ilægge foreningene kontingent, 
som maa approberes av sekretariatet. 

De lokale samorganisationer skal lede det faglige oplysnings- og orga
nisationsarbeide paa stedet, efter eget initiativ eller efter opdrag fra forbun
dene og Landsorganisationen, og medvirke under boykot og større faglige 
konflikter efter Landsorganisationens nærmere bestemmelse. Beretning om 
virksomheten indsendes hvert aar til sekretarialet. 

Deres love maa ikk� stride mot Landsorganisationens love og beslut
ninger. 

Kristiania Samorganisation med tilslutning av en række for
eninger foreslog paragraffen git følgende form : 

I hvert distrikt, større by eller bygd med nærmeste opland danner de 
foreninger som tilhører Landsorganisationen en faglig lokal samorganisatlOn. 
Dens formaal er at lede det stedlige agitations- og oplysningsarbeide, bistaa 
ved konflikter, forestaa ledelsen av faglige oplysningskontorer, og forøvrig 
ta sig av de anliggender som er av interesse for arbeiderklassen. 

De foreninger som staar tilsluttet samorganisationen skal holde denne 
underrettet om lønsbevægelser, arbeidsforhold eg alt som kan være av inter
esse for det stedlige samarbeide. 

Forbund og Landsorganisationen skal ved alle større lønskonflikter gi 
samorganisationen underretning om stillingen, saa den kan uttale sig før der 
træffes en avgjørelse. Samorganisationene kan efter anmodning av avdelin
ger, forbund eller Landsorgal1isationen lede lokale konflikter. 

Til samorgamsationen yder hver tilsluttet forening en bestemt kontin
gent som bestemmes av samorganisationen. 

Beretning om virksomheten sendes hvert aar til sekretariatet. 

Dullum motiverte sit tidligere fremsatte forslag om et tillæg til 
paragraffen. Efter dette forslag vilde foreningene staa sterkere i 
det, derved at de skulde tilsluttes Landsorganisationen gjennem sam
organisationene. Det andet punkt i forslaget tok sigte paa at faa 
væk de overflødige forsikringsil1stttutioner. Dette var nødvendig, 
hvis man skuI de faa de utenforstaaende grupper organisert. 

Run,qstad : Dullums forslag ligger langt utenfor den organisa
tionsform vi nu har. Det passer derfor ikke at vedta det, ialfald 
før paa næste kongres. 

Volan : Jeg skjønner heller ikke at man kan vedta dette for
slag. Som organisationen nu er bygget, utbetales den væsentlige 
streikeunderstøttelse gjennem forbundene. Hvis det er nogen grup
per som vil organisQre sig i fællesforeninger paa den av Dullum an
tydede maate er der adgang til det ved tilslutning til Arbeidsmands
forbundet. 

Tranmæl optok med støtte av Knut Eng Kristiania Samorga
nisations forslag med tillæg av ordene : «Forbund og Landsorganisa
tionen skal ved alle større konflikter, nam' det er tid til det, gi sam
organisationen underretning" o.s.v. 

Lian : Sekretariatets forslag ga ar i virkeligheten videre end 
det indsendte, idet det fastslaar at samorganisationene skal være 
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obligatoriske som led i Landsorganisationen, hvad det andet forslag 
ikke gjør. Nogen realitetsforskjei er der forøvrig neppe mellem dem. 
Jeg kan gaa med paa at sløife parantesen (mindst 5). Vort forslag 
vil da helt falde sammen med 1 5· mandskomiteens indstilling. 

Eng oplyste at der ogsaa i Kristiania-forslaget var forutsat at 
samorganisationene skulde være obligatoriske. 

Furubotten foreslog dette indskutt efter første sætning. Det 
springende punkt i forslaget var bestemmelsen om ledelsen av kon
flikter. 

Anders Øie : Efter hvad jeg tidligere har uttalt, er jeg mot 
den tvangsbestemmeiso om samorganisationer, som foreslaaes av 
sekretariatet. Da er forslaget fra Kristiania at foretrække, fordi det 
gir samorganisationene det selvstyre det bør ha. 

Lian : Det skal være samorganisationens pligt til enhver tid 
at holde sig a jour med forholdene paa stedet. Det er det som menes 
med at de skal lede det lokale organisations- og oplysningsarbeide 
efter eget initiativ eller efter opdrag. Blir det indsendte forslag 
vedtat, vil det være ensbetydende med at samorganisationene kan 
optræde helt paa egen haand og utenom Landsorganisationen. 

A lb. Sund : Paa Rjukan har vi en gruppe a v lagerekspeditører 
som i over to aar har arbeidet for at komme ind i Landsorganisa
tionen, men forgjæves. Derfor er Dullums forslag ikke overflødig. 

Kr. Aune : Vi har ingen grupper som ikke nu kan tilslutte sig 
et eller andet bestaaende forbund. 

. 

Teigen : Vi maa ha orden i tingene, og da kan vi umulig vedta 
Dullums forslag. Der ligger ikke noget princip i det. 

Bratvold : Vi bør vente med enhver forandring indtil organi
sationskomiteen er færdig. Jeg foreslaar derfor at de foreliggende 
forslag til paragraf 4 oversendes komiteen. 

FuruboUen repliserte til Lian. I lovene for samorganisationen 
i Bergen hadde man den samme bestemmelse om «eget initiativ» o.s.v., 
men det viste sig i praksis ikke at være tilfredsstillende. N aar der 
ingen principiel forskjei var paa de to forslag forstod han ikke, 
hvorfor man ikke kunde nkceptere forslaget fra Kristiania Samorga
nisation. Det var av stor betydning at samorganisationen saa tidlig 
som mulig kunde ta fat paa en konflikts ledelse. 

Chr. H. Knudsen hyldes av kongressen. 

Ved slutten av dagens forhandlinger tok formanden, Lian, ordet 
og uttalte : 

Det er en sjelden festdag for den norske arbeiderbevægelse 
idag. Vor pioner, Chr. H. Knudsen, feirer 75·aars jubilæum. 

Det var en sterk mand og en modig mand den unge Knudsen, 
som i SO·aarene tok op kampen for socialismen i dette land. En 
ung typograf var han, uten midler, uten lærd utdannelse. Han hadde 
kun sin brændende tro, sin sterke vilje og sin jernhelbred. Men det 
har ogsaa ba aret ham frem til idag. 

Knudsen forenet i sig fagforeningsmanden og politikeren. Han 
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bar været med at stifte det første fagforbund i Norge, Norsk Cen
tralforening for Boktrykkere, og han staar selvsagt fremdeles som 
medlem av Den typografiske Forening i Kristiania, hvor han i 80-
aarene utkjæmpet mangen strid med boktrykkerprincipalene. 

Saa stiftet han Den socialdemokratiske Forening og begyndte 
med utgivelsen av arbeiderbevægelsens avis, Vort Arbeide», som 
senere fik navnet «Social· Demokraten».  

Chr. H.  Knudsen har ikke bare startet det organiserte social
is tiske arbeide i dette land ; men han har i sin personlighet levende
gj01·t socialismen for os. Han er gaat op i saken, blit ett med den, 
har git sig helt hen i den, levet for den. Derfor er han ogsaa blit 
den eiendommelige, helstøpte, ranke, elskede personlighet han er. 

Knudsens autoritet har aldrig virket trykkende. Han sta ar 
aldrig i veien for det som er ungt og nyt og vil frem. Derfor kan 
vi  saa meget tryggere ære ham og fortælle ham og hverandre hvor 
stor beundring vi nærer for ham. 

Knudsen omfattes med samme agtelse og kjærlighet av alle ret
ninger inden VOl' bevægelse. Han er vort samlingspunkt, hvor vi 
alle møtes. 

Det er ha,ns troskap, hans retlinjede karakter, hans lyse sind 
og elskværdige væsen som har skapt ham denne eiendommelige 
position. 

Og først og fremst hans arbeide. Hans utrættelige, enorme 
arbeide. 

75 aar i et slit uten sidestykke, dag og nato Gjennem mange 
aar i kummerlige forhold - og endnu er han like rask og spænstig 
som den yngste, med tro paa fremtiden og arbeiderklassens ska· 
pende kraft. 

Det er saa betegnende at inat kl. 1 2  kunde Kristiania bystyre 
gratulere Knudsen med 75-aarsdagen. Da stod han midt i debattene 
og gik hjem kl. 3. 

La os lære av Knudsens troskap, utholdenhet og dette , at vi 
gir os hen med al vor kraft, al vor styrke i arbeidet. Saa blir vi 
Qgsaa saa lykkelige og sterke som han, og saa vil vor bevægelse 
faa en fremgang rikere end nogen vil tro. 

Fagkongressen hilser Knudsen, vor ungdommelige, gamle vete
ran, og takker ham for alt hvad han var for os og hvad han frem
d eles er for os. 

Et leve for vor kjære jubilant ! 

Talen fulgtes av begeistrede hurraer. 
Lian meddelte i forbindelse hermed at hovedorganisationene i 

anledning av jubilæet hadde besluttet at oprette et fond for social
istisk oplysningsarbeide. Fondet skulde bære jubilantens navn. 

Meddelelsen mottoges med bifald. 
Derpaa tok Knudsen ordet, idet han takket bevæget for den 

hyldest har var blit tildel. Det hele var saa altfor meget, sa han. 
Efter at ha gjenopfrisket i faa ord gamle tiders kampe i Kristiania 
uttalte han : 
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Det er vort program, vor taktik, vore beslutninger, som skal 
staa lysende for os i alt vort virke, i al vor gjerning. 

Slik som partiet og hele bevægelsen har skutt fart gjennem de 
sidste aar, er det for meget at vente at alle medlemmer, som er 
vundet for organisationen, endnu er saa gjennemsyret av socialismen 
at de vil bestaa prøven den dag da den melder sig. Derfor er det 
saa meget om at gjøre at skaffe oplysning ind. Oplysningsarbeidet 
maa forceres frem. Derfor glæder den mig den beslutning som er 
fattet om at indstifte et fond til fremme av dette arbeide, og vi er 
taknemmelige for det. 

Jeg vil haabe og tro at mange vil bruke sin tid som jeg har 
gjort til at sætte sig ind i det nye som er baaret frem til forskjel
lige tider i vort parti, og jeg vil haabe og tro, at partiet saavelsom 
fagorganisationen i fremtiden vil kunne optræ som en enhet, baade 
indad og utad. 

Vi har levet i en tid saa bevæget som aldrig før. Og heldig
vis har ett land betraadt den vei 'som maa gaaes for at skape andre 
og bedre sa mfundsforhold. - Vi har lært av dette herhjemme, slik 
at vi er blit istand til at opstikke veien, utforme den og utforme de 
midler som maa anvendes. 

Ogsaa denne kongres har beskjæftiget sig med linjerne for vor 
fremmarsj, og jeg vil haabe og tro, at det arbeide som er utført 
her i disse dage vil fæste sig saaledes i sindene hos os alle at vi i 
tro og med tryghet kan gaa ut til distriktene vi kommer fra og 
forkynde det nye evangelium. 

Jeg takker for de vakre ord og ønsker kongressen alt held 
med det som staar tilbake at gjøre, og jeg haaber tilsi ut at I alle, 
naar I kommer hjem, vil sprede de tanker som her er reist ut i eders 
kreds, slik at vi, naar tiden er inde, staar fuldt beredt til at træ ind 
i det socialdemokatiske samfund. 

Kraftig bifald fulgte, og forsamlingen sang c lnternationalen lO• 

Fredag 16. juli. 

Ordstyrer : E. Volan. 

Efterat protokollen fra foregaaende dags eftermiddagsmøte var 
godkjendt med endel bemerkninger, beslutte des at ta middagspause 
fra kl. 1 2  til 2 av hensyn til at der var berammet møte av sekre
tariatet. 

Man fortsatte behandlingen av lovens paragraf 4. 
Lian saa det som en væsentlig mangel ved forslaget fra Kri

stiania samorganisation, at det ikke indeholdt en bestemmelse om at 
samorganisationernes love ikke maatte stride mot Landsorganisa
tionens beslutninger. Dette skyldtes mulig en inkurie fra forslags
stillernes side. Subsidiært vilde tal. kunne stemme for forslaget 
med tilføielse herom. Principalt maatte han dog anbefale det for
slag som forela a fra sekretaria tet. 
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Efter uttalelser av Dullum og Eng gik man ti l  votering over 
Bratvolds forslag om oversendelse. Forslaget forkastedes med stort 
flertal. 

Dullums forslag forkastedes med 122 mot 1 1 1  stemmer. 
Derpaa foretoges alternativ votering mellem sekretariatets for

slag og det av Tranmæl optagne. I det første utgik parentesen 
( «mindst 5,. avdelinger) . Forslaget fra Kristiania Samorganisation 
besluttedes lagt til grund med 126 stemmer mot 1 1 3. 

I tilslutning hertil vedtoges at indskyte ordene : enaar det er 
tid til det» samt at tilføie : «Deres love maa ikke stride mot Lands
organisationens love og beslutninger.» 

Videre beslutte des efter forslag av Knut Eng at ændre indled
ningen, saa den kom til at lyde : cl hvert distrikt, større bygd 
eller by med nærmeste opland, skal de foreninger» o. s. v. Furu
bottens forslag forkastedes derpaa som overflød ig. 

E fter den vedtagne beslutning kom paragraf 4 til at lyde : 
eI hvert distrikt, større bygd eller by med nærmeste opland skal de  

foreninger, som tilhører Landsorganisationen, danne en  faglig lokal sam
organisation. Dens formaal er at lede agitations- og oplysningsarbeidet, bi
staa ved konflikter, forestaa ledelsen av faglige oplysningskontorer, og for
øvrig ta sig av de anliggender som er av interesse for arbeiderklassen. 

De foreninger som staar tilsluttet samorganisationen skal holde denne 
underrettet om lønsbevægelser/ arbeidsforhold og alt som kan være av interr
esse for det stedlige samarbeioe. 

Forbund og Landsorganisationen skal ved alle større lønskonflikter, 
naar det er tid til det, gi samorganisationen underretning om stillingen, saa 
den kan uttale sig før der træffes en avgjørelse. Samorganisationerne kan 
efter anmodning av avdelinger, forbund eller Landsorganisationen lede lokale 
konflikter. 

Til samorganisationen yder hver tilsluttet forening en bestemt kontin
gent som bestemmes av samorganisationen. 

Deres love maa ikke stride mot Landsorganisationens love og be
slutninger. 

Beretning om virksomheten sendes hvert aar til sekretariatet. -

Repræsentationsordningen. 

Følgende forslag var indsendt fra Kristiania Samorganisation 
med støtte av en række andre foreninger : 

« Repræsentationsretten bør overføres fra forbundene til samorganisa
tionene. Som punkt 2 i paragraf 5 istedenfor de nuværende litra a og b 
foresiaaes : 

Ved kongresser har hver samorganisation ret til at sende 1 repræsen
tant for hvert fyldt 400-tal medlemmer, dog mindst 1 ..  

Sekretariatet foreslog : 
. De lokale samorganisationer har ret til distriktsvis repræsentation, 

hvor hvert fylke samt hver av byene Kristiania, Bergen, Trondhjem og Stav
anger danner et distrikt. Hvert d istrikt har ret til 2 repræsentanter for hvert 
paabegyndt 4000-tal medlemmer, dog ikke over 6 .• 

Bratvold fremsatte følgende forslag : 
« Den nuværende repræsentationsordning bibeholdes, men der indtages 

et tillæg til paragraf 5, punkt 3, saalydende : 
Oplysningskontorenes bestyrere deltar i kongressen med forslags- og 

taleret.-
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Tal. bemerket overfor en uttalelse av Eng, at det vilde være
meningsløst, om de som ikke var enig i kongressens standpunkt 
skulde resignere i den utstrækning at de ikke ialfald præcicerte og 
motiverte sit standpunkt. Det var her paa kongressen at meningerne 
skulde komme tilorde. 

Videre fremsatte A. E. Gundersen følgende tillægsforslag til 
forandring av paragraffens punkt 2 a :  

-Forbund har ret tll at vælge l repræsentant for hvert fyldt 500-tal for 
de første 2000 medlem mer, dog mindst 1,  samt for det overskytende anta l 1 
for hvert 800-tal medlemmer_» 

Tal. fremholdt nødvendigheten av at gaa til en saadan ind
skrænkning, i tilfælde av at sekretariatets forsl ag blev fulgt. Ellers 
blev kongresdeltagerne saa mange at man ikke kunde rumme dem 
i lokalet. Han anbefalte forøvrig sekretariatets forslag i dets fore
liggende form. 

Volan fandt det ugjørlig at vedta forslaget fra Kristiania Sam
organisation. Det maatte først ske, naar . det var avgjort at Lands
organisationen skulde bygges paa samorganisationsformen. Vedtok 
man forslaget nu, kunde følgen bli at en række forbund vilde sætte 
sig mot nyordningen ene og alene av den grund at de blev fra tat 
adgangen til at øve indflydelse paa spørsmaalenes avgjørelse. Paa 
denne maate kunde disse forbund bli git mægtige vaaben ihænde 
for at hindre at forbundenes landsmøter skulde vedta forslagene 
fra komiteen. 

Knut Eng var delvis enig med Vol an. Han optok forslaget 
fra Mobelsnekkernes Forening i Kristiania om at forbu ndene og 
samorganisationene overtar hver sin halvdel av repræsentationen. 

I forbindelse hermed foreslog han følgende forandringer i punkt 
2 med sigte paa en indskrænkning av repræsentationsretten for 
de første : 

-Forbund har ret til at vælge 1 repræsentant for hvert fyldt 600-tal 
(nu 300) for de første 1HOO medlenJmer, dog mindst 1, samt for det over
skytende antal l for hvert fyldt 1000-tal medlemmer (nu (00).» 

Nic. Eggen fandt sekretariatets forslag greit. Subsidiært vilde 
han stemme for Engs. 

L. Rungstad : Blir det vedtat at frata forbundene repræsenta
tionsretten, betragter jeg det som et statskup, og da forlater jeg 
denne kongres. 

A. H. A1'ntsen hadde sympati for Bratvolds forslag med hensyn 
til oplysningskontorenes bestyrere, men disse burde gives ikke bare 
taleret, men ogsaa stemmeret. Han henstillet til forslagsstil leren at 
opta dette som et tillæg til sekretariatets. 

Bratvold : Mit forslag har ingensomhelst forbindelse med sekre
tariatets. Jeg kan ikke gaa med paa noget tillægsforslag som 
antydet. 

Hans Aas : Min stilling til denne sak er bestemt ved den stil
ling jeg indtok igaar i spørsmaalet om organisationens omlægning. 
Sekretariatets forslag er fremsat under an dre forutsætninger end de 
foreliggende, og det vil derfor bli ufuldstændig. Idet jeg ga ar ut 
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fra, at omlægningen vil bli besluttet paa næste kongres, er det nød
vendig at samorganisationene blir tilstrækkelig repræsentert paa 
denne. Men ogsaa forbundene bør ha adgang til at gjøre sig direkte 
gjældende. Jeg slutter mig til forslaget fra Møbelsnekkernes For
ening, som jeg finder at være baade rimelig og praktisk. 

A. Øie : Det forundrer mig at høre at gamle oppositionsfolk 
nu vil ha repræsentationsretten forbeholdt forbundene. Jeg mener 
med Bratvold at der ingen grund er til at gaa til nogen forandring 
nu. Med 40 samorganisationsvalgte kommer vi straks op i en kon
gres paa 400 mand, og naar vi saa regner med organisationens 
videre vekst, blir det en forsamling som det blir alt andet end prak
tisk at arbeide med. En utvidelse som denne forbyr sig av sig selv. 

Da jeg fremsatte mit subsidiære forslag, var det ut fra den 
tro at der var et krav tilstede paa at faa en distriktsvis repræ
sentation. Men «kravet ,. er forsvundet. Efter den mangel paa til
slutning som jeg har set fra dem som man skulde ha ventet tilslut
ning fra, vil jeg ta forslaget tilbake. Men for at imøtekomme tanken 
i sekretariatets forslag vil jeg stemme for at oplysningskontorenes 
bestyrere faar delta i kongressene. 

Jørgensen, Bergen, uttalte sig principalt for 0ies forslag. 
Ordstyreren : Forslaget er tat tilbake. 
Jorgensen : Da optar jeg det. 
Tranmæl: Det er en ganske besynderlig optræden som lægges 

for dagen av 0ie og Rungstad. 0ie indbyr os til at vedta forslag 
som han ikke mener noget med. Det er ikke en værdig optræden 
paa en kongres som denne. Jeg synes vi kan se ganske nøkternt 
paa tingene. Hvad Rungstad truet med vil svække hans eget stand
punkt. Til selve spørsmaalet er at si at kongressen allerede har 
uttalt sig princielt for omlægning ; det er da rimeli� at man vil se 
pa a, hvordan dette vil ordne sig med henblik paa den kommende 
kongres. Det er ikke tvil om selve utfaldet der. Men hvis der her 
skal opretholdes en forbundsrepræsentation, maa der træffes garantier 
for valgene, slik at man sikrer sig at medlemmene faar uttale sig 
om sakene før valgene foregaar. Jeg anser det derfor heldig og 
vil antyde forslag om at alle de indkomne forslag sendes en komite 
til gjennemgaaelse. Jeg hadde principalt tænkt at skulle anbefale 
en distriktsvis repræsentation fastslaat her, idet jeg trodde at for
slagsstil leren til · dette hadde en reel hensi!< t, og jeg mener at der 
fremdeles kan være grund til at se paa det. Den like stemmeret 
bør jo være princippet ogsaa for os. . 

Lian : At vedtagelsen av sekretariatets forslag skulde behøve 
at medføre en indskrænkning av repræsentationsretten i sin alminde
lighet kan jeg ikke være enig i, og jeg vil advare mot at nogen 
indskrænkning blir gjort. Mange forbund kan, efter den størrelse 
de har, nu ikke opnaa mer end 1 il 2 repræsentanter, og dette tal 
kan ikke godt være mindre. Om nødvendig fik man gaa til at leie 
.et større lokale her i byen for vore møter. 

Med hensyn til forslaget om at samorganisationene straks skal 
overta hele repræsentationsretten, og at vi saaledes skal gaa til en 
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-omlægning allerede nu, d a  er jo dette - for at bruke Rungstads 
uttryk - det rene statskup. Det er et spilfegteri ogsaa, al den 
stund vi sender det øvrige, som staar i forbindelse med organisa
tionsspørsmaalene, til utredning. Jeg vil indstændig henstille at vi 
ikke gaar paa hverken en hel omlægning - som forøvrig ikke er 
-optat av nogen - eller en delt repræsentation med en halvdel paa 
hver. Det sidste gir ikke noget system ; det er tat i flæng. Vi maa 
vogte os for at ta beslutninger som kan føre til en opløsning av 
Landsorganisationen, før vi har noget at sætte i stedet. For dem 
som ser fremtidens organisationsform ut fra de beslutninger som 
blev tat igaar, vil det bare føre til agitation mot samorganisations
tanken. 

Bratvolds forslag er meningsløst, og jeg betragter det som 
ganske dødfødt. Sekretariatets forslag gir en systematisk repræ
sentationsret. Skulde mot formodning forslaget fra Møbelsnekkernes 
forening bli vedtat, er det jo nødvendig at foreta en indskrænkning. 
Det vilde resultere i en repræsentation paa 700 paa næste kongres, 
og senere kom vi kanske op i 1 000. Derfor forbeholder jeg mig 
adgang til i tilfælde at fremsætte forslag om, at hvert forbund og 
hver samorganisation skal h a  ret til at vælge 1 for hvert 1000-tal 
medlemmer ; da blir det omkring 1 50 paa hver side. 

OrdstYl'eren refererte følgende forslag av Arntsen som tillæg 
til sekretariatets : 

« Oplysningskontorenes bestyrere skal være selvskrevne repræsentanter 
til fagkongressene (med forslags-, tale- og stemmeret), dog uten fradrag i 
den for samorganisationen ved tagne repræsentationsret . •  

Albert Johansen støttet forslaget. 
Tranmæl foreslog : «Forslagene sendes en redaktionskomite 

paa 5 medlemmer.» 
Oscm' Ruud sluttet sig til Lian. Hvis man vil de ræsonnere 

saa at «jo galere jo bedre», burde man vedta repræsentationsrettens 
overførelserne til samorganisationerne. Men tal. vilde ikke paa denne 
maate være med paa at foregripe begivenheternes gang. 

Oscar Torp foreslog : 
«Ved kongressen repræsenteres de tilsluttede organisationer saaledes : 
Forbund og de lokale samorganisationer har ret til at vælge 1 repræ

sentant for hvert fyldt 800-tal medlemmer, dog mindst 1 . •  

O. Grytnes protesterte mot uttrykket c statskup ». Kongressen 
hadde fuld adgang til et vedta hvilket forslag den vilde. Noget 
andet var, at det kunde lede til misforstaaelser, om det mest vidt
gaaende forslag blev knæsat nu. Han støttet forslaget om nedsæt
teise av en redaktionskomite. 

Kalvaa : N aar jeg ser paa, hvor mange forslag denne kon
gres kan præstere, minder det mig om kongressene for adskillig tid 
tilbake, da repræsentantene ikke kunde reise hjem, uten at de hver 
hadde skrevet et forslag. Jeg mener, at sekretariatets forslag her 
maatte være tilfredsstillende for de fleste - med tilføielse av stemme
ret for oplysningskontorenes bestyrere. Man bør passe sig for at fore
gripe den naturlige utvikling av det, som blev besluttet igaar. 
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Oie : Det bebreides mig, at jeg ikke har tat mit forslag cal
vorlig ». Jeg vil dertil svare, at ansvar..,løsheten ligger paa den 
anuen side, hvor man ikke vil ta konsekvenserne a v den agitation 
som er blit drevet gjennem 10 aar. Naar mit forslag er gjenoptat 
av Jørgensen, stemmer jeg selvfølgelig for det, forutsat at ikke Brat
volds blir vedtat. Jeg kan ikke se dette som noget «kup ».  Det er 
et spørsmaal, som har staat pa a dagsordenen i lange tider. 

Oksvi/c : Hvis Bratvolds forslag falder, stemmer ogsaa jeg for 
en distriktsvis repræsentation som det eneste konsekvente. Sekre
tariatets forslag er et komprornis og ikke reelt. 

Bratvold replicerte til Lian, som blandet tingene sammen. N aar 
tal. ikke gik med paa at gi oplysningskontorenes bestyrere stemme· 
ret ved siden av tale- og forslagsret, var det fordi at det ikke var 
alle distrikter som hadde kontorer. Han kunde forsikre Tranmæl 
om, at naar man subsidiært hadde foreslaat en kredsrepræsentation, 
var det ut fra en fuld Og hel overbevisning. Det var netop dette 
forslag som tok konsekvensen av det som tidligere var gjort. 

Eng gik over til den av Torp foreslaaede begrænsning. 
Nils Nm'heim: Kan man gaa ut fra en lojal medvirken fra 

de enkelte forbunds side til gjennemførelse av forandri ngen, staar 
forbundene foran den eventualitet at skulle avvikle sit bo. Næste 
kongres vil da komme til at vedta lovene for de lokale samorgani
sationer, og disse vil straks træde i virksomhet. Det rimelige vilde 
da være, at naar samorganisationene skal overta disse nye funk
tioner burde de ogsaa ha hele repræsentationen paa den bestem
mende kongres. Noget ckup » ligger der selvfølgelig ikke i dette. 
Efter det hysteri, som er reist av tillidsmænd herinde, turde det 
all ikevel være heldigst at slutte sig om det forslag, som er stillet 
av Eng og Torp. Nogen komite vil da ikke være nødvendig. I 
den situation man staar midt oppe i nu finder jeg at maatte advare 
mot, at 0ies forslag blir vedtat. 

Eina?' N. Henriksen : Det vilde været naturligere om mindre
tallet h er hadde reist krav paa en ændring, ikke de andre. Nu 
hører vi at ogsaa Norheim siger advarende ord. Det hele fortoner 

• sig litt underlig. Skulde jeg følge mit hjertes ønske stemte jeg for 
overgang til samorganisationer fuldt og helt - ut fra et rent tak
tisk synspunkt, ti da er jeg sikker paa at næste kongres vHde faa 
en mer konservativ sa mmensætning end denne har. 1\1en jeg skal 
ikke være ondskapsfuld. Derfor vil jeg ha status quo opretholdt, 
til vi næste gang møtes. 

Lian : N aar man ikke er enig i et forslag har man saa let for 
at tillægge det forskjellige motiver. Det gjælder f. eks. Brat'lold 
og Oksvik. Men jeg vil si : «Stil dig ei saa hellig an, jeg kjender 
dig, Jupitermand ! lO (Munterhet.) Forslaget fra Oie er vistnok 
fremsat i galgenhumor og kan ikke tages a l vorlig, fordi det kommer 
fra en kant, som ønsker at gjøre det saa broket som mulig. 

Det forslag som foreligger fra sekretariatet er ikke sekre
tariatets, men 15-mandskomiteens. Det er saaledes heller ikke Lians, 
som Bratvold VII ha det til. Men det er et forslag som er rimelig . 

L 8  
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I Danmark har hver enkelt lokal fællesorganisation langt større 
repræsentationsret end der her foresla aes hos os. 

Jeg vil henstille til kongressen at slutte sig om en redaktions
komite. Praktiske hensyn, som f. eks. spørsmaalet om, hvem der 
skal betale repræsentationsutgiftene for de samorganisationsvalgte, 
tilsiger dette. 

Øie benegtet at han hadde villet til lægge forslagene det ene 
eller det andet motiv. 

Rungstad : Vedtagelsen av Kristiania samorganisations forslag 
er ensbetydende med at forbundene avskjæres adgang til at for
svare sig paa næste kongres. Og det vil jeg for min del ikke 
finde mig i .  

Jørgensen holdt paa 0ies oprindelige forslag og haabet at  de 
som var for samorganisationstanken vilde sorge for at det blev l agt 
til grund. Han var enig i nedsætteisen av en komite som kunde 
undersøke nærmere de ting som var at iagtta. 

Tranmæl fremholdt, at  der maatte arbeides for at valgene til 
kongressen hvilte paa drøftelse i foreningene og paa valg fra med
lemmenes side direkte. At oplysningskontorenes bestyrere skuI de 
være selvskrevne medlemmer var ingen demokratisk ordning. 

Arntsen fandt Tranmæl inkonsekvent. Redaktionskomiteen 
m aatte være opmerksom paa forslaget om adgang for bestyrere til 
at delta. 

Knut Dalastøl : Den optræden som er vist av dem som tid
ligere har været paa den radikale side kan ikke betegnes ander
ledes end som den rene faneflugt. Er det gruppeinteressene som 
ligger ti l grund for deres argumentation '? Bratvold hadde været 
l angt heldigere i at gi uttryk for en konsekvent opfatning. Prin
cipalt vil jeg stemme for Kristiania-forslaget, subsidiært for Jørgen
sens, som i realiteten gaar ut paa det samme. 

O. K1'istiansen anbefalte sekretariatets forslag. 
Med stort flertal besluttedes at J a  forslagene gaa til en redak

tionskomite, og som medlemmer av denne valgtes Lian, Tranmæl, 
Eng, Volan og Jorgensen. 

Medlemmers overflytning. 

Som nyt punkt 6 i § 2 foreslog sekretariatet : 
Med lemmer som arbeider indenfor de tilsluttede organisationers omraa

der og som overflyttes fra den ene organisation til den anden erholder straks 
ved overflytningen fulde rettigheter efter følgende regler : 

a. Medlemmer som overflyttes fra en organisation til en anden m aa for at 
bh overflyttet ha sin medlem sbok i orden og frameldt. Ved saadan over
flytning betales ingen indskrivning, men kun medlemsbokens kostende 

b. Medlem mer som i henhold til d isse bestemmelser overflyttes, er straks 
fuldt berettiget i de kasser som motsvarer de kasser, som er oprettet 
i det forbund vedkom mende overflyttes fra. I saadanne kasser bereg
nes rettighetene fra den tid vedkommende sidst er indtraadt i en orga
nisation tilsluttet Arbeidernes faglige Landsorganisation. Forsaavidt det 
forbund vedkommende overflyttes til har andre kasser, maa rettigheter 
i disse oparbeides efter vedkom mende kasses love. 

c. Disse regler gjælder kun for overflytning av enkelte medlemmer. 
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Volan oplyste, at disse regler var væsentlig overenstemmende 
med dem, som gjaldt for de fleste forbund. 

Forslaget blev enstemmig bifaldt. 

De halvtbetalende. - Minimumskontingenten. 

Herom var indsendt forslag fra Træarbeiderforbundet inde· 
holdende forandring i lovenes § 2, punkt 4 og 5. I henhold hertil 
foreslog sekretariatet, at disse punkter skulde lyde : 

4. Kvinder, lærlinger, hjælpearbeidere, der i sine organisationer betaler 
lavere kontingent end den vanlige, kan betragtes som halvtbetalende 
m edlemmer med rettigheter i forhold hertil. 

I Landsorganisationen kan kun de mandlige medlemmer regnes som 
halvtbetalende, hvis vanlige gjennemsnitlige løn er under kr. 6.00 pr. dag. 

Landarbeiderorganisationer har dog adgang til at tilslutte sig Lands· 
organisationen som halvtbetalende for alle sine medlemmer. 

5. De tilsluttede organisationer maa ha en fast løpende kontingent til streike
fond, der mindst utgjør kr. 20.00 pr. medlem og aar for helt- og kr. 10.00 
for halvtbetalende. Streikefondet maa ikke anvendes til andre øiemed 
end de med konflikter forbundne utgifter. 

Lian : I punkt 4 er ingen anden ændring gjort, end at tallet 
er forhøiet fra kr. 3.00 til kr. 6.00. Med hensyn til minimumskon
tingenten er denne nu henholdsvis kr. 1 3.00 og kr. 6.00, og der fore
slaaes en forhøieIse til kr. 20.00 og kr. 10.00. 

Ruud var ikke klar over berettigelsen av, at landtirbeiderne 
fremdeles skulde sættes i en særstilling. ved at aapne dem adgang 
til at regnes som halvtbetalende, og foreslog bestemmelsen herom 
strøket. 

Søren S01'ensen fraraadet forslaget. Bestemmelsen var ikke uten 
betydning, idet den spillet ind i agitationen. 

Lian : I sekretariatet var der ogsaa nogen tvil her. Men der 
er det at merke, at der er to slags landarbeidere tilsluttet forbundet, 
nemlig skogsarbeiderne og jordbruksarbeiderne. Og de sidstes kaar 
ligger adskillig lavere. Bestemmelsen indeholder jo intet forbud mot, 
at de kan sta a som helt betalende. Men de er jo samtidig opmerksom 
paa, at som halvt betalende faar de heller ikke fuld understøttelse. 
Jeg henstiller til Liengen at gjøre nærmere rede for, hvordan for
holdet opfattes, og hvad betydning de lægger i det. 

Math. Fl'edsti foreslog til punkt 5 :  Satsene forandres til kr. 26.00 
for heltbetalende og kr. 1 3.00 for halvtbetalende. 

Jff. Liengen mente, at der ikke var nogen grund til at frata 
landarbeiderne den ret de hittil har hat til et staa tilsluttet som 
halvtbetalende, selv om de for nærværende ikke benytter sig av den. 

A. E. Gundersen hævdet med støtte av Hans E7iksen, at efter 
dette hadde punktet ingen berettigelse. 

Ruud uttalte, at for ham var det mer den moralske end den 
økonomiske side ved saken, som veiet. 

H. Evensen talte for, at man ikke gjorde nogen fravikelse fra 
sekretariatets forslag. 

Liengen anbefalte, at forbundet fik anledning til at staa frit, 
ialfald indtil videre. 
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Ved voteringen forkastedes baade Ruuds og Fredstis forslag, 
og punkt 4 vedtoges som indstillet. Likesaa bifaldtes den foreslaatte 
forandring angaaende kontingenten til  streikefondet. 

Eitermiddagsmøtet. 

Ordstyreren, Volan, refererte indstillingen fra redaktionskomiteen. 
Den var enstemmig og lød som følger : 

.Ved kongressen repræsenteres de tilsluttede organisationer saaledes : 
Forbund har ret til at vælge 1 repræsentant for hvert fyldt 500-tal med

lemmer, dog m mdst 1. 
De lokale samorganisationer har ret til distriktsvis repræsentation, hvor 

hvert fylke samt hver av byene Kristiania, Bergen, Trondhjem og Stavanger 
danner et distrikt. Hvert distrikt har ret til l repræsentant for hvert paa
begYlldt 2000-tal medlemmer, dog ikke over 10. 

Valget av repræselltanter til kongressen skal foregaa under medlemm ernes 
direkte medvirknmg og efter at sakene er forelagt medlemmene. 

Reiseutgittene til kongressen for samorganisationenes repræsentan ter 
betales av Landsorganisationen .• 

A. E. Gun dersen spurte om komiteen hadde ovcrsigt over, om 
dens forslag vilde bety en utvidelse eller indskrænkning av repræ
sentationen. 

Ords.,tyreren : Efter mit skjøn vil repræsentationen ikke bli 
større, snarere l itt mindre. 

Komiteens forslag vedtoges mot 3 stemmer. 
Forutsætningen var, at de andre forslag dermed skul d e  ansees 

for bortfaldt. 
Man besluttet at forbigaa kontingentspørsmaalet, idet det av 

hensyn til valgkomiteens arbeide fandtes ønskelig at behandle først 
forslaget om en 

utvidelse av sekretariatet. 

Sekretariatet foreslog, at antallet av de kongresvalgte medlemmer 
økedes fra 10 ti l 1 2, og at der ogsaa blev valgt en næstformand ved 
særskilt valg. 

H. Aas antydet forslag om et saadant tillæg til § 5, at sekre
tariatp.ts medlemmer skulde vælges ei eller ved Kristiania » .  E n  l ig
nende bestemmelse gj aldt for valget av centralstyre for partiet. 

Indstil lingen bifaldtes enstemmig med den fortolkning av ord
styreren, at der ikke ansaaes for at være noget til hinder for at vælge 
medlemmerne fra enærmeste omegn " .  

Arbeiderpartiets pressefond. 

Sekretariatet sluttet sig til de av Arbeiderpartiets landsmøte 
iaar vedtagne statuter for «Arbeiderpartiets pressefond » ,  idet det ut
talte, at fagorganisationens bidrag til fondet burde ske som foreslaat 
av Arbeiderpartiet ved bevilgede tilskud fra Landsorganisationen og 
forbundene. 

Skiens Jern- og Metalarbeiderforening hadde foreslaat en for-
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høielse av den ordinære kontingent med 10  øre uken til fordel for 
pressefondet. Dette forslag kunde sekretariatet ikke tiltræde i dets 
foreliggende form. 

Lian : Jeg tar den reservation, at naar vi kommer til kontin
genten maa vi sætte denne saapas, at vi har midler til at gjøre det 
mest mulige ut av pressefondet, for at det skal kunne fylde sin op
gave. Vort tilskud blir da, som det fremgaar av forslaget, et bevilg
ningsspørsmaal. 

Dalastøl støttet det indsendte forslag om at la bidraget gaa 
over i medlemskontin�enten. Derved vilde man slippe fremtidige 
ekstrautligninger til dette, og man vilde skape et virkelig økonomisk 
fundament for fondet. 

K1·. Aune: Efter forslaget fra Skien blir pressekontingenten 
likesaa stor som den hele kontingent til Landsorganisationen nu, og 
det synes vel meget. Jeg forbeholder mig senere at fremkomme med 
forslag om forhøielse av den ordinære kontingent, hvorav en viss del 
sk al til fal de pressefond et. 

Dalastal : 5 .øre maatte ialfald kunne utlignes, og med det med
lemstal vi nu raader over skulde vi komme langt ogsaa med det. 

Eggen fremholdt, at der maatte være nogen stabilitet i utgi
velsen av vore partiblade. De smaa aviser hadde som oftest liten be
tydning for organisationen i forhold til, hvad det koster at holde 
dem gaaende. Opstykningen maatte motarbeides. Han fraraadet 
Skiens· forslaget. 

Teigen : Naar vi slutter os til partiets standpunkt her og er
klærer, at Landsorganisationen vil yde bevilgning til forma alet, maa 
dette være fuldt tilfredsstillende. Alt  er nu tilrettelagt for den nye 
ordning, og den tegner bra. Der er ingen grund til at tro, at sekre
tariatet vil bli knipent med bevilgningen. Hvad anga ar det av Eggen 
nævnte mener ogsaa jeg, at det vilde være en fordel at ha nogen 
større og gode aviser paa de centrale steder, selv om de skulde bli 
færre i antal. 

Dalastøl: I vort distrikt har vi gaat til store ekstrautligninger 
for at faa utgit den avis vi hittil har hat. Men disse bevilgninger 
møter aItid motstand i fagorganisationen og hemmer tilslutningen til 
den. Jeg gjentar, at vi Rkulde kunne avse 5 øre til dette formaal, 
og jeg fremsætter forslag om en forhøielse av kontingenten med 
20 øre maaneden, som skal gaa til pressefondets virksomhet. 

Ruud mente, at flere byer i mange tilfælder kunde gaa sammen 
om en avis og ha fordel av det. 

Thv. Nilsen talte for en fast løpende kontingent. Det var ikke 
bare i Bratsberg, men over hele landet, at avisdriften møtte vanske
ligheter. Det bedste maatte være, at alle, som hadde interesse av at 
holde sin presse igang, personlig paala sig dette offer. 

Lian : En kontingent som foreslaat av Skiens jern- og metal 
vil utgjøre 750 000 kroner pr. aar. Det er klart, at et slikt forslag 
kan ikke kongressen vedta. Det som pressefondet tilsikter er at 
skape en ansvarlig institution, som fører indseende med, hvordan 
aviserne dri ves, for at fremme en forretningsmæssig administration 



1 18 

og skape en økonomisk tryg grundvold for disse foretagender. Et 
ensartet system for regnskapsførselen f. eks. er blandt de ting, som 
vil søkes gjennemført. Og her faar vi VOl' indflydelse i det styre, 
som skal lede og forvalte fondet. Hvorvidt vi skal gaa til at av
sætte et beløp eller bare gi bemyndigelse for organisationen til at 
bevilge kommer vi tilbake til siden under kontingenten. 

Alfl'ed M. Nilssfm kritieerte, at partipressen ikke altid behandlet 
faglige spørsmaal med den skjønsomhet, som kunde være ønskelig. 
Han hadde derfor mest sympati for ikke at foreta noget her, men 
overlate det hele til partiet. 

Ved voteringen vedtoges sekretariatets forslag om tilslutning 
til pressefondet mot 1 stemme. 

De faglige oplysningskontorer. 

Sekretariatet foreslog at Vestfold faglige Oplysningskontor er
holdt bidrag fra Landsorganisat 1onen i likhet med de kontorer, som 
nu erholder bidrag ifølge forrige kongresbeslutning. Videre fore
sloges lignende bidrag til et kontor i Aalesund, om saadant blev op 
rettet. Det foresloges overladt det kommende sekretariat at bestemme, 
om bidrag skulde ydes til et eventuelt oprettendes kontor i Bodø. 

Lian : Foruten fra de byer, som er nævnt i forelægget, er der 
kommet en skrivelse fra Rjukan faglige Samorganisation med hen
stilling om, at Landsorganisationen overtar halvparten av de med det 
derværende kontor forbundne utgifter. Skrivelsen lyder : 

«Rjukan faglige Samorganisation har besluttet at henstille til Den fag
l ige Landsorganisations kongres at fatte beslutning om at Landsorgal1lsa
honen overtar halvparten av de med Rjukan faglige Oplysningskontor for-
bundne utgitter. . 

De organiserte arbeidere paa Rjukan er av den opfatning at det er en 
nødvendighet for organisationen paa stedet at opretholde det faglige oplys
n lllgskontor. Der er paa Rjukan gjennem 12 foreninger 1 7UU organiserte 
arbeidere, hvorav praktisk talt alle direkte eller indirekte er knyttet til  Norsk 
Hydro. Paa et saa stort industristed med saa mange og høist ulike arbeids-o 
forhold opstaar der daglig tvistesporsmaal av forskjellig art, hvortil kon
torets bistand er nodvendig for arbeiderne gjennem veiledning og forhandling. 

At samorganisationen har deltat, i og blit part i de oprettede overens
komster ved Norsk Hydro, har medført at kontoret er blit det centraie ved 
ivaretagelsen av de for arbeiderne gjennem overenskomstene' opnaadde ret
tigheter. 

Iler hvor Norsk Hydro er den eneste arbeidsgiver av betydning, er 
det vanskelig for ikke at si umuhg at opnaa arbeide utenom. Kontoret har 
derfor hat og har et stad ig voksende arbeide i at kunne holde arbeiderne 
rundt omkring underrettet om ledighet og arbeidsforhold paa stedet. An
tallet av henvendelser og forespørsler tiltar ogsaa mer og mer, baade fra 
arbeiderne utenom og fra arbeiderne her. 

Oplysni ngskontoret har i det forløpne aar drevet et stort agitations· og 
oplysningsarbeide. Denne virksomhet er besluttet yderligere utvidet og er 
arbeidet hermed al lerede optat, idet der er organisert en omfattende littera
turformidling og bestemt en række foredrag, hvorav flere allerede er holdt. 
Et omfattende og planmæssig oplysningsarbeide for bedriftsraad og sociali
sering er paabegyndt og ledes av kontoret. I dette arbeide er kontoret til 
stor nytte og vil sikkert bli nødvendig som et veiledende og raadgi vende 
organ ved dannelsen og den videre utformning av bedriftsraadene. 
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Alt skulde saaledes tale for at kontoret blev opretholdt. Alene evner 
imidlertid ikke organisationen paa stedet at bære de utgifter som er for
bundet hermed. Det regnskapsutdrag for 1919, som er vedlagt, viser ogsaa 
dette tydelig. Av det fremgaar det at vi i det forløpne aar hal' været hen
vist til at laane ikke mindre end 5000 kroner for at svare de med kontoret 
forbundne utgifter. 

. Vi tor derfor velvilligst haabe at kongressen, av hensyn til den betyd
ning kontoret har for organisationen her, fatter beslutning om at R.jukan 
faglige Oplysningskontor blir den samme økonomiske støtte til del som de  
ovrige oplysningskontorer for hvem saadan er  bestemt t i l  utredeIse av  Lands
organisationen . •  

Videre var der indkommet følgende skrivelse fra Drammens og 
Omegns faglige Samorganisation : 

- Efter indbydelse av Drammens og Omegns faglige Samorganisation 
til fagforeninger i Drammen og omliggende distrikter blev der den 20. juni 
d. a. avholdt en konferanse i Drammen, hvor spørsmaalet om oprettelse av 
faglig oplysningskontor blev drøftet. Indbydelse var sendt til ca. 75 for
eninger, hvorav en tredj edel var repræsentert med et samlet medlemsantal 
av 3200. Naar man tar i betraktning at konferansen blev avholdt midt paa 
den varmeste aarstid, maa man si at deltagelsen var ganske bra 

EnRtemmig besluttedes at oprette faglig oplysningskontor fra 1. oktober 
førstk., under forutsætning av at LandsorganisatlOnen, eventuelt kongressen, 
beslutter aL yde bidrag i sam me utstrækning som for andre og ignende 
kontorer. 

Vedlagt følger regler og love som blev vedtat paa konferansen samt 
budget for kontoret. 

Budgettet er opført med det medlemsantal som komiteen paa forhaand 
hadde faat tilsagn om ; medlemsantallet vil naturligvis bli betragtelig forøket 
naar kontoret blir oprettet. Der valgtes en arbeidskomite beRtaaende av fol 
gende 5 medlemmer : C. O .  Karlsen, Drammen (formand), K .  O .  Engnæs, 
Drammen (sekretær), samt Slgv. Gulbrandsen, ø. E iker, Thor Sæterbraaten, 
Modum, og L. GUrI'ik, Svelvik.> 

Formanden fortsatte : Sekretariatets opfatning er den, at ogsaa 
di sse andragender bør ind vilges - for Drammens vedkommende 
under den forutsætning, at der er enighet mellem organisationene 
der om oprettelse av faglig oplysningskontor, og at man er enig i 
at bære halvparten av utgiftene. Med hensyn til Bodø vil man her 
ha det princip gjennemført, at Landsorganisationen skal bære alle 
utgifter. Det princip mener vi imidlertid i kke bør gjøres gjældende. 
Spørsmaalet om Bodø er forøvrig saa l itet utredet, at det ialfald 
efter skrivelsen at dømme vanskelig lar sig gjøre at ta noget stand
punkt til det nu. Vi vil imidlertid foreslaa, at den sak overlates 
det kommende sekretariat, som faar bemyndigelse til at utrede indtil 
halvparten av kontorets utgifter. 

Fr. Strøm : Aarsaken til Bodø's forslag er den ting, at vi mener 
at disse kontorer og deres tillidsmænd helt ut maa være Landsorga
nisationens funktionærer og ikke f. eks. Arbeidsmandsforbundets eller 
andre forbunds. Det er nødvendig at faa to oplysningskontorer paa 
vore kanter - et i Tromsø og et i Bodø. Efter det som er be
sluttet her paa kongressen synes jeg forøvrig, at disse kontorer 
burde hete distriktskontorer og deres funktionær distriktssekretær. 
Vi har i Nordlands fylke 2!:10 bedrifter, i Finmarken og Tromsø 
fylke 1 no. Bare et faata! av disse bedrifters arbeidere er organi-
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sert. En mand er ikke nok her. Selv om han reiser hver dag i 
aaret naar han ikke frem til alle steder. I denne sak maa der 
gjøres noget fra Landsorganisationens side. J eg vil gjerne foreslaa 
at vi forandrer disse kontorer til distriktskontorer og distrikts
sekretærer. 

Jens Teigen : Vi har alle været enige om at vi har for faa 
oplysningskontorer. Men jeg kan ikke da forstaa, at Strøm er mot 
sekretariatets forslag, /:lom beh andler Bodø akkurat likt med andre 
oplysningskontorer. Et andet forhold, som man imidlertid skal være 
opmerksom paa er, at fagforeningene maa paase at de gir oplys
ni ngskontorene ordentlige og sikre oplysninger, saa ledes at kontorets 
bestyrer virkelig kan gi oplysninger til dem som søker h am. For
øvrig vil jeg fraraade Strøms forslag til forandringer. SkuI de be
styreren stadig være paa reise, vilde rna!! ikke ha den nytte av det 
faglige oplysningskontor som oprindelig er tilsigtet. Kontorets be
styrer maa aItid være at faa i tale. 

Erik Vangberg : Spørsmaalet om hvem som skal betale ut
giftene er det vigti�ste av alt. Sekretariatet mener at det retfær
dige er at samorganisationen utreder ::m halvpart. Men det mener 
jeg er alt. Særlig naar man har et saa m ilelangt distrikt som det 
jeg kjender til ,  nemlig Tromsø. Dertil kommer at samorganisationen 
ikke h ar midler til at tvinge ind betalingen fra fagforeningene i 
ret tid. Denne kongres bør ikke knæsætte den ordning man tid
ligere har hat. Jeg vil foreslaa at man forhøier kontingenten med 
5 øre paa alle satser, saaledes at Landsorganisationen kan bære a lle 
utgifter ved de faglige oplysningskontorer. 

A .  H. Arntsen : Drammens distrikt omfatter ialt over 70 for
eninger. Hittil har 25 sluttet sig ti l .  De faglige oplysningskontorer 
bør dog i fremtiden faa en mer fremskudt plads end de nu ofte har. 

Harald Pedersen sluttet sig til Vangbergs uttal elser. Naar m a n  
har alene e t  eneste oplysningskontor i Nordland, s a a  forstaar man 
h vilket uhyre arbeide dette kontor har. Den økonomiske side spiller 
en ganske væsentlig rolle. De 700 organiserte i Bodø kan ikke alene 
magte at bære halvparten av et saadant kontors utgifter. Vi har 
forsøkt at ut ligne denne halvpart paa de omliggende distrikter. En
kelte har betalt, andre ikke. De har skrevet til sine fagforbund og 
forespurt om de er nødt til at betale denne kontingent. E nkelte 
fagforbund har svaret tilbake at saa ikke er tilfælde. 

]{m·Z Bjurst1·øm : Oplysningskontorene har hittil ikke virket til 
sin hensigt ; men det har jo ogsaa hittil været et eksperiment. Kon
toret danner d og et ud merket bindeled mellem distriktets organisa
tioner og Landsorganisationen. Sekretariatets indstilling er glædelig. 
Det kan dog kanske være berettiget at man for Nordland gjør en 
undtagelse og betaler alle utgifter. Forholdene der er vanskeligere 
end paa andre kanter av l andet. 

Dullum : Det heter i instruksen for bestyreren at han skal 
være Landsorganisationens repræsen tant paa stedet. Det er ikke 
heldig. Man maa komme bort fra den instruks som nu gjælder. 

Lian : Vi har ikke git bestyrerne noget paalæg, som har bragt 
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dem i strid med medlemmene. Hittil har v i  ikke hat noget hus for 
centralkontoret her i byen ; men det maa vi faa. Jeg er enig i at 
forholdene i Nordland er forskjellige Ira andre steder, og jeg mener 
at det nye sekretariat bør faa bemyndigelse til at gi ekstrabidrag 
til agitationen her. 

A dolf Olsen : Vi var allerede i 1 9 1 7  klar over oplysningskon
torenes betydningsfulde og vanskelige arbeide. Skal man magte at 
gjøre dette arbeide fuldt tilfredssti llende, kan man ikke samtidig 
være optat med at være ute paa agitationsreiser. 

Strøm : Det koster penge at drive agitation i Nordland. Det 
er lange og besværlige veie. En hovedopgave for oplysningskon
torerne maa være at drive agitation. Jeg har ialfald altid troet at 
det var den vigtigste opgave. 

Sakariassen : Det skulde ikke være nødvendig at diskuttere 
nytten av disse kontorer saa langt organisationen er utviklet ber i 
landet. Skylden for at det ikke har gaat bra hittil er de tilsluttede 
foreninger som ikke vil gi slip paa sin autoritet. 

Svang : Hvis der som i Drammen er besluttet oplysningskontor, 
er man da pligtig til at være med og dele utgifterne '? 

Dirigenten : Ja. 
Svang : Ja da vil jeg stemme for at Landsorganisationen helt  

bærer utgifterne. 
Teigen replicerte til forskjellige talere og hævdet i likhet med 

Lian, at der fra sekretariatets side ikke var git noget specielt paa
læg til bestyrerne. Det kan ikke reise sig nogen bestyrer i denne 
forsamling og paastaa det. 

Ved voteringen vedtoges sekretariatets indstilling mot 2 stemmer. 
Et forslag av Dullum om at Landsorganisationen sku lde bære 

2/3 av utgifterne forkastedes med 1 06 mot 71 stemmer. 

Kontingentspørsmaalet. 

Derefter behandledes lovenes paragraf 3 :  Kontingenten. Sekre
tariatet foreslog en forhøieise av 1 0  øre pr. maaned for heltbetaJende 
og 7 øre for halvtbetalende, saaledes at kontingenten blev henbolds
vis 50 og 25 øre pr. maaned. Herav avsættes 3 øre til Folkets 
hus fond. 

Fra Træarbeiderforbundet var indsendt forslag om, at kontin
genten skulde sættes til 45 øre for heltbetalende og 20 øre for halvt
betalende pr. maaned, samt at 5 øre herav avsættes til Folkets 
hus fond. 

Den nuværende kontingent er 40 øre for beltbetalende og 1 8  
øre for halvtbetalende pr. maaned. Herav gaar 2 øre av de helt
betalendes kontingent til Folkets hus fond. 

Valan foreslog en kontingent av 70 og 35 for henholdsvis helt
og halvtbetalende. Forutsætningen for denne forbøielse skulde være 
at streikeunderstøttelsen forhøiedes med 50 pro cent. 

Lian : Sekretariatet har fundet 5 øre i forhøieIse altfor 
litet og foreslaar derfor 10 øre. Naar man har foreslaat denne 

• 
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lille forhøieise saa er det under forutsætning av at understøtteleen 
under konflikter bibeholdes som nu. Skal man forhøie streike
bidraget maa ogsaa kontingenten yderligere forhøies. Man maa 
erindre, at vi nu har ved tat mange ting som forpligter os· 

Hans Eriksen : Skal det lykkes at betale høicre understøttelse 
kan man bare si fra til medlemmerne, og det blir det samme om 
denne kontingent indbetales til  Landsorganisationen eller til  forbun
dene. Ser man paa regnskaperne saa har Arbeidsmandsforbundet 
faat 1 36 000 kroner mer end de har utbetalt. Jeg er selvsagt enig 
i, at vi skal støtte hinanden ; men det bør dog være lidt forhold i 
det ogsaa til de øvrige organisationer. Jeg vil forøvrig paa det 
varmeste anbefale at Landsorganisationen sættes istand til at kunne 
drive en omfattende agitation og forøvrig magte sin administration. 

H. Pettersen : Det gaar ikke an at tænke alene paa den kon
tingent som er til Landsorganisationen. Vi maa tænke paa 
kontingentspørsmaalet i hele sin bredde for de enkelte medlemmer. 
Forholdet er da det at vi vanskelig kan gaa længes end det som 
sekretariatet foreslaar. 

K1'. A�me : Jeg er enig med Landsorganisationens formand i 
det han sa i sin aapningstale, nemlig at kontingenten har hat en 
synkende tendens. Jeg hadde tænkt 60 og ::lO øre i kontingent, 
uten at man dermed gik til forhøieIse av understøttelsen. Jeg anser 
det imidlertid aldeles nødvendig, at 1 0  øre gaar til Oplysnings- og 
pressefondet. Tal. fremsatte forslag herom. 

P. Aaroe : At den kontingent vi nu har er for liten derom 
tror jeg alle er enige: I 1 9 1 6  hadde vi en samlet kontingentind
tægt av 492 000 kr. og i utgift 799 000 kroner, altsaa underskud. 
I 1 9 1 7  var tallene henholdsvis 3 4 1  697 og 200 000 kr. I 1 9 1 8  hadde 
vi en indtægt av 400 000 kr. og en utgift av 278 000 kr., i 1 9 1 9  var 
tallene henholdsvis 543 800 og 873 000. Altsaa atter igjen et be
tydelig underskud. Ved aarets utgang hadde vi en samlet formue 
paa alene 439 000 kr. - aldeles uforsvarlig for en organisation. 
Naar sekretariatet ikke har foreslaat en forhøieise av streikeunder
støttelsen saa er det fordi man fandt det rigtigst at forbundene 
a lene klarte det. Jeg finder imidlertid sekretariatets forslag for snaut 
og vil anbefale Aunes forslag. 

Volan : Det er selvsagt ikke av hensyn til Arbeidsmandsfor
bundet at jeg foreslaar en høiere understøttelse under arbeidskon
flikter. Det kan hænde et enkelt aar at et forbund kan faa mer 
end indbetalt ;  men det er jo organisationens forutsætning at man 
skal støtte hverandre. Den understøttelse som nu gjælder har Lands
organisationen hat saa længe jeg kan erindre, og jeg finder det ikke 
da urimelig, at vi nu forhøier noget paa denne post. Er det nød
vendig at gaa til 75 øre saa vil jeg foreslaa det. 

A. E. Gundersen : Det er aldeles umulIg at sætte op et streike
budget. Den mand som kan gjøre det er ikke født endnu. Om 
man faar kr. 1 0.50 eller kr. 7.00 betyr ikke noget. Vi har jo netop 
derfor maattet forsikre os paa anden ma ate, skandinavisk og inter
nationait. Jeg vil henstille til Volan at ta sit forslag tilbake. 
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Hans Aas fores log : Høieste laanebeløp av Folkets hus fond 
til et hus er 1 0 000 kroner. 

Henriksen : Jeg er med Aune i hans forslag til kontingent. 
Det bør forørig være forbundene som bærer den største utgift ved 
konflikter. Vi maa styrke Landsorganisationen og de forbund som 
finder understøttelsen for lav faar vedta større streikekontingent 
inden sine egne rækker. 

Grytnæs: Det gjælder ikke i første række at yde størst mulig 
kontingent. Vi ser at voldgiftsretten griper ind eg det vil kanske 
oftere ske i fremtiden. Streikebidraget vil da spille mindre rol le. 
Sammenlagt har medlemmerne nu forøvrig en saa høi kontingent 
at vi ikke kan gaa videre end det sekretariatet foreslaar. 

Hans Eriksen : Jeg hører ikke til dem som er ræd for at 
Jægge paa konti ngent, men naar vi skal  foreslaa en høieise saa ska l 
det ske direkte paa de medlemmer som er i streik. Forøvrig maa 
man være opmerksom paa at forbundene nu har en kontingent som 
løper til næste landsmøte. Disse vil vanskelig kunne gaa længer 
end hvad sekretariatet foreslaar. 

Hans Aas : Den understøttelse som har været utbetalt gjennem 
Landsorganisationen har været et tegn paa fælleskapet. Det var en 
hjælp i tidligere tider, men er det ikke nu. Understøttelsen burde 
være forhøiet før. Imidlertid forstaar j eg Lian og Aarøe derhen a t  
de i k k e  e r  uenige i en forhøieise av streikeunderstøttelsen. Jeg vil 
derfor an befale Vol ans forslag paa det bed ste. 

Halvard Olsen : Kontingenten er altid et kildent spørsmaal, 
og det kommer som oftest fra dem som taler om radikalisme. Kon
tingenten er imid lertid penge som er sat paa rente, og jeg vover at 
paastaa at medlemmerne h ar faat gode renter. Man kan ikke naar 
man taler om streikekassen trøste sig med voldgiftsretten, selv om 
de domme som vi hittil har havt har været heldige. Vi kan ikke 
derfor opretholde principet om voldgiftsrettens indgripen i arbeids
konflikter. Jeg skulde forøvrig gjerne se, at kongressen vil de gi 
det kommende sekretariat bemyndigelse til at utligne en ekstrakon
tingent av 50 øre i l aar. Det vilde gi Landsorganisationen 4 mil
lioner kroner, og det vilde gi sekretariatet en ganske anden rygrad. 

Lian : Det gaar ikke an at trygge sig til voldgiften. Det er 
tidligere foreslaat av Dalastøl at 20 øre skal gaa til det socialdemo
kratiske pressefond. Da maa man imid lertid ha en kontingent av 
95 øre hvis Vol ans forslag blir vedtat. Jeg finder det imidlertid 
ganske unødig at avsætte saa mange penge til et formaal. Hvad 
Volans forslag angaar, har vi ikke den fulde oversigt derover. Jeg 
vil imidlertid gjerne anbefale Aunes forslag. 

Engan talte for Aas' forslag om forhøieise av laa nebidraget 
fra Folkets hus fond. 

Strek blev sat. 
Dalastøl : Jeg gaar ut fra, at samtlige repræsentanter er enig 

i pressens betydning og da mener jeg at et beløp som det j eg fore
slaar bør man kunne a vse til et saadant formaal. Det som vil 
komme ind paa denne maate blir ikke for meget. Skulde vi lægge 
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sammen a l t  det medlemmerne nu betaler rundt omkring i landet til 
dette forma al saa vilde man faa ganske andre betydelige beløp end 
hvad der blir tale om med denne faste kontingentavsætning. 

Oscar Ruud : Jeg hører til dem, som nitid har talt for høi 
kontingent. Jeg kan imidlertid ikke indse, at denne forhøieise av 
streikeunderstøttelsen har nogen betydning. Forbundene maa selv 
indrette sig med streikeunderstøttelse for øie. Det er derfor ingen 
grund for sekretariatet til at fravike sit forslag. Man har forøvrig 
adgang til at utligne ekstrakontingent ogsaa herefter. Landsorga
nisationens største opgave er at være fælIesnævneren, at kunne 
trække op fremgangslinjerne. 

Eggen : Denne kongres har ogsaa vedtat beslutninger som til
sier at der fra Landsorganisationens side skal drives et større oplys
ningsarbeide. Jeg vil d erfor anbefale Aunes forslag. 

Kalvaa : Erfaringen har vist, at en høi kontingent ikke holder 
medlemmene utenfor. Vi maa være klar over at naar vi har sittet 
her og ved tat en række forslag om vort fremtidige arbeide, maa vi 
ogsaa sætte Landsorganisationen istand til at kl are utgiftene. Jeg 
vil ikke være med paa at an befale Dal astøls forslag, men Volans. 
Det er dog en hjælp. Hvad ekstrakontingent angaar, saa er jeg 
mot den. Jeg vil heller ha en stor ordinær kontingent. 

Andersen : Skal kontingenten paalægges for vort forbunds ved
kommende er jeg ræd for, at mange medlemmer gaar ut. Vi har 
nemlig mange unge med lemmer i Matros· og Fyrbøterunionen. 

P. Aaroe : De organisationer er de sterkeste som har den største 
kontingent. Det er min opfatning. Hvad Folkets Hus' fond angaar, 
h adde vi i 1 9 1 6  en indbetalt kontingent av ialt 1 6 700 kr. og 28 
laanea ndragender paa tilsammen 90 900 kr. I 1 9 1 7  var tallene hen
hol dsvis 18 000 og 53 000 kr. paa 1 6  la anean dragender. I 1 9 1 8  
20 700 og 1 4  laaneandragender paa tilsammAn 5 1 500 kr. Skal vi 
derfor forhøie laanebeløpet, er det ikke ti lstrækkelig at fordoble kon
tingenten. Da maa vi ha 5 øre til, og vi skulde da kunne indvilge 
9 l aaneandragender i aarets løp. Jeg anbefaler Aunes forslag. 

Aune : Man styrker ikke fæl lesorganisationen ved at vedta 
Volans forsl ag. Den sak kan d e  enkelte forbund selv avgjøre. 

Aas : Skal man faa istand bygning av Fol kets Hus rundt i 
landet, maa man ogsaa faa større la anebeløp. 5 000 kroner er for 
litet nu. Det blir ingen større utgifter for organisationen ved mit 
forslag. Det blir bare en omlægning. Laanene bør desuten fortrins
vis giv es til nybygninger. 

Strøm : Man maa være opmerksom paa at dette blir en stor 
k ontingent. Medlemmene har desuten ikke b are sin fagforenings
kontingent at betale. 

Lian : Jeg vil henst ille at man samler sig om Aunes forslag. 
Kristiansen anbefalte likeledes dette forslag. 
Ved voteringen forkastedes Volans forslag, hvorpaa Aunes for

slag ved toges med stort flertal. 
Dalastøls og Aas' forslag forkastedes. 
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Bevilgningssaker. 

Valgkomiteen foreslog formands, næstformands og sekretærs 
løn sat til 1 2 000 kroner pr. aar for hver. 

Dullum foreslog 10 000 kroner. 
Harry Nilsen foreslog 9 000 kroner. 
Ved voteringen forkastedes va lgkomiteens forslag. Dullums 

forslag vedtoges med stort flertal. 
Valgkomiteen foreslog : 

« For de øvrige funktionærer ved Landsorga nisationens kontor 
fastsættes lønnen av sekretariatet. 

Revisorene faar en godtgjørelse av 300 kroner pr. aar. Sekre
tariatets medlemmer bevi lges 300 kr. pr. aar som diætgodtgjørelse. 
Godtgjorelsen for revisorene og sekretariatsmedlemmene for sidste 
kongresperiode forhøies fra 100 til 200 kr. pr. a ar. 

Sekretariatet faar bemyndigelse til at ansætte en sekretær spe
cielt til ivaretagelse av det statistiske arbeide. 

Sekretariatet faar end videre bemyndigelse til - om det skuI d e  
vise sig nødvendig eller ønskelig - at skille kassererstillingen ut 
fra sekretærens og oprette en egen kassererstilling. Den nye stil
ling besættes isaafald av sekretari atet." 

Forslaget vedtoges med st ort flera!. 

Valg. 

Til formand indstillet valgkomiteen paa gjenvalg av Ole O. Lian. 
A lfred :Af. Nilssen foreslog Martin Tranmæl. 
Lian valgtes med stor majoritet. 
Til næstformand in stillet valgkomiteen El ias Vol an. 
Dullwn foreslog Ha lvard Olsen. 
Jm'gensen foreslog Al fred Madsen. 
Rich. Hansen foreslog Jens Teigen. 
Oscar Ruud foreslog Tranmæl. 
Ved avstemningen valgtes Elias Volan med stor majoritet. 
P. Am'oe gjenvalgtes med akklamation til sekretær. 
Til sekretariatsmedlemmer indstillet komiteen : 
Hans Aas, A. Alberti, A. Bratvold, Oscar Nilsen, Halvard Olsen, 

Oskar Olsen, Il. Pettersen, J. Teigen og Johs. M. P. Odegaard. 
ti medlemmer foreslog G. Sethil istedenfor H ans Aas ; 5 med

lemmer foreslog Ola Guldvaag istedenfor H. Pettersen ; 5 medlemmer 
foreslog Knut Eng istedenfor Teigen. 

E ndvidere foresloges Rich. Hansen, O. Thoresen og A. E.  Gun
dersen. 

Som optællingskomite opnævntes Dullum, Hellebø, H arry Nilsen, 
Oksvik, Eggen og Arntsen. Stemmesedlene blev derefter indsamlet 
og møtet bævet. 
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Lørdag 1 7 . juli. 
Ordstyrer : Elias Volan. 

Fra valgkomiteen meddeltes resultatet av valget paa sekretariat. 
Valgt var : 

IIalva1'd Olsen, Jern- og Metalarbeiderforbundet, 273  stemmer, 
Oskar Nilsen, Matros- og Fyrbøterunionen, 253, Johs. Jf. P. Odegaard, 
Arbei dsmandsforbundet, 249, A. Bratvold, Pap Irindustriarbeiderfor
bundet, 247, Oskar Olsen, Transportarbeiderfortundet, 244, A. A lberti, 
Jernbaneforbundet, 210, H. Aas, Bokbi nderforbundet, 1 9 7  og Knut 
Eng, Møbelindustri arbeiderforbundet, 1 56 .  

Som det 1 2. medlem hadde Gullvaag, Malerforbundet, o g  H .  
Pettersen, Træarbeiderforbundet, hver 1 4 1, hvorfor der maatte fore
tages omvalg mellem dem. 

Efter forslag av Bratvold beslu!tecles at  la omvalget foregaa 
ved sedler. 

Valgt blev Gullvaag med 1 4 1  stemmer. Dernæst hadde Petter
sen 1 1 5. 

Efter de valgte hadde Teigen 1 30, Sethil 1 1 4, O. Thoresen (Jern
baneforbundet) 46 og Rich. H ansen 41 .  

Organisationskomiteen. 

Som medlemmer av denne indstilledes av valgkomiteen : Rolf 
H araldsson, Ole O. Lian, H alvard Olsen, Oskar Olsen, L. Rungstad, 
E. Sandberg, Aksel Schultz, Martin "  Tranmæl og E lias Volan. 

A. E. Gundersen fandt sammensætningen ensidig og foreslog 
Alfr. M . Nilssen istedenfor Vol an. 

Andersen foreslog Anders Birkeland istedenfor Haraldsson. 
Dullum foreslog listen tilbakesendt komiteen. 
Tranmæl . Der er ingen forbigaaelse gjort ved valgkomiteens 

forslag. Et mi ndretal paa 4 holdt paa Alfred 1\1. Nilssen, og j eg vil 
stemme paa ham istedenfor Schllltz. Volan er det nødvendig at 
ha med. 

H. Evensen ønsket Bratvold valgt i Volans sted. To fra Norsk 
Arbeidsman dsforbund blev for meget. 

Ragnv. Langva foreslog Peder Ohna fra Fangst- og Fiskerfor
bundet, under forutsætning av at listen blev tilbakesendt ti l  ny be
handling. 

Hellebø anbefalte at  stryke Rungstad og behol de b aade Volan 
og Nil ssen. " 

Thomas Jakobsen talte for va lget av Rolf Haraldsson. 
O" dstyreren : Komiteen finder at det er ingen ide at sende 

saken tilbake, medmindre kongressen beslutter at  utvide organisa
tionskomiteen. 

Rich. Hansen hævdet at bare saadanne som var for de nye 
organisati onsformer burde komme paa valg. 

Rungstad tok avstand herfra. 
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Dullum krævet større repræsentation for distriktene. H a n  fore
slog Støstad fra Trondhjem som nyt medlem. 

Dalastøl kritiserte at der var tat med for mange funktionærer. 
Foreslog Jørgensen, Bergen. 

Kom'ad Stensrud støttet Birkel a nds. valg, som onskedes av for
bundet. 

E fter yderligere bemerknin ger av Teigen, Osca1' Nilsen og Gryt
nes forkastedes Dullums forslag. 

Hesultatet av valget blev : I-lalvm'd Olsen med 281 stemmer, 
Lian 280, Sandberg 266, Trrmmæl 257, Oskar Olsen 240, Rungslaå 
220, Volan 2 1 5, Alh'ed Ill. N'/ssen 1 9 1  og Birkeland 1 7 5. 

Dernæst hadde Schultz 1 74 og Haraldsson 99 stemmer. 

Forslag som oversendes. 

Spørsmaalet om arbeidsledighets· og forsikringsvæsenet be
sluttedes oversendt organisationskomiteen. 

Formerforbundet hadde sendt ind en uttalelse, som blev vedtat 
paa dets la ndsmøte 1 9 1 9, om at tariffer og faste arbeidsavtaler
skulde avskaffes. 

Ordstyreren foreslog ogsaa denne sak oversendt, for at den 
kunde sees i forbindelse med organisationsformene. 

Aarøe hadde intet herimot. 
E fter bemerkninger av Eikefjord blev oversendelse enstemmig 

besluttet. 

Fagbladene. - Fribil letter. 

Et indkommet forslag fra Jern· og Metalarbeiderforbundets av
deling i Kristiansund sigtende paa en uttalel!'!e om . fagbl aden es ned
læggelse var ikke bifal dt av sekretariatet. Dettes uttalelse i saken 
blev tiltraadt av kongressen mot 1 stemme. 

Fra en hel række organisationer var der kommet henstilling 
om at søke tanken om fribilletter for arbeidere under feriereiser 
realisert. Der forela a imidlertid intet forslag, og det vedtoges ikke 
at fatte nogen beslutning i saken. 

Agitationen. 

I anledning av et andragende indsendt til kongressen om støtte 
til Norsk Skog- og Jordbruksarbeiderforbunds agitationsvirksomhet 
uttalte sekretariatet : 

« Sekretariatet er enig i at der bor drives et i hærdig agitations
og oplysningsarbeide. Men man er av den opfatning, at dette bedst 
kan ske ved at det kommende sekretariat, eventuelt repræsentant
skap, faar bemyndigelse til at bevilge de fornødne midler. At kon
gressen bevilger beløp til de enkelte forbund uten at der foreligger 
nogen plan for agitationen er ikke betryggende. Det bør derfor-
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som hittil overlates sekretari atet at fatte beslutning om bidrag til 
agitation.» 

Lian : Foruten andragendet fra la ndarbeidernes organisation 
er der indkommet en henvendelse i l ignende retning fra Nordre 
Sa ltens Kredsparti og Ballangen Samorga nisation. Med hensyn til  
agitationen nordpaa har partiet ga at igang med en motorbaat-turne, 
hvortil er avsat 5 000 kroner. Sekretariatet mener at vi bør støtte 
dette foreta gende pau samme maate som partiet. Ved siden herav 
er der indkommet adskillige andre andragender om ti lskud, men vi 
har utsat avgjørelsen av dem til kongressen fik an ledning til at ta 
standpunkt. Jeg vil under behandlingen av denne sak opta forslag 
om at vi her beslutter, i lik het med hvad der sidst blev gjort, at 
bevi lge 1 0 000 kroner til Det norske Arbeiderpartis agitat ion blandt 
fiskere og landarbei dere, gjældende for perioden. 

O. Grytnes henstillet til det nye sekretariat at behandle even
tuelle an dragender fra Nordmør-distriktene med storre velvilje end 
hittil. 

JIm'lin Liengen : For vort forbunds lan dsmøte ivaar forela a 
forsl ag fra styret om ansætteIse av en fast agitator, under forutsæt
ning av et rummelig tilskud fra hovedorga nisationen. Vort lands
møte indtok imidlertid en anden stilling, idet det tok skridtet helt 
ut og ansatte en mand med det samme. Som løn til denne agitator 
e ller reisesekretær opfortes 6 000 kroner. Dette var altsa a en di
rekte utgift i agitationsøiemed utover hvad forbundet tidligere har 
hat, og som den økonomiske st i lling er for os trænger vi a l  den 
støtte vi kan faa. Land smøtet tok si n beslutning i tillid til at kon
gressen vilde sti lle sig forstaaelsesful d  overfor dette. Vi har n atur
l igvis ingen grund til hel ler at betvile den gode vilje hos sekre
tariatet, men som jeg ser har det gjort en bemel'kning til sit fore
læg. At utarbeide en fast plan for agitationen paa forhaand er for 
vort forbund meget vanskelig for ikke at si umulig. 

Taleren bebudet fremsætteise av forslag i saken. 
Jakobsen, Aardal, henstillet at Nordfjord, Søndfjord og Sogn 

m aatte komme i betragtning. 
Lian : Jeg tror ikke kongressen kan gjøre noget andet end at 

vedta sekretariatets forslag. :'lIan faar gi vort styre fuldmagt til at 
bevilge under hensyntagen til de stedlige forhold og den plan som 
foreligger, for derigjennem at sikre sig de bedst mulige resultater. 

G1'ytnes foreslog : Det henstilles til sekretariatet at bevilge et 
tilstrækkelig beløp til agitationell for Kristia nssund og nærmeste 
distrikt. 

Liengen : Landarbeiderne staar i en særstil ling hvor det gjæl
der agitationen. Uten støtte vil vore p laner med hensyn til saa vel 
det almindelige oplysningsarbeide som social iseringspropagandaen ikke 
kunne række frem. Jeg skal dog bøie mig for de fremkomne ut
talelser og undlate at opta noget forslag. 

Ved voteringen ved tog es sekretariatets forslag med form andens 
tillægsforslag likesom ogsaa Grytnes' forslag. 
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Klassejustisen. 

I det indsendte forslag fra Kristiania Samorganisation reistes 
krav om : 

1 .  at klassejustisen indstilles o g  a t  d e  som e r  dømte for politiske forseelser 
frigives, 

2. at forfølgelse og utvisning imot utenlandske politiske interesserte kame
rater ophører og utvIsningsordrene mot Albert Jensen, Alfred Kruse, 
Karl Greek og andre annuleres, og 

3. at ytringstrIheten og asylretten blIr respektert. 
I motsat fald - uttaltes det i forslaget - paalægges sekretariatet at 

proklamere generalstreik med utnyttelse av alle de organisatoriske kræfter 
Landsorganisationen raader over. 

Lian : Sekretariatet er enig i protesten mot klassejustisen og 
de angrep paa ytringsfriheten, som er forekommet her i landet særlig 
under krigen. Jeg henstiller, at der vedtas en uttalelse i traad med 
det, som er uttrykt i forslaget, og at den gis følgende form : 

«Kongressen uttaler sin harmfyldte protest overfor de politiske 
domme, som i ly av verdenskrigssituationen er fældt i dette land 
med tængslinger og utvisninger av klassefæller for deres frimodige 
yt7-inger om samfundsforholdene. 

Landsor,qanisationen vil i samarbeide med Det norske Arbeider
pm-ti gaa til energiske foranstaltninger for at stanse denne skamme
lige trafik og vil i tilfælde ikke vike tilbake for at anvende hele sin 
organisationsmæssige kraft i kampen. » 

Uttalelsen bifaldtes uten debatt 
Videre vedtoges følgende uttalelse om 

den finske hvite terror 

efter en kort motivering av Tranmæl : 

« Landsorganisationens kongres uttaler sin sympati og solidaritet 
for den k:jæmpende finske arbeiderklasse og brændemerker paa det 
skarpeste den hvite terror og de kapitalistiske overgrep i Finland." 

Efter forsl ag av Tranmæl besluttedes likeledes at uttale kon
gressens dypeste harme over de oprørende forfølgelser og klasse
domme, som var overgaat 1 2  medlemmer av industriarbeidernes organi
sation i Sidney, Australien, i 1 9 1 6  med tilslutning til kravet om deres 
frigivelse. 

Organisationen paa Spitsbergen. 

Fra Tromsø faglige Samorganisation referert es følgende skrivelse: 

« Massemøte sammenkaldt av Tr9msø faglige Samorganisation 
2. juni d. a. henstiller til Den faglige Landsorganisation iaar at fatte 
beslutning, bindende for alle Landsorganisationens medlemmer, om 
at respektere enhver blokade som blir iverksat av organiserte arbei
dere i Spitsbergen syndikalistiske Federation og Spitsbergen Arbei
derforbund paa Spitsbergen og Bjørneøen, for at fremme arbeidernes . 

L 9  
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krav og s a a  godt som det e r  mulig støtte disse arbeidere 
k amp." 

I 

deres 

Jacob Eikefjord foreslog en uttalelse i følgende form : 

c Kongressen erklærer sig enig i sekretariatets beslutning om, 
at Norsk Arbeidsmand�forbund overtar organiseringen paa Spits
bergen. Det vil si at arbeiderne paa Spitsbergen selv faar avgjøre 
om de ønsker at tilslutte sig Landsorganisationen i Norge. 

Blokade og konflikter, som iverksættes av andre organisationer, 
bør understøttes, men først efter at hvert enkelt tilfælde er forelagt 
og behandlet paa organisationsmæssig maate. " 

Taleren vilde karakterisere som de reneste røverhistorier, hvad 
der var uttalt i « Alarm" og l> Revolt»,  om at Arbeidsmandsforbundet 
stod i forstaaelse med arbeidskjøperne paa Spitsbergen. 

Fr. Strøm anbefalte forslaget, som imøtekom det krav, som 
T romsø faglige Samorganisation stillet til de organiserte arbeidere. 
Folkene deroppe hadde krav paa vor solidariske støtte. 

Alfred li!. Nilssen : Jeg er enig i den karakteristik, som ned
rakningstrafiken har faat. Jeg har selv været sterkt utsat for den. 
Dog vil jeg gjøre opmerksom paa, at denne kongres gjennem visse 
beslutninger har skapt det moralske grundlag under syndikalisternes 
agitation og git sterkere grund for dan nelse av særorganisationer 
i ndenfor Landsorganisationen, end der hittil har været. Det vil ogsaa 
ha indflydelse paa min stilling, idet jeg ikke kommer i den kamp
stilling til dem som før, men maa indta en mer passiv holdning. 

Eikefj ords forslag blev ved tat enstemmig. 

Jørpeland konflikten. 

Der oplæstes en skrivelse fra Jørpeland faglige Samorganisatioll 
med andragende om, at der m aatte bli ydet understøttelse av Lands
organisationen til tre medlemmer av Formerforbundet, som var blit 
arbeidsledige, efter at konflikten, der fulgte paa 2 1. juli 1 9 1 9, var 
blit hævet som følge av den faldne arbeidsretsdom. 

Ordstyreren mente, at denne sak maatte forbundsbehandles. Det 
burde overlates til sekretariatet at undersøke den nærmere i samraad 
med vedkommende forbund. 

Teigen fandt, at man ikke kunde hefte kongressens tid med 
bagateller av den art. 

H. Evensen, Skien, henstillet til sekretariatet at la affæren nøiere 
undersøke. 

Ordstyreren : Det er gi vet, at sekretariatet vil gjøre dette, men 
at konqressen kan gaa nærmere ind i saken er en umulighet. 

Kalvaa var enig i, at der ikke kunne fattes nogen beslutning 
i saken her, men han vilde samtidig si, at naar der utga ar en parole 
fra Landsorganisationen som den, der utgik den 2 1 .  juli, skal ogsaa 
de medlemmer, som efterkommer parolen, vite og føle, at de har hele 
organisationen bak sig i dette. Det burde ikke ske oftere, at man 
lot medlemmerne alene ta følgerne. 
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Ludv. Johansen (formand i Formerforbundet) fandt det heller 
ikke nødvendig for kongressen at fatte nogen beslutning. 

Halvard Olsen fandt det ikke gjørlig for nogen her at sætte 
sig ind i sakens detaljer og paa grundlag derav gjøre sig op en 
begrundet mening. lIan var enig i at la  skrivelsen gaa over til  
sekretaria tet. 

Gustav Veie fremsatte følgende forsl ag : 
< Kongressen henstiller til sekretariatet at der ydes understøttelse til 

de arbeidere, som er blit trakassert paa grund av 21. juli-streiken . •  

Kalvaa foreslog : 
c Kongressen uttaler sin sym pati for alle de, som er blit trakassert, 

fordi de efterkom organisationens anmodning av 21. juli, og at ingen maa 
lide noget økonomisk tap derved . •  

E fter uttalelser av Lian, Soren Sørensen, Norheirn og Hellebø 
vedtoges med stort flertal et forslag av Evensen om at saken blev 
oversendt sekretariatet. 

Arbeidstiden i den elektrokemiske industri. 

Dalastøl bragte paa bane spørsmaalet om nedsætteisen a v ar
beidstiden i den elektrokemiske industri til 42 timer, b vorom der 
gjennem en' nedsat komite var ført forhandlinger med Arbeidsgiver
foreningen. Han ønsket at vite, hvor langt disse forhandlinger var 
skredet frem. 

Bratvold ga en længere redegjørelse, hvorav fremgik, at komiteen 
hadde avsluttet sit arbeide, da det var ugjørlig at faa arbei dsgiverne 
med paa reelle forhandlinger om dette spørsmaal. 

Videre hadde Teigen ordet til en oplysning overfor interpellanten. 

Dines Jensens pension. 

Efter forslag av Aarøe blev Dines Jensens pension av Lands
organisationen forhøiet fra 600 til 1 200 kroner pr. aar. 

Voldgiftsloven. - En interpel lation. 

Lian meddelte, at nogen mundtlig beretning for første halvaar 
av 1920 ikke kunde avgives, ialfald ikke før i eftermidd agsmøtet. 

I forbindelse med beretningen hadde Hellebø fremsat følgende 
forespørsel : 

« 1 .  Har der været gjort noget, og hvilke midler er anvendt 
av sekretariatet og de interesserte forbund for at avverge voldgifts
lovens anvendelse i aarets tarifbevægelser ? 

2. Hvilken stil ling vil kongressen indta overfor den nu faldne 
voldgiftsdom i bygningsindustrien ? lO  

Lian : V i  har tat det standpunkt, som tidligere er fastslaat 
ved kongressens beslutning, som gik ut paa at negte at delta i vold
giftsrettens sammensætning, men saa l edes at om en domstol blev 
nedsat til at dømme i arbeidstvister skulde vi møte op og forsvare 
arbeidernes sak. Videre gik beslutningen ut paa, at hvis interesser, 
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som var vitale for arbeiderne, led ved voldgiftsrettens avgjørelser, 
skulde det tages under overveielse at gaa til foranstaltninger, som 
kunde nøitrali sere virkningen herav. Denne linje har sekretari atet 
fulgt. I Stortinget stemte arbeidernes repræsentanter mot at gi den 
midlertidige lov forlænget gyldighet, og den nedsatte voldgifts
ret har saaledes ikke vi noget ansvar for. N ogen forestillinger er ikke 
hittil kommet fra grupper, for hvem dom har været avsagt, og som 
kunde ha foranlediget beslutninger fra organisationens side. Aarets 
voldgiftskjendeIser bragte ialfald en stor fordel, idet vi fik gjen
nemført kravet om to ukers ferie. Dette maa siges at være en 
varig fordel, som dertil ogsaa vil komme de øvrige arbeidere til
gode, som ska l  ha sine tariffer revidert. 

Tranmæl : Saken har m ange sider, og der kunde være grund 
til at ta den op til nøiere belysning. Det synes som om der i kke 
føres den kamp mot loven, som man kunde ønske. Men kongressen 
er i opløsning, og det er vanskelig nu at gi spørsmaalene nogen 
indgaaende behandling. 

Kongressen har før tat principielt standpunkt mot loven, men 
det maa kræves, at der fra organisationens side gjøres mer for at 
faa dette princip hævdet tydelig og greit. I Stortinget har Arne 
M agnussen bedt om voldgift for en enkelt gruppe ! Der er ogsaa 
grund til at hefte sig ved det makverk av en lov, som Klingenberg 
har levert gjennem sit forslag om c arbeiderutvalg». Men saken for
tjener ogsaa at bli tat op og d ebattert inden forbundene og de øv
rige sammenslutninger. Der maa indenfor den norske arbeiderkl asse 
skapes en ganske anden lcampstemning end idag. Den slaphet vi 
møter er meget en følge av konjunkturene. Men en kraftigere opinion 
maa nu reises. 

llellebø : Ute i distriktene gik man først og ventet paa at 
riksmæglingsmanden engang skulde bli færdig. Nu har medlemmene 
gaat taalmodig to og en halv maaned og ventet. Og hvad er resul
tatet '? Et slag i ansig tet er resultatet for bygningsarbeiderne. Det 
skulde være basynderlig, om ikke denne kongres, som er den høieste 
myndighet for 1 50 000 organiserte arbeidere, kunde gi en uttalelse, 
som indeholdt en kraftig pekepind for sine med lemmer. 

Jeg er ikke tilfreds med det svar som er git. Det er sandt 
at kongressen er i opløsningstilstand, men den faar dog h a  tid til 
at ta stilling til saa vigtige spørsmaal som arbeidernes livsinteressser. 

Hogset spurte, hvorfor bergverkstariffene var kommet sidst 
paa listen av dem, som skulde behandl es. 

Bratvold trodde, at hovedorganisationene maatte foregaa med 
et bedre eksempel, hvis der skulde kunne skapes en opinion mot 
voldgiften. IIan hævdet, at det var indholdet av voldgifr srettens 
<lomme i og for sig som kom til at bli det avglørende for medlem
mene i spørsmaalet for eller imot. 

Alfred M. Nilssen : Der findes medlemmer av organisationen, 
og sekretariatsmedlemmer til og med, som paa ansvarlig sted er 
fremkommet med uttalelser, som kunde gi tilkjende at den voldgift 
vi nu har faat i realiteten er en frivillig voldgift - nemlig paa 
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:grund av spørsmaalet om bedriftsraadene. Det skui de være i nter
-essant at vite, hvad som er det faktiske forhold. Hvad opinionen 
angaar, synes det som om medlemmene er nærmest begeistret for 
voldgiften. Og da er det vanskelig for dem, som sitter i organi
sationsledelsen at indta den agressive holdning, som vi skulde indta. 

J. Eikef:jord : I sekretariatet var der enighet om, at de tre ind u
strier, som er l andsomfattende, nemlig jern- og bygningsindustrien 
samt bergverkerne, burde tages først samt i den orden som er nævnt. 
At voldgifsretten ikke tok vort ønske tilfølge, er beklagelig, men 
det er vel neppe heldig at opponere mot det heller. 

A. Kalvaa : Da jeg læste at noget skulde utskilles fra rettens 
kompetanse, fik jeg øieblikkelig forstaaelsen av at dette maatte være 
skedd med organisationens billigelse. Om det var saa eller ei skal 
jeg ikke uttale mig om. Ihvertfald var det en feil. Og den feil 
faar vi bøte for i adskil lige aar fremover. Jeg spaar at de domme, 
som vi faar nu i arb-eidstvister, blir daarligere og daarligere, og det 
�r likesaa sikkert at voldgift�n vil sinke arbeidernes fremgang baade 
i dette aar og senerehen. 

Lian : Der er ikke tvil om, hvor vi staar overfor voldgifts
princippet. Inden ledelsen er der heller ingen delte meninger derom. 
Jeg tror forøvrig, at loven ikke blir fornyet iaar. Høire og dets 
regjering er ærgerlig over, at vi har vol dgift iaar - Arbeidsgiver
foreningen likesaa. De har faat det i sig nu, at de har mistet lysten 
paa den for sit vedkommende. J eg tror vi kunde ha streiket i hele 
sommer for at opnaa de 14 dages ferie. De som har været med 
ved forhandlingene, som gik forut, vil vite hvil ken jernmur der har 
sta at mot indrømmelsen av ferier overhodet. Jeg ser det slik, at det 
vilde h a  kostet os en ganske langvarig kamp at faa gjennemført 
1 4  dages ferie aaret efter at vi hadde faat en uke - og resultatet 
turde ha været tvilsomt nok. Om man ræsonnerer paa den maate 
behøver man derfor ikke a nerkjende voldgiften som pl·ineip. Gaar 
det daarligere og daarligere, som Kalvaa sa, tror jeg nok, at arbei
derne vil opponere ; det blir vist ingen fare med det. At de sku l de 
lægge sig til at sove paa det som er vundet tror jeg heller ikke 
der er · nogen fare for. J eg er enig med Tranmæl i ,  at der maa 
drives kamp mot den tvungne voldgift, og jeg har den tro, at ved 
utløpet av loven vil den ikke bli fornyet. Det er ialfald min op
fatning av det nuværende stortings syn paa det spørsmaal. 

Ingen fler forlangte ordet, og debatten erklærtes avsluttet. � 

Suppleanter til sekretariatet. 

Valgkomiteen indstillet følgende : Alfr. M. Nilssen, A l fred Mel
ga ard. Gunnar Sethil, Axel Schultz, A. M. Haugen, B. Haakestad, 
Johan Nygaard og Johan Andersen (Jernbaneforbundet). 

Teigen foreslog H. Pettersen som første varamand i stedet for 
Nilssen. 

Tranmæl forsvarte indstillingen. 
Der besluttedes foret at særskilt valg paa de tre første. 
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Som 1 .  suppleant valgtes Nilssen med stort flertal. Nr. 2 blev 
Alf1'ed Melgaa1'd og 3 Gunnar Sethil, begge enstemmig. 

Bay foreslog Johan Nygaard som 4. suppleant. 
Valgt blev : 4. suppleant Axel Schultz, 5. A. M. Haugen, 6. B� 

Haakestad, 7. J. Nygaard, 8. Johan Andersen. 
Som re;viso1'er valgtes Arnt A amot, N. Mittet og Tobias Olsen, 

i det Dines Jensen traadte ut efter eget ønske. Varamænd : A. 0ie. 
L. Rungstad og O. Sporpind. 

Det besluttedes at lovene skui de træde i kraft fra 1. oktbr. 1 920. 

Kongressens avslutning. 

Edv. Johansson, Stockholm, takket paa de fremmede gjesters 
vegne for gjestfriheten og for de mange beviser paa godt ka merat
skap, som var utvist under denne ukes samvær. Vi som m øter fra 
landsorganisationene i de øvrige skandinaviske land nærer - s a  
han - det haab, at hvordan de forskjellige organisationer e n d  
lægger arbeidet an, skal d e t  b l i  mulig i samdrægtighet o g  forstaaelse
at fremme vore økonomiske, sociale og politiske krav. Han frem
bar en særskilt tak fra den finske repræsentant for den uttalelse 
k ongressen h adde vedtat om sympati og solidaritet med de finske 
arbeidere. Talen hilstes med et leve samholdet mellem Nordens 
arbeidere. 

Derefter tok Lian ordet : 
Tiden er kommet, da vort arbeide paa denne kongres er til

endebragt og vi skal skilles efter disse dages samvær for atter at 
ta fat paa det daglige stræv . Jeg vil i den anled ning faa lov at 
rette en hjertelig tak til kongressen for den tillid som er vist m i g  
og m i n  kamerat i sekretariatet ved at den h a r  gjenvalgt o s  til  diss€' 
vigtige stillinger. Vi er fuldt klar over, at det ikke altid strækker 
til, det som man evner at gjøre paa denne plads, men det vet vi 
dog, at vi gjør, hvad vi formaar for at fremme det arbeide, som 
er vort livs glæde, og som vi er sat til at vareta. Likeledes vil 
jeg rette en hjertelig tak til  de medlemmer a v  sekretariatet, som nu 
ga ar ut, og som det for fleres vedkommende har været et langt 
samarbeide med. Jeg vil ogsaa uttale haabet om, at samarbeidet i 
det nye sekretariat, som har faat sig saa mange og store opgaver 
forelagt til løsning, kan komme til at præges av det samme gode 
forhold, som har været tilstede i det gamle. 

Der er fattet vigtige beslutninger - j eg nævner beslutningen 
om soeialisering og bedriftsraad ; de vil komme til at lægge beslag 
paa organisationens arbeidskraft i en grad, som tør bli sterkere og 
større end selv den kamp vi har maattet føre for at faa organi sa
tionen anerkjendt av arbeidsgiverne og paa arbeidspladsen. E n  
hundreaarig tradition skal brytes ; det er den hellige eiendomsret, 
som vort angrep skal rettes mot. De reaktionære samfundsmagter 
vil reise sig til strid mot arbeiderklassens vilje her, men kan vi 
arbeide i samdrægtighet ut fra de grundsætninger, som denne kon-
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gres har slaat fast, da skal vi næste gang vi møtes ogsaa se frem
sh'idt av vort arbeide. 

Idet jeg takker for samværet ber j eg dere ta med hjem til  
kameratene rundt om i vort vidtstrakte land en hilsen fra sekre
tariatet og fra kongressen - en hilsen med forsikringen om, at der 
skal bli gjort, hvad gjøres kan for at fremme de store spørsmaal, 
som nu er reist. Et « Leve » for vor bevægelse og for et heldig ut
fald av de beslutninger kongressen her har fattet ! 

Talen ful�tes av kraftige hurraer. 
Derpaa frem bar Andr. Juell en hilsen fra Norges kooperative 

Landsforening. Han mindet om, at det iaar var 10 aar siden a t  
Landsorganisationens kongres hadde vedtat den første uttalelse med 
tilslutning ti l  den kooperative organisation. I denne tid var koopera
tørenes sammenslutning vokset fra 66 avdelinger med 1 5 000 med
lemmer til 370 avdelinger med et medlemstal av ca. 80 000. Sam
tidig var den økonomiske virksomhet øket saa sterkt, at den fra 1 
m illion i 1910  vilde dr eie sig om 18 il 20 millioner i indeværende 
aar. T al.  trodde med tryghet at kunne si, at dette resultat av ti 
a ars virksomhet for en del skyldtes det arbeide, som var nedlagt 
a v  arbeidernes fagorganisation for at vække forstaaelsen blandt 
arbeiderne av deres organisationspligt som forbrukere. Han uttalte 
haabet om, at det fremtidige arbeide m aatte bli til gagn for smaa
k aarsfolkets sak her i l a ndet. 

Volan rettet paa kongressens vegne en tak til de utenlandske 
gjestl:lr og øvrige indbudne og bad dem bringe til organisationene 
i sine hjemland en hilsen fra Arbeidernes faglige Landsorganisation. 
Specielt vilde han anmode den finske repræsentant om at bringe en 
broderhilsen hjem med forsikringen om, at hele den norske al'beider
klasse brænder i haabet og ønsket om, at de finske a1'beide1'e maa 
evne at kaste av sig den hvite terror i Finland. (Bifald.) 

Chr. H. Knudsen : Jeg tør forsikre, at Det norske Arbeider
parti, som jo i de sidste par aar har søkt at gaa i spidsen, hvor 
det gjælder at optrække linjene for vor fremmarsj, bare vil føle 
glæde og tilfredshet over, hvad der er besluttet paa denne faglige 
kongres. Ti det er git, at den politiske organisation som saadan 
alene ikke vil kunne evne at sætte ut i livet de vigtige beslutninger 
som er fattet paa dens landsmøter, det er en umulighet; fagorgani
sationen maa her bli med fuldt og helt, før en virkel ig indsats kan 
gjøres. Det er en glæde specielt for mig som gammel mand i or· 
ganisationen at være vidne til, hvad der her er besluttet, men det 
vil ogsaa vække glæde ut over det hele parti, at denne kongres 
som efter en snor h ar fattet beslutninger, som alle peker hen mot 
m aalet og veien frem til det socialistiske samfund. Det som staar 
tilbake er naturligvis først og fornemmelig at kunne saa at si  levende
gjøre disse beslutninger hos fagorganisationens hele stY7'ke overalt. 
Men j eg tror, og jeg haaber, at alle som har været her ogsaa vil 
være besjælet av socialismens herlige ide, slik at de vil mægtig 
bidrage sit til at levendegjøre den blandt medlemmene ; ja, jeg er 
<lveroevist om, at sa� vil ske, og sker det, da kan det ikke vare saa 
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længe - i de bevægede tider hvori vi  nu lever - før ogsaa vort 
land vil betræde den vei, som er anvist av de russiske arbeidere, 
til gjennemførelsen av bedre samfundstilstande. - Denne kongres 
er vel en av de vigtigste som fagorganisationen nogen gang har 
holdt, og det er kl art, at efter denne kongres vil der ikke inden 
fagbevægelsen kunne være nogensornhelst anden retning end den, 
som her er fastslaat. Jeg vil haabe, at man vil komme til at staa 
som en enhet, i ndad som utadtil. Fra arbeidsgivernes Sl de som fra 
den borgerlige stat vil enhver tænkelig hindring bli søkt lagt i 
veien, men disse hindringer føler jeg mig overbevist om at fag
organisationen vil mag te at slaa ned, saafremt den optræder 
som en enhet i kampen. Jeg bringer herved partiets tak for d e  
sterke beslutninger, som er fattet, og ønsker lykke til med gjennem
føreisen av dem utover bygd og by. 

Lian takket Knudsen paa samtliges vegne for de ord, han hadde 
uttalt. De vilde sikkert bidra til at staalsætte os alle i den kamp� 
som han hadde været den første til at reise. Tal. vilde ved denne 
an ledning be alle repræsenta nter huske paa at  arbeide for « Chr. H. 
Knudsens fond for socialistis1c oplysningsarbeide», som netop var 
indstiftet av hovedorganisationene, og hvorom nærmere med del else 
snart vilde utgaa til foreningene. Han meddelte under bifald, at 
Knudsen selv hadde været den første til at yde sit til dette, idet 
han hadde skjænket fondet 1000 kroner fra starten av. 

Et « Leve Knudsen » efr erfulgtes av Internationalen, og ord
styreren erklærte Landsorganisationens 9. ordinære kongres for endt� 



Kongressens beslutninger. 

Socialiseringen. 
Kongressen hævder, at kampen for socialiseringen nu maa være den 

hovedopgave som hele arbeiderbevægelsen samles om, og uttaler sin fulde 
tilslutning til socialiseringskomiteens forslag, saalydende : 

« Socialiseringens formaal er at ophæve kapitalistklassens særfordele og 
dens herredømme over det økonomiske liv, og organisere produktionen, om
sætningen og fordelingen av de økonomiske goder efter samfundets behov. 
De produktive kræfter maa økes. Arbeidskraft, raastoffer og tekniske hjælpe
midler maa planmæssig anvendes i det hele fOlks interesse. 

Der organiseres bedriftsraad, distriktsraad og brancheraad med et 
Jandsraad, som faar den øverste ledelse av og kontrol over næringslivet, saa
ledes at saavel sakkyndigheten som producenternes og forbrukernes inter
esser kommer til sin ret. 

Den private kapital inddrages ved progressiv formues- og indtægtsskat, 
begrænsning av kapitalens utbytte og indskrænkning av arveretten. Undtat 
for inddragning er de bedrifts- og behovsmidier, som det socialistiske sam
fund stiller til den enkeltes raadlghet. Overføring av produktionsmidlene 
til samfundseie kan da foregaa mot utløsning, idet utgiftene derved fordeles 
paa den samlede kapitalistklasse. 

De funktioner og virksomheter socialiseres først, som har størst sam
fundsmæssig betydnmg og sIkrer den bedst mulige kontrol over næringslivet. 
I første række bør derfor socialiseringen omfatte de væsentlige økonomiske 
funktioner, som kapitalforsyningen (bank- og forsikringsvæsenet), kraftfor
syningen, raastofforsyningen og livsmiddeJforsyningen samt de virksomheter 
forøvrig hvor arbeidet foregaar .i fællesskap. 

Løsningen av socialiseringsspørsmaalet er en forutsætning for social
ismens gjennemførelse. En fuldstændig socialisering kan først ventes gjen
nem ført, naar arbeiderklassens magtstilling i samfundet blir saa sterk, at 
kapitalistklassens motstand kan brytes . •  

Bedriftsraadene. 
Kongressen slutter sig til de av fælleskomiteen utarbeidede regler for 

bedriftsraadene. 
Dog maa der indtil videre kunne foretages den tillempning som i hver 

industri er nødvendig for at faa raadene etablert. 
Kongressen uttaler, at det er av den største vigtighet for den endelige 

socialisering og dens planmæssige gjennemførelse, at arbeiderne gjennem 
bednftsraadene rykker ind som medbestemmende part i bedriftens ledelse 
og at der skapes et landsomfattende raadssystem for industrien. 

Kongressen opfordrer derfor de fagorganiserte arbeidere til at ta denne 
sak op til realisation paa hvert arbeidssted, likesom fagorganisationen allerede 
har optat kravet om bedriftsraadene over Arbeidsgiverforeningen og vil 
kjæmpe for dets gjennemførelse paa sam me tid som den samlede arbeider
bevægeIse kjæmper for den samfundsmæssige anerkjendelse av systemet. 
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Kongressen paalægger sekretariatet at iverk sætte et planmæssig op
lysningsarbeide om hvorledes bedriftsraadene skal oprettes og om deres ar
beide ved kurser, toredragsserier, utgivelse av brosJyrer og veiledning ved 
utsendte til l 1dsmænd, likesom sekretariatet faar i opdrag at sammenkalde re
præsentanter for de nystiftede bedriftsraad til konferanse saasnart det er 
mulig, lor at faa dannet et særlig centralraad for bedrJftsraadene med eentral
kontor under organisationens ledelse. 

Raadssystemet og masseaktionen. 

Kongressen uttaler sin tilslutning til soeialiseringskomiteens flertals
indstilling og Arbeiderpartiets stilling til raadssystemet og masseaktionen. 

Organisationsformene. 

I. 
Kongressen uttaler sin tilslutning til det bærende princip i Kristiania 

Samorganisations forslag til omlægning av organisationsformene. 
Saken sendf's forbundene i utredet stand til behandling og uttalelse, 

hvorefter den optages til endelig aVj:(lørelse paa næste kongres. 
Forbundenes uttalelse maa være sekretariatet ihænde senest 1. okto

ber 1922. 
Kongressen vælger en komite paa 9 medlemmer som faar i opdrag at 

utrede spørsmaalet. 

Il. 
Da en ensartet industrivis organisation er nødvendig for at vareta ar

beiderne'! interesser saavel under lønskampe som i andre organisatlOns
forhold, paalægges det saavel forbundene .. om foreningene at ordne organisa
tionsforboldene i overensstemmelse hermed. 

Ved de bedrifter, hvor en enkelt industri er dominerende, skal arbei
derne tilhøre den fagforening og det forbund som repræsenterer det over
veiendp. antal av vedkom mende industris arbeidere. 

H vor ikke hel mdustrivls organisation kan etableres, maa samarbeidet 
mel lem foreningene og forbundene ved lønskampe og andre fællesspørsm aal 
VIdere utvikles. 

Tvistigheter inden organisationen, søm maatte opstaa ved overgangen 
til den industrivise organisation, kan indbringes for LandsorganisatlOnens 
repræsentantskap til avgjørelse. 

Ill. 
Ko.ngressen uttaler, at bygningsarbeiderne bør slutte sig sammen i ett 

forbund. 

Lovforandringer. 

Tilføielse til § 1 :  I forstaaelse med andre kl assekamporganisationer at 
arbeide for produktionsmidlenes soeiahsering paa grundlag av bedriftsorganer. 

§ 2, punkt 4, 5 og 6 (nyt punkt) : 
4. Kvinder, lærlinger, h)ælpearbeidere, der i sine organisationer betaler 

lavere kontingent end den vanlige, kan betragtes som halvtbetalende med
lem mer med rettigheter i forhold hertil. 

I Landsorgani�ationen kan kun de mandlige medlemmer regnes som 
halvtbetalende, hvis vanlige gjennem!lnitllge løn er under kr. 6.ØO pr. dag. 

LandarbeiderorganisatlOner har dog adgang til at tilslutte SIg Lands
organisationen som halvtbetalende for aHe sine medlemmer. 

5. De tilsluttede organisationer maa ha en fast løpende kontingent til streike
fond, der mindst utgjør kr. 20.00 pr. medlem og aar lor helt- og kr. 10.00 
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for halvtbetalende. Streikefondet maa ikke anvendes til andre øiemed 
end de med konflikter forbundne utgifter. 

6. Medlemmer som arbeider indenfor de tilsluttede organisationers omraader 
og som overflyttes fm den ene organisatlOn til den anden, erholder straks 
ved overflytningen fulde rettigheter efter følgende regler : 
a) Medlemmer som overflyttes fra en organisation ti l en anden maa for 

at bli overflyttet ha sm medlemsbok i orden og frameldt. Ved saadan 
overfJytning betales ingen indsknvning, men kun medlems bokens 
kostende. 

b) N[edlemmer som i henhold til disse bestemmelser overflyttes, er straks 
fuldt berettiget i dA kasser som motsvarer de kasser som er oprettet 
i det forbund vedkommende overflyttes fra. I saadanne kasser be
regnes rettigheterne fra den tid v�dkommende sidst er indtraadt i en 
organisatlOn tilsluttet Arbeidernes faglige LandsorganisatlOn. Forsaa
vidt det forbund vedkommende overflyttes til har andre kasser, m aa 
rettigheter i d isse oparbeldes efter vedkom mende kasses love. 

c) Disse regler gjælder kun for overflytning av enkelte medlemmer. 

§ 3. Kontingenten sattes til 60 øre pr. maaned for heltbetalende og 
30 øre pr maaned for halvtbetalende medlemmer. Herav gaar 5 øre til Fol
kets Hus fond. 

Høieste laanebeløp av Folkets Hus fond sattes til 10 000 kroner. 

§ 4. Lokale samorganisationer. I hvert distrikt, større bygd eller by 
med nærmesle opland, skal de foreninger som tilhører Landsorganisationen 
danne en faglig lokal samorganisation. Dens formaal er at lede det stedlige 
agitations- og oplysningsarbeide, bistaa ved konflikter, fores ta a ledelsen av  
faglige oplysningskontorer, og forøvrig ta sig av de anbggender som er  av  
interesse for arbeiderklassen. 

De foreninger som staar tilsluttet samorganisationen skal holde denne 
underrettet . om l ønsbevægelser, arbeidsforhold og alt som kan være av inter
esse for det stedlige samarbeide. 

Forbund og Landsorganisationen skal ved alle større lønskonflikter, 
naar det er tid til det, gi samorganisationen underretning om stillingen, saa 
den kan uttale sig før der træffe .. en avgjørelse. Samorganisationene kan 
efter anmodning av avdelinger, forbund eller LandsorganisatlOnen l!!de lokale 
konflikter. 

Til samorganisationen yder hver tilsluttet forening en bestemt kontin
gent, som bestemmes av samorganisationen. Deres love maa ikke stride mot 
Landsorganisationens love og beslutninger. 

Beretning om virksomheten sendes hvert aar til sekretariatet. 

§ 5. Kongressen. 
2. Ved kongressen repræsenteres de tilsluttede organisationer saaledes : 
Forbund har ret til at vælge 1 repræsentant for hvert fyldt 500·tal med

lemmer, dog mind"t L 
De lokale samorganisationer har ret til distriktsvis repræsentation, hvor 

hvert fylke samt hver av byene Kristiania, Bergen, Trondhjem og Stavanger 
danner et distrikt. Hvert distrikt har ret til 1 repræsentant for hvert paa
begyndt 2000 tal medlemmer, dog ikke OVAr 10. 

Valget av repræsentanter til kongressen skal foregaa under medlem
menes direkte medvirkning og efterat sakene er forelagt medlemmene. 

Rei�eutgiftene til kongressen for samorganisationenes repræsentanter 
betales av Landsorganisationen. 

9. Kongressen vælger sekretariat, bestaaende av 12 medlemmer, der 
alle skal være bosat i Kristiania og saavldt mulig tilhøre forskjellige hoved
fag. Der maa ikke vælges mere end 2 fra hvert forbund og 1 fra enkelt
foreningene tilsammen. 

End vidAre vælges 8 suppleanter og 3 revisorer med suppleanter. 
Formand, næstformand og sekretær vælges særskilt og maa opnaa ab

solut flertal. I motsat fald foretages om valg mellem de 2 som opnaadde de  
fleste stemmer. 
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10. Hvis formanden, næstformanden eller sekretæren fra trær før funk
tionstiden er omme, kan repræsentantskapet foreta suppleringsvalg, der gjæl
der til første kongres. 

De nye love trær ikraft 1. oktober 1920. 

Pressefondet. 

Kongressen gav sin tilslutning til de av Arbeiderpartiets landsmøte 
1920 vedtagne statutter for «Arbeiderpartiets Pressefond.,  saalydende :  

1. Det norske Arbeiderpartis pressefond har til opgave : 
a) at yde og formidle laan til anerkjendte partiaviser og partiets trykkeri

foretagender. 
b) at formidle indkjøp av papir, m askiner, materiel m.  v. til partiets 

presse- og trykkeriforetagender. 
c) at føre kontrol med regnskabsførselen og utarbeide driftsstatistik. 
d) at ha den økonomiske ledelse av Det socialdemokratiske Pressekontor. 

2. Fondets midler skal skaffes tilveie ved : 
a) at de enkelte partiforeninger hvert aar yder et fast bidrag pr. med

lem. Bidragets størrelse fastsættes av partiets landsmøter. 
b) at partiets blad- og trykkeriforetagender efter landsstyrets nærmere 

bestemmelse tilpligtes aarlig at indbetale til fondet en nærmere fastsat 
andel av hvert aars driftsoverskud. 

c) tilskud fra Arbeidernes faglige Landsorganisation og de forskjellige 
fagforbund. 

3. Fondets midler indestaar l bank. Ansøkning om laan av fondet ind
sendes av vedkommende blad- eller trykkeriforetagenders styre og parti
organisation. For laanebeløpet svares 5 pct. rente og 5 pct. avdrag. 

4. Fondet ledes av et stvre bestaaende av 5 medlemmer, 2 valgt av partiets 
central styre, 2 av Arbeidernes faglige Landsorganisations sekretariat og 
1 av fondets repræsentantskap. Styret vælger selv sin formand. 

Styrets medlemmer maa være bosat i el ler ved Kristiania. 
5. Fondets repræsentantskap dannes av 5 medlemmer valgt av landsstyret 

for Det norske Arbeiderparti og 5 medlemmer valgt av Arbeidernes fag
lige Landsorganisations repræsentantskap. Repræsentantskapet vælger 
selv sin form and. Møte i repræsentantskapet avholdes en gang aarlig, 
eller naar styret finder det nødvendig. Styret deltar i repræsentant
skapets møter, men uten stemme. 

Partipressens forretningstørere kan indkaldes til særskilte konferanse
møter. 

6. Partiets avis- og trykkeriforetagender skal fortrinsvis foreta sine indkjøp 
av papir, maskiner, materiel m.  V. gjennem Pressefondets kontor. 

7. Partiets avis- og trykkeriforetagender avgir mindst en gang aarli� be
retning til Pressefondets kontor over foretagendets økonomiske stilling 
(regnskap, budget, status). 

8. Pressefondets styre an sætter efter offentlig konkurranse en disponent for 
fondets kontor og likeledes den nødvendige kontorhjælp. 

9. Til dækkelse av utgifter ved kontorets administration erlægges av parti
kontingenten 5 øre pr. mandlig og 2 øre pr. kvindelig medlem pr. kvartal. 
Denne kontingent bortfalder naar fælleskjøpet er kommet istand, idet 
kontoret da beregner en viss procent av omsætningen til dækning av 
administrationsutgiftene. 

10. Repræsentantskapet vælger to revisorer til at foreta eftersyn av kontorets 
regnskaper. 

Oplysningskontorene. 

Vestfold, Aalesund, Rjukan og Drammens faglige oplysningskontorer 
bevilgedes administrationsbidrag i likhet med forrige kongres' beslutning for 
de øvrige kontorer. 
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Agitationen. 

Angaaende agitationen gav kongressen følgende sin tilslutning : 
-Sekretariatet er enig i at der bør drives et ihærdig agitations- og op

iysningsarbeide. Men man er av den opfatning, at dette bedst kan ske ved 
at det kommende sekretariat, eventuelt repræsentantskap, faar bemyndigelse 
til at bevilge de fornødne midler. At kongressen bevilger beløp til de en
kelte forbund uten at der foreligger nogen plan for agitationen er ikke be
tryggende. Det bør derfor som hittil overlates sekretariatet at fatte beslut
ning om bidrag til agitation.> 

Til Det norske Arbeiderpartis agitation blandt landarbeidere og fiskere 
bevilgedes 10 000 kroner for kongresperioden. 

Fagbladene. 

Kongressen vedtok følgende forslag : 
<Sekretariatet kan ikke anbefale forslaget til vedtagelse. Det er vist

nok desværre saa at fagbladene ofte blir litet læst av medlemmene, men dette 
er i og for sig ikke nogen grund til at illøife fagbladene. Det m aa ogsaa i 
første række være vedkommende organisationer selv som bestemmer om 
hvorvidt de vil beholde sit blad eller ikke, saa kongressen savner adgang til 
at fatte nogen bindende beslutning herom. At fatte nogen uttalelse i den 
retning, som av forslagsstilleren antydet om nedlæggelse av fagbladene, kan 
sekretariatet heller ikke anbefale. :Mange fagblade indeholder meget værdi
fuldt stof, som ikke vil kunne faa plads i et almindelig blads spalter. Fag
bladene er et led i organisationsarbeidet og godt skjøttet kan de bli et udmerket 
bindeled mellem medlemmene.> 

Organisationen paa Spitsbergen. I 
Kongressen erklærer sig enig i sekretariatets beslutning om at Norsk 

Arbeidsmandsforbund overtar organiseringen paa Spitsbergen. Det vil si at 
arbeiderne paa Spitsbergen selv faar avgjøre om de ønsker at tilslutte sig 
Landsorganisationen i Norge. 

Blokade og konflikter som iverksættes av andre organisationer bør 
understøttes, men først efter at hvert enk,elt tilfælde er forelagt og behandlet 
paa organisationsmæssig maate. 

Arbeidernes ordensvern.! 

Samfundets magthavere utnytter alle midler for at holde arbeider
klassen nede i økonomisk og aandelig slaveri. Den borgerlige straffelov ut
nyttes paa en maate saa den blir et direkte redskap i arbeidskjøpernes haand 
mot den organiserte arbeiderklasse. 

Skal arbeiderne magte at verne sig mot kapitalistsamfundets overgrep, 
maa vore organisationer styrkes og utbygges. Der maa oprettes organer 
som beskytter arbeiderne. 

Kongressen vedtar derfor en opfordring til sekretariatet om at henstille 
til samorganisationene straks at oprette ordensvern, som bygges paa de en
kelte fagforeninger. De nærmere regler for ordensvernet utarbeides av 
sekretariatet. 

Demonstrationsstreiken 21. juli. 

Landsorganisationens 9. kongres uttaler sin sterkeste misbilligelse over
for de organisationer, som ikke efterkom sekretariatets opfordring til arbeids
stans 21. j uli 1919. 



142  

KJassejustisen og den finske hvite terror. 
« Kongressen uttaler sin barmfyldte protest overfor de politiske domme 

som i ly av verdenskrigssituationen er faldt i dette land med fængslinger 
og utvisninger av klassefæl1er for deres frimodige ytringer om samfunds
forboldene. 

Landsorganisationen vil i samarbeide med Det norske Arbeiderparti 
gaa til energiske foranstaltninger for at stanse denne skammelige trafik og 
vil i ti lfælde ikke vike tilbake for at anvende bele sin organisatoriske kraft 
i kampen .• 

« Landsorganisationens kongres uttaler sin sympati og solidaritet for 
den kjærnpende finske arbeiderklasse og brændemerker paa det skarpeste 
den bvite terror og de kapitalistiske overgrep i Finland .• 






